
حقوق کارگر؛ سرگردان  بین 4 تا 7میلیون تومان
 کارفرمایان با افزایش900 هزارتومانی  حداقل

مزد کارگر موافقت کرده اند
 کف مطالبه کارگران افزایش 2/7میلیون تومان 

به دریافتی یک خانوار است
 دولت هنوز نتوانسته است نظر کارفرمایان 

و کارگران را به هم نزدیک کند

 ایران از 
خطوط قرمز برجامی 
عقب نشینی نمی کند

تاثیر چندگانه واردات 
بر بازار خودرو

 سفر به ايران
 برای تسويه حساب

با زندانبان فراری

چرا بعضی ها کرونا 
نمی گیرند؟

 تركيه-اسرائيل؛ 
یک رابطه نافرجام

واردات، موجب کاهش 10 تا 
30درصدی قیمت خودروهای 

خارجی می شود

ماموران قلابي 24 ساعت بعد 
از آدم ربایي از ترس دستگیري  

گروگان هایشان را رها کردند

تفاوت های ژنتیک افراد می تواند 
یکی از مهم ترین دلایلی باشد که 

برخی دچار کووید می شوند

 رئیس جمهور رژیم صهیونیستی 
  بعد از سال ها سردی روابط بین آنکارا 

و تل آویو  به ترکیه سفر می کند

صفحه2 صفحه4

صفحه4

صفحه6

صفحه11

صفحه7

 بازگشت
 به سکوها 

سعید مروتییادداشت
روزنامهنگار

1اینمیتواندپایانخوشفوتبالایران

درآخرینروزهایسالباشــد.برگزاری
داربیباحضــورتماشــاگران،میتواندبر
جذابیتهایحساسترینبازیپرسپولیس
واستقلالدراینسالهابیفزاید.ازآخرین
داربیایکهباحضورتماشــاگرانبرگزار
شد،بیشاز۲ســالمیگذرد.۱۷بهمن
۹۸،فرهادمجیــدیویحییگلمحمدی
درنخســتینمواجههشــانبایکدیگر،در
حضورتماشــاگرانیکــیازجذابترین
شهرآوردهایاینســالهارابرگزارکردند
وآنهاکــهبهورزشــگاهآزادیآمدهبودند
یکبازیسراســرهجومی)بیشترازسوی
پرســپولیسکهگلاولراخوردهبود(را
مشاهدهکردند.همانبازیمعروفیکهبا
گلدقایقپایانیبشاررسن،باتساوی۲بر۲
بهپایانرسید.کمیبعدازاینبازیکرونا
ازراهرسیدوهمهمسابقاتبدونتماشاگر
برگزارشد.جزیکبازیملیوچندبازی
معدودازرقابتهایلیگ،دربقیهمسابقات
شاهدضیافتسردسکوهایخالیبودهایم.
البتهکــهدرهمیــندورانکرونــا،ملت
میتوانستندسینما،تئاتروکنسرتببینند
وایناواخربهتماشایرقابتهایورزشی
درســالنهایسربســتههممیتوانستند
بنشــینند.انگارویروسمنحوسفقطدر
اســتادیومهایروبازفوتبالامکانشیوع
داشت.حالابهصورترســمیاعلامشده
کهداربیباتماشــاگرانجاممیشــود.در
فاصلهآخرینداربیباحضورتماشــاگرتا
مسابقهبزرگآخرســال)کهشایدتکلیف
قهرمانراهممشخصکند(۲تیم۵باربا
هممسابقهدادهاندکهبیشترشانملالآور
وباحداقلکیفیتبودهاند.داربیهاییکه
انگاربدونحضورتماشــاگران،فاقدشور
لازمبودند.البتهکهاینهمهداستاننیست
ودرگذشــتهتادلتانبخواهدداربیهایی
دیدهایمکــهاحتیاطزیــادهازحد۲تیم،
فوتبالرابهمسلخبردهاست.مسابقاتیکه
درانتهایشاغلبتماشاگرانکاملامغبونو
پشیمانازورزشگاهخارجشدهاند.یعنیدر
روزهایقبلازمحدودیتهایکروناییهم
اوضاعخیلیگلوبلبلنبودولینمیشود
انکارکردکهغیبتتماشاگر،بخشمهمی
ازجذابیتذاتیرقابتهایورزشیراازبین
میبرد.حالاماییموداربینودوهشتمکه
التهابوهیجانوکریبهســکوهایشباز

خواهدگشت.

2تقسیممساویســکوهارسمقدیمی

داربیهــایپایتختبــودهاســت.البته
داربیهاییرابهخاطــرمیآوریمکهتعداد
هوادارانپرســپولیسدراستادیومبیشتر
ازاســتقلالیهابوده)مثلداربیمعروف
ســال۶۵(،منتهاعلتشکــمتعدادبودن
تماشاگراناســتقلالبودنهتصمیمقبلی
برگزارکنندگاندرتقسیمسکوهابراساس
قاعدهمیزبانومیهمان.درسالهایمتاخر
همپیشآمدهکهتعدادهــوادارانحاضر
درورزشــگاهیکتیمازتیــمرقیبکمتر
بودهچوننســبتبهنتیجــهگرفتنتیم
محبوبشــانناامیدبودهاند.وحتیدراین
شرایطهمسکوهامساویتقسیممیشد.
درواقعسالهاســتاین۲تیمفقطروی
کاغذازداربــیمیزبانیمیکننــد.بااین
وضعیتنهمیزبانیمعناییداردونهبازی
درخانهحریف.اینهمازآنگرههایحل
نشدهفوتبالایراناســتکهبالاخرهباید
روزیحلشکرد.اماقطعاآنروز۲۶اسفند
۱۴۰۰نیستکهپرسپولیسمثلامیزبان
است.همهمیدانندکهالانزمانمناسبی
برایبهرهگرفتنازامتیازمیزبانینیست.
شایدوقتیدیگربشــوداینقاعدهبدیهی
رادرسراسردنیا،کهدرلیگخودمانهم
تقریبارعایتمیشود،درموردسرخابیها
رعایتکرد.انتظاراینکــهازهمینداربی

قاعدهبازیرعایتشودشوخیاست.

3آنهاکــهتجربهحضــوردرطبقهاول

استادیومآزادیراداشــتهاند،اینلحظه
فراموشنشدنیراتجربهکردهاند؛لحظهای
کهکارکردجادوییاشانــگارازلی-ابدی
اســت.لحظهایکهازتونــلتاریکگذر
میکنیتاآنقابدرخشــانوپرازنورو
رنگمقابلتگشودهشود.عظمتوشکوه
اســتادیومآزادیکهبهنظرتمامنشــدنی
است،درترکیبباکریخوانیتماشاگرانو
هیجانیکههمیشهقبلازسوتآغازبازی
حکمفرماست،اتفاقیرارقممیزندکهفقط
یکعلاقهمنداستادیومبروقادربهدرکش
است.جاییکهتماشــاگرهمهمشکلاتو
مصایبشراپشتدراستادیوممیگذاردو
میآیدتاازنمایشلذتببرد.اززیباترین
نمایشزندهدنیــا.فوتبالیکهواقعاگاهی
فراتراززندگیاســت.بعداز۲سالآماده
میشــویمبرایضیافتیدیگر.فقطخدا
کندکیفیتبازیمثلچنــدداربیاخیر
نباشدکهخروجازاســتادیومهنگامیکه
ازبازیناراضیهستی،معمولاًبااینحس
دریغآلودهمراهمیشــودکهکاشنیامده
بودم.بهاســتقبالهیجانوشــورآزادی

میرویمبهاینامیدکهپشیماننشویم.
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دروازه سقوط
آیا بار دیگر ضعف دروازه بانی از پرسپولیس 

»جام« خواهد گرفت؟ اشتباهات لک 
خیلی ها را یاد سوشا انداخته است

20

عملکرد بازیکنان خارجی استقلال با 
واکنش های متفاوتی از سوی هواداران و 

کارشناسان مواجه شده است 

احساسات سه گانه
والیبال، نگران ستاره 

صابر کاظمی حالا در امیر کاپ برای العربی 
قطر بازی می کند. خیلی ها نگران پدیده 

سال والیبال هستند
18

بازی برگشت رئال- پاری سن ژرمن از جنگ اوکراين هم پرتنش تر است
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صفحه17

یادداشت
مهدی سعیدی ؛ کارشناس مسائل سیاسی

 منطق راستی آزمایی
و معضل نفوذ

داستان نفوذ، داستانی تاریخی است که قدمتی به درازای 
عمر تمدن بشری دارد. همواره کسانی بوده اند که بدون 
آنکه از صلاحیت لازم برای حضور در جایگاهی برخوردار بوده یا نسبتی با مجموعه ای 
داشته باشند، توانسته اند با سناریوی فریب، نفوذ کرده و اعتمادهایی را به سمت خود 
جلب کنند. نفوذی ها البته برای آنکه بتوانند در مســیر فعالیت خود موفق شوند، از 
شگردهای مختلفی بهره می گیرند. این شگردها متناســب با وضعیت ذهنی افراد یا 
گروه هایی که قصد دارند به آنها نزدیک شــده، نفوذ کــرده و بهره برداری کنند به کار 
گرفته می شوند. کافی است تلاش کنید تا متوجه شوید که دراین بازار چه چیز خریدار 
دارد و تو چه کالایی برای عرضه در آن داری! به عنوان مثال نحوه نفوذ به صف اردوگاه 
اصولگرایان و اصلاح طلبان فرق می کند. نفــوذ در اردوگاه اصولگرایان با بهره گیری از 
تظاهرگرایی به اسلام و انقلاب ممکن اســت. در این مواجهه باید تلاش کرد تا خود 
را نیروی ارزشــی یا علاقه مند به ارزش ها نشــان داد تا اعتماد ایشان را جلب کرد. در 
مقابل برای نزدیکی به اردوگاه اصلاح طلبان باید خود را منتقد و اپوزیسیون نشان داد، 
حرف های ساختارشکنانه زد و تظاهر کنی که موافق وضع موجود نیستی و اتفافا چندان 

هم با ارزش ها نسبتی نداری! نظام های سیاسی همواره باید تلاش 
کنند تا جلوی نفوذ چنین افرادی گرفته شود. در نگاه اول شاید 

بیشترین وظیفه با دستگاه های امنیتی باشد که باید حواس جمع باشند و افراد مشکوک 
که گام های ارتباط گیری را با سرعت طی می کنند شناسایی کرده و تحت نظر بگیرند.
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ادامه در 
صفحه2

خطر بازگشت رنگ قرمز به بورس
صندوق های سرمایه گذاری بورسی مشمول پرداخت مالیات 

بر سود سپرده می شوند

داده نما
گرافیک: علیرضا بهرامی

منبع: ایسپا

 کاهش رضایت مردم آمریکا 
از موقعیت ایالات متحده در جهان

براساس آخرین نظرسنجی مؤسسه گالوپ تنها 37درصد از مردم بالای 18سال ایالات 
متحده در سال 2022میلادی از موقعیت و جایگاه فعلی آمریکا در جهان رضایت دارند.

میزان رضایت مردم آمریکا از موقعیت این کشور در سال های مختلف

 چند درصد مردم آمریکا معتقدند رهبران کشورهای جهان
                به رئیس جمهورشان احترام می گذارند:

چند درصد مردم آمریکا معتقدند
 کشورشان اقتصاد شماره یک جهان است؟

 چند درصد مردم آمریکا معتقدند
              کشورشان قدرت نظامی اول جهان است؟

2022میلادی
37درصد

2022میلادی

40 
درصد

2022میلادی

51 
درصد

2020میلادی

58 
درصد

2017میلادی 
 )ابتدای دوران ترامپ(

17 
درصد

2010میلادی
  )ابتدای دوران اوباما(

67 
درصد

2021میلادی

58 
درصد

2020میلادی

37 
درصد

2022میلادی
16درصد

2002میلادی 
)کمی پس از حملات 11سپتامبر(

71درصد

2020میلادی
53درصد

2000میلادی
65 درصد

2018میلادی
45درصد

2000میلادی
39درصد

1

2

3

4

رئیس جمهور در نهمین اجلاسیه 
 رسمی مجلس خبرگان رهبری: 
دولت به دنبال توسعه روابط با 

همه کشورها و ایجاد توازن در 
سیاست خارجی کشور است
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چرا تهران قفل می شود؟

صفحه16

صفحه های 2 و 11

3

  ورود رانندگان  به سایر معابر  برای فرار از ترافیک
  کمبود نیروهای پلیس  راهور برای خدمات رسانی
  کندشدن حرکت خودروها به دلیل شرایط جوی
  نقص فنی برخی چراغ های راهنمایی و رانندگی
  افزایش سفرهای شهری  برای خرید پایان سال

نور جدید ایران در مدار لئو 

بعد از پرتاب، نور2 در مدار 
500کیلومتری قرار گرفت.

480 ثانیه
بر ثانیه سرعت جدیدترین 

ماهواره ایران است.

7/6 کیلومتر

 پرتاب دومین  
ماهواره ایران بازتاب 

گسترده ای  در جهان داشت. 

 ماهواره بر قاصد
 سه مرحله ای  و ساخت ایران 
است که نور2 را به فضا برد.

طول می کشد تا این ماهواره  
یک بار دور زمین بچرخد.

90دقیقه 500کیلومتر
فاصله مدار لئو است که 
نور2 در آن قرار گرفته. 
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نهمین اجلاســیه رسمی مجلس 
خبــرگان رهبــری در دوره پنجم 
از صبح دیروز به ریاســت آیت الله 
احمد جنتی در محل مجلس قدیم آغاز به کار کرد؛ 
اجلاســیه ای که گفته می شود مهم ترین دستورکار 
آن، اصلاح طرح قانون انتخابــات مجلس خبرگان 
رهبری اســت. ســخنرانی رئیس  مجلس خبرگان 
رهبری، تحلیف ۶نفر از اعضای جدید و ســخنرانی 
تعــدادی از اعضــا و همچنیــن رئیس جمهوری از 
مهم ترین برنامه های روزگذشــته این اجلاسیه بود. 
همچنین براساس برنامه از قبل تعیین شده، قرار است 
اعضای مجلس خبرگان رهبری فردا )19اسفندماه( 
در دیــداری حضوری با مقام معظــم رهبری حاضر 
شوند. پیش از این ســخنگوی هیأت  رئیسه مجلس 
خبرگان رهبری از فعالیت کمیسیون های مختلف 
این مجلس طــی ماه های اخیر خبــر داده و تأکید 
کرده بود که فعالیــت این کمیســیون ها با وجود 
محدودیت هــای کرونایی همچنان ادامه داشــته 
اســت. با توجه به این موضوع، طی ماه های گذشته 
کمیسیون های »سیاســی، اجتماعی و فرهنگی«، 
»اقتصادی« و »بررسی راه های حراست و پاسداری از 
ولایت فقیه« با برگزاری جلسه های مختلف و دعوت 
از مسئولان و وزرای مربوط، علاوه بر طرح دیدگاه های 

خود، به تبادل نظر پیرامون موضوع های مورد بحث 
پرداخته اند.

نخستین وظیفه حکومت اسلامی
ســخنرانی رئیس مجلس خبرگان رهبری در آغاز 
اجلاســیه ازجمله برنامه های دیروز بود که طی آن 
آیت الله احمد جنتی با ابراز امیدواری از اینکه همه 
اعضا و ارکان دولت در مسیر رئیس جمهور حرکت 
کنند، ســیدابراهیم رئیســی را مقید به حمایت از 

محرومان دانست.
وی با بیان اینکه نخستین وظیفه حکومت اسلامی، 

سیر کردن گرسنگان است، اما لباس و وسایل زندگی 
و بهداشت هم لازم است و حداقل آن برخورداری از 
آب و نان اســت، گفت: در روزهای پایانی سال باید 
برای افــراد فقیر فکری کرد و به جــز حرف زدن به 

نتیجه عملی برسیم.
جنتی با تأکید بر لزوم توجه ویژه به قشــر محروم 
جامعه، به ســیره حکومتی حضرت علی)ع( اشاره 
کرد و گفت: حضرت علی)ع( طاقت نداشت گرسنه 
و فقیر ببیند و ما هم هرچه می توانیــم باید به آنها 
کمک کنیم تا در پایان سال کسانی پیدا نشوند که 
شب عید غذای مناسبی نداشته باشند. البته کمیته 

امداد کمک می کند و خداوند به آنها اجر دهد، اما این 
کمک ها خیلی کم است.

مذاکرات عزتمندانه برای رفع تحریم ها
نخســتین روز نهمین اجلاســیه رســمی مجلس 
خبــرگان رهبــری در دوره پنجــم با ســخنرانی 
رئیس جمهور نیز همراه شــد و سیدابراهیم رئیسی 
درجمع اعضا به تشریح مهم ترین اقدام های دولت در 
ماه های اخیر پرداخت. یکی از مهم ترین محورهای 
ســخنان دیروز رئیسی به تشــریح روند مذاکرات 
برجامی در وین اختصاص داشــت و رئیس جمهور 
تأکید کرد مذاکره کنندگان کشورمان از هیچ یک از 

خطوط قرمز عقب نشینی نخواهند کرد.
رئیسی با تشــریح راهبرد دولت دراین حوزه گفت 
که دولت در گام نخســت، خنثی ســازی تحریم ها 
را بــا جدیت پیگیــری کــرده و در گام دوم هم در 
جریــان مذاکراتی کاملا عزتمندانــه، به دنبال رفع 
تحریم هاست. وی براین موضوع نیز تأکید کرد که 
دولت سیزدهم مذاکرات هسته ای را کاملا براساس 

اصول و چارچوب تعیین شده 
ازســوی مقام معظم رهبــری 

دنبال می کند و دراین مســیر از هیچ یک از خطوط 
قرمز اعلام شده عقب نشینی نمی کند.

رئیس جمهور در نهمین اجلاسیه رسمی مجلس خبرگان رهبری:

ایرانازخطوطقرمزبرجامیعقبنشینینمیکند
خبرگان

حاشیه های روز نخست اجلاسیه نهم
نهمین اجلاسیه رسمی دو روزه مجلس خبرگان رهبری دوره پنجم با تأخیری یکساله آغاز به کار کرد. 
برخی حواشی روز نخست اجلاسیه را که توجه رسانه ها را نیز به خود جلب کرد در ادامه می خوانید.

  نخستین دستورکار تحلیف ۶نفر از اعضای جدید شامل آیت الله اعرافی، آیت الله پیش نمازی، 
آیت الله دانش زاده، حجت الاسلام ســعدی ، حجت الاسلام سعیدی گلپایگانی و آیت الله مدرسی 

یزدی بود.
  جلسه با حضور نزدیک به ۶۰نفر از نمایندگان آغاز شد و در ترکیب اعضای حاضر در صحن، حضور 

حجت الاسلام حسن روحانی توجه عکاسان و خبرنگاران را به خود جلب کرد.
   غیبت آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی در ترکیب هیأت رئیسه که مدتی است به دلیل کسالت ، 

کمتر در جلسه ای حاضر می شود، از دیگر حواشی آغاز این اجلاس بود.
   این اجلاســیه عصر امروز با قرائت بیانیه به کار خود پایان می دهد و روز پنجشــنبه اعضا با 

مقام معظم رهبری دیدار می کنند.

مکث

 یک نمایش مضحک و تیری
 که به سنگ خورد

گفت وگوی اخیر کاترین پرز شکدم با شبکه بی  بی سی فارسی، 
آب سردی بود بر جنجالی  که در روزهای اخیر با دروغ پردازی 
قصد تخریب چهره های انقلابی نظام  را داشت. یکی از افرادی 
که آماج تهمت و تخریب قرار گرفت، ســردار یدالله جوانی، 
معاون سیاسی نماینده ولی فقیه در سپاه بود که برخی در داخل 
و خارج از کشور سعی داشتند با دروغ پردازی، به تخریب چهره 
وی بپردازند. اکنون با برملا شدن این تخریب ها، سردار جوانی 
در دلنوشته ای تظلم خواهانه خطاب به مردم ایران که در اختیار 
همشهری قرار گرفت، به ابعاد و اهداف مختلف این عملیات 

روانی اشاره کرده  است که در ادامه می خوانید:

ملت عزیز و بزرگوار ایران، از روز دوشنبه نهم اسفند تا روز دوشنبه 
شانزدهم اسفند1400به مدت یک هفته، مطالبی در فضای مجازی 
رهاشده با تمرکز بر نام این خادم شما انتشار یافت که به طور قطع، 
آزمون بزرگی برای همگان بود. هدف اصلی دراین داستان سرایی های 
ساختگی و خارج از قواعد اخلاقی و انســانی، گمراه کردن مردم و 
بی اعتماد کردن آنان نسبت به نظام و مسئولان کشور بود؛ نقشه ای 
شیطانی که در راستای جنگ شــناختی علیه ملت ایران، انقلاب 
اسلامی و نظام ولایی طراحی شــده بود و پرده هایی از این نمایش 

مضحک در فضای مجازی اجرا شد.
مصاحبه شــبکه بی بی سی فارســی با خانم پرز شکدم، به صورت 
خواسته یا ناخواسته، راه را برای نمایش پرده های دیگر این نقشه 
شــیطانی مســدود کرد. حال که خداوند متعال، مکر شیاطین را 
به خودشان برگرداند و تیر آنان به سنگ خورد، خدمت شما مردم 

شریف ایران که هزاران بار جانم فدای شما باد، عرض می کنم:
 خداوند متعال را به خاطر نعمت آرامشی که دراین روزها بر 

قلب من و همســر و فرزندانم جاری کرد، هزاران بار شکر 1
می کنم.

عمده نگرانی ام دراین روزها، آلوده شدن عده ای از هموطنان 
به گناه از طریق قضاوت های نادرســت و نشر اکاذیب در 2

فضای حقیقی و مجازی بود. تا آنجا که به اینجانب برمی گردد، دراین 
موضوع به جز شــیادان دســت اندرکار طراحی و اجرای این نقشه 
شیطانی و راهزنان عقیده و باورهای مردم، همه را بخشیده و حلال 

می کنم.
 به برخی از فعالان سیاسی که همواره در انتظار پدیدآیی یک 

رخداد، برای چنگ زدن بر چهره مظلوم نظام و نهاد انقلابی 3
سپاه هستند، توصیه می کنم تا قبل از رسیدن به پایان عمر دنیایی و 
ورود به روز حساب، از قصه خانم پرز شکدم و آنچه به نام ایشان در 

فضای مجازی به دروغ مطرح شده؛ عبرت بگیرند.
 از ســران قوای ســه گانه عاجزانه درخواست می کنم در 

راستای حفظ و تأمین حقوق مردم، برای مدیریت صحیح 4
فضای مجازی فکری اساسی کنند.

 سرباز ولایت و فدایی ملت، یدالله جوانی

منطق راستی آزمایی و معضل نفوذ

ادامه از  اما بخش دیگری از وظایف بر عهده افراد، 
محافل، احزاب و گروه های سیاسی است صفحه اول

که اولا در برابر این معضل هوشمند، حساس بوده و ثانیا برای 
عضوگیری و ارتباط گیری مبنا و معیاری داشــته باشند تا هر 
کسي نتواند به راحتی به درون سیســتم نفوذ کند. خواه این 
سیستم یک محفل یا تشکل کوچک باشد یا یک حزب بزرگ! 
برای این امر معیارها و شاخص هایی برای ارزیابی و اعتبارسنجی 
ادعاهای افراد طرح ریزی شده اســت تا پس از راستی آزمایی 
ادعاها، امکان ارتقا و افزایش دسترســی به اطلاعات و میزان 

رفت وآمد فراهم آید!
این روزها داستان »کاترین شــکدم« به ابزاری برای هجمه به 
نیروهای انقلاب بدل شده است و از او به عنوان یک نفوذی یاد 
می کنند که توانسته اعتمادهایی را درون نیروهای انقلاب جلب 
کند! تورق مطالب منتشره در مورد وی حکایت از آن دارد که 
این ماجرا بیش از آنکه مبتنی بــر واقعیت های رخ داده اظهار 
شده باشد، ساخته و پرداخته قصه پردازی هایی است که توسط 
یک یا چند مغز بیمار طراحی شــده است. اما به هرحال چنین 
شخصی توانسته خود را به جریان انقلابی در رسانه ها نزدیک 
کرده و با برخی شــخصیت های سیاسی شناخته شده ملاقات 
کرده و عکس بگیرد. جریان اصولگرا باید در مواجهه با این ماجرا 
درس بگیرد و هوشــمندی خود را روزافزون کند تا مجددا از 

ماجراهایی مشابه ضربه نخورد.
در این میان اصلاح طلبان نیز فرصت را فراهم دیده و توپخانه 
خود را برای حمله به رقیب سیاســی خود فعــال کرده اند. در 
این بین، فضای مجازی نیز به کمکشــان آمده و روزی نیست 
که شاهد شایعه جدیدی در این باره نباشیم که توسط جریان 
رسانه ای نزدیک اصلاح طلبان به طور خاص منتشر می شود! این 
وضعیت در حالی است که کافی است مروری بر پیشینه اردوگاه 
اصلاح طلبان داشته باشیم تا لیســت بلندبالایی از نفوذی ها 
را بازخوانی کنیــم که اینک به آغوش بیگانــگان گریخته اند! 
از قلم به دســتانی که در مطبوعات و رسانه های اصلاح طلبان 
تا عالی ترین ســطوح نفوذ کردند، تا نفوذی هایی که در قالب 
نماینده وارد مجلس ششم شدند و در مسیر ساختارشکنی گام 
برداشتند! متأسفانه اصلاح طلبان با کمرنگ کردن مرزهای خود 
با اپوزیسیون، به شدت بستر را برای نفوذ نفوذی ها فراهم آوردند 
و در طول قریب به دو دهه حکمرانی آنان، ضربات سهمگینی 
بر پیکره جمهوری اسلامی و اعتماد افکارعمومی وارد شد که به 

سادگی قابل جبران نیست!
ســخن آخر آنکه »نفوذ« یک معضل ملی اســت که مبارزه با 
آن اجماع عمومی و خواســت و اراده همگانی و هوشــمندی 
و تیزبینی همه گروه های سیاســی کشــور را می طلبد. ضمن 
آنکه دســتگاه های امنیتی نیز در مقطع کنونی و پیش رو باید 
حســاس تر و دقیق تر از گذشــته عمل کنند و حتی ماموریت 
مراقبت از جریان های سیاسی را بر عهده بگیرند و راهنمایی ها 
و انذارهای لازم را به طور مســتمر به گوش ایشــان برسانند. 
مقابله با نفوذ، مقوله ای فراجناحی است که نباید بازیچه دست 
جناح های سیاسی شــود و مواجهه با آن نباید به فرصتی برای 

تسویه حساب سیاسی و تخریب رقیب بدل شود.
نفوذی ها از بین نمی روند! بلکه از حالتی به حالت دیگری بدل 
می شوند! و از سوراخی به سوراخ دیگری می خزند! هرچند که 
مطابق با آموزه های اســلامی، قرار نیست مومن از یک سوراخ 

دوبار گزیده شود!

محسن حیدری
نماینده خوزستان در خبرگان رهبری

کســانی کــه بــه فرهنــگ اشــرافی گری 
و ســازش بــا غــرب روی آورده انــد، 
نمی توانند مدعی فاصله گرفتن مردم 
از آرمان هــای انقــاب شــوند. اینکــه 
رئیس جمهور نخستین روز کاری دولت 
را با سفر به استان خوزستان آغاز کرد، 

جای قدردانی دارد.  / ایرنا

سیدمحمدحسینی شاهرودی
نماینده کردستان در خبرگان رهبری

بایــد براســاس بیانیــه گام دوم انقــاب، 
برنامــه  جامع فضای ســایبر برای کشــور 
تعریــف کنیــم و در ایــن جهــت بایــد 
رهنمودهــای مقــام معظــم رهبــری و 
مصوبــات شــورای عالی فضــای مجــازی 
اجرایــی شــوند. دولــت اســامی بایــد 
نســبت بــه هدایــت فرهنگــی جامعــه 

احساس مسئولیت کند. / ایرنا

رأی مجلس یازدهم به 
شفافیت حقوق نمایندگان

مجلــس یازدهــم در جریــان بررســی لایحه 
بودجــه1401 مکلف شــد حقــوق نمایندگان 
و مدیران مجلــس را برای نظــارت عموم مردم 
به طور شــفاف و ماهانه در سامانه ســازمان امور 
استخدامی کشور قرار دهد. نمایندگان با ۲00رأی 
موافق، 14رأی مخالف و یــک ممتنع از مجموع 
۲1۵نماینده حاضر در مجلس با این بند پیشنهادی 
موافقت کردنــد. احمد امیرآبــادی، عضو هیأت 
رئیســه مجلس درباره پیشنهاد منجر به تصویب 
خود در لایحه بودجه گفــت: مجلس انقلابی در 
طول ۲ ســال فعالیت خود کارهای بزرگی انجام 
داد، قانــون راهبــردی رفع تحریم هــا که امروز 
مذاکره کنندگان در وین براساس آن با قدرت در 
مقابل مستکبران ایستاده اند و از حقوق ملت دفاع 

می کنند، در مجلس یازدهم تصویب شد.

نقل قول خبر

مجلس

نگاه

ادامه در 
صفحه 1۰

وزیر خارجه آمریکا: منافع روسیه در احیای برجام است
وزیر امورخارجه آمریکا در اظهاراتی با بیان اینکه تلاش های دیپلماتیک برای احیای 
توافق هسته ای ادامه دارد، تأکید کرد روسیه هم در این روند مشارکت دارد و منافع 
آنها نیز در احیای این توافق نهفته است. به گزارش ایسنا، آنتونی بلینکن در جریان 
سفر به استونی، طي اظهاراتی به موضوع احیای توافق هسته ای از طریق مذاکرات وین و موضع اخیر 
مطرح شده توسط روســیه مبنی بر تضمین خواهی کتبی از آمریکا در زمینه عدم تأثیر تحریم های 
مسکو بر روابط تجاری-اقتصادی  تحت برجام با ایران اشاره  کرد و گفت: ما به کارمان ادامه می دهیم 
تا ببینیم آیا می توانیم به پایبندی دوجانبه با ایران در زمینه توافق برجام دست یابیم یا نه. روسیه 
هم به مشارکت در این تلاش ها ادامه می دهد و در اطمینان یابی از عدم دست یابی ایران به یک سلاح 

هسته ای منافع خود را دارد.
اخیرا سرگئی لاوروف، وزیر امورخارجه روســیه درباره تحریم های جدید اعمال شده آمریکا علیه 
روســیه در پی حمله این کشــور به اوکراین گفته بود: »ما تضمینی می خواهیم که این تحریم ها 
به هیچ وجه روابط تجاری-اقتصادی و سرمایه گذاری مقرر در برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( را 
تحت تأثیر قرار نمی دهد.« بلینکن پیش تر در گفت وگو با شبکه سی بی اس درباره تضمین خواهی 

مسکو گفته بود، تحریم های اعمالی علیه روسیه ارتباطی با توافق هسته ای با ایران ندارد.

انتشــار خبر پرتاب دومین 
ماهواره نظامی ایــران با نام 
»نــور۲« توســط ماهواره بر 
»قاصد« نیــروی هوافضای ســپاه، بازتاب 
وســیعی در رســانه های غربــی داشــت. 
خبرگزاری رویترز در گزارشی دراین زمینه 
نوشت که ســپاه با موفقیت دومین ماهواره 
نظامی خود را در مدار قرار داده  اســت؛  قرار 
دادن دومیــن ماهواره در فضا، پیشــرفتی 
بزرگ برای نظامیان ایران به شــمار می رود 
و نگرانی ها دربــاره برنامه های موشــکی و 

هسته ای این کشور را افزایش می دهد.
به گزارش ایرنا، خبرگزاری آسوشــیتدپرس 
نیز در گزارشــی دراین زمینه نوشت: سپاه 
پاســداران ایران دومین ماهــواره را به فضا 
پرتاب کرد، درســت زمانی کــه قدرت های 
جهــان منتظر تصمیم تهــران در مذاکرات 
هســته ای هســتند. دراین گزارش تأکید 
شده اســت که این پرتاب درحالی انجام شد 

که دیپلمات ارشــد ایران در مذاکرات برای 
رایزنی به کشــورش بازگشــت که نشان از 
افزایش فشــار بر تهران دارد، در شــرایطی 
که به نظر می رســد مذاکرات به پایان خود 

نزدیک می شود.
خبرگزاری دویچه وله نیز با بازتاب خبر پرتاب 
ماهواره نور۲ در گزارشی آورد: سپاه پاسداران 
دومین ماهواره را در مدار قرار داده درحالی که 
آمریکا ادعا کرده است پرتاب های ماهواره ای 
ایران، تخطــی از قطعنامه شــورای امنیت 
سازمان ملل است. خبرگزاری فرانسه هم با 
اشاره به اینکه دومین ماهواره نظامی ایران با 
نام نور۲ با ماهواره بر قاصد به فضا پرتاب شد 
و با موفقیت در مــدار ۵00کیلومتری بالای 
زمین قرار گرفت، نوشت: ایران روز سه شنبه 
اعلام کرد یک ماهــواره نظامی را با موفقیت 
در مدار قرار داده در شــرایطی که مذاکرات 
احیای توافق هســته ای به مرحله حساسی 

رسیده  است.

بازتاب گسترده پرتاب دومین ماهواره نظامی ایران 
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 باران بارید و ترافیک شــد. این خبر کوتاه مربوط 
به معضل دوشنبه شــب است که ســنگین ترین 
ترافیک 1400پایتخت رخ داد و موضوع به حدی 
جدی بود که روز گذشــته اعضای پارلمان شهری 
به آن واکنش نشــان دادند. اما دلیل قفل شــدن 
گاه و بیگاه ترافیک تهران چیســت؟ دلایل زیادی 
برای این موضــوع مطرح می شــود؛ از رفتارهای 
اشتباه ترافیکی گرفته تا هوشمند نبودن چراغ های 
راهنمایی و رانندگی و خاموش شدن آنها به خاطر 
قطعی ناگهانی برق. در همین ارتباط رئیس شورای 
شهر تهران دیروز گفت که بارندگی قابل پیش بینی 
بود و همه می دانســتیم که قرار است بارندگی رخ 
دهد و باید تدابیر لازم اندیشیده می شد تا شهر قفل 

نشــود. مهدی چمران با بیان اینکه ترافیک مانند 
سیل است و اگر پیشگیری نشود کنترل آن سخت 
خواهد بود، گفت: »وقتی ترافیک رخ می دهد مردم 
برای گریز از آن وارد سایر معابر می شوند و همین 
امر معضل ترافیک را تشدید می کند؛ بنابراین نیاز 
اســت تا رفتار صحیح ترافیکی نهادینه شــود و از 
سوی دیگر مســئولان پلیس راهور باید نیروهای 
خود را تقویت کنند تا خدمت رسانی در تمام معابر 
به نحو احسن انجام شود.« او با تأکید به استفاده از 
نیروهای مردمی گفت که در ترافیک دوشنبه شب 
می شد از نیروهای بسیج و مردمی استفاده کرد تا 
شــهروندان این چنین دچار سردرگمی نشوند؛ اما 
به هرحال غافلگیری خیلی ها عیان بود. ترافیک و 
آبگرفتگی در برخی از معابر سبب گلایه شهروندان 
شــد و از این رو اعضای شورای شــهر تهران روز 
گذشته در پارلمان شهری تذکراتی دادند و خواستار 
بررســی موضوع و ارائه راهکارهای مناسب شدند. 

محمد صادقــی ترافیک دوشنبه شــب را فاجعه 
مدیریتی دانســت و گفت که بارهــا درخصوص 
ترافیک روزهای بارانی تذکر داده شــده است، اما 
تا به امروز نه تنها معضل حل نشده بلکه پیچیده تر 
شده است. رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند 
شــورای شــهر تهران تأکید کرد: »بارش باران و 
برف این روزها باید یک مانور و تمرین دســتگاه ها 
باشد برای روزهای بحرانی نه اینکه خود تبدیل به 
بحران شود. بنابراین اتخاذ تدابیر لازم برای مقابله 
با روزهای بارانی و رفع مشــکل ترافیک با استفاده 
از روش های علمــی و فناوری های نوین، مدیریت 
یکپارچه و هوشمندسازی اداره شهر بیش ازپیش 
ضرورت دارد و امیدواریم مدیریت شهری ششم در 

این زمینه پیشگام باشد.« 

حضور نیروهای راهور در نقاط پرترافیک
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر 
تهران هم عضو دیگری بود که در واکنش به ترافیک 
شب بارانی پایتخت گفت: »بارش باران در ساعات 
اوج ترافیک 2 شب پیش باعث شد که تقریباً عمده 
معابر شهری پایتخت تا ســاعات 23دچار اختلال 
شوند. گرچه نیروهای شهرداری و پلیس راهور برای 
رفع آبگرفتگی ها و مدیریت ترافیک، تلاش کردند 
اما مشکلات حل نشد.« سیدجعفر تشکری هاشمی 
با بیان اینکه در 40 نقطه شهر تهران آبگرفتگی رخ 
داد و 20چراغ راهنمایی  و رانندگی به دلیل نقص 
فنی در تقاطع ها قطع شدند یا به حالت چشمک زن 
درآمدند، تأکید کرد: »موضوع قابل توجه این است 
که نیروهای خدمات شــهری و پلیس راهنمایی  و 
رانندگی باید با شناخت نقاط بحرانی در شهر تهران 
حضور مؤثرتری در شــب های بحرانی و مدیریت 

ترافیک داشته باشند.«

 نام علی لندی روی خیابان نور حک می شود
اعضای شــورا دیروز در جریان نامگــذاری معابر با 
تغییر نام خیابان نور در منطقه 6 به نام شهید نوجوان 
ایذه ای »علــی لندی« موافقــت کردند. همچنین 
مقرر شد نام 7فرمانده لشکر محمد رسول الله)ص( 
)سرداران شهید علیرضا نوری، اسماعیل قهرمانی، 
مجید رمضانی، اکبر زجاجی، احمد پاریاب، محمود 
شهبازی و سعید سلیمانی( روی 7معبر اصلی منطقه 
6حک شــود. خیابان بیســت و هفتــم در بزرگراه 
کردستان هم به نام شهیده فاطمه اسدی )بانویی که 
سال 63توسط گروهک دمکرات شهید شد و پیکر 
مطهرش بعد از 37 سال در ارتفاعات کردستان پیدا 
شد( نامگذاری شد. همچنین اعضای پارلمان شهری 
موافقت کردند تا نام شــهیدان علی لک، ابوالقاسم 
چهاردلی و رضا قلبارمند روی معابر جدیدالاحداث 
منطقه 18در بلوار یافت آباد حک شود. خیابان بی نام 
در منطقه 2 به سروستان و کوچه صاحب الزمان به 

شهید مسعود عسگری هم نامگذاری شد.

کاهش مدت زمان بررسی طرح های نما
لایحه طراحی، پایش و اجرای نماهای شــهر تهران 
پس از بررسی با 19رأی به تصویب رسید. براساس 
این لایحه نماها به 2دســته خاص و عادی تقسیم 
می شــوند که بررســی نماهای عادی در مدت یک 
هفته و نماهای خاص هم در مدت 14روز بررســی 
و تأیید خواهند شد. همچنین به  موجب این مصوبه 
ضمن حفظ رعایت اصولی نما سرعت صدور پروانه 
افزایش می یابد. برای ســاختمان های کم عرض یا 
مالکانی که دلشان نمی خواهد طراحی خاصی برای 
نمایشان داشته باشند گنجینه ای از نماهای خوب 
به انتخاب مهندسان تهیه شده که می توانند آنها را 

انتخاب کنند.

چراتهرانقفلمیشود؟
 مهدی چمران: ترافیک مانند سیل است و اگر پیشگیری نشود کنترل آن سخت خواهد بود

مدیرعامل مترو تهران: در آینده نزدیک آقایانی که به واگن ویژه بانوان وارد شوند، جریمه می شوند
ورود هنجارشکنان به مترو، ممنوع! 

یکی از مشکلاتی که این روز ها در مترو دیده می شود 
و همزمان با محدودیت های کرونا و روزهای پایانی 
سال تشدید شده، ورود آقایان به واگن های مخصوص 
بانوان است. این اتفاق که در گذشته نادر به شمار می آمد اکنون شکل 
آزار دهنده ای پیدا کرده است حال آنکه اختصاص واگن های جداگانه 
به بانوان در مترو  و شبکه حمل و نقل عمومی دیگر کشور های جهان هم 
به فراوانی دیده می شود. در این باره با مهدی شایسته اصل، مدیرعامل 

متروی تهران گفت و گو کردیم.

 برای رفع مشکل  ورود آقایان به واگن بانوان چه کار باید 
کرد و شما چه برنامه ای دارید؟ 

موضوع واگن اختصاصی ویژه بانوان مختص به کشــور ما نیست و طبق 
بررسی های انجام شده دست کم 8کشــور دیگر هم در بخش حمل ونقل 
عمومی محدوده هایی را صرفا به بانوان اختصاص داده اند. برخی کشورها 
مثل انگلستان هم غیررسمی و غیرعلنی چنین طرح هایی را اجرا می کنند. 
در کشور ما موضوع حضور آقایان در واگن های ویژه بانوان پدیده فرهنگی و 
اجتماعی است که نیاز به بررسی دارد. در برخی موارد دیده شده که آقایان 
با وجود خالی بودن دیگر واگن های عمومی مترو، بازهم به واگن ویژه بانوان 
می روند. هرچند برخی از آقایان هم هستند که برخلاف میل باطنی، بعضا 
به دلیل پرحجم و شلوغ بودن واگن های عمومی به نوعی مجبور به انجام این 
کار می شوند، اما خلاف این موضوع را نیز شاهد هستیم. در نتیجه بخشی 
از این ماجرا به ناهنجاری های رفتاری برخی از افراد برمی گردد و برخی از 
مسافران به عمد می خواهند که این هنجارهای اجتماعی را نادیده بگیرند و 
از آن پیروی نکنند. بدیهی است که در این شرایط و در مقابل چنین افرادی 
جابه جایی و انتقال واگن ویژه بانوان به بخش دیگری از قطار هم تأثیرگذار 
نخواهد بود. برخی ایستگاه ها به شکلی طراحی شده اند که وقتی مسافران 
وارد سکو می شوند، در قسمت ابتدایی یا انتهایی آن قرار می گیرند که این 
موضوع یکی از علل آسیب زاست و افراد برای اینکه از قطار جا نمانند، به محض 
ورود سوار نخستین واگن می شوند و از آنجا که نخستین و آخرین واگن قطار 

ویژه بانوان است، از این نظر دچار مشکل می شویم. در مقابل، ایستگاه های 
دیگری هم داریم که ســالن ورودی آنها در وسط سکو قرار دارد. در چنین 
شرایطی اگر واگن ویژه بانوان در بخش میانی باشد، باز هم این مشکل وجود 
خواهد داشت. در نتیجه جابه جایی واگن ویژه بانوان راه حل این مشکل نبوده 
و این موضوع برای ما در اولویت قرار ندارد. در این رابطه لازم است بیشتر روی 
ابعاد فرهنگی ماجرا توجه شده و کارهای لازم صورت بگیرد.   به لحاظ ایجابی 
هم باید کاری کنیم تا توجه افراد بیشتر به این موضوع جلب شود. برای مثال، 
با استفاده از استیکرها و علائم هشدار دهنده به صورت واضح تر نشان دهیم 

که اینجا واگن ویژه بانوان است و آقایان اجازه ورود ندارند.
 آیا بحث جریمه و برخورد جدی تر هم در میان است؟ 

درحال بررسی و کارکردن روی طرح های مختلفی هستیم. در دیگر کشورها 
افرادی که از قوانین شهری و اجتماعی تخطی کنند، جریمه می شوند. برای 
نمونه درباره ورود آقایان به واگن های ویژه بانوان در بســیاری از کشورها 
جرایم مالی حدود 20دلار درنظر گرفته شده است. البته ما در این شرایط 
اقتصادی نمی خواهیم مطابق این کشــور ها جرایم سنگین مالی تعیین 
کنیم. در عین حال، با مراکز قانونگذار که می توانند در این زمینه به ما کمک 
کنند، وارد مذاکره و رایزنی شده ایم تا جریمه هایی متناسب برای افرادی 
که به هیچ عنوان حاضر نیستند از قانون تمکین کنند، درنظر گرفته شود. 

یکی از جریمه ها   می تواند این باشد که پس از چند مرتبه ورود به 
واگن های ویژه بانوان یا دیگر هنجارشکنی های اجتماعی، از 

ورود فرد متخلف به ایستگاه های مترو جلوگیری شود.
 برای اعمال و اجرای چنین جریمه هایی چه 

ضمانت اجرایی وجود دارد؟ 
وقتی یک موضوع تبدیل به قانون شود و قانونگذار 

اجازه بدهد شــخصی که قوانین وضع شــده را 
نادیده گرفته یا هنجارشکنی می کند، تنبیه 

و جریمه ای متناسب اعمال شود، همین 
خودش یک ضمانت اجرایی است. به طور 
نمونه در ماجرای شیوع کرونا و سویه 

اومیکرون براساس مصوبه ستاد ملی کرونا، جلوی ورود افرادی که ماسک 
نمی زنند و پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند، به ایستگاه های مترو 
و سکوها گرفته می شود. اکنون این مسئله مطرح است که رفتارهایی از قبیل 
ورود آقایان به واگن مخصوص بانوان با توجه به اینکه یک مطالبه عمومی و 
ناهنجاری اجتماعی است، جرم و تخلف شناخته شود. مرحله بعد وضع شدن 
یکسری قانون برای برخورد با این افراد اســت. مرحله سوم، فراهم شدن 
زیرساخت های لازم برای اعمال قوانین وضع شده خواهد بود. برای مثال، در 
دیگر کشورها افراد دارای کارت شهروندی یا دیگر ابزار شناسایی هستند و 
یک کد کاربری واحد دارند و قابل شناسایی هستند و امکان اعمال جریمه 
شخص وجود دارد. در چنین شــرایطی وقتی یک شهروند مثلا با وجود 
قرمز بودن چراغ عابر پیاده از عرض خیابان و خط عابر رد می شود یا دیگر 
قوانین اجتماعی را نادیده می گیرد، با جریمه های مختلفی روبه رو می شود. 
ما هنوز آنچنان که باید، به این ابزارهای هوشمندسازی مجهز نشده ایم، اما 
در حوزه مترو امکان شناسایی افراد وجود دارد و می توانیم جلوی ورود افراد 
متخلف و هنجارشکن را بگیریم. می توانیم از طریق دوربین های مترو و 

نیروی انسانی مستقر در ایستگاه ها این افراد را شناسایی کنیم.
 افزایش تعداد واگن ها چقدر در کاهش این آسیب اجتماعی 

مؤثر است؟ 
خب، یک بخش جدی از این قضیه در ساعت های پیک و به واسطه 
تراکم مسافر اتفاق می افتد و کمبود قطار و واگن و سرفاصله قطارها 
حتما در ورود برخی از آقایان به واگن های ویژه بانوان مؤثر است. 
درباره مشکلات فرهنگی صحبت کردیم، اما این موضوع فقط دلیل 
فرهنگی ندارد. اگر بتوانیم ناوگان مورد نیاز را تامین کنیم 
و سرفاصله قطارها را کاهش دهیم بخشی از این 
مشکل نیز برطرف می شود. بحث سرفاصله فقط 
به تعداد قطارها و واگن ها ارتباط پیدا نمی  کند و 
باید پایانه های مترو نیز تکمیل شود و تکمیل 
پایانه ها درکاهش سرفاصله قطارها تأثیر 

زیادی دارد.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

گپ

ترافیککممیشود
سیدمجتبی شفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران

افزایش ترافیک روزهای اخیر در کنار بارندگی باعث شد که دوشنبه شب با ازدحام شدید در 
خیابان ها مواجه شویم و سنگین ترین ترافیک سال ۱۴۰۰ رخ داد. به گونه ای که ۴۱ درصدافزایش 
در طول شبکه معابر درگیر نسبت به 2 شب قبل را شاهد بودیم و عدد ترافیک جهشی بود. 
همچنین این روزها بعد از 2 ســال وقفه به دلیل شیوع ویروس کرونا شاهد افزایش سفرهای 
خرید نوروزی هستیم و در روزهای عادی درصورت بارش باران 2۵ درصد معابر، درگیر ترافیک 
می شوند. ضعف جدی در زیرساخت ها و بی توجهی به توسعه حمل ونقل عمومی در یک دهه 
گذشته، سبب شده که تعداد اتوبوس ها کاهش یابد و از سوی دیگر تعداد واگن های خراب مترو 
افزایش یابد. شیوع کرونا سبب شده تمایل مردم به استفاده از خودروی شخصی افزایش  یافته 
و این افزایش خودروها سبب کاهش ظرفیت معابر شده است. در چنین شرایطی برنامه های 
بلندمدت اعم از حمایت دولت و تأمین منابع هم اکنون راهگشا نیستند و به همین دلیل روی 
برنامه های کوتاه مدت مانند افزایش ساعت کاری ناوگان حمل ونقل عمومی، رفع برخی نواقص 
تجهیزات کنترلی مثل چراغ های راهنمایی و برخی تجهیزات هوشمند و... تمرکز کردیم تا در 
شب های آتی که طبق پیش بینی ها بارندگی خواهیم داشت، تا حد امکان از وقوع آبگرفتگی و 

ترافیک شدید، جلوگیری کنیم.

مکث

باران مقصر نیست
 ترافیک دوشــنبه شــب تهران، خیلی ها را شگفت زده و 
البته کلافه و عصبانی کرد؛ چه آنهایی که زیر باران منتظر 
رسیدن تاکسی بودند، چه آنها که پشت غربیلک خودرو، 
دندان به هم می ساییدند و چه آنهایی که در خانه، از نیامدن 

نان آور خانواده طبق معمول هر روز، دل شان شور می زد.
این اولین بار نبود که بزرگراه ها و خیابان های تهران اینگونه 
از حرکت می ایستند و در عوض عقربه های ساعت به سرعت 
حرکت می کنند. آخرین بار هم نخواهد بود. اما چرا گاهی 
اینگونه در پایتخت، خودروها حتی پیشروی لاک پشتی هم 
ندارند؟ شاید بهتر باشد اینگونه بگوییم که چرا همه چیز در 
هم تنیده شده و تهران ناگهان قفل می شود؟ چرا گره های 
ترافیکی چنان شکل می گیرند که پلیس هم در باز کردن 
آنها عاجز می شود؟ آیا باید علت را تنها به گردن شب عید 

و باران انداخت؟ 
1  نزدیک به 2دهه است که مدیران شهری، کارشناسان 
و شهروندان فریاد می زنند حمل و نقل عمومی را دریابید. 
واضح  اســت که حمل و نقل عمومی کارآمد، می تواند به 
کاهش ترافیک و آلودگی هوا منجر شــود. اما دولت های 
نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم هیچ گاه به طور جدی برای 
این موضوع به کمک شهرهای بزرگ کشور نیامدند. کمک 
که چه عرض کنیم! حتی وظایف قانونی خود برای پرداخت 
ســهم یک ســومی یارانه بلیت مترو و اتوبوس، پرداخت 
نیمی از اعتبار لازم برای ســاخت و تجهیز مترو، پرداخت 
82.5درصدی منابع مالی خرید اتوبوس، ارائه تسهیلات 
لازم برای نوسازی ناوگان تاکســیرانی و گشایش راه های 
بهره مندی از منابع ارزی و فاینانس ها را هم انجام ندادند. 
به جایش تا توانسته اند چوب لای چرخ شهرداری ها برای 
گرفتن اوراق مشــارکت و وام ها گذاشتند. بنابراین انتظار 
می رود که دولت سیزدهم این موضوع را با اهمیت ببیند؛ 
چراکه اقدام امروز، جلوگیری از هدررفت میلیاردها تومان 
منابع مالی ارزشمند برای مصرف سوخت، درمان مشکلات 
سلامتی مردم و ... است. البته یکی از اقدامات مثبت اخیرا 
رخ داد و آن فراهم شــدن 750میلیارد تومان منابع مالی 
از سوی استانداری و وزارت کشــور برای تکمیل متروی 

تهران- پرند بوده است.
2  تقویت سیســتم نظارت برای عملکرد اتوبوســرانی و 
تاکســی مورد نیاز اســت. در واقع نمی توان از شهروندی 
که شب هنگام در زیر باران، مســتاصل به دنبال اتوبوس 
و تاکســی اســت و احتمال می دهد که ســارقی گوشی 
تلفن همراهش را بقاپد، انتظار داشــت تا با ســامانه های 
1888 و ... تماس بگیرد و نبود اتوبوس و تاکسی در پایانه ای 
را اطلاع دهد. دوشنبه شب این موضوع در بسیاری از نقاط 
تهران نمایان بود که تاکسی ها و اتوبوس ها )البته نه همه 

خطوط و به غیر از خطوط بی آرتی( به یکباره غیب شدند.
3  هوشمندســازی، راه حل دیگری است که می تواند به 
گره گشایی ترافیک های وحشتناک کمک کند. چراغ های 
راهنمایی و رانندگی اگر کاملا هوشمند شوند، این میزان 
نیاز به تنظیمات دســتی ندارند. این در حالی است که با 
همه زحماتی که این روزها از ســوی نیروهای راهنمایی 
و رانندگی در شــهر شاهد هســتیم اما گاهی افسران در 
تقاطع ها حضور ندارند و چون چراغ های هدایت هوشمندی 

هم در کار نیست، خودروها در هم گره می خورند.  
4  باید قبول کنیــم که رفتارهای رانندگی بســیاری از 
رانندگان ایرادات فراوان دارد. متاسفانه ما به جای عادت 
به فرهنگ درست رانندگی کردن، پس از اخذ گواهینامه 
رانندگی، به مرور در قالب فرهنگ بد رانندگی فرو می رویم 
و یکی از همان هایی می شویم که به قوانین رانندگی احترام 
نمی گذاریم. آنهایی که با ســرعت پایین در لاین سرعت 
حرکت می کنند، آنهایی که در مواجهــه با ترافیک، وارد 
لاین اضطراری می شوند، آنهایی که بین خطوط رانندگی 
نمی کنند، آنهایی که دائم لاین عــوض می کنند و دهها 
مورد دیگر، همگی باعث می شوند که ترمزهای بی جهت 
زیادی فشرده شود، سرعت حرکت پایین آمده و ترافیک 

سنگین شود. 
5  بســیاری از شــهروندان، هنوز به اســتفاده ترکیبی 
از مُدهای گوناگون حمل و نقلی ســوق پیــدا نکرده اند؛ 
اینکه بتوانند مدیریت سفر شــهری را در دست بگیرند. 
نکته اینجاســت که خیلی ها وقتی ســوار بر خودروهای 
شــخصی می شــوند، از همان ابتدا تصمیم شان رسیدن 
به مقصد با همان خودرو اســت. در صورتــی که یکی از 
معیارهای شهرهای امروزی فعال کردن تحرک هوشمند 
با زیرساخت های متصل بهم است. به عبارتی بخش های 
مختلف حمل ونقل شــهری مانند سیســتم  ابری عمل 
کنند: چراغ های راهنمایی، خودرو ها، اتوبوس ها، قطارها، 
دوچرخه ها، مردم، نقشــه ها و حتی جاده ها. این رویکرد 
اینترنت اشــیا )IOT( اجازه می دهد تا مکان، ســرعت، 
ظرفیت و سایر داده ها جمع آوری، ذخیره و تجزیه و تحلیل 
شوند و شهروندان آگاه با مدیریت سفر، وسیله های مختلف 

را در ترددها به کار گیرند.
نتیجه: واقعیت آن است که ترافیک بخشی از هویت این 
شهر شده؛ مثل بسیاری از شــهرهای بزرگ دنیا؛ آمارها 
نشــان می دهد که  هر شهروند مکزیکوســیتی، مسکو و 
شــیکاگو، ســالانه به ترتیب 218، 210 و 138ساعت از 
عمرش در ترافیک تلف می شود. در لندن نیز عصرهنگام، 
زمان طی کردن مسیرها نسبت به دیگر زمان ها 67درصد 
افزایش می یابد. در تهــران هم به طــور میانگین روزانه 
38 تا 40دقیقه عمر شــهروندان در ترافیک هدر می رود. 
اما در مواقعی مثل تعطیلات عید نــوروز، ترافیک روان و 
زمان کمتر و در زمان بارندگــی، ترافیک پرحجم و زمان 
بسیار بالاتر می رود. به هرحال این لحظات پایانی سال به 
زودی می گذرند و سال نو فرا می رسد. زمان هرگز درنگ 
نمی کند تا ما اقدامی را که باید انجام دهیم، به وقت دیگر 
موکول کنیم. آنچه ما باید به آن عادت کنیم، ترافیک است 
و همکاری بیشــتر برای زندگی در کلانشهری که چنین 
شــاخصه ای دارد. تنها می توان به گونــه ای رفتار و عمل 
کرد که اولا وضعیت بدتر از این نشــود و ثانیا تا حدودی 
بهبود یابد. اگر اکنون، توسعه بخش حمل و نقل عمومی 
مورد حمایت بیشتر نسبت به گذشته قرار نگیرد، نظارت 
بر فعالیت های تقویت نشود، فرهنگ رانندگی بهبود نیابد، 
هوشمندسازی صورت نگیرد، در آینده ای نزدیک، تهران 

پارکینگی بزرگ خواهد بود.

بهرام نکاحی
سرپرست شرکت واحد اتوبوسرانی 

تهران
بــرای ســال ۱۴۰۱ اقدامــات و اعتبــارات 
نــاوگان  خوبــی در حــوزه نوســازی 
پیش بینــی شــده اســت. قــرار بــود 
نــاوگان  بــه  اتوبــوس  65دســتگاه 
اتوبوسرانی وارد شــود که ۲۰ دستگاه از 
این اتوبوس ها اخیرا تحویل شده است. 

علی نصیری
 سرپرست سازمان پیشگیری و 

مدیریت بحران تهران
ما اگــر به ســمت وحــدت فرماندهی و 
سیاســتگذاری حوادث برویم، باید به 
این سمت برویم که تمام دستگاه هایی 
که متولی امر ریسک و مدیریت خطر 
در شهر هستند، چه در بحث پدافند و 
چه در حوزه مدیریت بحران، همه را در 

یک جا تجمیع کنیم.

سیداحمد علوی
 عضو کمیسیون اجتماعی و فرهنگی

 باتوجه  بــه وضعیت خــاص جامعه در 
موضوعــات اجتماعی و ســامت روان 
در دوران پساکرونا از همه برنامه ریزان 
ایــن عرصــه انتظــار مــی رود از اعیــاد 
پیــش رو و نــوروز به عنــوان فرصتــی 
بــرای برنامه ریــزی علمــی بــا تکیــه  بــر 
ظرفیت های خاص فرهنگی و مذهبی 

استفاده شود.

رضــا صیــادی، مدیرعامــل ســازمان 
زیباسازی شهر تهران گفت: »با هدف 
ایجــاد نشــاط شــهروندی در آســتانه 
نوروز ۱۴۰۱ در ایــن دوره، ۱۰۰تخم مرغ 
مردمــی  بخــش  بــه  نیــز  نــوروزی 
اختصــاص داده شــده تــا شــهروندان 
در زیباســازی شهر، مشــارکت داشته 
باشــند.« هفتمیــن ســالانه هنرهــای 
شهری تهران )بهارستان۱۴۰۱(به همت 

سازمان زیباسازی برگزار می شود.

100
تخم مرغ

ابوالفضــل فــاح، معــاون مالــی و 
اقتصادی شــهرداری گفت: » قبوض 
عــوارض نوســازی، عــوارض کســب 
و پیشــه و بهــای خدمــات مدیریــت 
پسماند برای مؤدیان بدهکار عوارض 
پایدار ارســال شــده و شــهروندانی که 
عوارض متعلقه ملک خــود را تا تاریخ 
۲۹ اســفندماه ۱۴۰۰ پرداخــت کننــد، 
مشمول جوایز خوش حسابی عوارض 

و بهای خدمات می شوند.« 

29
اسفندماه

مدیرعامــل  مختــاری،  علی محمــد 
ســازمان بوســتان ها و فضــای ســبز 
شــهر تهــران گفــت: »شــهردار تهران 
سام خود را به شهروندان منطقه ۱7 
رســاندند و تأکیــد داشــتند در مناطق 
کم برخوردار حتما سرانه توزیع فضای 
ســبز عادلانــه باشــد. بــه ایشــان قول 
داده ایم بتوانیم هر سال یک متر سرانه 
فضای سبز در این مناطق کم برخوردار 

به ویژه منطقه ۱7 داشته باشیم.« 

1
متر

بررسی فرونشست های 
بزرگراه آزادگان 

فرونشســت های بزرگراه آزادگان و محله خزانه 
در محــدوده منطقه 16ضمن حفــر گمانه های 

ژئوتکنیکی بررسی خواهد شد. 
به گــزارش همشــهری، سرپرســت اداره کل 
هماهنگی فنی و عمرانی مناطق و سازمان های 
شهرداری تهران در حاشــیه نشست این اداره با 
معاونت فنی و عمرانی شهرداری منطقه 16گفت: 
»موضوع فرونشست ها در محدوده منطقه 16با 
کارشناسان سازمان مشاور فنی و مهندسی شهر 
تهران مطرح شده و به زودی ضمن حفر گمانه های 
ژئوتکنیکی مورد بررســی و ارزیابــی دقیق قرار 

خواهد گرفت.«
 ســیدمحمد فیــاض سرپوشیده ســازی  کانال 
جمع آوری و هدایت آب های ســطحی محدوده 
خیابان فدائیان اســلام را از دیگر ضرورت های 
عمرانی منطقه 16دانســت و خواســتار تسریع 
 اجرای این عملیات توسط شــرکت خاکریزآب

 شد. 
در این نشســت که بــا هدف بررســی عملکرد 
منطقه16درخصــوص هزینه کــرد اعتبارات و 
وضعیت اجرای پروژه های عمرانی برگزار شــد، 
گزارشی از اقدامات معاونت فنی و عمرانی منطقه 
درخصوص پیشرفت فیزیکی و ریالی پروژه های 
در حال اجرا و نیز مشــکلات و موانــع اجرایی 

پیش روی این طرح ها ارائه شد.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

حامد فوقانی ؛ دبیر سرویس شهرییادداشت
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در مذاکرات مزد 1401، دولت نقش 

دستمزد
تسهیل گری دارد؛ اما هنوز نتوانسته 
است نظر کارفرمایان و کارگران را به 
هم نزدیک کند. محاســبات همشــهری براساس 
اظهارات و مواضع شــرکای اجتماعی در مذاکرات 
مزد1401 نشان می دهد تا اینجای کار، کارفرمایان 
نهایتا با افزایــش 900هزارتومانی مــزد موافقت 
کرده اند درحالی که کف مطالبه کارگران اضافه شده 
2.7میلیون تومان به دریافتی یک خانوار کارگری 

است.
به گزارش همشهری، چانه زنی برای تعیین مزد1401 
همچنان ادامــه دارد و شــرکای اجتماعی امیدوار 
هســتند تا در ضرب الاجل 21اســفند، به توافقی 
جامع در این ماجرا دســت یابند. فعلا نمایندگان 
کارگری و کارفرمایی به دلیل تعهدی که در مورد نشر 
ندادن اعداد و ارقام مطرح شده در مذاکرات مزدی 
داده اند، اطلاعات روشنی در مورد پیشنهادهای ارائه 
شده در جلسات شــورای عالی کار ارائه نمی دهند؛ 
اما بررسی اظهارات جسته وگریخته نمایندگان دو 
طرف در گفت وگو با رسانه ها می تواند به شکل گیری 
ســناریوهای محتمل یا مطــرح در مذاکرات مزد 

کمک کند.

سقف پیشنهاد کارفرمایی
هفته گذشته، اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در 
شــورای عالی کار گفته بود: از نظر گروه کارفرمایی 
حداکثر افزایشی که برای دستمزد کارگران در سال 
آینده باید رخ دهد، به  اندازه تورم خواهد بود. البته 
او در این مصاحبه به صراحت اعلام نکرد که منظور 

از نرخ تورم کدام نرخ اســت؛ اما از سابقه بحث های 
کارفرمایی در مذاکــرات مزدی چنین برمی آید که 
آنها نرخ تورم انتظاری ســال آینده کــه در بودجه 
هم اعلام می شــود را مدنظر دارند. با این حساب، 
تا اینجای کار بالاترین پیشــنهادی که کارفرمایان 
برای افزایش مزد1401 دارند، همان تورم انتظاری 
30درصدی برای ســال1401 است. از سوی دیگر 
گروه کارفرمایــی در مذاکرات امســال تأکید دارد 
که این افزایــش روی مزد پایه انجام شــود و مانند 
سال های قبل، بخشی از آن در قالب مزایاي مستمر 
اعمال نشــود تا حداقلی بگیران که طبق آمار خود 
کارفرمایان، 46درصد کل کارگران را شامل می شود، 

از کل افزایش 30درصدی بهره مند شوند.
 به گزارش همشــهری، حداقل مــزد کارگری در 
ســال جاری 2میلیون و 655هزار تومان بوده که با 
افزایش 30درصدی به 3میلیون و 451هزار تومان 
می رسد. در این وضعیت، مزد و مزایای یک خانوار 
3.3نفره کارگری از 4میلیــون و 50هزار تومان در 
سال جاری با احتساب حق اولاد و مزایای کارگری 
تقریبا به 4میلیون و 960هزار تومان خواهد رسید؛ 
یعنی دریافتی این خانوار با پیشــنهاد 30درصدی 

کارفرمایان 900هزار تومان افزایش می یابد.

کف مطالبه کارگران
آخرین رقمی که به عنوان پیشنهاد کارگران در مورد 
مزد1401منتشر شده مربوط به هادی ابوی، عضو 
کارگری شورای عالی کار است که اعلام کرده: رقم 
پیشــنهادی گروه کارگری برای دستمزد 1401 با 
توجه به سبد معیشت ۸میلیون و 979هزارتومانی 

و نرخ تورم انتظاری ســال آینده، 11میلیون تومان 
اســت. البته این پیشنهاد رســمی گروه کارگری 
نیست و دیگر نمایندگان کارگری نیز در گفت وگو 
با همشهری حاضر به ارائه عدد و رقم های ردوبدل 

شده در شورای عالی کار نیستند. 
فرامرز توفیقی، یکــی از نماینــدگان کارگران در 
شورای عالی کار در گفت وگو با همشهری، با تأکید 
بر اینکه به جز هزینه معیشت، هنوز توافق جدیدی 
در مذاکرات مزدی انجام نشــده، می گوید: شرکای 
اجتماعی از سال ها پیش یک قرار نانوشته دارند که 
در زمان مذاکرات مزد، پیشــنهادهاي خود یا طرف 
مقابل را به خارج از شورا منتقل نمی کنند تا فضای 
مذاکرات تحت تأثیر قرار نگیرد. توفیقی اتفاق مثبت 
در مذاکرات مزد1401را رعایــت بی طرفی دولت 
و تمرکز بر تســهیل گری اعلام می کند و می افزاید: 
تا اینجــای کار نمایندگان دولت هیــچ مداخله ای 
در تعیین مزد نداشــته اند و فقط تــلاش کرده اند 
حصول توافق کارفرمایان و کارگران را تسهیل کنند 
درحالی که در سال های قبل به دفعات دولت در نقشه 

مداخله گر ظاهر و حتی مصوبه مزد ســال99 بدون 
امضای کارگران ابلاغ شد. توفیقی، قبلا در گفت وگو 
با همشهری گفته بود در جریان تعیین مزد براساس 
ماده41 قانون کار که نرخ تورم و هزینه معیشــت را 
ملاک قرار می دهد، باید اثر نرخ تورم روی هزینه ها 
برآورد شود نه اینکه مزد پایه به اندازه نرخ تورم افزایش 
یابد؛ چراکه به دلیل شکاف مزد و معیشت، این مقدار 
افزایش نمی تواند هزینه های تحمیل شده از ناحیه 
تورم را جبران کند.  با این تفاصیل، اگر فرض بر این 
باشد که کارگران هم در شورای عالی کار نرمش نشان 
دهند و کف مطالبات خود را تا جبران هزینه تحمیل 
شــده از ســوی تورم پایین بیاورند، در این صورت 
می توان اینگونه محاسبه کرد که هزینه معیشت یک 
خانوار 3.3نفره در بهمن امسال ۸میلیون و 979هزار 
تومان تعیین شده و براساس تورم انتظاری قرار است 
تا پایان سال بعد 30درصد دیگر نیز به آن افزوده شود. 
در این وضعیت هزینه معیشت کارگران 2.7میلیون 
تومان اضافه خواهد شــد و براســاس مطالبه قبلی 
کارگران، در بدترین وضعیت ممکن باید معادل این 
رقم به حداقل دریافتی یک خانوار کارگری 3.3نفره 
اضافه شــود. به گزارش همشــهری، مزد و مزایای 
دریافتی این خانوار در سال جاری 4میلیون و 50هزار 
تومان بوده و برای تحقق این مطالبه، باید کل این رقم 
معادل 66.6درصد افزایش پیدا کند و به 6میلیون و 

750هزار تومان برسد. 
در این میان اگر کارفرمایــان همچنان اصرار دارند 
که فقط حداقل مزد افزایش یابد و مزایا تغییر نکند، 
باید با افزایش 101درصدی مزد پایه موافقت کنند تا 
هزینه تحمیل شده به معیشت کارگران جبران شود.

 حقوق کارگر؛ سرگردان  بین
 4تا7میلیون تومان

همشهری کف و سقف پیشنهاد های مزدی را بررسی می کند

مجلس به فروش اموال اضافه دولت و تسهیل کسب وکارها رأی داد

استخدام بدون اجازه ممنوع
نمایندگان مجلس در نشست دیروز پارلمان با هرگونه 

مجلس
اســتخدام بدون مجــوز در دســتگاه های اجرایی و 

بودجه بگیر از دولت مخالفت کردند.
مجلس در ادامه بررسی بودجه ســال آینده مصوب کرد دستگاه های 
اجرایی بدون مجوز سازمان برنامه بودجه حق استخدام و به کار گیری 
نیروی انســانی را ندارند. به این ترتیب تمام اختیارات دستگاه های 
اجرایی ازجمله همه دستگاه ها و شــرکت های دولتی و دستگاه های 
اجرایی دارای مقررات خاص اداری و استخدامی، برای استخدام و به 
کارگیری نیروی انسانی از این دستگاه ها گرفته شد و دیگر هیچ مدیری 
حق اســتخدام بدون ضابطه و مجوز را نخواهد داشــت. البته وزارت 
اطلاعات، سازمان بازرسی کل کشور و حفاظت اطلاعات قوه قضاییه از 
این قاعده مستثنی شده اند و سال آینده هرگونه استخدام و به کارگیری 
نیروی انسانی در تمام دستگاه های اجرایی مذکور، صرفا براساس مجوز 
صادر شده از سازمان اداری و استخدامی و أخذ تأییدیه از سازمان برنامه 

و بودجه کشور مبنی بر پیش بینی بار مالی در قانون است. 
مجلس همچنین به سازمان اداری و اســتخدامی اجازه داد نیروهای 

رســمی، ثابت و پیمانی مازاد دســتگاه های اجرایی را به صورت بین 
دستگاهی، درون استانی و بین اســتانی جایابی کرده و منتقل کند 
و دستگاه های اجرایی مشــمول قانون خدمات کشــوری موظفند 
فهرست اسامی نیروهای مازاد خود را در سامانه ای که سازمان اداری و 

استخدامی به این منظور ایجاد می کند، ثبت کنند.

مانع زدایی از کسب وکارها
نمایندگان مجلس همچنین مصوب کردند تمامی امور مربوط به صدور 
مجوزهای کسب وکار از طریق درگاه ملی مجوزهای کشور انجام شود. 
انتظار می رود با این تصمیم و تبدیل آن به قانون از مسیر کسب وکارها 
مانع زدایی شود. بر اساس رأی مجلس، کلیه امور مربوط به مجوزهای 
کسب وکار از قبیل دریافت تقاضا، پاسخ دهی به استعلام ها و تأییدیه ها 
و صدور مجوز، از ســال 1401، صرفاً از طریق درگاه ملی مجوزهای 
کشور انجام گردد. از این تاریخ اخذ هرگونه هزینه بابت خدمات صدور 
مجوز و امور مربوطه خارج از سامانه مذکور توسط دستگاه های دولتی 

ممنوع است.

فروش اموال اضافه دولت
به گزارش همشهری، دولت مصمم است تا دستگاه های دولتی را 
تشویق و ملزم کند تا هرچه اموال و املاک اضافه دارند بفروشند 
و پول آن را در صندوقی به نام عدالت و پیشرفت واریز کنند تا 
صرف طرح های عمرانی و توسعه ای شود. تصمیمی که با رأی دیروز 
اکثریت نمایندگان مجلس یک گام به سمت محقق شدن نزدیک 
شد. به گزارش همشهری، دولت تصمیم گرفته با صندوق عدالت 
و پیشرفت، ریل گذاری جدیدی را انجام دهد. دیروز مجلس در 
جریان رسیدگی به بودجه ســال آینده به روسای دستگاه های 
اجرایی ملی و البته استانداران اجازه داد تا اموال و دارایی منقول و 
غیرمنقول مازاد دولتی را بدون رعایت تشریفات مربوط به تصویب 
هیأت وزیران با رعایت قوانین و مقررات، از طریق حراج عمومی 
در بورس کالا یا از طریق مزایده عمومی در ســامانه تدارکات 
الکترونیک دولت به فروش رسانده و منابع حاصل را به حساب 
خزانه داری کل کشور واریز کنند. با رأی نمایندگان معادل وجوه 
واریزی به صندوق پیشرفت و عدالت ایران نزد خزانه داری کل 
کشور صرف حمایت از طرح ها و پروژه های مرتبط با رشد و تولید 
همان دستگاه در چارچوب جدولی ویژه خواهد شد.وجوه واریزی 
دستگاه های استانی هم در اختیار صندوق استانی تابعه در استان 
مربوط قرار می گیرد. مجلس برای شکســتن مقاومت مدیران 
اجرایی همه دستگاه های اجرایی را مکلف کرده تا اطلاعات اموال 
غیرمنقول، انفال و اموال تملیکی را که به عنوان مالک بهره بردار 
و متولی و نماینده دولت در اختیار دارند، در سامانه جامع اموال 

)سادا( ثبت و تکمیل کنند.

مکث

کارفرمایــان بــا اضافــه شــدن حداکثــر 
900هزار تومان به مــزد کارگران موافق 
هســتند امــا بــه عقیــده طــرف کارگــری 
هزینه تحمیل شده به معیشت کارگران 

3برابر این رقم است
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مصوبه  خودرویی مجلس چه آثاری دارد؟

 تأثیر چندگانه واردات 
بر بازار خودرو

تصمیم اخیر مجلس در قالب بودجه 1401 برای واردات خودرو 
می تواند به کاهش 10 تا 50درصدی قیمت خودروهای خارجی 

منجر شود.
به گزارش همشهری، مجلس در چارچوب بودجه سال 1401 
مجوز واردات 50هزار دستگاه خودرو سواری بنزینی و 20هزار 
دستگاه خودرو سواری دوگانه سوز، هیبریدی و برقی را مصوب 
کرد. این واردات با تعرفه ورودی کــه به تصویب هیأت وزیران 
می رسد، انجام خواهد شــد. متعاقب این مصوبه، معاون وزیر 
صمت اعلام کرد: تعرفه واردات خودرو برای ســال آینده فعلا 
تغییری نخواهد داشت و براساس همان تعرفه های قبلی صورت 
می گیرد. محسن صالحی نیا گفت: تعرفه واردات خودرو براساس 
حجم موتور از 40 درصد آغاز و تا مرز 75 درصد اعمال می شود. 
او افزود: در سال های قبل نیز واردات خودرو براساس آیین نامه 
ضوابط فنی واردات خودرو که مصوب هیأت وزیران است، انجام 
شده و با مصوبه مجلس به دولت اجازه داده می شود تا شرکت ها 
و اشخاص بتوانند براساس ضوابط فنی نسبت به واردات خودرو 
اقدام کنند. رئیس سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران 
افزود: در سنوات قبلی میانگین قیمت هر خودروی وارداتی 20 
تا 22هزار دلار بوده است یعنی 1.4میلیون دلار در سال آینده 
صرف واردات خودرو خواهد شد. او افزود: همیشه تعرفه واردات 
حداکثر تا 15بهمن به دولت پیشنهاد می شود و دولت نیز آن را 
تصویب می کند اما امسال تعرفه واردات خودرو به دلیل اینکه 
امکان واردات وجود نداشت، پیشنهاد نشده اما با عملیاتی شدن 
این قانون اگر کسانی پیشنهادی داشته باشند، در دولت قابل 

بررسی است.

کاهش 10 تا 30درصدی قیمت ها
دبیر انجمن وارد کنندگان خودرو در گفت وگو با همشــهری با 
بیان اینکه تأثیر واردات بر بازار خودروهــای داخلی و وارداتی 
متفاوت خواهد بود، گفــت: اثر ایــن واردات بر کاهش قیمت 
خودروهای خارجی، بسته به نوع خودروهای خارجی وارداتی 
موجود در بازار متفاوت خواهد بود و احتمالا شاهد تعدیل 10 تا 
30درصدی قیمت این خودروها خواهیم بود. مهدی دادفر  افزود: 
برخی خودروهای خاص و گران قیمــت کنونی موجود در بازار 
مانند ب  ام و و لکسوس، افت قیمت بیشتر و تا 30درصد را شاهد 
خواهند بود اما این تأثیر در خودروهای خارجی ارزان قیمت که 

سهم بیشتری از بازار را دارند، کمتر و تا حدود 10درصد است.
او در مورد تأثیر این واردات بر قیمت خودروهای داخلی گفت: 
در بازار خودروهای داخلی با توجه به رویه کنونی تولید و عرضه، 
حتی احتمال افزایش قیمت این خودروها با توجه به روند تورم، 
افزایش تعداد خودروهای غیرمشــمول قیمت گذاری و شیوه 

کنونی عرضه خودرو با بازار وجود دارد.
 دادفر  افزود: خودروســازان درخواســت افزایش 30درصدی 
قیمت ها در ابتدای امســال را داشــتند و در 2مرحله فقط 7 و 
1۸درصد مجوز افزایش قیمت دریافت کردند که با اضافه شدن 
تورم سال آینده به قیمت تمام شده این خودروها، احتمالا باید 
قیمت خودروهای داخلــی باز هم افزایش یابــد. دبیر انجمن 
وارد کنندگان خودرو  افزود: احتمالا واردات با رعایت ضوابط و 
مقررات واردات خودرو در سال های  94 و 95 انجام خواهد شد اما 
هنوز ایرادات قبلی مانند نرخ تعرفه خودرو وجود دارد و مشخص 
نیست که آیا واردات خودرو تنها به وارد کنندگان رسمی محدود 
خواهد شد یا اینکه افراد غیرحقیقی و حقوقی نیز قادر به انجام 

این کار خواهند بود.
دادفر، دریافت گواهی تأیید نوع را مشکل دیگر واردات خودرو 
دانســت و افزود: بــرای واردات خودروهای مدل ســال  باید 
مستندات استانداردهای ۸5گانه دریافت شود و این پروسه 2 تا 
3ماه طول می کشد. همچنین باید مجوز شماره گذاری از پلیس 
راهور با ارائه گواهی خدمات پس از فروش، دریافت شود که فعلا 
انجام این موارد تنها در توان شرکت های نمایندگی رسمی است 
و سایر وارد کنندگان تا زمانی که متعهد به ارائه خدمات پس از 
فروش نشوند، امکان ثبت ســفارش واردات خودرو در سامانه 
ثبتارش را نخواهند داشــت. او افزود: باید منتظر ماند و دید که 

بقیه وارد کنندگان نیز می توانند خودرو وارد کنند یا خیر؟ 

موفقیت مشروط طرح واردات خودرو
یک کارشــناس بازار خودرو در گفت وگو با همشــهری گفت: 
میزان موفقیت مصوبه مجلس در ســاماندهی بازار خودرو به 
شرایط اجرای آن و میزان کشش بازار بستگی دارد. اگر با همین 
تعرفه 40 تا 70درصدی و آیین نامه اجرایی مناســب و معقول 
واردات 70هزار دستگاه خودرو سواری انجام شود، می تواند در 
ساماندهی بازار خودروهای مونتاژی و خارجی دست دوم مؤثر 
باشــد. فربد زاوه  افزود: اگر در اجرای این طرح هزینه اضافی به 
واردات خودرو تحمیل نشــود، می توان انتظار داشت تا قیمت 
خودروهای خارجی دست دوم حتی تا 50درصد کاهش یابد. او 
افزود: اما درصورتی که در شرایط اجرا این واردات به افراد خاصی 
محدود  و شرایطی درنظر گرفته شود که انجام این کار برای همه 
متقاضیان میسر نباشــد، تأثیر چندانی در بازار خودرو نخواهد 
داشــت. زاوه با اشــاره به تعرفه واردات و قیمت کنونی خودرو 
در بازارهای جهانی، گفت: قیمت کنونی یک دســتگاه خودرو 
کیا اسپورتیج مدل 2022 در آلمان 30هزار یورو است که نرخ 
این خودرو برای صادرات 4هزار یورو کاهش می یابد و به 25 تا 
26هزار یورو )700میلیون تومان( می رسد، با درنظر گرفتن نرخ 
کنونی یورو، تعرفه 40درصدی واردات و سایر هزینه ها، قیمت 
این خودرو در بازار ایران به یک میلیارد و 300 تا یک میلیارد و 
500میلیون تومان می رسد. این در حالی است که اکنون قیمت 
مدل 201۸ این خودرو در بازار ایران همین حدود است  و واردات 

می تواند قیمت اینگونه خودروها را تا 50درصد کاهش دهد.

فعلاً رضایت دهید
رســتم قاســمی، وزیر راه و شهرســازی 
می گوید: انتظار وزارت راه برای اختصاص 
منابع بــه صندوق ملی مســکن، بیش از 
30هزار میلیارد تومان بود، اما بازهم برای 
سال 1401 و شروع کار صندوق ملی مسکن عدد خوبی است و 
می تواند تحول جدی در حوزه مسکن ایجاد کند. براساس قانون 
جهش تولید مسکن، باید صندوق ملی مسکن ایجاد شود تا با 
واریز بودجه های حوزه مسکن و درآمدهای مربوط به این حوزه 
مانند مالیات و عوارض خانه های خالی و...، منابعی برای اجرای 
طرح های حمایتی مسکن در اختیار سیاستگذار قرار گیرد. در 
این میان، نمایندگان مجلس، بودجــه اولیه این صندوق برای 
سال 1401را معادل 30هزار میلیارد تومان تعیین کرده  اند؛ که 

البته از نگاه وزیر راه و شهرسازی فقط برای شروع کافی است.
مطالبه اعتبار برای اختصاص تولید سالانه یک میلیون مسکن 
به عنوان برنامه دولت در شرایطی مطرح می شود که بودجه دولت 
با کسری شدید مواجه است. انتظار می رود رستم قاسمی به جای 
بخشی نگری فعلا به همین مقدار اعتبار رضایت دهد. زیرا اگر قرار 
بر اختصاص بودجه ای بیشتر باشد، بدیهی است که از سهم سایر 
بخش ها ازجمله تولید صنعتی و کشاورزی باید کاسته شود که در 
چنین صورتی این بخش ها با خلأ و کمبود شدید نقدینگی مواجه 
می شوند. البته وزیر راه و شهرسازی می تواند برای برنامه خود 
جهت ساخت سالانه یک میلیون مسکن، یک چارچوب و برنامه 
مدون تامین مالی با بهره گرفتن از ظرفیت های بازار ســرمایه 
طراحی کند تا فشار به منابع بانک ها و بودجه دولت وارد شود. 
بی تردید همانگونه که قاسمی می گوید: هزینه ساخت مسکن در 
کشور به طور قابل ملاحظه ای بالاتر رفته و اگر قرار باشد منابع 
تامین مالی ساخت مسکن تورم ساز باشد، روشن است که بازهم 
هزینه ساخت بالاتر خواهد رفت و از سوی دیگر توان قدرت خرید 
متقاضیان واقعی مسکن را به تحلیل می برد. انتظار بر این است 
که وزرای دولــت در اعتبارخواهی و بودجه خواهی برای تحقق 

برنامه هایشان تنگنای منابع بودجه دولت را درنظر بگیرند.
در این میان مجلس نیــز باید به این نکته توجــه کند که هر 
تکلیفي براي دولت ایجاد شــود، باید منابع مورد نیاز آن نیز  از 
بي خطرترین مسیر تامین شود در غیر این صورت، بهترین کاري 
که از دولت مي  توان انتظار داشــت این است که تکلیف خود را 
با سایر بودجه هاي خود انجام ندهد تا صدمه اي به منابع سایر 

بخش ها وارد نشود.

تورم اقتصاد را تهدید می کند
  خبر: مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی 
تهران می گوید با وجود آنکه نرخ تورم در ماه های 
گذشته قدری کاهشی شده اما همچنان این شاخص 

بزرگ ترین تهدید پیش روی اقتصاد ایران است.

  نقد: آنچه روشن است تاب آوری اقتصاد ایران در 
همه سطوح از تولید کالاها و خدمات گرفته تا سفره 
و معیشــت مردم در اثر امواج بلند تورمی به شدت 
افت کرده و بدون شــک اولویت نخست دولت در 
سال های آینده باید متمرکز بر مهار نرخ تورم باشد. 
تجربه سال های گذشته نشــان داده پایین آوردن 
دمای بدن اقتصاد و کنترل تــورم برخلاف تصور 
رایج سیاستمداران و دولتمردان با تشدید نظارت 
بر بازارها و کنترل قیمت ها و صدور دســتورهای 
تکراری ممکن نیســت. باید بپذیریم که تورم یک 
پدیده پولی است و شــرط موفقیت دولت در مهار 
آن، انضباط مالی اســت. تا زمانی که مبنا و جهت 
سیاســتگذاری های اقتصاد بر تزریــق بی محابای 
پول های بدون پشــتوانه با سودای ایجاد اشتغال و 
رونق تولید باشد و به سازوکارهای اثبات شده تورم 
توجه نشود، انتظار مهار تورم در یک افق بلندمدت 
ممکن نیست. نکته مهم دیگر اینکه با افزایش تنش 
بین روسیه و اوکراین، افزایش جهانی قیمت نفت 
نمی تواند به عنوان یک روزنه برای مهار تورم قلمداد 
شود. این تصور که با تزریق دلارهای نفتی و واردات 
از دیگر کشورها می توان سطح عمومی قیمت ها را 
پایین آورد، البته اثبات شده که تصور باطلی است. 
مهار تورم را همه باید جدی بگیریم تا تاب آوری ملی 
در برابر اوج گیری قیمت ها افزایش یابد. به عبارت 
دیگر، در اکوسیستم اقتصاد، آنچه مي توان فضاي 
مساعد براي رشــد پایدار سرمایه گذاري ها و تولید 
را تضمین کند، این است که ضمن پیش بیني پذیر 
بودن شاخص هاي اقتصادي، ارزش پول ملي و روند 
تغییرات عمومي قیمــت کالا و خدمات نیز داراي 

ثبات نسبي باشد.

چهره روز

نقد  خبر

خودرو
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تنها مرکز دندانپزشکی که به زنان 
معتاد، مبتلا به اچ آی وی و درگیر 
آسیب های اجتماعی خدمات ارائه 
می کرد، 2ماه اســت فعالیــت اش را متوقف کرده؛ 
مرکزی که در یکی از مؤسسه های دروازه غار فعال 
بود و از 60روز پیش که ماجرای تعطیلی آن مرکز 
مطرح شــد، یونیت های دندانپزشکی اهدایی را به 
مرکز دیگری منتقل کرد تا به کــودکان خدمات 
دندانپزشــکی ارائه  دهد. خدمات دندانپزشکی به 
این زنان، موضوعی اســت که بــا تعطیلی یکی از 
موسســه هایی که  در زمینه زنان آسیب دیده کار 
می کرد، تبدیل به موضوع نگران کننده ای شــده 
است. گفته می شــود زنان معتاد، مشکلات زیادی 
با دندان هایشــان دارند؛ دندان های خراب و دهان 
خالی از دندان، همواره آنها را به ســمت مواد مخدر 
کشانده یا فرصت های شــغلی زیادی از آنها گرفته 
اســت. حالا عمر 5ســاله مرکز دندانپزشکی این 
موسســه هم تمام شــد. رضا بیات موحد، مسئول 
کمیته نیکوکاری و مســئولیت اجتماعی جامعه 
دندانپزشکی ایران است. گروهی که به طور حرفه ای 

و تیمی از ســال80 فعالیت اش را شروع کرد و حالا 
با نزدیک بــه 100دندانپزشــک در 7مرکز به طور 
داوطلبانه خدمات دندانپزشکی ارائه می دهند. مرکز 
دندانپزشــکی دروازه غار هم توسط همین گروه از 
سال95 کارش را شروع کرد و حالا 2ماه است تعطیل 
شده. بیات موحد در گفت وگو با همشهری، توضیح 
بیشتری درباره فعالیت های این مجموعه برای زنان 
آسیب دیده از اعتیاد و اچ آی وی، می دهد: »جامعه 
دندانپزشکی ایران زیرشاخه هایی دارد که یکی از 
آنها کمیته نیکوکاری و مسئولیت اجتماعی است؛ 
این کمیته همواره دنبال مراکزی اســت که بتواند 
خدمات دندانپزشکی به افراد خاص ارائه دهد، همین 
حالا هم در مراکزی ازجمله بیماران مبتلا به صرع یا 
کودکان کار و معلول و... فعالیت می کند. کار با زنان 
آسیب دیده هم از 5سال پیش با مطبی مجهز از نظر 
امکانات و تجهیزات استریلازیاسون شروع شد که با 
توجه به نزدیک شدن به زمان تعطیلی این موسسه، 
مرکز دندانپزشکی آن هم فعالیتش را از حدود 2ماه 
پیش متوقف کرده است.« براساس اعلام او، قبل از 
این، مرکزی وجود نداشــت که به طور ویژه در این 

زمینه فعالیت کند. البته ممکن است وزارت بهداشت 
در این زمینــه اقداماتی کرده باشــد. او در توضیح 
بیشتر می گوید: »این مرکز به دلیل ارتباط با زنان 
آسیب دیده محل مناسبی برای ارائه خدمات به این 
افراد بود، به طوری که در 5سال نزدیک به 3هزار زن 
معتاد یا مبتلا به اچ آی وی یا درگیر سایر آسیب های  
اجتماعی، تمام خدمات دندانپزشکی جز ایمپلنت 
داده شــد. بیشــتر مراجعه کننده به دندانسازی و 
درمان ریشه نیاز داشــتند و در این مدت بیشتر از 

100دست دندان برای این افراد ساخته شد.« 
بیماران مبتلا به اچ آی وی همواره بیشترین مشکل را 
در مراجعه به مراکز دندانپزشکی دارند. آنها زمانیکه 
بیماری شان را اعلام می کنند، معمولا با برخوردهای 
نامناسبی مواجه می شــوند و کار درمانشان انجام 
نمی شــود. بیات موحد هم به این موضوع اشــاره 
می کند و می گوید که یکی از دلایل راه اندازی چنین 
مراکزی مشکلاتی است که این افراد با آن مواجه اند: 
»برخی از پزشکان که کار دندانپزشکی را برای این 
افراد انجام می دهند، معمولا برای آخر وقت به آنها، 
نوبت ویزیت می دهند که بعدش بیماری نباشد، اما 

سرگردانی زنان آسیب دیده  برای درمان دندان
با تعطیلی تنها مرکز دندانپزشکی برای زنان معتاد و مبتلا به اچ آی وی، مسئول کمیته 
نیکوکاری جامعه دندانپزشکی ایران می گوید این افراد دیگر محلی برای مراجعه ندارند

تأمین منابع مالی بیمه ها؛ 
شرط جبران حذف ارز ترجیحی

گزارش

نقل قول خبر

علیرضا فارسی
معاون دانشجویی شهید بهشتی 

زمانی که اومیکرون شیوع پیدا کرد ناچار 
شــدیم کــه ورود افــراد را موقتــا محــدود 
کنیم. مثلا اگر کســی از خوابــگاه خارج 
شد دیگر اجازه ورود ندارد. ضمن اینکه 
ما طبقاتی در خوابگاه ها و بلوک هایی را 
برای دانشــجویانی که مبتلا شــدند قرار 

دادیم تا در آنجا قرنطینه شوند. )ایلنا(

محمود امانی طهرانی
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش

مصوبــه اخیــر شــورای عالی آمــوزش و 
پــرورش پیرامــون تقویــت یادگیــری در 
3 درس علوم، فارســی و ریاضی اســت. 
راهبرد توانمندســازی معلمان معطوف 
به ارتقای ظرفیت های معلمــان در ارائه 
دروس فارسی، علوم و ریاضی و سنجش 
دانــش موضوعــی معلمــان به ویــژه در 
موضوعات درسی مربوطه است. )ایسنا(

مرخصــی  در  هم اکنــون  زندانــی 
به سرمی برند. 32000

زندانــی مشــمول تخفیــف از مجــازات 
شده اند. 7783

زندانــی در ســال ۱۴۰۰ مشــمول عفو و 
تخفیف مجازات شدند. 12240

زندانی در سال ۱۴۰۰ آزاد شده اند.

4405

زندانی در ایام پیروزی انقلاب اسلامی 
و عید مبعث آزاد شدند. 2277

عدد خبر

مجلس شورای اسلامی اوایل هفته جاری در بررسی لایحه بودجه 1401 رأی به حذف 
مشروط ارز ترجیحی واردات کالاهای اساسی، ازجمله دارو و تجهیزات پزشکی داد؛ اتفاقی 
که البته با انتقادهای فراوانی درباره نحوه حمایت سازمان های بیمه گر و نبود سازوکار برای 
جلوگیری از افزایش قیمت دارو و تجهیزات پزشکی، همراه بوده است. آنطور که از کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس خبر می رسد، بهرام عین  اللهی، وزیر بهداشت، بیشترین تلاش را برای حذف ارز ترجیحی 
در بودجه سال 1401  داشته و وعده داده که این اتفاق منجر به افزایش قیمت در حوزه درمان و خدمات 
پزشکی نمی شود. او روز گذشته هم در مراسمی، ارز ترجیحی را ضد تولید و یکی از موانع خودکفایی دارو 
و تجهیزات در کشور به دلیل تعارض منافعی که در آن به وجود می آید ، عنوان کرد و گفت: »ما در وزارت 
بهداشت خودکفایی در دارو و تجهیزات را جزو اهداف اصلی خود قرار دادیم اما برخی فرایندها و سیستم هایی 
که داشتیم، مانع از این کار می شد که یکی از آنها ارز ترجیحی بود. کمبود دارو به دلیل کندی این فرایندها 
و ایستادن مردم در صف دارو، باعث خجالت است.«   مهم ترین انتقاد به حذف ارز ترجیحی، مربوط به نحوه 
حمایت سازمان های بیمه گر است که ابهامات زیادی دارد. با این حال مهدی رضایی، معاون بیمه خدمات 
سلامت سازمان بیمه سلامت روز گذشته به ایسنا گفت: »براساس موضوع مطرح شده در مجلس قرار است 
جبران حذف ارز ترجیحی دارو و ملزومات پزشکی از طریق بیمه ها یا سایر روش های مطمئن صورت گیرد.  
امکانات اجرای این طرح فراهم است اما شرط اجرای آن از سوی بیمه  ها این است که منابع مابه التفاوت ریالی 
مبلغ ارز را  به بیمه ها بدهند.«  او همچنین درباره وضعیت افراد فاقد پوشش بیمه که جمعیتی حدود 5 تا 
8میلیون نفر عنوان می شوند، توضیح داد: » ما می توانیم یارانه حذف ارز ترجیحی را حتی اگر فرد بیمه نباشد، 
جداگانه به او بدهیم البته منوط به اینکه سیاستگذار چنین تصمیمی داشته باشد. با این قانون قرار نیست 
داروها را بیمه کنیم، بلکه قرار است مابه التفاوت حاصل از تغییر نرخ ارز را به مصرف کننده بدهیم با اجرای این 
قانون اگر فردی بیمه باشد و برای دریافت دارو به داروخانه مراجعه کند، تعهدات بیمه و مابه التفاوت نرخ ارز از 
مبلغ دارو کسر می شود اما اگر فردی بیمه نداشته باشد فقط مشمول دریافت مابه التفاوت نرخ ارز می شود.« 

آمادگی تولید 30میلیون دوز 
واکسن برکت در ماه

 از فاز نهایی بزرگ ترین کارخانه تولید واکسن غرب 
آسیا بهره برداری شد

جدیدترین خط تولید واکسن کوو ایران برکت در کارخانه 
»شفافارمد« واقع در اســتان البرز به بهره برداری رسید. 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت در این مراسم، با اشاره به 
ایجاد شهرک دارویی برکت توسط ستاد اجرایی فرمان 
امام)ره(، گفت: »زیرســاخت هایی که در مجموعه گروه 
دارویی برکت ایجاد شده برای ما اطمینان ایجاد می کند 
که علیه هر نوع ویروســی می توانیم در کمتر از یک ماه 
واکسن بسازیم. تمام تحقیقات و پژوهش هایی که تا امروز 
انجام شده نشان داده که واکسن برکت کم عارضه ترین 
و مؤثرترین واکسن در میان واکسن های تزریق شده در 
کشور بوده اســت و امیدواریم علاوه بر استفاده در داخل 
کشور، واکسن برکت را به کشورهای منطقه و فقیر جهان 

نیز صادر کنیم.« 
در ادامه این مراســم، عارف نوروزی، سرپرســت ستاد 
اجرایی فرمان امام)ره( هم بــا بیان اینکه از روزهای اول 
بحران کرونا مشکلات ناشــی از کمبود ماسک و دارو و 
مواد ضدعفونی در کشــور وجود داشت، گفت: »تا امروز 
در کارخانه شفافارمد 60میلیون دوز واکسن برکت تولید 
شده و این آمادگی وجود دارد که به هر میزانی که وزارت 
بهداشت نیاز داشته باشــد، واکسن در اختیار مردم قرار 

گیرد.« 
به گفته او، با راه اندازی فاز نهایی شفافارمد، ظرفیت تولید 
واکســن در مجموعه برکت به روزانه یک میلیون دوز و 
ســالانه 350 تا 400میلیون دوز رســید و ایران به طور 
رســمی به باشــگاه تولیدکنندگان صنعتی واکسن در 
جهان پیوســت. نوروزی، ادامه داد: »از زمان ورود سویه 
اومیکرون به کشور تا زمان تولید واکسن اختصاصی این 
سویه)برکت پلاس( تنها 29روز طول کشید؛ درحالی که 
پس از ورود ویروس ووهان به کشور حدود 10ماه طول 
کشید تا ما به واکسن کووید-19دست پیدا کنیم؛ یعنی 
در مجموعه برکت علاوه بر ایجاد ظرفیــت تولید انبوه، 
دانش و تکنولوژی تولید هرگونه واکسن پیشرفته برای 
ســویه های جدید و یا ســایر بیماری های ویروسی در 
کوتاه ترین زمان ممکن را هم در اختیار گرفته ایم و این 

یک خبر خوش برای کشور است.«
حمیدرضا جمشیدی، رئیس هیأت مدیره گروه دارویی 
برکت هم در این مراســم، با اعلام اینکــه گروه دارویی 
برکت تمــام پلتفرم های واکســن های کرونــا از جمله
mRNA، مزانشیم، نوترکیب، دی ان ای را در آزمایشگاه 
تولید کرده اند، گفــت: »از میان این پلتفرم ها، در نهایت 
تمرکز خــود را بر پلتفرم ویروس غیرفعــال قرار دادیم؛ 

رکورد ساخت 10هزار مترمربع مجموعه تولید واکسن 
در مدت یک ســال را زدیم و به راندمان 5هزار واکســن 
در یک لیتر رســیده ایم که با این موفقیت کشور از نظر 
مشکل بیماری های ویروسی در آینده بیمه شده است.« 
به گفته او، 10مقاله از مستندات واکسن کوو ایران برکت 
آماده و به مجلات معتبر جهانی ارسال شده که 3مورد از 
آنها در مجلات خارجی معتبر چاپ شده و 7مقاله دیگر 
نیز سابمیت شده است. در زمینه ورود واکسن برکت به 
لیست سازمان جهانی بهداشت هم اقدامات مثبتی انجام 
شده و تیم سازمان جهانی بهداشت تا یک ماه آینده برای 

بازدید از خطوط تولید به ایران خواهد آمد.

منبع: ایرنا

سلامت

در بیشــتر مواقع اصلا آنها را پذیرش نمی کنند، به 
همین دلیل تعداد زیادی از ایــن افراد بدون اعلام 
بیماری به مراکز دندانپزشــکی مراجعه می کنند و 
خیلی وقت ها از ظاهر افراد نمی توان متوجه ابتلا یا 
اعتیادشان شد.« به گفته او اصل بر این است که تمام 
تجهیزات و ملزومات دندانپزشکی پس از مراجعه هر 
نفر به طور کامل ضدعفونی شود، یعنی هر بیماری 
باید از نظر دندانپزشک مبتلا به اچ آی وی باشد و تمام 
کارهای ضدعفونی برایشــان انجام شود، اما به هر 
حال به دلیل نوع کار، خطراتی وجود دارد؛ هپاتیت 
بی  و اچ آی وی، 2خطری است که دندانپزشکان در 
معرض آن قرار دارند و به سرعت هم منتقل می شود.

او می گوید: »از میان مراجعه کنندگان، افرادی بودند 
که از طریق همسرانشان مبتلا به اچ آی وی شده اند 
و بیشترشان هم همسرشان را از دست داده بودند. از 
میان مراجعه کننده ها، دخترانی هم داشتیم که در 
سن بسیار کم مثلا 11سالگی مادر شده و بیماری را 
از همسرشان گرفته بودند.« به گفته بیات موحد، با 
توقف فعالیت این مرکز، تمــام تجهیزات به خیریه 
دیگری که برای کــودکان فعالیت می کند، منتقل 
شده و قرار اســت خدمات دندانپزشکی برای این 
افراد انجام شــود:» با تعطیلی  آن موسسه، ما دیگر 
نمی توانیم به این زنان دسترسی داشته باشیم، به هر 
حال آنجا با این زنان در ارتباط بودند، پزشکان بدون 
مرز آنها را ویزیت می کردنــد و بعد به ما ارجاع داده 
می شدند. دسترســی به آنها دیگر نمی تواند مانند 

گذشته باشد.«
او با اعلام اینکه، خدمات دندانپزشــکی برای این 
زنان آنقدر مهم بود که برخی برای درســت کردن 
دندان هایشــان از زندان مرخصــی می گرفتند و 
می آمدند:» دندان درد می تواند یکی از دلایل شروع 
مصرف و حتی بازگشت به مصرف مواد مخدر پس 
از بهبودی باشــد، اغلب این افــراد از نظر فرهنگی 
ضعیف هستند و توجه چندانی به مسئله بهداشت 
دهان و دندان ندارند. بیــش از همه هم دندان های 
جلویی فک بالاست که به دلیل مصرف مواد مخدر، 
از بین می رود و این مسئله به ویژه برای زنان، بسیار 
مسئله ســاز بود، چرا که کاملا چهــره آنها را تغییر 
می داد. زمانیکه برای این افراد دندان ساخته می شد، 
روی شخصیت و روحیه شان بســیار تأثیر داشت و 
فرمی به صورت شــان می داد.« به گفته او، انجمن 
احیاي ارزش ها هــم در زمینه بیمــاران مبتلا به 
ایدز)اچ آی وی( فعالیت می کند اما آنها مرکزی برای 
ارائه خدمات دندانپزشکی برای این بیماران ندارند 
و بیمارانشان را به  آن موسسه می فرستادند: »قبلا 
اطلاع داشــتم که مرکزی در قلعه مرغی به مردان 
مبتلا به اچ آی وی، خدمات دندانپزشکی ارائه می کرد 
که ظاهرا تنها مربوط به کشیدن دندان بود و مرکز 
ویژه ای مانند آنچه در دروازه غار بود، وجود نداشت.« 
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چند روز پس از مــرگ دردناک 
زهره فکور صبور، بازیگر معروف 
سینما و تلویزیون در آپارتمانش، 
بازپرس پرونده به منتشرکنندگان شایعات درباره 

این پرونده در فضای مجازی هشدار داد.
به گزارش همشــهری، جســد زهره فکورصبور 
شامگاه سه شنبه، دهم اسفند ماه در آپارتمانش 
در حوالی قلهک کشف شــد. از همان زمان تیم 
جنایی تحقیقات خود را در این پرونده آغاز کرد. 
خانم بازیگر همسر یکی از تهیه کنندگان مطرح 
بود و این مرد نخستین کسی بود که پس از ورود 
به خانه با جسد بی جان او که در اتاق خواب افتاده 
بود روبه رو شــده و پلیس و اورژانس را خبر کرده 
بود. تیم جنایی در کنار جســد چند ورق قرص 
پیدا کرد. پزشکان علت اولیه مرگ را مسمومیت 
دارویی اعــام کردند. با وجود این جســد برای 
انجام آزمایش های تخصصی تر با دســتور قاضی 
محمد رضــا صاحب جمعی، بازپــرس پرونده به 
پزشکی قانونی انتقال یافت. از همان زمان، افرادی 
شــایعه پراکنی در ماجرای مرگ خانم بازیگر را 
شروع کردند و با اظهارنظرهای غیرواقعی به این 
ماجرا دامن زدند. قاضی محمد رضا صاحب جمعی 
در این باره به همشــهری می گوید: متأسفانه در 
این ماجرا اظهارنظرهای مغرضانه ای مطرح شده 
که موجب التهاب در فضای مجازی و همچنین 
آزرده خاطر شدن خانواده متوفی شده است. باید 
تأکید کنم که قطعا مراجــع قضایی با افرادی که 
چنین شایعاتی را منتشر می کنند  یا به آن دامن 

می زنند برخورد جدی و قانونی خواهد کرد.
بازپرس جنایی با اشاره به اظهارنظرهای مغرضانه 
گفت: به دنبال انتشــار خبر مــرگ خانم بازیگر 
عده ای شــروع کردند به اظهارنظــر درباره علت 

مرگ وی. حتی در فضای مجازی عنوان شد که 
خانم بازیگر حدود 100قرص مصرف کرده است. 
این نکته واقعا برای ما جای ســؤال دارد که با چه 
استنادی این شــایعه عجیب انتشار یافته است؟  
چطور بــه راحتی تعداد قرص هــا را دقیق اعام 
می کنند درصورتی که هنوز پزشکی قانونی علت 
اصلی مرگ و نتیجه آزمایش های سم شناسی را 
اعام نکرده است. بازپرس جنایی ادامه داد: پس از 
کشف جسد، تحقیقات قضایی از خانواده و همسر 
این بازیگر آغاز شده و جسد نیز به پزشکی قانونی 
انتقال یافته و  دستور بررسی بیشتر و آزمایش های 
تخصصی تر برای روشن شدن علت اصلی مرگ و 

همچنین آزمایش سم شناسی را داده ام.
وی در ادامه به شایعه پراکنان هشدار داد: به دنبال 
تسویه حساب های شــخصی در فضای مجازی 
نباشید و به رعایت قانون پایبند باشید. برخی ادعا 
کرده اند که متوفی دارای افسردگی بوده که حتی 

این موضوع هم اثبات نشده است.

سفر به ایران برای 
تسویه حساب با زندانبان فراری 

ممنوعیت تردد خودروها براســاس آلایندگی باشد نه 
سال تولید آنها

ظاهــرا اعام کرده انــد که در ســال آینده تــردد خودروهای 
کاربراتوری در بخش هایی از شــهر ممنوع اســت. درحالی که 
ممنوعیت باید براســاس آلایندگی باشد و اگر خودرویی بتواند 
معاینه فنی مورد تأیید مسئولان را بگیرد دلیلی برای منع تردد آن 
در شهر نیست. چه بسا خودروهای تولید سال که آلاینده هستند 
و چه بسا خودروهای کاربراتوری که ضمن ایمنی کافی ذره ای 
آلایندگی ندارند. با توجه به اینکه قشر کمتر برخوردار، مالکان 
تعداد اندک خودروهای کاربراتوری هستند تقاضا این است که در 
این قانون تجدیدنظر کنند و ماک آلایندگی باشد نه سال تولید.
حمیدرضا رحیمیان از تهران

 
افزایش 10درصدی حقوق عادلانه نیست

درحالی که فشــارهای چند ســال اخیر نظم و روال اقتصادی 
خانوار ایرانی را برهم زده، افزایش سالانه حقوق دردی از مردم 
دوا نمی کند تا چه رسد به آنکه این افزایش فقط 10درصد باشد. 
ظاهرا در افزایش حقوق ها شاغان کمتر مدنظر هستند و بیشتر 

نفع کارفرما لحاظ می شود.
شمایلی از شیروان خراسان شمالی

به جای تغییر ساعت، ساعات کار کارمندان را تغییر دهند
تغییر ساعت رسمی کشور با شروع فصل جدید، نه تنها فایده ای 
ندارد بلکه مردم را ســردرگم می کند. حتی کشورهایی هم که 
مبدع این قضیــه بوده اند به این نتیجه رســیده اند که این کار 
سودی ندارد. امسال هم با توجه به نزدیکی ورود به ماه مبارک 
رمضان، این تغییر ساعت برای روزه داران مشکل ایجاد می کند. از 
مسئولان تقاضا داریم به جای تغییر ساعت رسمی کشور، ساعات 

کاری کارمندان و کارکنان دولت را تغییر دهند.
عرب سرخی از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

مرگ مرموز پدر و فرزندی در همدان
پلیس در حال تحقیق درخصوص مرگ مرموز مردی همراه با 

پسر خردسالش در خانه شان است.
به گزارش همشهری، روز گذشته به مأموران انتظامی همدان 
خبر رسید که پیکرهای بی جان مردی همراه با پسر 5ساله اش 
در خانه شان در یکی از محله های شهر کشف شده است. دقایقی 
بعد از این خبر بود که مأموران برای بررسی موضوع راهی محل 
حادثه شدند. سرهنگ هادی نجفی صالح، فرماندهی انتظامی 
شهرســتان همدان در این باره گفت: به دســتور مقام قضایی 
پیکرهای مرد 42ساله و پسر 5ســاله اش برای انجام بررسی و 
کشف علت فوت به پزشکی قانونی منتقل و تحقیقات میدانی در 
این باره آغاز شد. او ادامه داد: هنوز گزارش رسمی مرتبط با علت 
مرگ قربانیان از سوی پزشکی قانونی ارائه نشده و اعام جزئیات 
پرونده منوط به گزارش رسمی این نهاد قضایی است. با این حال 
پرونده ای در این باره در دایره جنایی پلیس آگاهی استان همدان 

تشکیل شده و تجسس ها در این خصوص ادامه دارد.

دکتر شدن 3هزار نفر با مدارک جعلی
جاعــان حرفه ای در قبــال دریافت پول هــای کان مدارک 
تحصیلی جعل می کردنــد. هرچند آنها توانســتند در مدت 
کوتاهی 3هزار مدرک تحصیلی جعل کنند اما سرانجام همگی 

دستگیر شدند.
به گزارش همشهری، چندی قبل به اداره کل اطاعات بوشهر 
خبر رســید که اعضای یک باند جعل مدارک تحصیلی برخی 
مدارس و دانشــگاه ها را جعل می کند. با بررســی صحت این 
اطاعــات مأموران توانســتند در چند عملیــات همه 7عضو 
این باند تبهکاری را دســتگیر کنند. در بازرســی از مخفیگاه 
دستگیرشــدگان تعداد زیادی مدارک و اســناد جعلی شامل 
مدارک تحصیلی از سطح سیکل تا دکتری، هولوگرام مدارک 
دانشگاهی، گواهی مهارت فنی، تعداد 70 عدد مهر جعلی مربوط 

به مؤسسات آموزشی و... کشف شد.
علی حسن پور، دادستان مرکز استان بوشهر با اعام جزئیات این 
پرونده گفت: در تحقیقات صورت گرفته از متهمان آنها به جعل 
بیش از 3 هزار مدارک تحصیلی اعتراف کردند. تحقیقات برای 
شناسایی و دستگیری ســایر عوامل این شبکه در شعبه هفتم 

بازپرسی این دادسرا در حال انجام  است.

صدور کیفرخواست  در پرونده مرگ 
دختر نخبه 

4ماه پس از مــرگ دختر نخبه اهــوازی در جریان انجام عمل 
جراحی زیبایــی، پرونده اتهامی پزشــک متخلــف با صدور 

کیفرخواست به دادگاه فرستاده شد.
به گزارش همشــهری، این دختر 19ســاله اهــوازی که رتبه 
70کنکور سراسری را داشت روز 15آبان ماه امسال درحالی که 
برای انجام عمل جراحی زیبایی به مطب پزشکی رفته بود دچار 
ایست قلبی تنفسی شد و پس از انتقال به بیمارستان جان خود 
را از دست داد. به دنبال این حادثه با شکایت خانواده دختر جوان 
پرونده ای در این باره تشکیل و تحقیقات در این خصوص آغاز 
شد. بررسی های تخصصی در این پرونده حدود 4ماه طول کشید 
تا اینکه سرانجام پرونده پزشک متخلف با صدور کیفرخواست 
به دادگاه فرستاده شد. حمید ناصری، معاون دادستان عمومی و 
انقاب مرکز استان خوزستان در این باره گفت: با شکایت اولیای 
دم متوفی به دلیل حساسیت موضوع و برخورد قاطع با هرگونه 
مداخله غیراصولی در امور پزشــکی، بازپرس ویژه ای برای این 
پرونده انتخاب و اقدامات قانونی و استعامات پزشکی انجام شد. 
وی ادامه داد: با به کارگیری سریع ترین روش ها، تحقیقات قضایی 
تکمیل، متهم احضار و تفهیم اتهام شد و در نهایت پرونده اتهامی 

او با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شد.
ناصری در ادامه گفت: پزشــک به صورت مستقیم در انجام بزه 
مباشرت نداشته اما موضوع رسیدگی به قصور وی درخصوص 
عدم نظارت کافی بر مطب، از طریق سازمان نظام پزشکی استان 

رسیدگی می شود. 

ضاربان امدادگران اورژانس دستگیر 
شدند

چند روز پس از حمله به امدادگــران اورژانس تهران که باعث 
مصدومیت آنها شــده بود رئیس پلیس پیشگیری پایتخت از 

دستگیری ضاربان خبر داد.
به گزارش همشهری، چند روز قبل به مرکز اورژانس تهران خبر 
رسید که یکی از شهروندان در جنوب شرق تهران دچار مشکل 
شده و به خدمات فوری پزشکی نیاز دارد. دقایقی از این تماس 
می گذشت که گروهی از امدادگران اورژانس راهی خانه این بیمار 
واقع در خیابان عجب گل در نزدیکی میدان خراسان شدند. آنها 
پس از امدادرسانی به این بیمار قصد بازگشت به پایگاه اورژانس 
را داشــتند که ناگهان چند نفر از ســاکنان محله سد راهشان 
شدند. آنها سؤالاتی خصوصی درباره وضعیت بیمار داشتند که 
امدادگران از پاسخ به آن خودداری کردند و در این شرایط بود 
که آنها با مشت و لگد و چاقو و قمه به امدادگران حمله و آنها را 

مجروح کردند.
به دنبال این حادثه ماجــرا به پلیس گــزارش و تحقیقات در 
این باره آغاز شد و در نهایت 12ساعت پس از این حادثه ضاربان 

دستگیر شدند.
سرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
در این باره گفت: به دنبال درگیری 4جــوان با عوامل اورژانس 
مأموران عملیات کانتری114 غیاثی در محل حاضر شــدند 
اما آنها گریخته بودند. با وجود ایــن تحقیقات در این باره ادامه 
یافت تا اینکه مخفیگاه متهمان در 4نقطه مختلف شناسایی و 
آنها در چند عملیات منسجم دستگیر شدند و به ضرب و جرح 

امدادگران اورژانس اعتراف کردند.
سرهنگ موقوفه ای با اشــاره به اینکه با مخان نظم و امنیت 
برخورد خواهد شد گفت: تاش برای روشن شدن علت درگیری 

ادامه دارد.

درج قیمت تولید و مصرف کننده دردی از گرانی دوا نمی کند
گویا قرار اســت مجــددا عاوه بــر قیمت تولیــد، قیمت 
مصرف کننده نیز روی کالاها درج شود. این موضوع عاوه 
بر سرگردانی مصرف کننده و ایجاد اختاف و مشکل، دردی 
از گرانی دوا نمی کند. ریشــه گرانی را باید از جاهای دیگر 

خشکاند.
نیک آیین از تهران 

بازگشت کارخانه ارج به چرخه تولید بسیار امیدبخش است
در خبرها آمده که کارخانه لوازم خانگی ارج از چهارشنبه رسما 
به مدار تولید بازمی گردد. اینکه یک کارخانه قدیمی را احیا کنند 
بسیار امیدبخش اســت و این اطمینان را می دهد که در آینده 
نزدیک شــاهد احیای کارخانه های تعطیل شــده دیگری هم 

باشیم. دست مریزاد به مجریان این کار ارزنده.
کریمایی از شیراز

برخی فضاهای سبز و درختان هرس نشده اند
در بعضی از محات و فضاهای سبز تهران هرس زمستانی یا انجام 
نشده یا کامل نیست. باتوجه به ایام پایانی فصل سرد هنوز هم 

دیرنشده که این کار ضروری انجام بگیرد.
سعیدی از تهران 

دولت برای آزادسازی حریم رودخانه طالقان و زمین های 
منطقه اقدام کند

همانطور که دولت برای آزادســازی حریم دریــا و رودخانه در 
شمال و جنوب کشور اقدام کرده توقع می رود این اقدام در مورد 
طالقان و حریم رودخانه و زمین های منابع طبیعی این شهرستان 
نیز انجام شــود. هم اکنون بخش زیادی از حریــم رودخانه در 

تصرف متصرفان است.
سیدحسنی از طالقان

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

وعده راه اندازی شرکت آزمایش چه شد؟
وقتی خبر راه اندازی شرکت ارج آمد بسیار خوشحال شدیم 
و امیدواریم وعده 5 ماه قبل دولت در ســفر به شهرســتان 
مرودشت عملی شده و شرکت آزمایش بتواند با رفع موانع 

مجددا فعالیت خود را از سر بگیرد و مایه امید شود.
کشتکار از مرودشت فارس

جلوی هدر رفت آب را به هر نحو بگیرند
با اینکه با یک ســوم میانگیــن بارندگی ســالانه خودمان 
مواجهیم همچنان سه برابر میانگین مصرف جهانی مصرف 

می کنیم و موضوع برای کسی اهمیت ندارد. 
با این ســوء مصرف آب هرگز موفق به رفع مشکل کم آبی 
نمی شویم مگر آنکه آموزه های پیشــینیان سرزمین مان و 
دستورات دین مبین اســام در مورد صرفه جویی و مصرف 

درست را به کار ببریم.
نقدی از زواره اصفهان 

چرا جلوی گرانی مسکن دولتی پردیس را نمی گیرند
براساس اعام رسانه ها تورم قیمت مسکن در پردیس بیش 
از سه برابر شهر تهران بوده و در پرند دو برابر. چرا باید اجازه 
دهند چنین اتفاقی بیفتد و مســکنی که دولت در راستای 
کاهش قیمت مســکن و برای حمایت از اقشــار ضعیف در 
حاشیه پایتخت ساخته و  اتفاقا کیفیت چندانی هم ندارد از 

قیمت مسکن تهران هم بیشتر شود؟
خوب بخت از پردیس

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

مرد معتاد که در جریان درگیری در 
دخمه های زیرزمینی معتادان که به 
آن »کوله« می گویند، مرد دیگری را 
به قتل رسانده بود، صبح دیروز صحنه این جنایت را 

بازسازی کرد.
به گزارش همشهری، نیمه شب پنجم اسفندماه به 
قاضی صادق صفری، بازپرس ویژه قتل مشهد خبر 
رسید جسد غرق خون مردی مقابل یکی از هتل های 
معروف مشهد رها شده است. با حضور تیم جنایی در 
محل حادثه معلوم شد مقتول مردی به ظاهر معتاد 
اســت که بر اثر اصابت ضربه چاقو به سینه اش جان 
باخته است. کسی که این جنایت را به پلیس خبر داده 
بود، یکی از نگهبانان هتل بود. او گفت: دقایقی پیش 
زنی سراسیمه نزد من آمد و گفت جسد مردی کنار 
خیابان افتاده است. به دنبال او رفتم و وقتی به جسد 
آن مرد رسیدم، زن جوان به سرعت سوار پرایدی شد 

که کنار جسد پارک بود و فرار کرد.
به دستور قاضی صفری، مأموران به بررسی تصاویر 
ضبط شده توسط دوربین های مداربسته پرداختند و 

طولی نکشید که خودروی پراید شناسایی شد. زنی 
که صاحب ماشین بود دســتگیر شد و در تحقیقات 
گفت: من در جنایت نقشی نداشــتم. مردی به نام 
هادی کــه در پاتوق معتــادان در حاشــیه یکی از 
رودخانه های مشهد زندگی می کند مقتول را با چاقو 
زد و بعد از من خواست او را سوار ماشین و در جایی 

رها کنم و من هم این کار را کردم.
با اظهارات این زن، تیم جنایی راهی پاتوق معتادان 
شد. در حاشیه رودخانه کارتن خواب ها حفره هایی 
در زمین کنده، روی آن را با پاســتیک و شــاخ و 
برگ پوشــانده و از آنجا بــرای خوابیدن یا مصرف 
مواد استفاده می کردند. آنها اســم هر کدام از این 
دخمه های زیرزمینی را کوله گذاشــته بودند و هر 
کدام از ایــن دخمه ها 20تا 30متــر از هم فاصله 
داشتند. بررسی ها نشــان می داد که مقتول نیز در 
یکی از همین دخمه هــا زندگی می کرد و قاتل هم 
گاهی برای استراحت یا مصرف مواد به آنجا می رفت. 
مشخصات کامل قاتل به دســت آمده بود، اما هنوز 
معلوم نبود که درگیری او و مقتول بر سر چه رخ داده 

است. تا اینکه چند روز بعد این مرد که هادی نام دارد 
با مراجعه به پلیس خود را تسلیم کرد. متهم وقتی 
مقابل قاضی صفری قرار گرفت تاش کرد جنایت را 
به گردن فرد دیگری بیندازد. تاش او اما بی فایده 
بود. در نهایت وی به ارتکاب جنایت اعتراف کرد. او 
مدعی شد که از مدتی قبل با زن جوان)راننده پراید( 
آشنا شــده و گاهی با او به پاتوق معتادان می رفته 
است. اما شب حادثه متوجه شد که مقتول مزاحم 
این زن شده است. برای همین با وی درگیر شده و با 

ضربه چاقو او را به قتل رسانده است.
با اعترافات این مرد، وی بازداشت شد. صبح دیروز او 
برای بازسازی صحنه قتل به محل جنایت برده شد. 
او در برابر قاضی جنایی نحوه ضربه زدن به مقتول را 
تشریح کرد. او باز هم مدعی شد که به خاطر مزاحمتی 
که مقتول برای زن جوان ایجاد کرده بود دســت به 
قتل زده اســت. با این حال زن جوان که وی نیز در 

محل بازســازی صحنه قتل حضور داشت به قاضی 
جنایی گفت که شب حادثه مقتول برای او مزاحمتی 
ایجاد نکرده بود. هادی)متهم به قتل( احتمالا بر سر 
اختافات قبلی که با وی داشته او را به قتل رسانده 
است. پس از بازسازی صحنه جنایت، متهم به زندان 
برگردانده شــد. تحقیقات تکمیلــی در این پرونده 

ادامه دارد.

پشــت پرده ســرقت 5میلیارد 
تومانی از خانه ای در شمال تهران 
زن همسایه بود که پیش از این 

نیز به جرم سرقت دستگیر و زندانی شده بود.
به گزارش همشهری، مدتی قبل مأموران پلیس 
پایتخت در جریان دستبرد میلیاردی به خانه ای 
در حوالی ولنجک قرار گرفتند و راهی آنجا شدند. 
صاحبخانه می گفت که چند ساعت  قبل تر برای 
انجام کاری خانــه را ترک کرده بــود اما هنگام 
بازگشــت متوجه شــده که دزدان به خانه اش 
دســتبرد زده اند و لوازم باارزش خانه اش و همه 
پول ها و طاهایش بــه ارزش 5میلیارد تومان را 

سرقت کرده اند.
کارآگاهان پایــگاه یکم پلیس آگاهــی تهران 
برای کشف راز این سرقت وارد عمل شدند و در 
نخستین اقدام به بررسی دوربین های مداربسته 
اطراف ســاختمان پرداختند و به سرنخ مهمی 
دست یافتند. بررسی ها نشان می داد در ساعاتی 
که صاحبخانه در خانه نبود، هیچ فردی که همراه 
خود اثاثیه و لوازم مســروقه را حمل کند از خانه 
خارج نشده است. این یعنی سرقت از سوی یکی 

از ساکنان ساختمان رخ داده است.
ماموران در ادامه تحقیقات به زنی که در یکی از 
طبقات ساختمان زندگی می کرد مشکوک شدند. 
این زن پیش از این بارها به جرم سرقت دستگیر 
و زندانی شده بود. از سوی دیگر معلوم شد که زن 
همسایه  خانه اش را تبدیل به پاتوق معتادان کرده 
بود. در این شرایط بازپرس پرونده دستور بازداشت 
این زن و بازرسی خانه اش را صادر کرد. مأموران 
پس از ورود به این خانه، برخی از اموال ســرقت 
شده از خانه شاکی را کشف کردند و زن سابقه دار 
که چاره ای جز بیان حقیقت نداشــت به سرقت 

5میلیاردی اعتراف کرد و گفت: از قبل می دانستم 
که شاکی اموال باارزشــی در خانه اش دارد و با او 
طرح دوستی ریختم و در فرصتی مناسب کلید 
خانه اش را سرقت کرده و از روی آن کلید یدک 
تهیه کردم. بعد منتظر فرصت نشستم تا اینکه روز 
حادثه وقتی او برای انجام کاری خانه اش را ترک 
کرد، با استفاده از کلید یدک وارد آنجا شدم و همه 
اموال باارزش او را ســرقت کردم. سردار مسعود 
مصدق، معــاون هماهنگ کننده پلیس تهران با 
بیان این خبر گفت: با کشــف مقداری از اموال 
مسروقه در خانه این زن معلوم شد که وی بقیه 
اموال را به فروش رسانده است که تحقیقات برای 
شناسایی و دســتگیری خریدار اموال مسروقه 

ادامه دارد.

مأموران قلابی 24ساعت بعد از آدم ربایی از ترس دستگیری، گروگان هایشان را رها کردند

قاتل کارتن خواب به محل جنایت برگشت

اسرار جنايت در »کوله های« معتادان

تحقیقات پلیس آگاهی درباره ســرقت ایربگ و کامپیوتر 
خودروها در کرج به دستگیری اعضای یک باند حرفه ای منجر 
شد. به گزارش همشــهری، تحقیقات پلیس آگاهی استان  
البرز در این باره از چندی قبل به دنبال سرقت چندین دستگاه 
کامپیوتر و ایربگ خودروهای سواری آغاز شد. بررسی ها نشان 

می داد که سارقان با تخریب درِ خودروها کامپیوتر و سیستم 
ایربگ خودروها را می دزدند. ماموران در تحقیقات توانستند 
2نفر از مالخران را در منطقه دهقان ویا کرج شناسایی و آنها 
را دستگیر کنند. در بازرسی مخفیگاه مالخران تعداد زیادی 
ایربگ و کامپیوتر خودروهای سرقتی کشف شد. آنها در ادامه 

با استفاده از اطاعاتی که مالخران در اختیارشان گذاشتند 
موفق شدند که 7نفر از اعضای باند سرقت را شناسایی کرده 
و در چندین عملیات جداگانه آنها را در تهران و البرز دستگیر 
کنند. سرهنگ محمد نادربیگی، رئیس پلیس آگاهی استان 
البرز با اعام جزئیات این پرونده گفت: دستگیرشدگان در 
جریان بازجویی ها به 111 فقره ســرقت ایربگ و کامپیوتر 

خودرو اعتراف کردند.

گروگانگیــران نقــش 
پلیس را بــازی کردند 
تا بــا ربــودن 2پســر 
جوان، دســت به اخاذی دلاری بزنند اما 
24ساعت بعد از ترس ورود پلیس به ماجرا 
و دستگیری، گروگان هایشان را با دست و 

پای بسته رها کردند.
به گزارش همشــهری، چنــد روز قبل 
2مرد که وانمــود می  کردند مأمور پلیس 
هستند، درحالی که دســتبند و بیسیم 
به دست داشتند سد راه 2جوان 19ساله 
افغان شدند و با گفتن این جمله که »شما 
مظنون به سرقت هســتید و باید با ما به 
اداره پلیس بیایید« هر دوی آنها را سوار 

خودروی خود کرده و به راه افتادند.
آنها اما به جای اداره پلیس راهی خانه ای 
در جنوب تهران شدند و طولی نکشید که 
2جوان افغان متوجه شدند در دام مأموران 
قابی گرفتار شده اند و سرنوشت شومی در 

انتظارشان است.

تماس با خانواده
گروگانگیران از ربودن 2جوان افغان تنها 

یک هدف داشــتند؛ اخــاذی از خانواده 
یکــی از آنهــا. آدم ربایان پــس از آنکه 
2جوان افغان را در اتاقی زندانی کردند با 
خانواده گروگان خود تماس گرفته و برای 
آزادی او درخواســت دلار کردند. اگرچه 
تماس گیرنده تهدید کرده بود که اگر پای 
پلیس به ماجرا باز شود جان گروگانش را 
خواهد گرفت اما پــدر گروگان که نگران 
جان پســرش بود راهی اداره پلیس شد و 

مأموران را در جریان این حادثه قرار داد.

رهایی گروگان ها
مأموران اداره یازدهم پلیس آگاهی تهران 
با دستور قاضی عظیم سهرابی، بازپرس 
شعبه نهم دادســرای جنایی تهران وارد 
عمل شــدند و تحقیقات برای شناسایی 
مخفیگاه آدم ربایــان و نجات گروگان ها 
شــروع شــد. تا اینکه 24ســاعت بعد 
آدم ربایان هر دو جوان افغان را با دست و 
پای بسته در خیابان رها کردند. با آزادی 
گروگان هــا، مأموران به تحقیــق از آنها 
پرداختند. یکی از آنها گفت: وقتی ســوار 
خودروی آدم ربایان شدیم تازه فهمیدیم 

که آنها پلیس نیستند و قصد ربودن ما را 
دارند. وی ادامه داد: آدم ربایان ما را تهدید 
کرده و به خانه ای در جنوب تهران انتقال 
دادند. در آنجا دست و پای ما را بستند و با 
خانواده من تماس گرفته و درخواست پول 
کردند. آنها هدفشــان اخاذی از خانواده 
من بود چون فقط به پــدر من زنگ زدند 
و با خانواده دوستم کاری نداشتند. چند 
ساعت بعد هم صدایشــان را شنیدیم که 
می گفتند ظاهرا پدرم پلیس را خبر کرده و 
ممکن است گیر بیفتند. آنها از ترس اینکه 
پلیس دستگیرشان کند تصمیم گرفتند ما 

را در خیابان رها کنند.

تسویه حساب
مأمــوران پلیــس به دنبال ســرنخی از 
آدم ربایــان بودند تا اینکه با شناســایی 
شــماره پاک خــودروی آنهــا، یکی از 
متهمان دستگیر شــد. او در بازجویی ها 
به آدم ربایی اعتراف کرد و گفت به خاطر 
دوست افغانش وارد این ماجرا شده است.

وی توضیح داد: دوستم برای تسویه حساب 
با یک زندانبان فراری از افغانستان به ایران 

آمده بود. او زمانی که در افغانســتان بود 
توسط پلیس دســتگیر و زندانی شد. در 
زندان، مردی به نام محمــد که زندانبان 
بود اعتمادش را جلب کرد و دوستم همه 
پول هایی را که همراهــش بود در اختیار 
او قرار داد کــه برایش نگــه دارد. هزار و 
700دلار به زندانبان داد تا پس از آزادی 
از او پس بگیرد. اما پس از آنکه آزاد شــد 
زندانبان حاضر به برگرداندن دلارها نشد. 
دوستم بارها به سراغ محمد رفت اما او ادعا 

کرد که اصا پولی از او نگرفته است.
متهم ادامــه داد: پــس از روی کار آمدن 
طالبان، مرد زندانبان بــه همراه خانواده 
از افغانســتان فرار کرد و بــه تهران آمد. 
دوســتم وقتی متوجه این موضوع شــد 
تصمیم گرفت به تهران ســفر کند و پس 

از پیدا کردن محمــد از او انتقام بگیرد تا 
به دلارهایش برســد. متهم گفت: یکی از 
پســرهایی که ما گروگان گرفتیم، پسر 
همان زندانبان فراری افغانســتانی بود. 
می خواستیم با ربودن او پول دوستم را از 
پدرش پس بگیریم اما پــس از آدم ربایی 
در تماس با پدر گروگان به ماجرا مشکوک 
شدیم. به نظر می رسید که او پلیس را خبر 
کرده و از ترس اینکه مبادا مخفیگاهمان لو 
برود و دستگیر شویم، گروگان ها را با دست 
و پای بســته رها کردیم. بعد از این اتفاق 
نیز قرار شــد برای مدتی با هم در ارتباط 
نباشیم تا آب ها از آسیاب بیفتد. براساس 
این گزارش، مرد گروگانگیر پس از اعتراف 
به آدم ربایی بازداشت شد و تحقیقات برای 

دستگیری متهم افغان ادامه دارد.

ســارق 5ميلياردی، زن همســايه بود

دستگیری سارقانی که ایربگ خودروها را  می دزدیدند
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بعد از ماه ها تلاش هــای کوچک 
برای ازسرگیری روابط بین ترکیه 
و اسرائیل، سفر امروز رئیس جمهور 
رژیم صهیونیستی به آنکارا به دعوت رجیب طیب 
اردوغان، آغاز مســیری جدیــد در روابط دوطرف 

خواهد بود.
دوطرف به صورت همزمان سفرایشــان را در سال 
2018اخراج کردند، اما آنکارا اخیرا علاقه زیادی به 
از سرگیری روابط با اسرائیل از خود نشان داده است. 
دعوت از اسحاق هرتزوگ هم در ادامه همین رویکرد 
جدید دولت اردوغان اســت. براساس بیانیه ای که 
ریاســت جمهوری ترکیه منتشــر کرده، اردوغان 
و هرتزوگ »تمامــی جنبه های روابــط دوجانبه 
اســرائیل-ترکیه« را بازبینی و دربــاره گام هایی 
که می توانند برای توســعه روابط بردارند، مذاکره 

خواهند کرد.
این نخســتین بار از ســال 2008به بعد است که 
رئیس جمهور رژیم صهیونیســتي به ترکیه ســفر 
می کند. دفتر هرتزوگ گفته اســت که این سفر را 
با دفتر نخست وزیری رژیم صهیونیستی هماهنگ 
کرده است. ریاســت جمهوری در اســرائیل مقام 
تشــریفاتی اســت و رئیس دولت در ایــن رژیم، 

نخست وزیر است.
آنکارا که از راه حل 2کشوری در مناقشه خاورمیانه 
حمایــت می کند، اشــغال کرانه باختری توســط 
رژیم صهیونیستی و سیاست های این رژیم درباره 
فلســطین را محکوم کرده اســت. در همین حال، 
رژیم صهیونیستی هم از ترکیه خواسته تا از حمایت 

از حماس که غزه را کنترل می کند، دست بردارد.
رویترز در گزارشــی نوشته اســت که در ماه های 
اخیر، اردوغان و هرتــزوگ در مواردی با هم تلفنی 
صحبت کرده اند. در نوامبر، اردوغان با نفتالی بنت، 
نخست وزیر رژیم صهیونیستي هم تلفنی صحبت 
کرد. این نخســتین تماس رئیس جمهور ترکیه و 

نخست وزیر رژیم صهیونیستي در 9سال اخیر بود.
به صورت تاریخی هم روابط ترکیه و اسرائیل با فراز و 
نشیب زیادی مواجه بوده است؛ به خصوص در دوران 
حکمرانی اردوغان که بارها با موضع گیرهای شدید 
علیه اســرائیل، جایگاه خود را در جهان اسلام و در 

میان هوادارانش تثبیت کرده است.

اقتصاد و فراتر از آن 
کارشناســان می گویند این بار اردوغان با برقراری 
ارتباط مجدد با رژیم صهیونیســتي به دنبال منافع 
اســت. این انتفاع البته دوجانبه است: هر دوطرف 
منافع زیادی در اکتشــاف گاز در شــرق مدیترانه 
دارند، هر دو نگــران بی ثباتــی در مرزهای خود 
با ســوریه هســتند و هر دو اخیرا در جریان نبرد 
ناگورنو- قره باغ، حمایت فنی، لجستیک و عملیاتی 
به آذربایجان ارائه کرده اند. تجارت و گردشگری هم 
دیگر زمینه های همکاری عمده بین دوطرف است.

شــرایط پیش آمده در اروپا، احتمالا بیشــتر از 
تمامی گزینه ها، همــکاری در بخش گاز را برای 
دوطرف در اولویت قرار خواهد داد. حمله روسیه 
به اوکراین، کابوس اروپا درباره وابستگی بیش از 
حد به گاز وارداتی از روســیه را به دنبال داشته و 
تنوع بخشیدن به منابع تامین گاز در قاره، اولویت 
اتحادیه اروپا برای ســال هاي آینده خواهد بود. 
حتی پیش از حمله هم نگرانی درباره وابســتگی 
بیش از حد به گاز روســیه وجود داشت. اردوغان 
حدود یک ماه پیــش گفته بود که کشــورش و 

اسرائیل می توانند به صورت مشترک به اروپا گاز 
صادر کنند؛ »ما می توانیم از گاز اسرائیل در کشور 
خودمان استفاده کنیم و فراتر از آن، می توانیم در 
تلاش مشترک برای ارسال آن به اروپا هم سهیم 
شویم.«  همکاری های اقتصادی، گزینه ای بسیار 
مهم برای ترکیه است؛ این کشور به شدت با تورم 
درگیر اســت و گاهی تا 50درصد تورم را تجربه 
می کند. بهای انرژی در ترکیه به شــدت بالا رفته 

و تورم وحشتناک، به گفته منابع ترکیه ای، مردم 
زیادی را بــه زیر خط فقر برده اســت. منتقدان، 
سیاست های مالی و پولی اردوغان و دخالت او در 
تصمیم گیری های حیاتــی بانک مرکزی را عامل 
وضعیت وخیم اقتصادی این کشــور می دانند؛ به 
همین خاطر، هرگونه گشایش اقتصادی می تواند 
شــرایط را در داخل این کشــور به نفع اردوغان 

تغییر دهد.

برگ برنده یا بازنده در انتخابات؟
اما رابطه با اســرائیل، در یک دوره بســیار مهم 
و حیاتی بــرای اردوغان، می تواند یک شمشــیر 
دولبه باشد. حدود یک ســال و نیم دیگر )ژوئن 
2023( انتخابات ریاست جمهوری ترکیه برگزار 
می شود. به صورت ســنتی در ترکیه، هر تصمیم 
خارجی رئیس جمهور مستقر در ماه های نزدیک 
به انتخابــات، می تواند پیامدهــای مهم داخلی 

داشته باشد.
وضعیت، هم اکنون اصلا به نفع اردوغان نیســت و 
هرگونه تصمیم جنجالی و مناقشه برانگیزی از سوی 
او، مثل همین گرم کردن روابط با رژیم صهیونیستي، 
می تواند پیامدهــای بدی برای رئیــس جمهور و 
حزبش، عدالت و توسعه داشــته باشد. محبوبیت 
اردوغان و عدالت و توسعه به شــدت پایین است و 
بســیاری از هواداران اردوغان که از طبقه کارگری 
هستند که زیر فشــار اقتصادی اخیر خرد شده اند، 
درباره اینکه آیــا باید به اردوغان یــک دوره دیگر 
فرصت حکمرانی بدهند یا نه، دچار تردید شده اند. 
نزدیکی به اســرائیل به صورت سنتی از گزینه های 
محبوب اردوغان و هوادارانش نبوده است؛ او به خاطر 
مواضع ضدصهیونیستی اش در میان اسلامگرایان 
ترکیه و حتی فراتر از آن در جهان اســلام محبوب 
شــده اســت. رویکرد او در توســعه روابط با رژیم 
صهیونیستی، حتی در میان جریان چپ در ترکیه 
که به صورت سنتی از فلســطین حمایت می کند، 

مورد تقبیح قرار خواهد گرفت.
حساســیت ها به گرم شــدن روابط ترکیه با رژیم 
صهیونیســتی، به خصــوص از زمانی کــه برخی 
کشــورهای عرب، روابط خود را با این رژیم عادی 
کرده اند، بیشــتر هم شــده اســت. بعد از امارات، 
بحرین و سودان، عادی شدن روابط دیپلماتیک با 
رژیم صهیونیستی از سوی ترکیه می تواند به جایگاه 
اردوغان در جهان اسلام لطمه زیادی وارد کند و با 
خشم فلسطینی ها مواجه شود. نگرانی ها در این باره 
چنان بالا گرفته کــه مولــود چاووش اوغلو، وزیر 
خارجه ترکیه مجبور شــد ماه گذشته، تأکید کند 
که تغییرات در روابط ترکیه و اسرائیل به این معنا 
نیست که آنکارا آرمان فلسطین را فراموش خواهد 
کرد؛ »ترکیه، مثل برخی کشورها هرگز اصول خود 
را فراموش نخواهد کرد.« با وجود انتقادها، اردوغان 
می تواند اینطور اســتدلال کند که اقدام برای گرم 
کردن روابط با رژیم صهیونیستی، در نهایت به بهبود 
روابط سرد شده آنکارا با واشــنگتن منجر خواهد 
شد. با این کار، او خواهد توانست سرمایه گذاران و 
بانک های خارجی را متقاعد کند که دوباره به اقتصاد 

ترکیه اعتماد کنند.

ترکیه، شریک غیرقابل اعتماد؟
ســیر تاریخی روابــط خارجی دولــت اردوغان با 
کشورهای خارجی، به خصوص کشورهای منطقه، 
نشان داده است که او به سرعت می تواند نظرات و 
رویکرد خود را تغییر دهد. همین رژیم صهیونیستی 
که او امروز می خواهد از رئیسش میزبانی کند، بارها 
با القابی مانند »جانی« و »کودک کش« از ســوی 
اردوغان خطاب شده است. یک دیپلمات ترکیه ای 
درباره تغییرات سیاست خارجی ترکیه در منطقه به 
المانیتور گفته است: »روابط خوب ترکیه با هر کشور 
خاورمیانه، مثل یک قلعه شــنی در ساحل است. 
اینکه موج کی به آن می رســد و ویرانش می کند، 

فقط مسئله زمان است.«

تركيه-اسرائيل؛ یک رابطه نافرجام
رئیس جمهور رژیم صهیونیستی، بعد از سال ها سردی روابط بین آنکارا و تل آویو، امروز به دعوت اردوغان  به ترکیه سفر می کند

نقل قول نگاه

 خبر

گزارش

زهره خانمحمدی؛ پژوهشگر حوزه روسیه

نیکلاس مادورو
رئیس جمهور ونزوئلا

مسئول بحران اوکراین، آن هایی هستند 
که بــا دهه هــا برنامه ریزی برای گســترش 
ناتو، به تهدید علیه روســیه دســت زدند. 
ونزوئلا به شدت از جنگ در اروپا و احتمال 
تعمیم آن بــه دیگــر مناطق جهــان نگران 
نفرت پراکنــی  کارزار  منتقــد  و  اســت 
رسانه ها و تحریم هایی است که هدفشان 

تشدید درگیری هاست.

ولودیمیر زلینسکی 
رئیس جمهور اوکراین

من فکر می کنم مسئله مناطق اشغال 
شــده و دو منطقه ای که از سوی روسیه  
استقلال آنها  به رسمیت شناخته شده، 
جزو مواردی اســت که می توانیم درباره 
آنها بــا روســیه بحــث و گفت وگــو کنیم 
و در نهایــت درخصــوص نحــوه  زندگــی 
مردم در این مناطق به مصالحه برسیم.

بن والاس
وزیر دفاع انگلیس

انگلیس به تأمین تســلیحات اوکراین 
به منظور تقویت توانمندی دفاعی این 
کشــور در مواجهــه بــا حمــلات روســیه 
ادامه می دهد. همچنین درصورتی که 
لهســتان تصمیم بگیرد برای کمک به 
اوکراین به این کشــور نیــرو اعزام کند، 
انگلیس بــرای حمایت از ایــن تصمیم 

هرکاری که بتواند انجام می دهد.

تحریم های جدید اتحادیه اروپا علیه روسیه
کمیسیون اروپا بسته تحریمی جدیدی را علیه روسیه و بلاروس آماده کرده است 
که بر چهره های اقتصادی و سیاسی روسیه و همچنین 3بانک در بلاروس متمرکز 
است. به گزارش رویترز، براساس این تحریم های جدید قرار است دسترسی 3بانک 
متعلق به بلاروس از سیستم بانکی سوئیفت قطع شــود و چهره های اقتصادی و سیاسی بیشتری 
در روسیه به لیست سیاه اتحادیه اروپا افزوده شوند. همچنین در این تحریم ها از صادرات تجهیزات 
کشتیرانی و نرم افزاری از اتحادیه اروپا به روسیه جلوگیری خواهد شد و راهکارهایی برای نظارت 
دقیق تر بر رمز ارزها جهت جلوگیری از دورزدن تحریم ها توسط روسیه در اختیار اروپا قرار خواهد 
گرفت. دیپلمات های اروپایی تاکنون تحریم های تعیین شده توسط کمیسیون اروپا علیه روسیه 
را بدون تغییرات تأیید کرده اند. اتحادیه اروپا پیش از این، دسترســی 7بانک روسی را از سیستم 
سوئیفت قطع کرده بود و این نخستین باری است که بانک های بلاروسی مورد تحریم اتحادیه اروپا 
قرار می گیرند. اعضای مجلس علیای روسیه از چهره های سیاسی هستند که تحریم های جدید آنها 
را نشانه گرفته است. پیش از این صدها نفر از اعضای مجلس سفراي روسیه و اعضای  مجلس دوما 

توسط اتحادیه اروپا تحریم شده بودند.

 پیامدهای جنگ اوکراین
برای روسیه و غرب

جنگ اوکراین در حالی آغاز شــد که بسیاری تصور می کردند 
بحران به شناسایی استقلال 2 منطقه دونتسک و لوهانسک از 
سوی روسیه ختم خواهد شد، اما نهایتا گزینه جنگ محقق شد. 
در شروع این جنگ نمی توان تنها مسکو را عامل اصلی دانست. 
تحرکات غرب و ناتو در شرق اروپا تأثیرگذار بود تا پوتین را به 

سمت گزینه انتخاب جنگ پیش ببرند.
با شــروع جنگ در اوکراین، انتظار می رفت که روسیه ظرف 
چند روز به پایتخت این کشور رسیده و با فتح کی یف، جنگ را 
به پایان برساند اما مقاومت نه تنها از سوی مردم بلکه از سوی 
رئیس جمهور این کشور که سیاســتمدار باسابقه ای هم نبود، 
رقم خورد و تــا امروز به طول انجامید. پیــش از تحقق چنین 
جنگی هم حدود نیمی از مردم اوکراین در نظرسنجی ها اعلام 
کرده بودند که درصورت حمله روسیه، مقاومت خواهند کرد. 
بنابراین احتمال مقاومت مردمی دور از ذهن نبود. عدم توازن 
در تجهیزات نظامی اوکراین با روسیه مســئله مهمی بود که 
تصور می شد درصورت مقاومت اوکراینی ها، از سوی بازیگران 
غربی این کمبود جبران شــود. اما ارسال گسترده تجهیزات و 
تسلیحات به اوکراین از ســوی غرب هم انجام نشد؛ چراکه از 
یک ســو در میان بازیگران اروپایی در این خصوص اتفاق نظر 
وجود نداشــت و از ســوی دیگر، بازیگران اروپایی تمایلی به 
درگیری با روسیه نداشــتند. ناتو ایجاد منطقه پرواز ممنوع بر 
فراز اوکراین و اعزام نیرو به این کشور را هم نپذیرفته است. ورود 
اوکراین به جنگ با روسیه بر این مبنا که می توان روی کمک 
اروپا حساب باز کرد، اساسا اشتباه بود و حتی اگر زلینسکی را 
سیاستمدار باسابقه ای تلقی نکنیم، تاریخ، سال 2014 را به او 
یادآوری کرده؛ لذا تلقــی اوکراین از اروپا به عنوان متحد خود، 
یک اشتباه استراتژیک بود که نتیجه اش تنهاماندن کی یف در 

برابر روسیه در برهه کنونی است.
اگرچه اروپا به اوکراین نیرو اعزام نکرده اما رفتار روسیه آن را 
به بازدارندگی بیشــتر در مرزهای خود واداشته و سبب شده 
است تا تجهیزات نظامی بیشــتر و حدود 22هزار سرباز را به 
کشورهای هم مرز با روسیه در شرق اروپا اعزام کند. پناهجویان 
و مهاجران از دیگر موضوعاتی است که اکنون اروپای شرقی را 
تهدید می کند؛ کشورهایی که هنوز از بحران کرونا و تأثیر آن 
بر اقتصادشــان جان نگرفته اند، در ادامه بار مهاجران و تبعات 
آن را نیز باید به دوش بکشند. 2میلیون اوکراینی از این کشور 
به سمت کشورهای اروپایی حرکت کرده اند که بیش از نیمی 
از آنها در لهســتان و بقیه به ترتیب در مجارستان، مولداوی، 

اسلواکی، رومانی و سایر کشورهای اروپایی حضور دارند.
غیر از اینهــا، افزایش بهــای گاز و بنزین در اروپــا که حدود 
40درصــد از گاز مصرفی خود را از روســیه دریافت می کند، 
به دلیل تداوم وضعیت نامطمئن در مورد عرضه گاز از روسیه بر 
زندگی مردم تأثیر گذاشته است و تداوم چنین روندی بر اقتصاد 

و معیشت، پیامدهای عمیق تری خواهد داشت.
اروپا با زمینه سازی باعث ورود روسیه به جنگ شد. اروپایی ها 
پس از آن تحریم های گســترده ای را همراه آمریکا علیه این 
کشــور اعمال کردند که تأثیراتی را در اقتصاد، معیشــت و 
افکار عمومی روســیه به دنبال داشته اســت. رفتار اروپا در 
بحران اوکراین را می توان به رفتار آمریکا در ســال های اخیر 
در خاورمیانه با تأکید بر بحران ســوریه، عراق و افغانســتان 
مورد مقایسه قرار داد. واشــنگتن در خاورمیانه با عدم تمایل 
به حضور در بحران ها، به هم پیمانان خود نشان داد که محل 
اتکای مطمئنی بــرای آنها نخواهد بــود و آمریکا تنها زمانی 
در یک بحران حضور خواهد داشــت که منافعش اقتضا کند. 
همین مســئله زمینه حضور روســیه در خاورمیانه را فراهم 
ســاخت. درخصوص اوکراین هم به نظر می رسد وضعیت به 
همین ترتیب پیــش رود، اروپا منافع خــود را برای اوکراین 
قربانی نمی کند و حتی حاضر به یکسان سازی سیاست  خود 
درخصوص ارســال تسلیحات و ســایر کمک های دفاعی به 
اوکراین نیست. بروکســل در آینده ای نزدیک شریکی قابل 
اتکا برای سایر کشورهای متحد خود چون سوئد و فنلاند که 
مورد تهدید روسیه هم قرار گرفته  اند، نخواهد بود. روسیه که 
در میانه رفتار منفعل اروپا با اوکراین همچنان به حملات خود 
ادامه می دهد، احتمالا در ادامه با روشی هوشمندانه، منطق 
امنیت ســازی و مدیریت در منطقه را تداوم بخشد و رهبری 
غرب را با خودتحریمی، فرسایشی کردن جنگ و سایر روش ها 
به چالش بکشــد. پوتین به گرفتن اوکراین بســنده نخواهد 
کرد، زیرا برگه اوکراین می توانســت بــرای کرملین همواره 
برگه برنده در منطقه بالکان و در مقابل پیشروی ناتو باشد اما 
اکنون که این برگه سوخته اســت و مسکو برای آن در سطح 
داخلــی و بین المللی هزینه پرداخت کرده ، احتمالا مشــابه 
فشــارهای اقتصادی، روانی و اجتماعی را در سطح داخلی و 
بین المللی بر بروکسل و واشنگتن وارد خواهد آورد و همانطور 
که درخصوص تحولات قفقاز و بحران قره باغ، آسیای مرکزی 
و در نمونه های اخیر خاورمیانه در بحران سوریه، جایگاه برتر 
خود را نســبت به غرب ثابت کرد، در اوکراین هم با پیروزی 
جنگ را خاتمه خواهد داد و در این کشور رویکردی را اتخاذ 
خواهد کرد که منجر به عقب نشــینی ناتو و امنیت سازی در 

بالکان خواهد شد.

بي اعتمادي، سد راه روابط اسرائيل و تركيه
رحمان قهرمانپور، کارشناس مسائل بین الملل

شاید سفر اسحاق هرتزوگ به ترکیه امیدي کم رنگ را براي آغاز دوباره روابط میان ترکیه و رژیم 
صهیونیستي زنده کرده باشد، اما واقعیت این است که هم در طرف اسرائیل و هم در طرف ترکیه، 
موانع جدي براي از سرگرفتن روابط دیپلماتیک وجود دارد. جامعه ترکیه به دلیل سیاست هاي 
اسلام گرایانه اي که رجب طیب اردوغان طي 20 سال اخیر در پیش گرفته،   نسبت به اسرائیل تصویر 
منفي تري پیدا کرده است. نظرسنجي ها هم نشان مي دهند بخش عمده اي از افكار عمومي ترکیه 
به اسرائیل بي اعتماد اســت. این بي اعتمادي به ویژه پس از حمله نیروهاي اسرائیلي به کشتي 
مرمره که در سال 2010 رخ داد و در افكار عمومي ترکیه بازتاب زیادي داشت تشدید شد.  مرمره  
کشتي ترکیه اي بود که فعالان حقوق بشري سوار بر آن قصد شكستن محاصره دریایي نوار غزه را 
داشتند. در حمله نیروي دریایي اسرائیل به این کشتي، 9 شهروند ترکیه کشته شدند.  مانع بعدي 
این است که ترکیه از ســال 2011 به بعد خود را در قالب حمایت از محور اخوان المسلمین تعریف 
کرده اســت؛  تعریفي که دولت ترکیه را به جنبش حماس نزدیک تر ساخته است. همین چند ماه 
پیش بود که اسرائیلي ها گزارش دادند تعدادي از نیروهاي حماس را که قصد داشته اند با حمایت 
دولت ترکیه عملیاتي را آغاز کنند، دستگیر کرده اند. رژیم صهیونیستي نسبت به حمایت ترکیه 
از حماس بسیار حساس است. در محافل دست راستي اسرائیل همواره تاکید مي شود که ترکیه 
برخلاف ظاهر دوستانه اش به دنبال ایجاد و تشدید ناامني در اسرائیل است. واقعیت این است که 
ترکیه و اسرائیل تنها در مقطع کوتاهي در سال 1997 با یكدیگر همكاري نزدیكي داشتند. زماني 
که درگیري میان سكولارها و نجم الدین اربكان نخست وزیر سابق ترکیه تشدید شد، ژنرال هاي 
ارتش ترکیه بدون جلب رضایت مقامات سیاسي، با اسرائیل یک قرارداد دفاعي امضا کردند. در آن 
زمان، ترکیه در   ناامني حادي به سر مي برد و اسرائیلي ها توانستند براي برقراري امنیت با ترکیه 
همكاري داشته باشند. اما این همكاري از سال 2002 و با ظهور اردوغان ضعیف تر شد. وقوع حادثه 
کشتي مرمره هم عملا انگیزه ها را براي گســترش روابط با ترکیه در داخل اسرائیل  کاهش داد. 
مخصوصا به این دلیل که ترکیه دیگر از نظر امنیتي نیاز چنداني به حمایت اسرائیل ندارد. بنابراین 
در داخل اسرائیل چه در جناح راست که نتانیاهو و حزب لیكود قرار گرفته و چه در جناح مخالف، 
 حمایت از گسترش روابط با ترکیه چندان جدي و عمیق نیست. از این رو بعید به نظر مي رسد که 

روابطي که اخیرا میان اردوغان و اسحاق هرتزوگ ایجاد شده بتواند یخ روابط 2 طرف را باز کند. 

نگاه

اروپا

اعتماد به آمریكا، حماقت است
سیدحســن نصرالله، دبیرکل 
جنبــش حــزب الله لبنــان  
طی ســخنانی، با اشــاره به 
استانداردهای دوگانه در غرب 
گفت: »آمریکایی هــا درباره 
کشــتارها و جنایات جنگی اســرائیل در فلسطین 
اشــغالی چه دارند که بگویند؟ درباره کشتار ائتلاف 
ســعودی در یمن؟ چرا جهان درباره محاصره یمن 
سکوت کرده است؟« نصرالله ضمن انتقاد از سکوت 
جهان در قبال شهادت نمازگزاران در پیشاور پاکستان 
در حمله تروریستی داعش گفت: »علت این سکوت 
این است که این انتحاری ها، ساخت آمریکا و سرویس 
جاسوسی این کشور هســتند و برای پروژه آمریکا 
کار می کننــد.« دبیرکل حزب الله گفــت: »جهان 
چندماه پیش شــاهد فرار آمریکا از افغانستان بود. 
رئیس جمهور فراری افغانستان گفته بود که اشتباه 
من این بود که به آمریکا و شــرکایش اعتماد کردم. 
وی به حرف هیچ کس گوش نکــرد و این وضعیت 
برایش رقم خورد.« نصرالله به اظهارات رئیس جمهور 
اوکراین نیز اشاره کرد که گفته بود غربی ها این کشور 
را به حال خود رها کرده اند. او گفت: »رئیس جمهور 
اوکراین امروز ناامید شده است. آمریکایی ها گفته اند 
که حتی یک ســرباز هم به اوکراین اعزام نخواهند 
کرد.« دبیرکل حزب الله تأکید کرد: »هر روز شاهد 
اتفاقاتی در جهان هستیم که نشان می دهد اعتماد به 

آمریکایی ها، جهل و حماقت است.«
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گرينويچ

تابلويی که گینسی شد

 

يکــی از پروژه هايی كه اخيراً در كتــاب ركوردهای 
گينس ثبت شده، مشاركت بيشــترين تعداد افراد 
مشهور در خلق يک نقاشی با استفاده از قلم مو است. 
اين پروژه توسط شركت قزاقستانی دپارتنرز با هدف 
اتحاد مردم كره زمين انجام شــد.اين پروژه با عنوان 
»نقاشــی جهان« در محوطه غرفــه ملی جمهوری 
قزاقستان در اكسپو دوبی آغاز شد و برای چندين ماه، 
چهره های سرشناس فرهنگ، هنر، ورزش، تجارت و 
سياست در اين پروژه شركت كردند. آنها آثار خود را 
روی بوم نقاشی در ابعاد 4متر طول و 1.27متر عرض 
خلق كردند. اين اندازه، مقيــاس كوچکی از محيط 
40هزار كيلومتری و قطر 12.7هزار كيلومتری كره 
زمين است. »داوت شيخی اسلاموف« طراح و »دانا 
اورمان بايوا« مجری پروژه بودند و درباره آن به فوربس 
گفتند: نوع دوستی و اتحاد بشر، مؤثرترين گام برای 
نجات تمدن و بازگرداندن صلح به سراسر جهان است. 

نقش متفاوت خانم جولی

بمب ساعتی روی مچ مشتری

کالیفرنیا: به صاحبان ساعت های هوشمند آيونيک محصول 
شــركت فيت بيت گفته اند از آنها استفاده نکنند زيرا خطر آن 
هســت كه بيش ازحد داغ و باعث سوختگی شوند. كميسيون 
ايمنی محصولات مصرفی ايالات متحده با صدور اطلاعيه ای 
اعلام كرد بيش از 100نفر سوختگی بر اثر داغ شدن بيش ازحد 
باطری اين ســاعت را گزارش كرده اند.درنتيجــه به كاربران 
اعلام شد »به اســتفاده از ساعت های هوشــمند آيونيک كه 
برای جمع آوری شان فراخوان هم صادر شده است فوری پايان 
دهند« و برای پس گرفتن پولشان با فيت بيت تماس بگيرند.
كاربرانی كه  اين ساعت های مشکل دار را خريده اند با پس دادن 
آنها 299دلار دريافت می كنند و اگر بخواهند خريد جديدی 
انجام دهند اين شــركت به آنها 40درصد تخفيف خواهد داد. 
به گزارش ديلی ميل، فراخوان پس گرفتن فقط شــامل مدل 
آيونيک است و شامل مدل های ديگر ســاعت های هوشمند 
فيت بيت نمی شود. اين ساعت درمجموعه ای از رنگ بندی ها  
به فروش رفته )ازجمله نوع ويژه ای با نشان آديداس( و شماره 
مدل »اف بی FB503( »503( در پشت آنها درج شده است.اين 
ساعت ها در بازه زمانی سپتامبر2017 تا دسامبر2021  فروخته 
شده اند و شــركت فيت بيت توليد اين مدل دچار مشکل را در 

سال2020  متوقف كرد.

نخستین مورد کرونا در يک جزيره
 

ولینگتون: جزيره ای در نيوزيلند با وجود گذشــت بيش از 
2سال از شيوع كرونا برای نخستين بار 2مورد ابتلا به كرونا در 
آن ثبت شد. به گزارش ياهونيوز، اين ويروس به جزاير چتم در 
800كيلومتری شرق نيوزيلند با 600نفر جمعيت نيز رسيد. 
مونيک كرون، شــهردار جزاير چتم  نيز از آمادگی مقام های 
بهداشتی برای مقابله با شــيوع ويروس كرونا خبر داد. به نظر 
می رسد ويروس كوويد-19 از طريق گردشگران به اين جزاير 
دورافتاده منتقل شده باشد. از آنجايی كه جزاير چتم بخشی 
از نيوزيلند هســتند، مســافران در طول دوران همه گيری، با 
پروازهايی از اوكلند، كرايست چرچ و ولينگتون، به اين مناطق 
ســفر كرده اند. در مجموع، ســالانه 2 هزار گردشگر از جزاير 

دورافتاده نيوزيلند بازديد می كنند.
پس از همه گيــری  كوويــد-19، نيوزيلند بــا 5 ميليون نفر 
جمعيت، محدوديت های ســختی را اعمال كرد كه در نهايت 
باعث شــد تعداد مبتلايان در اين كشور از ســاير كشورهای 

توسعه يافته بسيار كمتر باشد.

حاجی فیروز با ماسک آمده... عکس: همشهری / منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

مزاحم نشو

يکــی از معضــلات اجتماعی 
ســال های اخيــر، تماس های 
تلفنی تبليغاتی و ارســال پيامک  از سوی اصناف مجاز و 
غيرمجاز است كه با هدف بازاريابی كالا يا خدمات صورت 
می پذيرد. ايمپلنت ارزان، آب كردن چربی شکم، كاشت 
مو و ابرو، تزريق ژل، ويزای كانادا، تور لحظه آخری تركيه 
و آنتاليا، لاغری تضمينی، ويلای ســاحلی با ويوی ابدی 
و... بخشی از پيامک هايی سوداگرانه است كه هر كدام از 

ما روزانه ده ها مورد نظير آن را دريافت می كنيم.
در سال های گذشته، تلاش نصفه نيمه ای شد تا مؤسسات، 
شركت ها و افراد نتوانند برای تبليغ كسب وكار يا معرفی 
خويش به شــماره های مردم پيامک  بدهنــد يا تماس 
بگيرند؛ اما انگار به نتيجه نرســيد. اينکــه چرا به نتيجه 
نرســيد جای تعجب دارد وليکن فعلًا بنــا نداريم به آن 

بپردازيم.
 اما بی شک، تا وقتی اقدامی جدی و قانونی در ممنوعيت 
اين كار غيراخلاقی صورت نپذيرد، بســياری از صاحبان 
مشاغل دست برنمی دارند و برای 2ريال كاسبی بيشتر، 
وقت و بی وقت با تماس هــای تلفنی و ارســال پيامک  
آســايش مردم را ســلب می كنند و برايشــان هم وقت 
اســتراحت و كار و روز تعطيــل و غيرتعطيل هم مفهوم 

ندارد.
بدون ترديد اين كار، مصداق مزاحمت و تجاوز به حريم 
خصوصی افراد است و از نظر شــرعی و قانونی و حقوقی 
مشکل دارد. زيرا كسی كه من به او شماره خود را نداده ام، 

طبيعتاً اجازه ندارد به من زنگ بزند يا پيامک بدهد.
البته تازگی ها مؤسساتی هم با عناوينی چون عام المنفعه 
و خيريه مبادرت به اين روش ناپسند می كنند و به تلفن 

مردم زنگ می زنند و درخواست كمک می كنند. 
غافل از اينکه اين كارشان بازی كردن با روح و روان مردم 
است و اثر كار خيرشــان را از بين می برد. بدون شک اگر 
كسی اهل خير باشد خودش راهش را بلد است و نيازی به 

اين همه هزينه كردن شما نيست.
يکی از راه های جلوگيری از اين اقدام ناشايست، اين است 
كه وزارتخانه ها، اصناف و به طور كلی مراكزی كه مجوز 
فعاليت صــادر می كنند، ابتدا از متقاضيان كســب وكار 
و فعاليت های اجتماعی، تعهــد بگيرند كه مزاحم مردم 

نشوند و آنگاه مجوزشان را صادر كنند. 
البته وزارت فناوری و ارتباطات هم نبايد اين قدر بی تفاوت 
از كنار ماجرا عبور كنــد. بايد با كســانی كه اين چنين 
بی محابا حريم خصوصــی افراد را جولانگاه كاســبی و 

سوداگری خود قرار داده اند برخورد جدی شود.

اين روزها خبرهايی 
از فـرونـشـــست 
زمين در نقاط مختلف كشــور در خبرگزاری ها 
و روزنامه ها منتشر می شود كه دليلش مشخص 
است؛ خشکسالی و كاهش منابع آب زيرزمينی. 
صحبــت از كمبود آب در بيشــتر اســتان های 
كشور، حرف جديدی نيســت اما اهميت بالای 
اين موضوع باعث شده مســئولان هر چند وقت 
يک بار هشدارهايی مبنی بر كاهش ذخاير آبی در 
رسانه ها منتشر كنند و از مردم بخواهند كه برای 
جبران كمبود آب، سراغ كندن چاه های غيرمجاز 
نروند و حواسشان به مصرف اين مايه حيات باشد. 
شايد با خودتان فکر كنيد كه مديريت منابع آبی 
مهم تر است و اگر ذخاير آبی به درستی مديريت 
می شد، شايد كار به اينجا نمی كشيد كه قنات ها 
و رودها خشک شــوند و زمين نشست كند. بله 
درست فکر می كنيد اما در اين ميان مردم- البته 
برخی از آنهــا- به علت برداشــت های غيرمجاز 
اوضاع را وخيم تر كرده اند. شايد باور نکنيد اما در 
چند دهه اخير برداشــت از منابع آب زيرزمينی 
باعث شــده كه بيش از 130ميليارد مترمکعب 
از ذخاير آب زيرزمينی كاســته شود. افت سطح 
آب زيرزمينی هم پيامدهای مخربی مثل خشک 
شدن رودخانه ها و تالاب ها، از بين رفتن پوشش 

گياهی، افزايش گرد و خاک، نشست زمين، ايجاد 
فروچاله ها و شکاف های طولانی در دشت ها و شور 
شدن آب زيرزمينی را به دنبال دارد. نشست زمين 
هم علاوه بر خســارت هايی كه به زيرساخت ها و 
ابنيه وارد می كند، خسارت جبران ناپذيری برای 
آبخوان ها دارد، چرا كه نشســت زمين به  معنی 
پرشــدن حفره های خالی بين دانه های خاک و 
از بين رفتن ظرفيت ذخيره آب در آبخوان است 
و ديگر امکان ذخيره آب در سفره آب زيرزمينی 
وجود نخواهد داشت. يعنی به جز مسئله خشکی 
و تشنگی زمين ها سرزمين حالا موضوع خفگی 
اين اراضی هم مطرح اســت.بد نيست بدانيد كه 
الان پديده شور شــدن آب زيرزمينی در اغلب 
دشت های كشــور و به ويژه در دشت های فلات 
مركزی وجود دارد و در مناطقی برای اســتفاده 
از آب زيرزمينی نياز به تجهيزات آب شيرين كن 
است. تمامی اين موارد نشان می دهد كه برداشت 
از منابع آب زيرزمينی بيش از اندازه بوده است و 
با وجود همه اين پيامدها اين اضافه برداشــت ها 
همچنان ادامه دارد كه نشان می دهد مسئولان 
بايد علاوه بر جلوگيــری از تخلفاتی مانند اضافه 
برداشت ها و حفر چاه های غيرمجاز، فرهنگسازی 
را هم در دســتور كارشــان قرار دهند تا مردم 

وضعيت بحرانی منابع آبی را بيشتر درک كنند.

دغدغه

فاطمه عباسی

تشنگی و خفگی زمین های سرزمین ما

تقويم / سالمرگعدد خبر

قهرمان فرودستان 

چارلز بوکوفسکی نخســتین رمانش »اداره 
پست« را يک ماه بعد از آن تمام کرد که از اداره 
پست، جايی که نزديک به 10سال مشغول به کار 
بود، بیرون آمد. از آن موقع نويسندگی شد شغل 
تمام وقت اش. به قول خودش بايد بین ماندن در 
اداره پست يا نويسندگی و گرسنگی کشیدن، 
يکــی را انتخاب می کرد. بالاخره گرســنگی 
کشــیدن را انتخاب کرد و با ماهی صد دلار با 
انتشارات بلک اســپرا قرارداد بست. شايد به 
همین دلیل بود که در سال1986، مجله تايمز 
بوکوفسکی را »قهرمان فرودستان آمريکايی« 
نامید. بوکوفسکی در سال1920 در شهر آندرناخ 
آلمان به دنیا آمد. نخســتین داستان کوتاهش 
را وقتی 24ســاله بود در يک مجله چاپ کرد و 
2سال بعد هم داســتان ديگری نوشت، اما بعد 
از آن حدود يک دهه هیچ کاری منتشــر نکرد. 
در لس آنجلس و شهرهای ديگر آمريکا پرسه 
می زد، سراغ کارهای جورواجور می رفت و در 
مســافرخانه های ارزان زندگی می کرد. 2سال 
هم نامه رسان بود. سال1955 در اثر خونريزی 
شديد معده تا نزديکی های مرگ رفت. وقتی از 
بیمارستان مرخص شد، شعر گفتن را شروع کرد 
و دوباره شد کارمند اداره پست. داستان هايش 
در مجله های ادبی چاپ می شــد و انتشارات 
بلک اسپرا آنها را به صورت مجموعه آثار منتشر 
می کرد. بوکوفسکی نويســنده پرکاری بود. او 
حدود 50کتاب چاپ شده دارد. تعداد شعرهايی 
که گفته، چهار رقمی است و تعداد داستان های 
کوتاهش سه رقمی، 6رمان هم نوشته است. سال 
1976، يعنی وقتی بوکوفسکی 56ساله بود، از 
لس آنجلس که بیشتر عمرش را در آنجا گذرانده 
بود، به سن پیدرو رفت و سال1994 در همان شهر 
درگذشت. بعد از مرگش، بیشتر از زمانی که زنده 
بود به آثارش توجه شد. استادان ادبیات سعی 
می کردند او را ناديده بگیرند، اما او تأثیر خودش 
را روی خیلی از نويسنده های آمريکايی جوان 
گذاشته بود. او با وارد کردن زبانی که مردم آن روز 
آمريکا با آن حرف می زدند در ادبیات، توانسته 
بود کسانی را که از نثرهای اديبانه و شسته و رفته 
خسته شده بودند، سرحال بیاورد. تازگی نگاه و 

زبانش خیلی ها را شیفته کارهايش کرده بود.

حافظ

مردم در اين فراق و در آن پرده راه نیست
يا هست و پرده دار نشانم نمی دهد

نوار نقاله اينســتاگرام را كه برعکس ورق می زنی 
پر است از انفجارهای لحظه ای احساسات جمعی 
كه به چند روز نکشيده خاموش می شوند و كسی 
ديگر پيگيرشان نمی شــود. هيچ كس اين روزها 
پيگير وضعيت مسلمانان روهينگيا به عنوان اقليتی 
مذهبی ميانمار نيست و كســی يادی از فردوس 
كاويانی بازيگر نمی كند. چند وقت يک بار موجی 
پديد می آيد كه همه می خواهند بخشی از آن باشند 
و بعد موضوع و مشکل پايان نيافته تمام حباب های 
آن موج ساحل نشين فارغ از توفانی كه همچنان 
باقی است يکی يکی يا همگی می تركند. برخی اما 
اينگونه نيستند. ضد جريان هم كه باشند موضوع 

اصلی را رها نمی كنند.
برای نمونه ايــن روزها كه همه اذهان مشــغول 
درگيری های روسيه و اوكراين هستند و درگيری 
بيراهی هم نيســت بازيگری همچنــان دغدغه 
آوارگان يمنی را دارد و به آنجا رفته است. آنجلينا 
جولی كه مثل هر انســان ديگری تمــام كارها و 
رفتارهايش قابل دفاع نيســت اما برای چندمين 
بار در كســوت يــک نابازيگر ظاهر شــده تا فقط 
نقش انسان دوســتی بازی نکند و به واقع دردی 
از دردمند دوا كند. جولی در پســت خود نوشت: 
»درحالی كه ما به تماشای وحشتی كه در اوكراين 
در حال وقوع اســت ادامه می دهيم و خواســتار 
توقف فوری آن هســتيم من اينجا در يمن هستم 
تا از افرادی كه به شدت نياز به صلح دارند حمايت 
كنم.« او به يمن رفت تا يادآوری كند در بحبوحه 
درگيری بين اوكراين و روسيه بايد از همه آوارگان 

و پناهندگان حمايت كرد. او نوشته: »اينجا يکی از 
بدترين بحران های انسانی جهان است. در جهان 
در سال2022 هر ســاعت يک غيرنظامی كشته 
يا مجروح می شــود. اقتصاد ويران شده از جنگ و 
بيش از 20ميليون يمنی در اينجا برای زنده ماندن 
به كمک های بشردوستانه نياز دارند.« درحالی كه 
يمن از اواخر ســال2014 درگيــر جنگ داخلی 
است، جولی نوشت: »اين هفته يک ميليون نفر در 
اوكراين مجبور به فرار شدند تا از جنگ وحشتناک 
فرار كنند. اگر قرار باشد از اين وضعيت تکان دهنده 
چيزی ياد بگيريم اين است كه نمی توانيم در بين 
آنهايی كه ســزاوار حمايت هستند انتخاب كنيم. 
همه قربانيان غيرنظامی جنگ ها در هر جای جهان 
از ارزش يکسانی برخوردار هستند و پس از 7 سال 
جنگ، مردم يمن نيز به حمايت و بالاتر از همه به 

صلح نياز دارند.«

سرخ پوشان دوره گرد از عناصر عمومی و 
شهری نوروز به عنوان بزرگ ترين جشن 
باستانی ايران فرهنگی هستند كه از آداب و آيين های متنوعی 
تشکيل شده است، بخشی از آنها درون گرا و خانوادگی و بخش 
ديگر اجتماعی و عمومی اســت. مجموعه  آن ميراث معنوی و 
ارزش های تاريخی را تشــکيل می دهد كه حيات خود را تا به 
امروز حفظ كرده است. در سيمای خموده و سيمانی شهرهای 
امروز، ظهور دوره گردی شاداب كه نويد بهار می دهد، هرچند 
به دشواری، لبخندی بر لبان رهگذران می نشاند. سهم زيادی 
از آيين های كهن متکی به باورهای طبيعت گرايانه اســت كه 
عبور از زمستان و شروع بهار در راس آن قرار دارد و پيوند روزی 
مردمان با آفتاب و باران بســياری از مناســبت ها و مناسک را 
رقم می زند. »حاجی فيروز« يکی از شــخصيت های مربوط به 
آيين های نوروزی است كه معمولا در كنار عمو نوروز و ننه سرما 
راويان انسانی اين انقلاب طبيعی هستند. حاجی فيروز دارای 
پيشينه اسطوره ای و افسانه ای است. شمايل آن به صورت مردی 
لاغر اندام، ســياه رخ در جامه ای ســرخ، دايره زنگی به دست و 
كلاه بر سر است كه خوشبختانه تا به امروز بيشتر اين ويژگی ها 
را حفظ كرده اســت. معمولا افراد به صورت موروثی اين نقش 
را می پذيرند. حاجی فيروزها در اســفندماه به خيابان می آيند 
و گشاده رو با ســازهای كوبه ای اشــعاری را كه جمعا به سه يا 
چهار عدد هم نمی رسند، می خوانند   كه خود از منظر شناخت 
و حفاظت از نوعی تئاتر و موسيقی خيابانی با ريشه های فولکلور 
بســيار حائز اهميت است. ابعاد اســطوره ای حاجی فيروز را به 
اسطوره های ميان رودان نيز نسبت می دهند، بعضا آن را پيوسته با 
نمايش های نوروزی مانند كوسه برنشين و ميرنوروزی می دانند. 
اسطوره  سياوش در ايران نقشی محوری دارد كه بسياری ديگر 
از روايت ها حول آن پديد می آيد، برخی اسطوره شناسان حاجی 
فيروز را نيز همچنين شخصيتی در ارتباط با داستان سياوش 
می دانند كه چهره سياه او نمايانگر بازآمدن او از سرزمين مردگان 
است و سرخی لباســش نيز نمايانگر خون ســياوش است. در 
اسطوره  بين النهرين ايشتر)ايزد بانوی باروری( به اعماق زمين 
سفر می كند و امکان بازگشت را از دست می دهد. با پاشيدن آب 
زندگانی،  ايزد بانو امکان بازگشت به زمين را می يابد ولی براساس 
قوانين جهان مردگان می بايست فرد ديگری را به جای خود به 
جهان زيرين می فرستاد كه گفته می شود شوهر او با جامه  سرخ 
راهی اين سفر می شود كه ايزد گياهی نام دارد و رفتن او سوگ و 
سرما به همراه داشته است، سرانجام خواهر او می پذيرد كه نيمی 
از سال را به جايش در ســرزمين مردگان به سر ببرد، اينچنين 
بالا آمدن او با سرسبزی و رويش گياهان همراه است و طبق اين 
اسطوره بدين خاطر روی او سياه شده كه از اعماق زمين می آيد و 
با نواختن دايره زنگی نويد بهار و نوروز می دهد. آيين های نوروزی 
اغلب شاد هستند و شايد حاجی فيروزها آخرين اسطوره هايی 

باشند كه بی واسطه لبخند را به عابران هبه می كنند.

زندگی پديا

فیروز؛ از گوربرخاسته

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی که می بینید. ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان را برای 
ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ است. 
متن يا طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا برای رساندنش به 

ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

سیدمحمدرضا واحدی
كارشناس فرهنگی

مهديا گل محمدینگاه
روزنامه نگار

سارا کریمان

شهر بی غروب، شهر بی پایان

گام در ايــن خطــه و خــاک كه 
می  نهی، غربت رنگ می بازد. غريبی 
و غريبانگی از معنا تهی می شــود. در اين شهر آنچه رخ نمون 
می كند و رخ عيان می يابد، همه اش مهر اســت و مدارا. لطف 
است و محبت. غريبه ای اگر بر آن فرود  آيد و ورود كند، غريب 
نمی ماند كه اين شهر، شهر غريب نوازی و غريب نوازان است و 
هر غريبی، قريب می شود. اهالی اين سامان، تازه واردان را نيکو 
می نوازند. كسی از اين شهر، دلشکسته بيرون نمی رود. غالبه 
و قاطبه مردم گرم هستند و گيرا. شيرين هستند و صميمی. 
همنشينی با آنان سرشار از خوش وقتی است و خوش بختی. 

و اين همه، در وصف و شرح »بوشهر« است و »بوشهری ها«.
در شهر كه قدم می زنی، اين طی طريق دلنواز است و دلچسب. 
افزون بر ساكنان مسکن گزيده اش، معماری شهر، هر مسافری 
را جلب و جذب می كند به ايستادن و ديدن. شهر اگرچه مانند 
بسياری از شهرهای ايران، بد و بی قواره مدرن شده و گسترش 
يافته اما آن 4 محله سنتی اش؛ كوتی )شيخ سَعدون(، شَنْبِدی 
)آل عُصْفور(، بهبهانی و دهدشتی، هنوز حال وهوای خود را نگاه 
داشته اند. در قهوه خانه هايش هم همچنان می توان آوا و نوای 
خيام خوانی را شنيد كه سنت اين بوم است و حتی شَروه خوانی 
كه آن روی سکه بوشهری هاست و غمی جانگداز دارد. موعد 
و موقع رونق بوشــهر بســان ديگر شــهرهای جنوب ايران، 
شب هاست كه آفتاب عالم تاب در افق دريای پارس غروب كرده 
است. در خنکای شب كه شهر ديگر گرمای تند و طاقت فرسای 
روز را ندارد، گرما شکل و شيوه ای ديگرگون می يابد و آكنده 
از گرمای وجود بوشهرزادگان می شود. حالا وقتش است كه به 
خريد در بازار رفت، به دريا رفت و تنی به آب زد، به كافه رفت 
و قهوه عربی و چای تلخ و تيره نوشــيد و به غذاخوری رفت و 
قليه ماهی و لخ لاخ و دال عدس و قيمه بوشهری خورد. بوشهر 
از آن شهرهايی اســت كه تعطيلی ندارد. هميشه روند و روال 
زندگی در آن جريان دارد و لبخند از روی لبان مردمش محو 
نمی شود. اين مرام خاص بوشهريان دريانشين دريادل است؛ 

شهر بی غروب، شهر بی پايان.

حمیدرضا محمدی
روزنامه نگار
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مهاجرت و روانِ فرد

خالی شدن تهران از طبقه متوسط بی شک تبعات 
اجتماعی، فرهنگی و اقتصــادی فراوانی دارد که 
اشــاره و پژوهش درباره آن به توجه و کوشــش 
متخصصان علوم اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و 
سیاسی نیازمند است. اما آنچه از منظر روانشناختی 
این امر را مورد توجه قرار می دهد، تأثیر هر یک از 
ابعاد موضوع مهاجرت بر روانِ افرادی است که به 
دلخواه یا بر اثر اجبار فشارهای اقتصادی تصمیم به 

این کار گرفته اند.
در حوزه روانشناسی سلامت، از استرس به عنوان 
دلیــل اصلــی همــه بیماری های جســمانی و 
روانشناختی یاد می شود. در تعریف این اصطلاح 
قرار گرفتن فرد در موقعیت مبهم، خارج از کنترل 
و غیرقابل پیش بینی یا قدرت پیش بینی ضعیف، 
فرد را وادار به واکنش یا بی واکنشی می کند که خود 
تبعات مختلف و طبعا آسیب زایی به همراه می آورد. 
مهاجرت به خودی خود پدیده ای است دارای بار 
روانی )استرس( فراوان. پس در مهاجرت هر فرد 
چه به اجبار و چه از روی انتخاب، چه به مکانی بهتر 
و چه به مکانی بدتر، به وجود آمدن آســیب روانی 
پدیده ای دور از انتظار نیست. پیش از آنکه تمرکز 
خود را بر خالی شدن تهران از قشر متوسط و تبعات 
روانشناختی آن بگذاریم، به تبعات معمول تغییر 
مکان زندگی، ازجمله احساس ناتوانی، خمودگی، 
افسردگی، دلشوره )اضطراب ممتد و ملایم که تا 
حدودی بیشتر به علت طولانی بودن آن برای فرد 
آزار دهنده است(، کم خوابی یا بی خوابی، احساس 
ترس، انزوا و... می پردازیــم. تعییر مکان زندگی 
درواقع نوعی ترک یا شکستن عادت است. شاید 
در توضیح و تفسیر این مطلب بتوان به ضرب المثل 
مشهور »ترک عادت، موجب مرض است« اکتفا 
کرد. تغییر مکان زندگی جــدا از عوامل اثرگذار 
بیرونی که می تواند خوب یا بد باشد، )یعنی حتی 
اگر من از محله ای از لحاظ اقتصادی متوسط، به 
محله ای غنی تر _ از لحاظ اقتصادی _ تغییر مکان 
بدهم( می تواند به عنوان عامل اســترس زا عمل 
کرده و منجر به پیدایش علائم مختلفی از سردرد، 
سرگیجه، تپش قلب، مشــکلات گوارشی و... تا 
احساس افسردگی و اضطراب، درماندگی و ناتوانی، 

انزوا، و جدایی از خویشتن شود.
تبیین های روانشناختی مختلفی برای این موضوع 
می توان ارائه کرد که البته همگی در یک موضوع 
توافق دارند، و آن از بین رفتن امنیت روانشناختی 
اســت. عادت کردن در این بحث به معنای آشنا 
بودن، داشتن احساس کنترل و پیش بینی، توانایی 
مقابله و صدالبته برخورداری از حمایت اجتماعی 
است. وقتی مدتی کوتاه، به عنوان مثال یک سال 
در خانه ای زندگی می کنیم، بــه چم و خم خانه، 
محله و همســایه ها عادت می کنیم. از سویی به 
مشــکلات معمول و چگونگی فایق آمدن بر آنها 
تســلط پیدا کرده و این امر نوعی آرامش روانی و 
احساس امنیت ناشی از داشــتن کنترل را در ما 
پدید می آورد. پس چندان عجیب نیست که ترک 
خانه و محله نوعی خرق عادت و سخت و پیچیده 
باشد. تا اینجا از مهاجرت بیشتر به عنوان یکی از 
پدیده های رایج زندگی انسان یاد کردیم و از منظر 
روانشناختی آســیب این امر را به مثابه هر تغییر 
دیگری از جنبه استرس زا بودن آن مورد بررسی 
قرار دادیــم. اما مطلب اصلــی در ارتباط با خالی 
شدن شهر تهران از قشر متوســط و رانده شدن 
جمعیت زیادی به سوی شــهرهای حاشیه ای و 
حتی شــهرهای خارج از محدوده استان تهران 
مانند کرج، هشــتگرد و... اســت. برای پرداختن 
به این مطلب ابتدا باید پرســید این تغییر مکان 
زندگی آیا خودخواسته است یا پای جبر ناشی از 
مسائل اقتصادی در میان است. پرواضح است که 
میان این دو تفاوت بسیاری وجود دارد و نیازی به 
روانشناس بودن نیست. اگر مهاجرت از شهری )پر 
از امکانات رفاهی که متأسفانه در دیگر شهرها در 
دسترس نیست( که سال های متمادی در آن کار 
و زندگی کرده ایم براساس اختیار و انتخاب باشد، 
بی شک پس از مدتی با اســترس ناشی از این امر 
کنار خواهیم آمد و با محیط جدید سازگار خواهیم 
شد، اما اگر این مهاجرت نوعی رانده شدن و ناشی 
از ناتوانی در حل مشــکلات مالی باشد، بی شک 
نخستین هیجان غالب بر وجود »خشم« خواهد 
بود. خشم ناشی از عواملی بیرونی که از کنترل فرد 
خارج است و به نوعی بین او و خواسته اش مانع و 
سد ایجاد می کند. خشم ناشی از احساس تبعیض 
و نابرابری اجتماعی نتایج اجتماعی ویرانگری را 
رقم می زند. متأسفانه تحقیق و پژوهش معتبری 
که پاسخگوی این مطلب باشد وجود ندارد. پس 
تنها می توان به منابعی که در کتب روانشناســی 
اجتماعی آمده اکتفا کرد. نوجوانان یا کودکان در 
آغاز سنین نوجوانی یعنی ۱۲ یا ۱۳سالگی، دلیل 
جدا افتادگی و پرت افتادگی خود از محیط آشنا را 
والدین می پندارند و با انواع رفتارهای پرخاشگرانه 
به صــورت پنهان و آشــکار به این امــر اعتراض 
می کنند. آنها می توانند علت این رانده شــدن را 
در محیط بیرون و دیگر افراد بیابند. به عبارت دیگر 
شناخت شان از کساني که هنوز در شهر او هستند 
یا جایگاه قبلی او را اشغال کرده اند، نگاه یک قربانی 
انتقام جوست. از دیگر سو خروج قشر متوسط از یک 
شهر، به معنای شکاف و ایجاد دره ای با عمق بسیار 
اما عرض کم است! این به آن معناست که دره ای 
عمیق مملو از خشم، ناآگاهی و خطاهای شناختی 

میان۲قشر فقیر و غنی ایجاد می کند. 
قشر متوسط وزنه تعادل روانشناختی جامعه است؛ 
همان که می تواند خطاهای شناختی را کشف کند، 
انتقال دهد و اصلاح کند. به دیگر سخن مرکز روان 
جامعه قشر متوسطی است که خواسته یا ناخواسته 
در حال محو و نیستی است. این نابودی، سلامت 
روانشناختی جامعه مدنی شــهر تهران را بر هم 
خواهد زد و جامعه ای دو پاره و مستعد انواع اختلال 

بر جای خواهد گذاشت.

ساناز فلاح زاده یادداشت
روانشناس

کوچ طبقه متوسط از مرکز چه دلایلي دارد و تبعات آن برای پایتخت چیست؟

می گویند فقر، ابتدا نظام طبقاتی هر جامعه ای 
را نشانه می رود و در این میان، طبقه متوسط 
اســت که در هر تغییر و تحولی ضربه پذیرتر 
اســت و جایگاه دوطبقه فرادست و فرودست 
خود را در آمارها بالا و پایین می کند. به عبارت 
دیگر، همــواره بحران هــای اقتصادی طبقه 
فرودســت را فربه تر می کند و جمعیتی که به 
این طبقه افزوده می شود، جمعیتی است که 

از طبقه متوسط کاسته شده است.
نخســتین زنگ خطر جدی بــرای انقباض 
طبقاتی طبقه متوســط در ایران، چند سال 
پیش به صدا درآمد؛ وقتی که مجمع جهانی 
اقتصاد در گزارشــی با عنوان »گزارش جامع 
رشــد و توســعه۲۰۱۵« اعلام کرد که طبقه 
بادرآمد متوســط در ایران کوچک شده و بر 
این اساس، ایران که تا آن زمان طبقه با درآمد 
متوسط نسبتا بزرگی را در خود جای داده بود 
)۳۴درصد( طی ســال های منتهی به انتشار 
آن گزارش، بر مبنای متوسط استانداردهای 
زندگی، از تعداد افراد طبقه متوسط آن کاسته 
شده است. البته خبر تازه ای نبود، اما خب این 
بار مجمعی جهانی هشدار را مخابره کرده بود. 
همه شــاخص ها و آمارها نشــان می دهد که 
وضع نسبت به 7ســال پیش که این گزارش 
منتشر شــد، برای طبقه متوســط بغرنج تر 

شده است.
۲، ۳ ســالی اســت کــه جامعه شناســان و 
جمعیت شناســان بنا بر آمارهای ارائه شــده 
از ســویه جدید تبعات این کوچک شدن که 
مهاجرت از مرکز به شهرک های حاشیه ای و 
حتی شهرستان هاست، می گویند. مهاجرت 
از مرکز، چه به شــکل مهاجــرت معکوس و 
چه مهاجرت به طــور اعم، تازه ترین ســویه 
حمله فقر به بدنه متوسط نیست؛ چنانچه در 
همین مدت، گزارش های عجیبی از شیوه های 
زیستی غریب در تهران مانند اتوبوس خوابی 
و پشت بام خوابی نیز منتشر شــده است، اما 
حتی اگر این ســویه، تازه ترین آسیب متوجه 
طبقه متوسط نباشــد، یکی از پرتبعات ترین 
آنها می تواند باشد. بدیهی است خروج طبقه 
متوسط از مرکز، منجر به از دست  دادن دامنه 
اثرگذاری خود می شــود و این همان نکته ای 
است که اخیرا جامعه شناسی چون تقی آزاد  
ارمکی با تأسی به آن، نسبت به تبعات تعارض 
طبقاتی فزاینــده ای که آینــده جامعه را به 

مخاطره می اندازد، هشدار داده است.

تبعات طبقاتی کاهش جمعیت طبقه متوسط
اما کوچ طبقه متوســط از تهران، جز تعارض 
طبقاتی، چه تبعاتی می تواند داشــته باشد؟ 
شهلا کاظم پور، جمعیت شــناس  مانند همه 

جمعیت شناســان و جامعه شناسان، توسعه 
را منوط بــه برقــراری عدالــت اجتماعی و 
اقتصادی می داند و نابرابری درآمد و هزینه ها 
را مهم ترین عامل این نابرابری معرفی می کند 
که طبعا جمعیت را از مرکز می کوچاند: »در 
این نابرابری، فقیرها فقیرتــر و اغنیا غنی تر 
می شوند. اینگونه است که تهران در آینده ای 
نه چنــدان دور، جای همیــن ۲طبقه خواهد 
شد. فقرا در پایین شهر و اغنیا در بالای شهر. 
تضعیف اقتصادی طبقه متوسط، این شکاف 
جمعیتی و طبقاتی را ایجاد کرده و همینطور 

به فاجعه نزدیک می شویم.«
کوچ طبقه متوســط به حاشــیه ها، در حالی 
در سال آینده نیز روند صعودی خود را ادامه 
خواهد داد که چندی پیــش مدیرکل حریم 
شهرداری تهران اعلام کرده بود اگر از تشکیل 
کانون هــای جمعیتی در حریم شــهر تهران 
جلوگیری نشود، تا سال۱۴۰۴ یعنی کمتر از 
۴سال دیگر، حدود ۲۰درصد جمعیت ایران 
در حریم شــهر تهران ســاکن خواهند شد. 
علیرضــا صادقی گفته بــود از آنجا که حریم 
شــهر تهران ۰.۴مساحت کشــور را تشکیل 
می دهد، ســکونت ۲۰درصد جمعیت کشور 
در این مســاحت، یک »فاجعه بزرگ« است 
و »مشــکلات عدیده ای« بــرای پایتخت به 

همراه دارد.
حالا کاظم پور از انقباض پنهان طبقه متوسط 
می گوید به این معنا که کوچک شــدن طبقه 
متوسط در کلانشهرها شــاید در نگاه اول به 
چشــم نیاید، اما مهم ترین تبعات آن در وهله 
نخست، حاشیه نشــینی فرهنگی و اجتماعی 
است: »اسلامشهر ۵۰هزارنفری، حالا بیش از 
8۰۰هزارنفر جمعیت دارد؛ شهری در حاشیه 

تهران، که جمعیتش یا طبقه متوسط کوچیده 
از تهران است یا کسانی که به امید زندگی در 
پایتخت آمدند و نهایتا نتوانســتند به تهران 
برســند و آنجا منزل گزیدند. چنین وضعی، 
جــز عواقب طبقاتــی و اقتصــادی به دلایل 
زیســت محیطی نیز آسیب زاست. گسترش 
شهرهای حاشیه تهران، سبب شده ریه های 
تهران بســته شود. ساخت وســاز بی رویه در 
حاشیه، جلوی جابه جایی هوا را گرفته و تهران 
را آلوده تر کرده است. مشکل آب و فاضلاب هم 

از همین عوامل است.«
او از گســترش آســیب های اجتماعــی در 
حاشیه ها، به عنوان عاملی دیگر در کوچ طبقه 
متوســط از مرکز یاد می کند: »در همه جای 
دنیا، حاشــیه ها مبتلا به آسیب های بیشتری 
هســتند. نظارت های اجتماعی بــا افزایش 
جمعیت حاشــیه ها، کم و کمتر می شــود و 
کنترل را ســخت تر می کند. از این روست که 
شاهد افزایش رفتارهای پرخطر زیرزمینی در 

حاشیه ها هستیم.«

چه عواملی طبقه متوسط را از تهران فراری 
می دهد؟

تازه ترین گــزارش مرکز آمــار از معلول های 
تورم مشخص کرد اجاره مسکن در کل کشور 
رتبه ســوم تورم ماهانه کالاها و خدمات را در 
دی ماه۱۴۰۰ به خود اختصاص داده است. بنا 
بر اعلام بانک مرکزی در آذرماه امسال نیز نرخ 
رشد سالانه اجاره بها در کل کشور ۵۴درصد و 
در شــهر تهران ۵۱درصد بوده است. از آذر تا 
دی ماه نیز طبق گــزارش مرکز آمار، اجاره بها 
۴.6درصد افزایش یافته که همین امر ســبب 
شده پس از دخانیات و غلات، بازار اجاره رتبه 

سوم تورم ماهانه را به خود اختصاص دهد.
اتفاق دیگری که در ماه های اخیر مشــاهده 
می شــود افزایش حجم واحدهــای خالی از 
سکنه در شــمال تهران است که کارشناسان 
معتقدند به دلیل کاهش توان مالی مستأجران، 
کوچ طبقاتی گسترده در پایتخت فزونی یافته 
است. بدین صورت که اجاره نشین ها از شمال 
به مرکز تهــران، از مرکز به جنوب و از جنوب 
به حومه منتقل شده اند. بنابراین، تورم قیمت 
خرید و اجاره بها که پیش بینی می شــود در 
سال آینده نیز بین ۲۵ تا ۳۰درصد افزایش را 
تجربه کند، همچنان در سال آینده نیز یکی از 
مهم ترین دلایل کوچ طبقه متوسط از تهران 

به حاشیه ها خواهد بود.
گران شدن مسکن، شــاید ســال آینده نیز 
ویترینی تریــن و به چشــم آمدنی ترین عامل 
کوچ از تهران به حساب بیاید، اما بی تردید تنها 
عامل نیست.   شهلا کاظم پور که دانشیار گروه 
جمعیت شناسی دانشگاه تهران است، تأمین 
هزینه های مسکن را به عنوان عمده ترین عامل 
کوچ طبقه متوســط از تهران عنوان می کند. 
با این حال او در گفت وگو با همشــهری این 

مهاجرت را یکســره منفی نمی داند و معتقد 
اســت اگر این مهاجرت، مدیریت شده باشد، 
می تواند به مرکزیت زدایــی و کاهش تراکم 
جمعیــت و کاهــش آســیب های اجتماعی 
بینجامد اما »نه پیش و نه پس از انقلاب ما با 
چنین کنترلی مواجه نبوده ایم. روند مهاجرت 
به تهران، همواره افزایشی بوده و بسیار بیشتر 
از آنها که می روند، می آیند؛ هم جمعیتی که 
می رود به مدیریت نیــاز دارد و هم جمعیتی 

که می آید.«
او ازجمله استادانی است که به دانشجویانش 
همواره پیشنهاد می دهد پس از اتمام تحصیل 
به شــهرهای خــود بازگردنــد و کارآفرینی 
کنند: »به آنها می گویم تهــران برای زندگی 
و رشد جوان ها جای مناسبی نیست. اگر آنها 
برگردند، سبب ســاز برقراری توسعه برابر در 

استان ها هم می شوند.«

هزینه ها و درآمد طبقه متوسط در سال 1400
براســاس تازه تریــن مصوبه شــورای عالی 
کار، ســبد معیشــت خانــوار کارگــری 
89میلیون و798هــزار و ۲۰۰ریــال بــرای 
یک خانــوار میانگین کارگری بــا ۳.۳نفر در 
ماه تعیین شــده اســت. در ســبد معیشت 
خانــوار کارگری اقــلام خوراکــی به میزان 
۳۲میلیــون و 866هزارو۱۴۳ریــال و اقلام 
غیرخوراکی شــامل هزینه مســکن، درمان، 
آموزش، پوشــاک، فرهنگــی و تفریحی به 
میزان ۵6میلیون و9۳۲هزار و 6۲ریال درنظر 
گرفته شــده اســت. این اطلاعات مربوط به 
اعلام دی ماه سال جاری از ســوی مرکز آمار 
ایران اســت. اختلاف این رقم با سال گذشته 
۲۰میلیون و8۴7هزار و 6۰9ریال است. البته 
باید توجه کرد که این آمار، مبتنی بر میانگین 
کشوری است و طبعا این ســبد معیشتی در 

تهران، رقم بالاتری را شامل می شود.
خانــوار  یــک  کل  هزینــه  متوســط 
شــهری در ســال۱۳99، رقمــی معــادل 

6۲میلیون و۱۳9هــزار و ۲۰۰تومــان اعلام 
شــده بود. همیــن آمــار، میــزان درآمد را 
7۴میلیون و676هــزار تومان اعــلام کرده 
بود. از ســوی دیگر، بنا بر گزارش و بررســی 
ســازمان تأمین اجتماعی، متوسط خط فقر 
در سال۱۴۰۰ حدود 7میلیون تومان در ماه 
اعلام شــده بود و با این  حال به نظر می رسید 
این رقم )برای قرار گرفتن در بالای خط فقر 
و محســوب شــدن در طبقه متوسط( برای 
شهرهای بزرگ عددی بیش از این و در حدود 
۱۰میلیون تومان باشد. مرکز آمار ایران هنوز 
آمار مربوط به سال۱۴۰۰ را منتشر نکرده، با 
این حال، دیگر آمارها و اظهارنظرها، نشــان 
از کــف هزینه ۱۲میلیونی بــرای یک خانوار 
شهری در ســال۱۴۰۰ بوده است. هیچ آمار 
مشخصی از میانگین درآمد طبقه متوسط در 
سال۱۴۰۰ منتشر نشده است، با این حال نظر 
به گسترش جمعیت طبقه فرودست و کاهش 
جمعیت طبقه متوسط نشان دهنده این است 
که افراد طبقه متوسط ساکن در کلانشهرها 
ازجمله تهران، نتوانسته اند به میانگین درآمد 
۱۲میلیون تومــان در ماه )متناســب با کف 
هزینه ۱۲میلیونی( برسند. بنابر پیش بینی ها، 
سال آینده این رقم با ۳۵درصد افزایش روبه رو 
خواهد بود؛ بنابراین به حــدود ۱6میلیون و 

۵۰۰هزار تومان خواهد رسید.
اما کارمندان به عنوان پرجمعیت ترین رسته 
طبقه متوسط در سال آینده چقدر قرار است 
حقوق بگیرند؟ دولت در لایحه بودجه۱۴۰۱ 
که به مجلــس تقدیم کــرده، حداقل حقوق 
کارمنــدان دولتــی را ۴میلیون و۵۰۰هزار 
تومان اعلام کــرده بود. این میــزان اعلامی 
از ســوی دولت نسبت به ســال۱۴۰۰، تنها 
یک میلیون تومــان افزایش داشــت؛ یعنی 
حداقل دریافتی مصوب در سال جاری تقریبا 
۳میلیون و۵۰۰هزار تومان بــود. بعد از ارائه 
لایحه بودجه۱۴۰۱، کمیسیون تلفیق مجلس 
به بررســی میزان حقــوق۱۴۰۱ پرداخت. 
پس از اتمام روند بررســی، ســیدمحمدرضا 
میرتاج الدینی، عضو کمیسیون تلفیق مجلس، 
اعلام کرد که حداقل حقوق دریافتی کارکنان 
دولتی ۵میلیون و6۰۰هزار تومان تعیین شده 
اســت؛ این در حالی اســت که در این لایحه 
بودجه، مدیران دولتی و استادان دانشگاه نیز 
حداکثر می توانند تا سقف ۳7میلیون تومان 

در ماه حقوق دریافت کنند.   
بدیهی اســت کــه نمی تــوان این حقــوق را 
به حســاب حداکثر دریافتی طبقه متوســط 
قــرار داد و براســاس آن بــه میانگینــی بین 
۵میلیون و6۰۰هزار تومان و ۳7میلیون تومان 
رســید؛ بنابراین باید پرسید میانگین دریافتی 
کارمندان در سال۱۴۰۱، به رقم درآمد موردنیاز 

ر  ا ۵هــز ۰ ۰ ن و ۱میلیو 6 (
تومــان( خواهــد رســید؟ 
پاســخ قطعــا منفی اســت.
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متوســط هزینــه کل یــک خانــوار 
شهری در سال1399، رقمی معادل 
62میلیون و139هــزار و 200تومــان 
اعلام شــده بود. همین آمــار، میزان 
74میلیون و676هــزار  را  درآمــد 
تومــان اعــلام کــرده بــود. از ســوی 
دیگر، بنا بر گزارش و بررسی سازمان 
تأمین اجتماعــی، متوســط خط فقر 
در سال1400 حدود 7میلیون تومان 
در مــاه اعــلام شــده بــود و بــا ایــن  
حال به نظر می رســید این رقــم برای 
شهرهای بزرگ عددی بیش از این و 

در حدود 10میلیون تومان باشد

اسلامشهر 50هزارنفری، حالا بیش 
از 800هزارنفر جمعیت دارد؛ شهری 
در حاشــیه تهــران، کــه جمعیتــش یا 
طبقــه متوســط کوچیــده از تهــران 
است یا کسانی که به امید زندگی در 
پایتخت آمدند و نهایتا نتوانستند به 
تهــران برســند و آنجا منــزل گزیدند. 
چنین وضعی، جــز عواقب طبقاتی و 
اقتصــادی به دلایل زیســت محیطی 

نیز آسیب زاست

نگار حسینخانیگزارش
روزنامه نگار

خالی شدن تهران از طبقه متوسط با 
تبعات اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی

تهران از طبقه وسط تهی می شود

 5.12میلیون 
 

نفرجمعیت فقیــر ایران 
در ســال1۳۹0 است که 
به  حــدود 2۳میلیون نفر 
در ســال1۳۹۹ رســیده 
است؛ روند فقر در دهه۹0 
صعودی بوده، به شــکلی 
که میــزان فقــر رقمی 
حدود 5.26درصد است و 
جمعیت فقیر 2برابر شده 
است؛ کارشناسان مستقل 
برآنند که اوضاع از آنچه در 
منعکس  آمارهای رسمی 

می شود وخیم تر است.

یک سوم 

درآمد سرانه درآمار دفتر 
مطالعات رفــاه اجتماعی 
وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی نشــان می دهد 
که تــا پایان دهــه۹0، از 
دست رفته است و در این 
بازه زمانی میانگین رشد 
اقتصــادی در ایران یک 
تورم  میانگیــن  درصد، 
1۸درصد و نرخ مشارکت 
جمعیــت  اقتصــادی 
4۳درصــد بوده اســت. 
درحالی که میانگین رشد 
اقتصادی جهان ۳درصد، 
میانگین تــورم ۳درصد و 
میانگین مشارکت اقتصادی 

64درصد بوده است.

 10درصد 
 

نرخ تــورم در دهه1۳۹0 
تنها در 2ســال ۹5 و ۹6 
بوده است. در این گزارش 
خط فقر در ســال1۳۹۹ 
به طور متوســط برای هر 
فــرد یک میلیــون و50 
هزارتومان، میانگین هزینه 
ماهانه خانوار 4نفره شهری 
5 میلیون و1۷۸ هزار تومان 
و میانگین هزینه ســرانه 
ماهانه خانوار روســتایی 
2میلیون و۸۳۹ هزار تومان 

درنظر گرفته شده است.

28درصد 

خانوارهای فقیر براساس 
آمارهــا، یعنــی حدود 
5.۷میلیــون از تعــداد 
خانوارهای دریافت کننده 
یارانه را تشکیل می دهند. 
تعداد خانوارهای متوسط 
حدود 5.15میلیون و تعداد 
خانوارهای برخوردار حدود 
6.1میلیون است. از میان 
خانوارهــای فقیر حدود 
2میلیون و400هزار خانوار 
تحت پوشــش نهادهای 
حمایتی هســتند و حدود 
تحت  خانــوار  5میلیون 
پوشش هیچ نهاد حمایتی 

نیستند.

3ویژگی 

 خانوارهای فقیر این بوده 
که تحت پوشش نهادهای 
حمایتی باشند، در 5دهک 
اول باشــند یا فاقد درآمد 
ثابت باشند. منظور از آنکه 
فاقد درآمد ثابت باشند آن 
است که هیچ عضوی از آن 
خانوار بیمه پرداز نباشــد. 
بنابراین ایــن خانوارها یا 
بیکار هســتند یا دارای 
مشاغل غیررسمی که بیمه 

پردازی ندارند.

32درصد 

نرخ فقر در ســال۹۸ بوده 
است. این یعنی در این سال 
از هر ۳ ایرانی یک نفر زیر 
خط فقــر زندگی می کند. 
بر این اســاس از جمعیت 
۸4میلیونی ایران بیش از 
26میلیون نفر زیر خط فقر 

زندگی می کنند. 

آماده باش برای نجات از ترافیکنور جدید ایران در مدار لئو 

 ماهواره ایرانی »نور۲« توسط 
 ماهواره بر قاصد که آن هم ساخت ایران است

در مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین قرار گرفت

تعدادی از شهروندان در گفت وگو با همشهری 
از وضعیت جابه جایی مسافر در روزهای بارانی و 

پرترافیک پایتخت صحبت کردند
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 ضربه هــای نامتــداول می تواند پایان عمر کســی 
یا حکومتی را همانند یک تصــادف هنگام رانندگی 
نادرســت، زودتر از موعد طبیعی رقم بزند. بحران ها 
ازجمله بحــران هویت، بحران مشــروعیت، بحران 
مشــارکت، بحران توزیع و بحران نفوذ اگر به موقع و 
به درستی شناخته نشوند و نتوان از آنها عبور کرد، اثر 
خستگی آنها برهم انباشته می شود و سازه حکومت ها 
را خسته و درنهایت در نقطه بحرانی و قبل از آن بر اثر 
یک عامل بیرونی هرچند کم  قدرت درهم می شکند. 
یکی از دلایل عمده در وقوع چنین رویدادی را می توان 
وجود افرادی در نظام مدیریتی کشورها که به شدت 
محافظه کار و دلبسته میزها و مسئولیت ها هستند، 
دانست؛ اتفاقی که خواجه سروی درباره آن می گوید: 
نزدیک به 44سال از پیروزی انقلاب اسلامی می گذرد. 
در دوره انقلاب، افرادی با انرژی و پرتوان در مسند امور 
قرار گرفتند که با ایده های مختلف کشور را مدیریت 
کردند. با گذشت ســال ها از پیروزی انقلاب به دلایل 
مختلف شاهد هستیم که جوانان میداندار دیروز در 
عرصه های سیاسی، سالخورده شده و انگیزه و نشاط 
دوران جوانی را از دســت داده  و ایــده  جدیدی برای 
اداره کشور ندارند. این استاد دانشگاه علامه طباطبایی 
با بیان اینکه گذشت ســال های طولانی از مدیریت 
افراد در نظام سیاسی و تصمیم گیر کشور بدون شک 
می تواند عوارضی برای جامعه در پی داشته باشد، گفت: 
مدیران هر روز با چالش ها و مشکلات زیادی رو به رو 
می شوند که می تواند بر افکار و حتی قدرت جسمی 
آنها تأثیر منفی داشته باشد. این وضعیت و استمرار آن 
در نهایت منجر به بروز خطاهای مدیریتی مدیر شده 
که جبران برخی از آنها یا ممکن نیست یا به سختی 

امکان پذیر است.
خواجه سروی با بیان اینکه توجه به سرمایه انسانی و 
مدیران خصوصا مدیرانی که برای مدت های طولانی 
در معرض انواع فشــارها قرار دارنــد به عنوان یکی از 

رویکردهای مقابله ای در برابر خســتگی سیاســی 
مســئولان مورد توجه قــرار دارد، از نبــود چنین 
سازوکارهایی در کشــور انتقاد کرد و گفت: در همه 
کشورها برای اینکه روحیه مدیران مانند روزهای اول 
فعالیت با نشاط بماند، سازوکار جامعه پذیری فرهنگی و 
سیاسی به شکل جدی مورد توجه قرار می گیرد. اما این 
موضوع در کشور ما کمتر مورد توجه قرار گرفته است.

جایگزینی تازه نفس ها به جای خستگان 
واکنش مردم بــه بحران های هرچنــد کم قدرت اما 
متناوب، موجب انباشت فشارهای مستمر می شود که 
انباشت اثرات همان بارگذاری های متعدد و متناوب 
است که می تواند یک سازه سیاسی و نظام مدیریتی 
آن را درهم بکوبد. همچنان که انســان ها از خستگی 
می میرند، گاه ممکن اســت بحران هایی که به موقع 
مدیریت نشده اند و در لایه های زیرین جامعه رسوخ 
کرده اند، به فروپاشی یک سیستم منجر شوند. خواجه 
ســروی راهکار جلوگیری از وقوع چنین رویدادی را 
تحول به موقع مدیریتی و وارد کردن نیروهای جوان 
اما باتجربه و دارای انگیزه به بدنه نظام های سیاســی 
می داند و می گوید: متأسفانه در برخی مقاطع انقلاب، 
سازوکارهای مشخصی برای ورود نیروهای جوان تر 
و باانگیزه برای کار در حلقه مدیران سیاسی کشور و 
پوست اندازی نظام مدیریتی انجام نشده است؛ هرچند 
در دوره اخیر شــاهد تغییراتی در این زمینه هستیم. 
معتقدم باید مکانیســم اجرایی برای ورود نیروهای 
جدید به ساختار قدرت و مراتب سیاسی اجتماعی ایجاد 
شود. در این صورت با استفاده از این سازوکارها می توان 
شئون سیاسی و اجتماعی در تصدی مدیریت ها را به 
نیروهای با انگیزه و دارای ایده های مدیریتی واگذار و 
نیروی سیاسی تازه نفس را جایگزین نیروهای خسته 
کرد. این جامعه شناس و کارشناس مسائل سیاسی، 
خاطرنشــان کرد: تغییر و تحول در حوزه مدیران و 
جایگزیني نیروهای جوان تر و باتجربه به جای نیروهایی 
که سال ها در عرصه های مدیریتی حاضر هستند را نباید 
به معنای دشمنی با این مدیران ارزیابی کرد، بلکه تحول 
در حوزه مدیریت لازمه توسعه پیشرفت یک جامعه 

است و نمی توان از کنار آن به سادگی عبور کرد.
وی به مقاومت هایي که در مســیر تحول و نوسازی 
جامعه مدیریت کشور از ســوی برخی مدیران دیده 
می شود اشاره و با بیان اینکه بسیاری از مدیران خسته 
و فرسوده فکری در گذشته حاضر به ترک مناصب خود 
نبوده اند، می افزاید: در راستای تحول نظام مدیریتی 
و کاهش استفاده از مدیران ســالخورده و خسته در 
سازوکارهای اداری کشور، مجلس قبل، مصوبه  منع 
به کارگیری بازنشستگان را تصویب کرد. با این حال، این 
قانون نیز با دخالت های مختلف از سوی برخی مدیران 
که مشمول اجرای این قانون می شدند با استثناهای 
مختلفی همراه شد که عملا طیف عمده ای از مدیران از 

شمول اجرای آن خارج شدند.

روند چرخش مدیران کشور معکوس است
 خواجه ســروی در بیان عامل بی اعتمادی مردم به 
نظام مدیریتی می افزاید: مراتب سیاسی و اجتماعی 
در کشور تا ســال84 این اجازه را که افراد وارد حلقه 
مدیریتی شوند، نمی داد. در این دوران مدیران به دلیل 
گذشت زمان و چیره شدن گذر عمر بر جسم و روح و 
روانشان عملا کارکرد و انتظاری را که نظام مدیریتی 
پرتحرک کشور برای عبور از بحران ها به آن نیاز داشت، 
نداشتند. این وضعیت در سال 1392 با روی کار آمدن 
دولت یازدهم مجددا به حالت سال های قبل از 1384 
بازگشت و حلقه مدیریتی کشور برای بار دیگر تنگ شد 
که با دولت سیزدهم و با شعار جوانگرایی که این دولت 
داشت، عرصه برای مدیران جوان تر فراهم شد؛ هرچند 
ممکن است در رابطه با گزینش مدیران جوان که تجربه 

لازم را داشته باشند، دقت لازم نشده باشد.
خواجه سروی به رویکرد دولت یازدهم و دوازدهم در 
استفاده از مدیران اشاره کرده و مي گوید: دولت های 
یازدهــم و دوازدهم علاقــه ای به اســتمرار حضور 
مدیران تازه نفس و جوان تــر در مجموعه مدیریتی 
کشور نداشــتند و با رویکرد لجبازانه سراغ مدیران 
خسته گذشته رفته و این افراد را به کار گرفتند. با این 
اقدام، دولت وقت عملا نشان داد بازگشت حلقه بسته 
مدیریتی از مدیران خسته و بی انگیزه و البته ناکارآمد 

را در دســتور کار خود قرار داده است و با این رویکرد، 
سرعت حرکت کشور به سمت پیشرفت را با اختلال 

جدی رو به رو کرد.
وی اضافه می کند: وقوع چنین اتفاقی در نظام مدیریتی 
را شــاید بتوان به فرهنگ سیاسی و اجتماعی کشور 
مرتبط دانســت. در مباحث مرتبط با حوزه مدیران و 
تحول در آن، هر بار این مســئله مطرح می شود افراد 
به شکل صفر و صدی به آن نگاه می کنند که این خود 
آسیبی جدی برای کارآمد کردن نظام مدیریتی و خارج 
کردن مدیران خسته از سیستم تصمیم گیری در کشور 
است؛ چراکه این نگاه اصل موضوع را منحرف و تحول 

را سخت می کند.

تحول مدیریتی یک شبه محقق نمی شود
وجود برخی نگاه ها برای تحول فوری در عرصه های 
مدیریتی نیز اشتباهی است که نباید به بهانه نوسازی 
جریان مدیریتی کشور آن را نادیده گرفت. بسیاری از 
کارشناسان بر این باورند که تحول در ساختار مدیریتی 
و تصمیم گیــری و ورود نیروهای جــوان که بتوانند 
فشارهای سیاســی و اجتماعی در جامعه را تحمل 
کنند باید به شکل تدریجی و با ظرافت انجام شود تا 
کارایی آن در جامعه احساس شود. خواجه سروی این 
موضوع را باور دارد و می گوید: باید از مدیران باتجربه اما 
خسته از کار به درستی استفاده کرد؛ چراکه هزینه های 
زیادی برای تجربه اندوزی این دسته از مدیران صرف 
شده است. نباید از کنار این دسته از مدیران به بهانه 
جوانگرایی و نوسازی ساختار مدیریتی کشور به سادگی 

عبور کرد و آنها را نادیده گرفت.
این استاد دانشگاه علامه طباطبایی تأکید می کند: تا 
زمانی که مدیران توانمند هستند و انگیزه کار دارند، 
باید در کنار آنها نســل های جدید کار را یاد بگیرند. 
این طبیعی اســت که مدیران با افزایش ســن دچار 
محافظه کاری شده و قدرت تصمیم گیری های شجاعانه 
را از دست می دهند، اما باید نســل  جدید مدیران از 
سوی همین افراد آموزش ببینند تا با خروج مدیران از 
سیستم مدیریتی کشور افرادی باتجربه و جوان جای 

آنها را بگیرند.

نوسازی؛ نیاز امروز نظام مدیریتی کشور
خستگی سیاسی میان مدیران و نبود چرخش مدیریتی می تواند به بروز چالش های اساسی در سازمان مدیریتی کشور منجر شود

محمد قربانی گلشن  آباد، عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی تأکید کرد

فرصت جنبش دانشجویی برای رشد در دولت سیزدهم
 فارس/ عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی گفت: با روی 

دانشگاه
کارآمدن دولت انقلابی و انتصاب مدیران ارزشی، فرصت 
بی نظیری جهت رشــد و اعتلای کمی و کیفی فعالیت 

جنبش دانشجویی ایجاد شده و نباید از این فرصت غفلت کرد.
محمد قربانی گلشن آباد به جریان شناسی جنبش دانشجویی پرداخت و 
گفت: جریان ها و گروه های متعدد و متنوعی درمیان جنبش دانشجویی 
ایران وجود دارد که می توان آنها را در ساحت جریان شناختی، به 3دسته 

عمده اسلامگرایان، لیبرال ها و چپ ها تقسیم کرد.
وی با بیان اینکه جنبش دانشجویی در ایران همواره مورد توجه جریان های 
ضد انقلاب و دشمنان انقلاب بوده است، افزود: در کنار جریان غالب اسلامی 
و انقلابی در فضای دانشگاهی، جریان های معارض، اپوزیسیون و ضد انقلاب 
هم در تلاش هستند که شاخه دانشجویی خود را در محیط دانشگاهی فعال 
کنند؛ مشابه آنچه گروهک های چپگرا انجام می دهند و یا لیبرال ها. به عنوان 
مثال، سازمان منافقین )سازمان مجاهدین خلق( به دنبال ایجاد کانون های 
شورشی است که تاکنون نتیجه ای نگرفته یا آنچه شاخه دانشجویی برخی 
از گروهک های چپ مارکسیستی و سوسیالیستی تحرکات شوم و در عین 
حال نافرجامی جهت اســائه ادب به احکام نورانی اسلام ازجمله حجاب 
انجام دادند. وی گفــت: لیبرال ها و نولیبرال ها نیز به دنبال فعال ســازی 
شاخه دانشجویی خود ازجمله شورای احیا، تادا، سازمان ادوار و... هستند 
که نتیجه بخش نبوده اما جریان روشــنفکری غربگرا، پشتیبانی فکری، 
لجستیک معرفتی و در کنار آن دوپینگ رسانه ای آن را برعهده داشته و به 
همین دلیل در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی، ضریبی چند برابری 
از تحرکات معدود آنها به مخاطب القا می شود. قربانی با اشاره به راهبردهای 
ضدانقلاب درمحیط دانشگاه گفت: شایسته است به چند راهبرد جریان 

معارض در فعال سازی شاخه دانشجویی خود اشــاره مختصری داشته 
باشیم: یکم؛ کنش ها و واکنش های سیاســی را در زرورقی از اقدامات و 
فعالیت های فرهنگی و اجتماعی می پیچند که طبعا با تاکتیک اغفال و 
نفوذ، راهبری کنند. بنابراین رصــد وضعیت فرهنگی و اجتماعی فضای 
دانشــگاهی، اقدامی مهم و ضرورتی غیرقابل اجتناب است. دوم؛ روش و 
متد جذب تشکیلاتی بر اصول هدونیســم )لذت گرایی( استوار کرده اند 
که با بهره برداری از اقتضائات جوانی، جذابیت هــای صوری ایجاد کرده 
تا بتوانند نفرات بیشتری را جذب تشــکیلات کنند. راهکار مبارزه با آن، 
ایجاد فضای شاد و با نشاط مبتنی بر ارزش های اسلامی و ایرانی در فضای 
دانشگاهی است. این استاد دانشگاه تصریح کرد: سوم؛ تلاشی فوق العاده 
جهت ایجاد همبستگی با اعتراضات صنفی چه در داخل دانشگاه و چه در 
سطح جامعه دارند. به عنوان مثال، به دنبال هم افزایی با جامعه کارگری، 
زنان  یا حتی نهادهای مدنی فعال در حوزه محیط زیست و یا حتی مجامع 
و کانون های خیریه هستند. روشن است راهکار خنثی سازی  آن، توسعه و 
تسری فعالیت های جنبش دانشجویی اصیل ایران اسلامی، به حوزه های 
فرهنگی و اجتماعی و نیز اتصال و امتداد با نهادهای مدنی است که الحمدلله 
توجهی جدی در این حوزه از سوی تشکل های دانشجویی، قابل مشاهده 
است. قربانی ادامه داد: حضور مؤثر تشکل های دانشجویان در پویش ملی 
کمک مومنانه یا شرکت در اردوهای جهادی، 2مثال بارز از ده ها فعالیت 
اثرگذار در این زمینه اســت که ضرورت دارد با حمایت بیشتر مسئولان 
به لحاظ کمی و کیفی توســعه یابد. چهارم؛ فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی، محیطی مناســب جهت تحرکات جریان معارض ایجاد کرده 
و از آن به مثابه پایگاهی جهت شبهه افکنی، غوغاسالاری و شارلاتانیسم 
رسانه ای استفاده می کند. طبیعی اســت راهکار رفع و دفع آن، در کنار 

مدیریت فضای مجازی و جلوگیری از »رهاشدگی« و »ول بودن« فضای 
مجازی توسط دستگاه های مربوطه، نهادهای دولتی و حاکمیتی، کنش 
انقلابی، هم افزا و رویکرد تهاجمی به سازه  های پوچ و پوشالی لیبرالیسم و 
سوسیالیسم توسط دانشجویان تشکیلاتی اهمیت فراوانی دارد. عضو هیأت 
علمی دانشگاه خوارزمی در ادامه به آسیب شناسی تشکل های دانشگاهی 
پرداخت و تأکید کرد: اگر با رویکرد آسیب شناسانه، تشکل های دانشجویی 
انقلابی را بررسی کنیم، مهم ترین آسیب فقر تئوریک  یا فقر معرفتی است. 
بنابراین مهم ترین اقدامی که متوجه و معطوف به تشکل های دانشجویی 
است، استحکام مبانی معرفتی و تقویت قدرت تبیین و تحلیل است که این 
مسئله طی دیدارهای تشکل های دانشجویی با رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
همواره مورد تأکید و تصریح ایشان بوده است. قربانی تأکید کرد: با وجود این 
بخش قابل توجهی از برنامه های معرفتی، در چند سال گذشته به دلایلی 
کمرنگ شد ازجمله به دلیل فراگیری کرونا و نیز عدم همراهی و همکاری 
دولت لیبرال تکنوکرات قبلی و مدیران منصوب آنها در دانشگاه ها که اساسا 
به دنبال تضعیف فعالیت تشکل های دانشجویی ارزشی و انقلابی بودند. 
وی گفت: با روی کارآمدن دولت انقلابی و انتصاب مدیران ارزشی، فرصت 
بی نظیری جهت رشد و اعتلای کمی و کیفی فعالیت جنبش دانشجویی 
ایجاد شده و نباید از این فرصت غفلت کرد. از این منظر نهاد نمایندگی مقام 
معظم رهبری در دانشگاه ها، اصلی ترین و مهم ترین مجموعه ای است که 
به تحکیم و تعمیق مبانی دینی و معرفتی دانشجویان پرداخته و این هدف 
متعالی در اساسنامه آن تصریح شده است. این استاد دانشگاه تأکید کرد: 
پژوهشگاه فرهنگ و معارف اسلامی نهاد با ظرفیت های خوبی است که در 
سال های اخیر شکل گرفته و می تواند مغز افزار، ملجأ و پناه فکری و پایگاه 
تزریق، تحکیم و تقویت مبانی معرفتی دانشجویان و البته دانشگاهیان باشد.

حمیدرضا بوجاریانگزارش
خبرنگار

ایران از خطوط قرمز برجامی 
عقب نشینی نمی کند

وی به چگونگــی تحقق رشــد اقتصادی 
8درصدی نیز اشاره کرد و ادامه داد: با 2گام 
افزایش ســرمایه گذاری و افزایش بهره وری قدم درمسیر تحقق 
این هدف گذاشته ایم. دولت توانســته شرکت های بزرگ را برای 
اجرای 48پروژه بزرگ با بیش از 1۷میلیــارد دلار اعتبار پای کار 
بیاورد. ازســوی دیگر مقرر شــده بانک ها نیز به جای فعالیت در 
عرصه هایی مانند خرید ملک، طــلا و ارز و فعالیت های غیرمولد 
مشابه، سرمایه هایشان را به سمت تولید هدایت کنند. رئیس جمهور 
به تعداد زیاد پروژه های نیمه تمام در کشور هم اشاره کرد و گفت: 
بودجه مصوبات تمام سفرهایی که انجام شده، تصویب و فعالیت ها با 
سرعت خوبی درحال انجام است. به عنوان مثال کارگاه های عمرانی 
در خوزستان نسبت به قبل از سفر دولت، چندبرابر شده است یا 
عملیات احیای خلیج گرگان در طول همین چند روزی که از سفر 

اخیر دولت به استان گلستان می گذرد، آغاز شده  است.

ایجاد توازن در سیاست خارجی
رئیسی به تلاش دولت ســیزدهم از ابتدای آغاز به کار برای مهار 
نقدینگی هم اشــاره و تأکید کرد که در ماه های گذشته از دولت 
تلاش شده خلق پول و افزایش نقدینگی مهار شود و از بانک مرکزی 
استقراض نشود؛ تدابیری که به گفته رئیس جمهور سبب شده نرخ 
تورم که به شدت صعودی و درحال شکستن رکوردهای ۷۰ساله 
بود، متوقف شود و سیر نزولی داشته باشــد. وی با ارائه آمارهایی 
از افزایش قابل توجه صادرات نفتی و غیرنفتی و وصول درآمدهای 
آن خبر داد و تأکید کرد که اینها در شــرایطی به دست آمده که 
»همچنان تحریم ها و تهدیدهایی کــه برخی ها می گفتند مانع 
فروش نفت و صادرات غیرنفتی است، وجود دارد«. رئیسی با اشاره 
به افزایش چشمگیر تجارت با کشورهای همسایه، گفت: عده ای ما 
را متهم به نگاه تک بعدی به شرق می کنند و می گویند همانگونه 
که در گذشته نگاه ها متوجه غرب بود، امروز دولت چشم به شرق 
دوخته است. این سخن صحیحی نیست و دولت به دنبال توسعه 
روابط با همه کشورها و ایجاد توازن در سیاست خارجی کشور است.

تلاش برای ریشه کنی فقر مطلق
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه رفع فقر 
مطلق یکی دیگر از دغدغه های جدی دولت اســت، تصریح  کرد: 
اگرچه شاخص های متفاوتی برای تعیین فقر مطلق در جهان وجود 
دارد، اما ما براساس تعریف عرفی خودمان از فقر مطلق در تلاش 
هستیم تا آن را در جامعه اســلامی به طورکامل ریشه کن کنیم. 
رئیسی اضافه  کرد: گام بعدی، سامان دادن وضعیت خانواده هایی 
است که با خط فقر درگیر هستند. دولت برای بهبود معیشت این 
بخش از جامعه، تصمیم دارد با حذف نظــام چانه زنی در تعیین 
حقوق کارگران و کارمندان و متناسب ســازی دریافتی ها، نظام 

پرداخت را عادلانه کند.

افزایش 40درصدی تجارت خارجی
سخنگوی دولت در آخرین نشست خبری سال14۰۰خود با اشاره 
به مذاکرات هسته ای گفت: رویه دولت از اول این بوده که مسائل 
مردم و پیشرفت کشور را با مذاکرات گره نمی زند. تجارت خارجی 
ما به 9۰ میلیارد دلار رســیده اســت و  طی همین مدت کوتاه 
فعالیت دولت مردمی 4۰درصد رشد داشته است و 4۵ میلیارد 
دلار صادرات داشته ایم که ۷3 درصد ارز از این صادرات غیرنفتی 
به روش های مختلف به کشور بازگشته است. براساس گزارش 
فارس، علی بهادری جهرمی درمورد رفع فقر مطلق به عنوان یکی از 
دستورکارهای مهم دولت تأکید کرد: در جلسه اخیر شورای عالی 
رفاه، گزارشی در این زمینه ارائه شد و رئیس جمهور دستورات 
لازم را در ســطوح مختلف و در زمانبندی مشخص جهت رفع 
فقر دادند که این برنامه و زمانبندی در 3 سطح است. درخصوص 
سطح فقر مطلق رئیس جمهور فرمودند قابل پذیرش نیست که 
کسی شب، سر گرســنه بر بالین بگذارد، برای آنها باید برنامه 
فوری تری انجام شود؛ همچنین برای آن افرادی هم که وضعیت 
مناسبی ندارند همزمان برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
در دستور کار قرار گرفته است. سخنگوی دولت همچنین درباره 
دستور رئیس جمهور به  خودروسازان درباره بهبود عملکرد آنها 
گفت: 8 دستور رئیس جمهور براســاس کار، کارشناسی شده 
است و دولت به  خودروسازان زمان داده است تا کیفیت و کمیت 
خودروها افزایش یابد زیرا دولت به خودروسازان چک سفید امضا 
 نداده است و باید در زمان مقرر دستورات رئیس جمهور عملیاتی

 شود. 
او در پاسخ به سؤالی مبنی بر نگرانی کارشناسان از عدم واگذاری 
درست و اصولی 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس گفت: واگذاری 
مردمی استقلال و پرسپولیس از سال ها پیش مطرح بوده و متأسفانه 
همانند مشکلاتی که شاهد آن هستیم، این موضوع سال های سال 
معطل مانده و انجام نشده است. دولت مصمم است مدیریت این دو 
باشگاه را به مردم تنفیذ کند و خود مردم مالک این دو باشگاه باشند؛ 
از این رو نگاه دولت، نگاه مردم است و حتی نگاه مدیران باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس است. طبیعتاً فرایند واگذاری اداره این دو 
باشگاه به مردم، فرایندی است که باید طی شود و هیأت واگذاری 
فعلا و صرفا در مرحله واگذاری 1۰ درصد از سهام این دو باشگاه 
است که شیوه واگذاری آن نیز برای شفاف شدن و دوری از حواشی، 
در بورس عرضه شده که بهترین شیوه است. بهادری جهرمی با اشاره 
به ساخت مسکن گفت: بیش از  3/۵میلیون نفر 
در طرح ملی نهضت مسکن ثبت نام 
کرده اند کــه علاوه بــر ثبت نام 
تقریبا یک میلیــون واحد زمین 
لازم تامین شده و یک میلیون و 
4۰۰ هزار واحد هم جانمایی شده 
اســت. همچنین عملیات اجرایی 
۵۷۰ هزار واحد آغاز شــده و 3۶۰ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات 
بانکی نیز اختصاص یافته 
است. هم منابع و هم طول 
دوره بازپرداخــت وام به 
2۰ سال افزایش یافته 

است.

نقل قول خبر

مجلس

خبر

 خبر

گزارش

ذبیح الله خدائیان 
 سخنگوی قوه قضاییه

گروهــک   2 ســرکرده های  پرونــده 
تروریســتی در جریان رســیدگی است 
و هنوز به اتمام نرسیده است. با وجود 
اینکه ایــن دو گروهک مرتکــب جرایم 
تروریســتی متعــددی شــده اند و افراد 
زیــادی را بــه شــهادت رســانده اند، اما 
مــردم شــریف ایــران می بیننــد کــه در 
رسیدگی به این پرونده ها تمام قوانین 
و مقررات از جنبه بین المللی و قوانین 
داخلی رعایــت می شــود. متهمان این 
پرونــده بــه خانواده هــای خــود و وکیل 

دسترسی دارند .

علیرضا عنایتی 
 دستیار وزیر امورخارجه

به لحاظ مفهومی و نظری، ما واقعا هیچ 
تفاوتــی بیــن کشــورهای خلیج فــارس 
قائل نیستیم و به هیچ وجه یک برخورد 
گزینشــی از منظــر جمهــوری اســامی 
ایران جهت بســط و توســعه مناسبات 
با این کشورها وجود ندارد. عاقه مند 
هستیم که با همه کشورها بهترین نوع 
رابطه را داشته باشیم؛ رابطه ای که هم 
گســترش داشــته باشــد و هم در عمق 
مفهوم پیدا کند. این دیدگاهی اســت 
که جمهــوری اســامی ایــران بــه لحاظ 
مفهومی و نظری نسبت به کشورهای 
منطقــه دارد، امــا در میــدان، وقتی که 
با صحنه عمــل مواجه می شــویم، این 

روابط متفاوت است. 

 ساماندهی کارکنان دولت 
در دستور کار مجلس و دولت

رئیس مجلس گفت: ساماندهی وضعیت قراردادی و دریافتی 
کارکنان یک موضوع جدی است که در اولویت دولت و مجلس 
قرار دارد. رئیس جمهور نیز به سازمان امور استخدامی دستور 
داده که به این موضوع ورود کنــد. محمدباقر قالیباف افزود: 
متأســفانه در حوزه قراردادهای کارکنــان و میزان دریافتی 
آنها در سطح کشور بی عدالتی هایی وجود دارد. وی افزود: این 
موضوع تنها مربوط به کارکنان یک وزارتخانه نیست بلکه در 
تمام وزارتخانه ها و دســتگاه ها این مسئله مشاهده می شود. 
یک کارمند کــه از لحاظ تخصص، تحصیــلات و اثرگذاری 
نقش بیشــتری دارد حقوق کمتری دریافت می کند. رئیس 
مجلس در همین زمینه گفت: بعضا یک کارمند رســمی به  
مراتب حقوق بیشتری از یک کارمند شرکتی دریافت می کند، 
درحالی که هر دو در یک اتاق هســتند و کار مشابهی انجام 
می دهند. قالیباف با بیان اینکه نمایندگان مجلس نیز طرحی 
با بیش از 18۰امضا برای ساماندهی این موضوع دارند که در 
دستورکار قرار دارد، گفت: ساماندهی قراردادهای کارکنان 
دولت نیازمند یک قانون محکم است و مجلس نیز این موضوع 
را با اولویت دنبال می کند، اما جای آن در لایحه بودجه که یک 
قانون یکساله است، نیست. رئیس مجلس گفت: بیش از 9هزار 
پیشنهاد نمایندگان درباره بودجه ثبت شده که اگر بخواهیم 
همه آنها را بررسی کنیم یک ســال زمان می برد لذا براساس 
تصمیم جمعی که در مجلس گرفتیم تعدادی از پیشنهادها 
بررسی می شود. وی گفت: طبیعی است که وقتی می خواهیم 
از بین 2۰۰پیشنهاد، ۷تا1۰پیشنهاد را برای هر یک از بندهای 
لایحه بودجه انتخاب کنیم عده ای معترض شوند بنابراین از 
کمیسیون خواستیم که ۵پیشنهاد برای هر بند انتخاب و به 

هیأت رئیسه ارائه کنند تا مورد بررسی قرار گیرد.

تأکید مخبر بر لزوم 
هوشمندسازی در دولت

معــاون اول رئیس جمهــور بــا تأکید بــر ضرورت 
هوشمند سازی  و ایجاد شفافیت در فرایندهای اجرایی 
کشور، گفت: تا زمانی که دخالت نیروی انسانی و اعمال 
سلیقه در مسائل اجرایی حذف نشــود، مسیر انجام 
کارهای بزرگ و بســتر توسعه کشور فراهم نمی شود. 
محمد مخبر با اشــاره به گزارش های ارائه شده درباره 
عملکرد دستگاه های اجرایی برای پیشبرد برنامه های 
دولت الکترونیک   افزود: یکی از برکات جوان بودن وزرا و 
مسئولان دستگاه های اجرایی این است که از اراده کافی 
برای ایجاد تحول و تبدیل روش های سنتی و فیزیکی 
به روش  های علمی و الکترونیک برخوردار هستند و این 
امر می تواند به اصلاح فرایندها و تحول آفرینی منجر 
شود. مخبر با اشــاره به اینکه بخش زیادی از نیازهای 
اصلی مردم وابســته به چند دســتگاه اجرایی است، 
تصریح کرد: موتور محرک اقتصاد کشور نیز همین چند 
دستگاه اجرایی هستند که اگر هوشمندسازی، شفافیت 
و الکترونیکی شدن فرایندها در این وزارتخانه های مهم 
عملیاتی شــود، فرایندهای اجرایی و عملکرد ســایر 

دستگاه ها نیز متحول و شفاف می شود.
وی با بیان اینکه برنامه شفاف سازی  و الکترونیکی شدن 
فرایندها در دولت ســیزدهم در حال پیگیری است، 
افــزود: تکمیل ایــن برنامه هــا نیازمنــد حمایت و 
پشتیبانی های حقوقی و قانونی اســت و لازم است با 
تفویض اختیارات و اعطای مجوز های لازم، بستر اجرای 

برنامه های دولت الکترونیک مهیا شود. 

ادامه از 
صفحه 2
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عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در شــبکه های اجتماعی از قرار گرفتــن ماهواره 
»نور2« در مدار 500کیلومتری خبر داده اســت. 
در پســت وزیر ارتباطات که خبر آن در سایت این 
وزارتخانه هم منتشر شــده آمده است: »نور 2که 
نخستین ســیگنال های آن توســط ایستگاه های 
زمینی بــا موفقیــت دریافت شــد، ماهــواره ای 
سنجشی- شناسایی است که هر ۹0 دقیقه به دور 
زمین گردش خواهد کرد و در هر شبانه روز ۱۶ بار از 
فراز سپهر ایران زمین خواهد گذشت و مأموریتش 

حداقل ۳ سال ادامه خواهد داشت«.
پرتاب این ماهواره توســط نیروی هوافضای سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی با اســتفاده از ماهواره بر 

سه مرحله ای قاصد از کویر شاهرود صورت گرفت.
اطلاعات منتشــر شــده حاکــی از آن اســت که 
ماهواره »نور2« با ســرعت 7.۶کیلومتــر بر ثانیه 
به پرواز درآمــده و ۴۸0 ثانیه پــس از پرتاب، در 
مدار 500 کیلومتری زمین یــا همان مدار لئو قرار 
گرفته اســت. همچنین پرتابگر این ماهواره با نام 
قاصد یــک ماهواره بر ۳مرحله ای ســاخت ایران با 
پیشــران کامپوزیتی الیاف کربن اســت. این نوع 
پیشران موجب کاهش شدید وزن حامل نسبت به 
حامل های فلزی شده است. این پرتابگر در مرحله 
اول خود از ســوخت مایع و در 2مرحلــه دیگر از 

سوخت جامد بهره می برد.

اهمیت مدار 500کیلومتری
محمدحسین جهان  پناه، پژوهشــگر حوزه هوا، 
فضا در گفت وگو با همشــهری در مورد اهمیت 
مــدار 500کیلومتری به وجــود بازه های مداری 
اشاره می کند و می گوید: »ماهواره های رصدی در 
 )LEO(مدارهای پایین قرار می گیرند. این مدار
ویژه ماهواره ها پایش اطلاعاتــی، تصویربرداری 
و ارتباطــی هســتند.« جهان پنــاه همچنین از 
مدارهای بالا نــام می برد که درواقــع مدارهای 
بیش از ۱500کیلومتر را شــامل می شوند. او با 
اشــاره به اینکه به این نوع مدارهــا، مدارثابت یا 
زمین آهنگ گفته می شود، ادامه می دهد: »سرعت 
ماهواره هایی کــه در این مدار قــرار می گیرند با 

سرعت چرخش زمین یکی است.« 
ایــن روزنامه نــگار حــوزه هــوا، فضــا ویژگی 
ماهواره های مداربالا را صرف نظر از اینکه خیلی 
دور از زمین هستند، عمر بالای آنها)حدود ۱0تا 
۱5ســال( می داند. جهان پناه همچنین ویژگی 
ماهواره های مدارپایین را عمر کــم)از چند ماه 
تا 2ســال، عنوان می کند و می گویــد: »این نوع 

ماهواره ها بســیاری از مواقع به تثبیتِ مدار نیاز 
دارند، چون آنها با یک فرایند تدریجی سقوط به 

زمین روبه رو هستند.«
او با اشــاره به اینکه ماهواره هــای مدارپایین برای 
تثبیت مدار به رانگشر نیاز دارند، این نکته را مورد 
توجه قرار می دهد که این نوع ماهواره ها اگر از این 
مدار پایین تر باشــند، فرآیند سقوطشان به حدی 

سرعت می گیرد که ممکن است حتی ظرف 2هفته 
سقوط کنند.

ویژگی ها
پژوهشگر حوزه هوا، فضا به منتشر نشدن اطلاعات 
این ماهواره ازجمله ابعاد و وزن آن اشــاره می کند 
و می گوید: »ماهــواره نور2احتمالا یــک ماهواره 
تصویربرداری اســت که ساخت کشــور خودمان 
است، چراکه ما امکان وارد کردن ماهواره به کشور را 
نداریم.« با این حال، جهان پناه به کار گرفتن بعضی 
از تکنولوژی ها از طریق انتقــال تجربه در ماهواره 
نــور2را رد نمی کند و این رویه را عــادی می داند، 
همانطور که سایر کشورها هم از روال معمول انتقال 

تجربه بهره می برند. 

 نسل جدید نور 
نور 2 در واقع نســل جدید ماهواره نور اســت که 
یک ماهواره چند منظوره ســاخت ایران به حساب 
می آید. نور یا نور ۱ روز چهارشــنبه ۳ اردیبهشت 
۱۳۹۹ از سوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و به 
وسیله ماهواره بر قاصد از کویر مرکزی ایران در مدار 
۴25 کیلومتری زمین قرار گرفت. نور یک نخستین 

ماهواره نظامی ایران بود که در مدار قرار گرفت. 

نور جدید ایران در مدار لئو 
ماهواره ایرانی »نور2« توسط ماهواره بر قاصد که آن هم ساخت ایران است،در مدار 500 کیلومتری زمین قرار گرفت

عمادالدین قاسمی پناهفضا
روزنامه نگار

سورنا ستاری 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
بــه  نــوآوری،  خانه هــای  هم اکنــون، 
بخشــی از زیســت بوم تهــران تبدیــل 
شــده کــه روزبــه روز در حــال گســترش 
اســت. ما هم اکنون بیش از ۶۰۰شرکت 
دانش بنیان تنها در ناحیه نوآوری شریف 
داریم، حدود ۷۰خانه خــاق و نوآوری در 
سراســر کشــور وجود دارد که هر کدام از 

آنها در مسیر توسعه قرار دارند. 

نقل قول خبر زهرا خلجی؛ روزنامه نگاردانش

رئیــس  یوســفی زاده،  علــی  محمــد 
کمیسیون اینترنت سازمان نصر تهران، 
افزایــش 1۰۰درصــدی تعرفــه  اینترنت را 
تنها راه ادامه کار شرکت های ارائه دهنده 
خدمــات اینترنت عنوان کرده اســت. او 
دربــاره گران شــدن اینترنــت و در پاســخ 
به این ســؤال کــه در نهایت چنــد درصد 
بایــد تعرفه هــا افزایــش پیــدا کنــد، تــا 
مشــکات اپراتورهــا حــل شــود، گفت: 
»این فاصلــه به قدری زیادشــده که اگر 
تعرفه ها 1۰۰درصد افزایــش پیدا نکند، 

باید شرکت را تعطیل کرد.«

 ۱۰۰
درصد

 Mandiant شــرکت امنیــت ســایبری
در اطاعیــه ای به صــورت رســمی تأییــد 
کــرد کــه در قــراردادی بــه ارزش تقریبی 
5.4میلیارد دلار توسط گوگل خریداری 
شده تا ضمن استفاده از سرعت و منابع 
عظیــم ایــن شــرکت بتوانــد فناوری ها و 
تخصــص خــود را در کســب وکار غــول 

موتورهای جست وجو ارائه کند.

 ۵.۴
میلیارد

عدد خبر

درحالی که عملیات ویژه روسیه 
در اوکرایــن در هفته دوم خود 
قــرار دارد، مشــکلات زنجیره 
تامیــن که پیش تر بــه کمبــود نیمه هادی ها 
مرتبط می شــد؛ حالا به نظر می رســد که وارد 
فاز جدیدی شده باشد. شــرایط کنونی دنیا و 
در رأس آن، تحریم هــای غرب علیه روســیه، 
مشکلات بیشتری را برای برخی خودروسازان 
ایجاد کرده اســت. در نتیجه این داستان های 
پیچیده، شــرکت پورشــه به طور موقت تولید 
را در برخی کارخانه ها متوقــف می کند که در 
نهایــت می تواند روی همه مدل هــا تأثیرگذار 
باشــد. پیش تر مواردی در این خصوص مطرح 
شــده بود که تامین کنندگان خودروی مستقر 
در اوکراین ارتباطشان با برندها، از جمله گروه 
فولکس واگن، قطع شده است. تعطیلی خطوط 
خودروهای پورشه در تاریخ دوم مارس با ماکان 
و پانامرا آغاز شــد و پس از آن تایکان در سوم 
مارس به جمع آنها پیوست. اگر اطلاعات، دقیق 
باشد، تولید پورشه کاین در 7مارس قطع شد. 
در نهایت هم با توقف تولیــد ۹۱۱ در هفدهم 
مارس روبه رو خواهیم بود. تولید جنرال ۹۱۱در 
آخرین روز مارس قطع می شود. مشخص نشده 
اســت که تعطیلی ها چه مدت طول می کشد؛ 
ضمن اینکه علاوه بر همه اینها، تمام خطوط تا 
حدی متوقف خواهند شد. سخنگوی پورشه در 
ایمیلی به وب سایت موتور۱، تأیید کرد که تولید 
در کارخانه لایپزیگ در دوم مارس متوقف شده 
است. پانامرا و ماکان در آنجا ساخته می شوند. 
تعطیلی در ابتدا تا پایان این هفته )۱۱مارس( 
است. هم اکنون، کارخانه تولیدی در زوفن هاوزن 
تحت تأثیر قرار نگرفته است، اما سخنگوی این 
شــرکت گفت: »گام های بعدی در یک فرایند 
منظم انجام خواهد شــد. در روزها و هفته های 
آینده، ما به صورت کوتاه مدت کار خواهیم کرد 
و به طور مداوم وضعیــت را مورد ارزیابی مجدد 

قرار خواهیم داد.« تقریباً هر خودروساز بزرگی 
تحت تأثیر وقایع جــاری در اوکراین قرار دارد. 
بسیاری از آنها در اوکراین و روسیه کارخانه های 
تولید قطعات یا خطوط مونتاژ دارند که موضوع 
تحریم برای شان بســیار گران تمام  شده است. 
نمونه آنها شــرکت فورد است که مجبور شده، 
۳کارخانه بزرگ خود را در روسیه تعطیل کند 
که مطمئنا تأثیر زیادی بر درآمد این شــرکت 

خواهد داشت.

روزهای بد برای تسلا و ایلان ماسک
تصور بر این بود که تحریم کشوری مانند روسیه با 
منابع عظیم نفت و گاز می تواند تأثیر بسیار خوبی 
بر روند تولید و فروش خودروهای برقی داشــته 
باشد؛ با این حال مشخص است که روس ها فقط 
نفت و گاز ندارند و سایر منابع شان هم می تواند 
تأثیر مستقیمی بر روند تولید خودروهای برقی 
داشــته باشــد. از این رو باید گفت که افزایش 
هزینه هــای مربوط بــه مواد خام که با شــروع 
عملیات روســیه در اوکراین بیشتر شده است، 
می تواند رؤیای بســیاری از اتومبیل ســازان در 
حوزه خودروهای برقی را تیره و تار کند. ازجمله 
این افراد، ایلان ماســک، مدیرعامل تسلا است. 
این گروه از ســازندگان همواره به دنبال عرضه 
خودروهای برقی مقرون به صرفه تر بوده اند تا در 
رقابت با خودروهای احتراق درونی، حرفی برای 
گفتن داشته باشــند. حالا اما شرایط دگرگون 
شده اســت. گرگوری میلر، یکی از تحلیلگران 
صنعت می گوید: »افزایش قیمت نیکل، لیتیوم و 
سایر مواد، روند بلندمدت کاهش هزینه باتری ها، 
گران ترین بخش خودروهای الکتریکی را که مانع 
پذیرش گسترده تر این فناوری می شود، کند و 
حتی موقتاً معکوس می کنــد.« پیش تر تمامی 
خودروســازان با موضوعی به نام کمبود تراشه 
روبــه رو بودند که ماحصــل همه گیری بیماری 

کووید-۱۹بود. 

داستان پیچیده خودروسازان پس از تحریم روسیه
شرکت های خودروساز در حال سپری کردن شرایط بدی هستند و به طور حتم 

وقایع اوکراین به شدت به ضررشان شده است

چرا بعضی ها کرونا نمی گیرند؟
تفاوت های ژنتیک افراد می تواند یکی از مهم ترین 

دلایلی باشد که برخی دچار کووید می شوند و برخی 
دیگر علامتی بروز نمی دهند

دکتر زانیا اســتاماتاکی، مدرس و محقق ارشد ایمونولوژی 
ویروسی در دانشــگاه بیرمنگام معتقد است: شدت و حدت 
ویروس کرونا در افراد مختلــف به دلیل تفاوت های ژنتیک 
فرق می کند. به گزارش گاردین، او برای توصیف این تفاوت 
خودش را مثال می زند: من یکی از افراد خوش شانسی هستم 
که هنوز تست کوویدم مثبت نشده است. این در حالی است 
که به دلیــل تحقیقاتی که انجام می دهم بــا تکثیر ویروس 
زنده Sars-CoV-2 که باعث کووید می شــود کار می کنم 
و در دانشگاه نیز به طور حضوری تدریس می کنم. از سویی 
فرزندانم در سن مدرسه هستند؛ بنابراین مدام با ویروس در 
ارتباط هستم. دوستان همسن و ســالم که کاملا واکسینه 
شده اند اما چندان خوش شــانس نبودند و برخی از آنها در 
چند سال گذشته بیش از یک بار کووید را تجربه کرده اند. او 
در مقاله خود شرایط افرادی را که ممکن است به کرونا مبتلا 

نشوند، توضیح داده است.

نشانه هایی از تفاوت سیستم ایمنی
ابتدا باید چند سناریو را درنظر بگیریم. احتمال بسیار کمی 
وجود دارد که من هرگز با این ویروس تماس نداشته باشم، اما 
با توجه به مدت زمان گذشته از زمان شیوع بیماری همه گیر 
و تعداد گونه های بســیار قابل انتقال، بعید به نظر می رسد. 
پس این احتمال وجود دارد که بــا Sars-CoV-2 تماس 
داشته باشم، اما قبل از اینکه به بیماری کووید تبدیل شود، 
عفونت ناقص شده و به  ســرعت از بدنم پاک شده است. در 
شروع همه  گیری و قبل از اینکه واکسینه شوم، می توانستم 
به ویروس مبتلا شــوم، اما احتمالا یکــی از معدود افرادی 
بوده ام که علائمی نداشته ام و بنابراین آزمایش PCR را هم 

انجام نداده ام.
ویروس در برخی افراد ممکن است به سرعت پاک شود زیرا از 
قبل آنتی بادی و سلول های ایمنی حافظه دارند که ویروس 
را تشــخیص می دهند. اینها می توانند سلول های T حافظه 
متقابل باشــند که قبلا برای مبارزه با ویروس های کرونای 
مشــابه که باعث سرماخوردگی می شــوند، تولید شده اند. 
شواهدی مبنی بر شیوع بیشــتر عفونت های کرونا ویروس 
 T بومی )غیر از کووید( در جوانان و کاهش حضور سلول های

متقابل در افراد مسن وجود دارد.
وقتی واکسن ها در دســترس قرار گرفت، دوز اول و دوم را 
همراه با یک دوز تقویتی دریافت کردم. واکسن ها با معرفی 
سیستم ایمنی بدن ما به پروتئین اسپایک ویروس و ایجاد 
یک مرکز مبارزه اولیه از آنتی بادی ها و سلول های T خاص 
عمل می کنند. این کار باعث می شــود ســلول های حافظه 
زیادی تولید شود که می توانند ســال ها باقی بمانند و برای 

جلوگیری از عفونت مجدد وارد عمل شوند.

ویروس غیرقابل پیش بینی
اگرچه واکســن های کووید همچنان از بیماری های شدید 
محافظت می کنند، اما هر بار که یک سویه جدید   به  وجود 
می آید، ما دانشمندان دیوانه وار به دنبال شواهدی مبنی بر 
فرار واکسن در داده های واقعی می گردیم. ما نمی توانیم فرار 
واکسن را پیش بینی کنیم، چراکه تکامل تدریجی ویروس را 
که به دنبال آن سویه های در حال ظهور جهش های جدیدی 
را به پیشینیان خود اضافه می کنند، نمی بینیم. سویه رایج 
فعلی اومیکرون شــباهت های کمی با دلتا که سال گذشته 

به طور گسترده منتشر شد، دارد.
عفونت طبیعــی، محافظت طولانی  مدتــی ارائه نمی کند و 
ایمنی قوی تر ناشی از واکســن نیز برای محافظت در برابر 
ســویه های مختلف نیاز به دوز تقویت کننده دارد. در واقع، 
افراد علائم متفاوتــی را پس از دوره هــای مختلف عفونت 
گزارش می کنند، برخی بهتر و برخی در عفونت های بعدی 

بدتر می شوند.

واکنش متفاوت
همچنین این احتمال وجود دارد که سیســتم های ایمنی 
مختلف به ویروس واکنش متفاوتی نشان دهند. برای آلوده 
شــدن به Sars-CoV-2، پروتئین اســپایک روی سطح 
 ACE2 ویروس باید به پروتئین های خاصی مانند پروتئین
روی سلول های هدف بچسبد. آیا ممکن است افراد مقاوم به 
عفونت دارای سطوح متفاوتی از ACE2 نسبت به سایرین 
باشــند؟ بیان ACE2 مرتبط با سن در ریه های کودکان در 
مقایسه با بزرگسالان ممکن است تا حدی توضیح دهد که 
چرا کودکان اغلب به صورت خفیف تــری به ویروس مبتلا 

می شوند.
همچنین ممکن اســت برخــی از ما انواع نــادر ACE2 را 
داشته باشیم که پروتئین ســنبله کروناویروس نمی تواند 
به آن بچســبد. تفاوت در بیان پروتئین بین افراد به عنوان 
پلی مورفیسم شناخته می شود و کشف آنها ارزشمند است. 
افرادی که دارای یک پلی مورفیسم ژنتیک نادر برای پروتئین 
CCR5 هستند در برابر عفونت HIV نیز مصون بوده اند. برای 
حمایت از این نظریه، تجزیه و تحلیل های ژنتیک اخیر نشان 
داده اســت که انواع نادر ACE2 ممکن است بر حساسیت 
به کووید تأثیــر بگذارد. علاوه بر ایــن، مطالعات روی کادر 
درمانی که به طور مداوم تست کووید آنها منفی بوده، وجود 
سلول های T موجود از قبل را نشان داد که پپتیدها - زنجیره 
مولکول هایی که یک پروتئین را تشــکیل می دهند - را از 
قسمت های کمتر متغیر ویروس نسبت به پروتئین اسپایک 
تشخیص داده است. این کار نشان می دهد که اگر می خواهیم 
در برابر سویه های جدید کووید مصونیت ایجاد کنیم، عاقلانه 
است که به واکسن هایی که پروتئین سنبله ویروس را هدف  

می گیرد تکیه نکنیم.

دستاورد راهبردی
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در اکانت توییتر خود درباره پرتاب این ماهواره نوشته 
است: »پیشرفت ایران با سرعت نور. ماهواره نور2 سوار بر ماهواره بر ایرانی قاصد با سرعت 
7/6کیلومتر برثانیه، پس از پرتاب، در مدار 500کیلومتری قرار گرفت. نور یک هم، همچنان 
تصاویری با کیفیت به ایران مخابره می کند. رؤیت جهــان از فضا با ماهواره های ایرانی، یک 
دستاورد بزرگ راهبردی است.« سردار حسین سلامی، فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
درباره پرتاب ماهواره نور2 گفت: »رســیدن به دانش و فناوری فضایی و قرار دادن ماهواره با 
موفقیت در مدار جزو شاخص ها و معیارهای یک کشــور پیشرفته است.« سردار امیرعلی 
حاجی زاده، فرمانده نیروی هوا، فضای ســپاه هم گفت: »ایران قوی در حوزه امنیت و دفاع، 
اقتصاد و فرهنگی و حتی جهش های علمی مستلزم رسیدن به فضاست. ما محکوم به رسیدن 
به فضا هستیم که الحمدلله رسیدیم. باید کارهای بزرگ تری انجام شود. بدون رسیدن به فضا 
بقیه کارهای ما ناقص است. کاری که ما در شرایط تحریم انجام داده ایم صد درصد ایرانی است و 
کسی به ما کمک نکرده است. ماهواره، ماهواره بر و حتی فناوری ها و دانش این کار کاملا ایرانی 
است و کسی آن را به ما نداده است. این کار به ما کمک می کند که کارهای بعدی را با سرعت 
بیشتری جلو ببریم.«  همچنین سردار علی جعفر آبادی، فرمانده فضایی سپاه در گفت وگو با 
صدا و سیما درباره پرتاب ماهواره نور2 گفت: »پرتابی که امروز شاهد آن بودیم با یک ماهواره 

و ماهواره بر کاملا ایرانی انجام شد.« 

مکث

سید ابوالحسن فیروزآبادی
 دبیر شورای عالی فضای مجازی

سرعت توسعه شــبکه ارتباطی کشور 
متناسب با سرعت توسعه بهره برداری 
نبوده و شــاهد اختالاتی در این حوزه 
هســتیم کــه همیــن امــر باعث شــد تا 
اخیرا مورد سوءاســتفاده دشــمن قرار 
گرفته و از آن تعبیر به کاهش سرعت 
اینترنــت در کشــور کننــد. درحالی که 
ســرعت نه تنها کاهش نیافتــه بلکه با 

رشد منطقی در حال افزایش است.
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 آمایش سرزمین؛ راه نجات تهران
از ترافیک و آلودگی

تهران همانند سری بزرگ بر تنی نحیف است که سنگینی آن 
بر این تن به حد غیرقابل تحملی رسیده اســت، اما آیا تهران 
گنجایش پذیرش این جمعیت گسترده را که طیف قابل توجهی 
از آن را مهاجرین تشکیل می  دهند، دارد؟ دلیل مهاجرت این 
گروه های مهاجر از دیگر شهرهای کشور به تهران چیست؟ آیا 
اگر شرایط زندگی و شغلی در محل زندگی این مهاجرین مهیا 
بود باز هم به تهران مهاجرت می  کردند؟ شهروندان ساکن در 
این شهر همواره از وضعیت ترافیک و آلودگی هوای آن می  نالند، 
اما اگر تا به این حد از نارضایتی در این شــهر وجود دارد چرا 
هنوز در این شهر مانده  اند؟! و بسیاری سؤالات دیگر که هنگام 
مشــاهده ترافیک و به تبع آن آلودگی هوای این شهر به ذهن 

متبادر می شود...
پاسخ  های گوناگونی برای این سؤال وجود دارد، ولی شاید بتوان 
یکی از مهم ترین مصداق این پاسخ  ها را در مفهومی تحت عنوان 
»آمایش سرزمین« جست وجو کرد. آمایش سرزمین به عنوان 
راه  حلی که به دنبال توزیع عادلانه و پایدار فرصت  ها و فعالیت ها 
در سطح کشور است، معرفی می شود و به عبارتی به دنبال ایجاد 
تعادل میان انسان، محیط و فعالیت هاست. آمایش سرزمین با 
عناوین مختلفی همواره در ســاختار برنامه  ریزی کشور وجود 
داشته است، ولی هربار که محتوای آن در برنامه های عمرانی 
و یا توســعه  ای قبل و بعد از انقلاب مطرح شــده، به نوعی در 
دستیابی به اهداف خود موفق نبوده است. به تازگی نیز آمایش 
سرزمین، مدنظر دولت قرار گرفته است تا جایی که سند ملی 
آمایش سرزمین در اسفند1399 توسط سازمان برنامه و بودجه 
کشور به تصویب رســید. فارغ از انتقاداتی که به این سند وارد 
است می توان آن  را قدم مهمی در راستای ایجاد عدالت فضایی 
در سطح ملی دانست که می تواند نگاه ها را به سمت این مفهوم 
جلب کند. تدوین برنامه های مرتبط با آمایش سرزمین و اجرا و 
نظارت بر اجرای آنها توسط نهادهای ملی و استانی تا حد قابل 
توجهی در ایجاد اشــتغال و به تبع آن جذب و حفظ جمعیت 
شــهرهای کوچک و میانی کشور مؤثر اســت و از این طریق 
می توان از مهاجرت بی  رویه مهاجرین به تهران جلوگیری کرد.

آمایش ســرزمین با نگاه ویژه اقتصادی به شــهرهای کوچک 
و میانی کشــور و براســاس قوانین و مقررات شهرســازی و 
اصول مدیریت محیط زیست، ســعی در اشتغال زایی براساس 
ظرفیت های طبیعی و انسانی این شهرها دارد تا از این طریق 
به عنوان مشــوقی در جهت جذب جمعیت و عاملی بازدارنده  
برای مهاجرت به تهران عمل کند. البته که آمایش ســرزمین 
به عنوان تنها راه حل ترافیک و آلودگی شــهر تهران شناخته 
نمی شود، بلکه باید در کنار آن از سیاست هایی همچون بهبود 
کیفیت سوخت، ارتقای سیستم حمل ونقل عمومی، مدیریت 
عرضه و تقاضای حمل ونقل و... بهره جست تا بر این چالش ها 

در شهر تهران فائق آمد.

درشهر

خبر

 افشین سجادی؛ کارشناس شهرینگاه
و دانشجوی دکترای شهرسازی دانشگاه تربیت مدرس

 منطقه3 بیشترین 
حجم ترافیک را داشت

جلسه اضطراری بررسی و ریشه یابی علت ترافیک شهر تهران 
در شب سه شــنبه با حضور نهادهای مرتبط برگزار شد و در آن 
اعلام شد که بیشترین حجم ترافیک در منطقه3 رخ داده است. 
به  گزارش همشــهری، رئیس پلیس راهور تهران بزرگ در این 
جلســه بیان کرد: منطقه3 درهم تنیدگی معابر را دارد. مجبور 
شدیم در حوزه بزرگراهی راه را ببندیم تا بار وارد منطقه3 نشود. 
بزرگراه صیاد به مدت یک ساعت بسته شد تا حجم ترافیک در 
منطقه3 افزایش نیابد؛ این اقدام باعث ایجاد نارضایتی شده بود 
اما اگر این اتفاق نمی افتاد بار پاسداران و حوزه اطراف تا صبح هم 
تخلیه نمی شد. سردار محمدحسین حمیدی افزود: در این شب 
عوامل اجرایی جنوب شهر به هسته شمالی شهر انتقال یافتند 
و رئیس مناطق 1۵، 1۶، 1۸ و 19 در حوزه های شمالی مستقر 
شدند. مأموران به صورت فیزیکی از ساعت ۴صبح تا نیمه شب 
ســرپا بودند تا ترافیک را کنترل کنند. او تأکیــد کرد: ناوگان  
حمل ونقل عمومی در بعضی نقاط در اختیار نبود؛ برای مثال اگر 
حجم مسافران میدان آزادی تخلیه نشود باعث افزایش ترافیک 

در معابر دیگر می شود.

زرگنده نیازمند تجدید نظر 
محله حســن آباد زرگنــده زمانــی بین 
2محدوده مسکونی بزرگ تهران و تجریش 
قرار داشت، اما حالا که شــهر از هر سمت 
گســترش پیدا کرده، این محلــه  در میان 
خیابان های باریک و پرترافیــک و برج های بلندی قرار گرفته و 
عوارض زیادی بر آن تحمیل شده است. به گزارش همشهری، 
رفت وآمد خودرو ها که تحت تأثیر ترافیک دائمی خیابان شریعتی 
هستند با معابر این محله 3۶هزار نفری تناسب ندارد و جمعیت 
ســاکن در برج های بلند آن هم از ســرانه های کافی بهره مند 
نیستند. عضو شورای شهر تهران که در دهمین محله گردی خود 
به حسن آباد زرگنده رفته است در این باره می گوید: »هرچند این 
محله در منطقه 3و در جوار خیابان هایی همچون الهیه، آفریقا 
و شریعتی واقع شده، اما آینه ای از مناطق جنوب تهران است.« 
ناصر امانی می گوید: »بعضی از پلاک ها 30مترمربع مســاحت 
دارند و با تجمیع و مجوز ۴طبقه حتی 20مترمربع هم ســهم 
ساکنان و مالکان واحدها نمی شود. به گفته مدیران منطقه حتی 
با مجوز ۵طبقه هم سرمایه گذاران حاضر به مشارکت نیستند و 
به همین دلیل در دیدار شهردار تهران از منطقه 3 ، ایشان دستور 
تجدیدنظر در طرح تفصیلی منطقه را صادر کردند که امید است 

اولویت به این محله نیازمند داده شود.«

باران تند و طولانی عصرگاهی تهران در روز دوشــنبه 
خیلی ها را غافلگیر کرد. مردمی که صبح برای رفتن به 
محل کار یا پیگیری کارهای اداری و روزمره خودشان 
از خانه بیرون زدند شاید تصورش را هم نمی کردند که 
چند ساعت بعد برای بازگشــت به خانه مجبور شوند 
ساعت ها زیر باران منتظر تاکسی و حتی مسافربرهای 
شخصی باشند که آنها را به مقصد برساند. در کنار نبود 
و کمبود تاکسی و اتوبوس و دیگر وسایل نقلیه عمومی، 
اغلب آنهایی که زیر باران شدید و ترافیک سنگین و قفل 
شده پایتخت مسافرکشــی می کردند هم اعداد و ارقام 
باورنکردنــی و نجومی از مســافران مطالبه می کردند. 
امیر پورکهن، یکی از مسافرانی که عصر دوشنبه دچار 
مشکل شده بود به همشهری می گوید: »حوالی ساعت 
۵عصر در میدان ونک برای مرکز شــهر، ماشــین پیدا 
نمی شد و حتی رانندگان تاکســی های اینترنتی هم با 
وجود درج کرایه های بالای 100هزار تومان مسافرگیری 
نمی کردند. خبری هم از تاکسی های خطی و گردشی 

نبود. خودرو های شــخصی هم دنبال مسافر دربست 
بودنــد و کرایه های 200تــا 300هــزار تومانی طلب 
می کردند. حدود یک ســاعت زیر باران منتظر ماندم 
تا بالاخره یک مسافربر شخصی من و چند نفر دیگر را 
سوار کرد.«  کاوه صابرمنش، یکی دیگر از شهروندانی 
است که عصر دیروز در محدوده خیابان آزادی حضور 
داشــت: »عصر دوشــنبه در خیابان آزادی بودم. این 
خیابان هم مانند دیگــر خیابان های اصلی کاملا کیپ 
بود و هیچ ماشینی مســافران را سوار نمی کرد. البته به 
اندازه ای خیابان بســته و ترافیک قفل بود که مسافران 
با پای پیاده سریع تر به مقصد می رسیدند.« خانم ملی 
هم می گوید در عصر بارانی تهران ۴0دقیقه در پارک وی 
منتظر مانده تا سوار ماشین شود: »حول و حوش ساعت 
۶و نیم غروب در پارک وی هیچ تاکســی و مســافربر 
شــخصی نبود و اغلب رانندگان در ایــن مواقع فقط از 
طریق تاکســی های اینترنتی و به شــکل دربست کار 
می کنند. حدود ۴0دقیقه منتظر ماندم تا سوار ماشین 
شوم و حدود 2ساعت هم در راه بودم. این وضعیت فقط 
به دوشــنبه بارانی تهران محدود نمی شود و متأسفانه 
در روزهای پایانی ســال ترافیک تهران بسیار سنگین 
شده است. امیدوارم این شرایط درست شود. خطی ها 

همان مبلغ مصــوب را می گرفتند، اما مســافربرهای 
شــخصی و دربستی ها حتی برای مســافت های کوتاه 
رقم های سنگینی را از مســافران مطالبه می کردند.« 
اقبال خوش نهاوند هم نسبت به عملکرد تاکسی ها در 
روزهای بارانی گلایه دارد و در این رابطه به همشهری 
می گوید: »دوشنبه خیابان های تهران بسیار شلوغ بود. 
اغلب تاکسی ها و مســافربرهای شخصی تک سرنشین 
بودند و فکر می کنم دربست ســوار کرده بودند. آنهایی 
که مســافرگیری می کردند هم تا دوبرابر نرخ معمولی 
از مردم کرایه می گرفتند. متأســفانه مسافران زیادی 
برای مــدت طولانی زیر بــاران ماندند. تاکســی های 

خطی هم هیچ کدام در ایســتگاه ها نبودند. در روزهای 
بارانی و در زمان ترافیک اغلب تاکســی های خطی در 
ایســتگاه ها حضور ندارند.«  مجید رحیم آبادی، راننده 
خط هفت تیر- پارک وی با اشــاره به ترافیک سنگین 
تهران در روز بارانی پایتخت می گوید: »ساعت ۵عصر در 
آن ترافیک سنگین مســافران را از مبدأ پارک وی برای 
میدان هفت تیر سوار کردم و تازه ساعت 7و 30دقیقه 
به مقصد رسیدیم؛ یعنی حدود 2ســاعت و نیم پشت 
ترافیک ســنگین و زیر باران طول کشید تا مسیری را 
که در شرایط عادی نیم ساعت هم نمی شود، طی کنیم. 

تمام تاکسی ها فعال بودند و زیر باران کار می کردند، «

آماده باش برای نجات از ترافیک
تعدادی از شهروندان در گفت وگو با همشهری از وضعیت جابه جایی مسافر در روزهای بارانی و پرترافیک پایتخت صحبت کردند

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

فیلم گزارش را  با اسكن 
این كد ببینید.

افزایش ساعت کار متروي تهران در آخر سال
مدیرعامل شركت بهره برداری متروی تهران و حومه از افزایش ساعت كاری خطوط درون شهری 
متروی تهران از امروز)چهارشنبه ۱۸اسفندماه( خبر داد. به گزارش همشهری، مهدی شایسته اصل با 
بیان اینكه در روزهای پایانی سال، شهروندان تهرانی بیش از گذشته از مترو استفاده می كنند، گفت: 
به منظور ارائه سرویس دهی بیشتر به مسافران، از امروز ساعت كار متروی تهران در خطوط درون شهری 
یک ساعت افزایش می یابد. وی تصریح كرد: هم اكنون خدمات رسانی به مسافران تا ساعت۲۲ است 
اما با توجه  به افزایش تقاضای ســفر در روزهای پایانی سال این زمان تا ساعت۲3 افزایش می یابد. 
شایسته اصل افزود: افزایش ساعت خدمات رسانی متروی تهران تنها در خطوط یک، ۲، 3، 4، 6 و 7 
انجام می شود و در خط تهران، كرج، هشتگرد و فرودگاه امام خمینی )ره( تغییری نخواهیم داشت. وی 
بیان كرد: با توجه  به كاهش تعداد مسافران در تعطیلات نوروزی، برنامه حركت قطارها در این ایام با 

توجه  به حجم تقاضا بهینه سازی شده و از ۱4فروردین به حالت قبلی باز خواهد گشت.

مکث
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موضوع ادغام سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان 
منابع طبیعی از 42سال پیش تا به حال ادامه داشته 
و هنوز مخالفان سرســختی در بدنه کارشناسان و 
فعالان منابع طبیعی و محیط زیســت کشور دارد. 
نامه اخیر رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
به رئیس جمهوری نیز جانی تــازه به احتمال ادغام 
2سازمان دمید. اما مسئله این اســت که باید برای 
حفاظت از محیط زیست، جنگل ها و منابع طبیعی 
کشور بیش از آنکه ساختار یکدســت شود، نگاه ها 

کارشناسانه و دلسوزانه باشد.

4دهه کش و قوس
ادغام 2سازمان حفاظت از محیط زیست و جنگل ها، 
دهه هاســت که به عنوان یک ایده مطرح شده است. 
اواخر سال۱۳۵۸ با حکم شــورای انقلاب، سازمان 
جنگل ها با ســازمان حفاظت محیط زیســت ادغام 
و زیرمجموعه ســازمان حفاظت محیط زیست شد 
اما این ادغام دیری نپایید و کمتر از یک ســال بعد، 
2سازمان از هم جدا شــدند. طی 4دهه  ای که از این 
ادغام می گذرد، همواره موضوع یکی شدن 2سازمان 
مطرح بوده است تا اینکه 22دی امسال علی سلاجقه، 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با درخواست 
رسمی از رئیس جمهور خواستار اجرای این ادغام شد.

تضاد مأموریت ها
طبق آنچه در اصول قوانین بالادستی از قانون اساسی 
تا قوانین برنامه توســعه و بودجه های سالانه دولت 
عنوان شده، ماموریت های محوله سازمان حفاظت 

محیط زیست و سازمان منابع طبیعی جز در موارد 
محدود دارای تضاد است. جنگل ها و پهنه های زیستی 
به عنوان کانون های اصلی تنوع زیســتی شــناخته 
می شوند اما سازمان محیط زیست در مناطق 4گانه 
حفاظت شــده، مأمور حفاظت از این عرصه هاست. 
مناطق تحت حفاظت ســازمان محیط زیســت در 
قالب ذخیره گاه های زیســت کره شــامل 2۶پارک 
ملی، ۳۵ اثر طبیعی ملی، 42پناهگاه و ۱۵۰منطقه 
حفاظت شده هستند که شکار در آنها ممنوع است و 
به طور ویژه حفاظت می شوند.  در عین حال مناطق 
تحت حفاظت سازمان منابع طبیعی، شامل ۸۳درصد 
وسعت کشور می شــود که ۱4میلیون آن جنگل، 
۸4میلیون هکتار مرتــع و ۳2میلیون هکتار بیابان 
اســت. ماهیت ماموریت های سازمان منابع طبیعی 

علاوه بر حفاظت این عرصه ها، انجام اقدامات اجرایی 
و عملیاتی برای توسعه جنگل، اجرای عملیات آبخیز 
و توسعه آب های زیرزمینی، توسعه کاشت درختان 
برای صنایع چوبی کشــور و حمایــت از طرح های 
مرتعداری و آبخیــزداری برای چرخــه دامداری و 

کشاورزی کشور است.

دیدگاه 2مسئول
علی ســلاجقه،  رئیس ســازمان محیط زیست در 
نامه ای که اخیرا به رئیس جمهور نوشته، عنوان کرده 
که »یکی از موضوعات مهم و بالمطالبه برای جوامع 
نخبگان و بدنه کارشناسی کشــور که می تواند نظر 
حتی شهروندان را نسبت به دولت مردمی و انقلابی 
بسیار مناســب گرداند، موضوع ادغام ۱۰۰درصدی 

سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور در همین جایگاه معاون 
رئیس جمهور باشد. چنانچه صلاح می فرمائید عنوان 
نیز سازمان محیط زیست و منابع طبیعی باشد.« در 
بهمن امســال رئیس جمهور درباره این درخواست 
دســتور داد که »موضوع در ســازمان استخدامی 
و امور اداری کشــور بررسی شــود«. در عین حال 
سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی درباره 
این درخواســت گفت: این یک درخواســت بوده و 
برداشت من این است که به دلیل نوع ماموریت های 
سازمان محیط زیســت که بیشــتر ماموریت های 
نظارتی و حاکمیتی است و  بسیار با اهمیت بوده با نوع 
مأموریتی که سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری دارد 

که عملیاتی و اجرایی است متفاوت است.

ادغام یا جدایی، مسئله این نیست
بررسی دیدگاه های ۱۰کارشناس درباره ادغام یا جداماندن سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان منابع طبیعی کشور

  علاقه چینی ها به سفر ریلی و اسکی در ایران
ســفیر چین در دیدار با معاون گردشگری ایران گفت: اسکی و 
خطوط راه آهن در ایران برای گردشگران چینی جذابیت دارد. 
به گزارش معاونت گردشگری، علی اصغر شالبافیان در دیدار با 
چنگ هوا، ســفیر چین در ایران با تأکید بر نزدیکی فرهنگی و 
تاریخی 2کشور و تشــریح ظرفیت های گردشگری، بسترهای 
مستعد همکاری را بررسی کرد. در این دیدار معاون گردشگری 
با اشــاره به اینکه با هدف توســعه روابط گردشگری 2کشور، 
برنامه اجرایی فعالیت در بازار چین توســط دفتــر بازاریابی و 
توسعه گردشگری خارجی وزارت تهیه شده است، سرفصل های 
ســرمایه گذاری، آموزش و تبلیغات را از اصلی ترین رئوس آن 
برشمرد. سفیر چین در ایران ظرفیت هایی چون بستر مساعد 
ورزش اسکی و نیز خطوط راه آهن ایران را ازجمله جذابیت های 
مورد توجه چینی ها دانست و تمرکز بر علاقه مندی گردشگران 
چینی را راهی به سوی جذب آنها و آشنایی با جمهوری اسلامی 

ایران به عنوان مقصدی مورد توجه ذکر کرد.
چین یکی از اصلی ترین بازارهای هدف گردشگری ایران است؛ 
پیش از کرونا تعاملات گســترده تری با لغــو روادید یکطرفه 
ایران برای جذب گردشــگران چینی آغاز شده بود که با شیوع 

کووید-۱۹ متوقف شد.

  جمهوری آذربایجان سفر ایرانی ها را آزاد کرد
جمهوری آذربایجان پس از برقراری سفرهای هوایی از ایران، 
ورود مسافران و گردشــگران واکسینه شــده را نیز آزاد کرد. 
آذربایجان همچنان مرزهای زمینی را برای ترددهای توریستی 
و غیرضروری بسته نگه داشــته اســت. به گزارش ایسنا، در 
تازه ترین مقرراتی که کشور آذربایجان اعلام کرده است، تمام 
مسافران بالای ۱۸ســال دارای کارت واکسیناسیون به زبان 
انگلیسی و QR code که از آخرین نوبت واکسن آنها ۱4روز 
گذشته باشــد می توانند به این کشور ســفر کنند. جمهوری 
آذربایجان واکســن های فایزر ، مدرنا ، جانســون،  آسترازنکا، 
ســینوفارم و ســینوواک را پذیرفته اســت. همچنین طبق 
مقررات این کشور مسافران در فاصله سنی یک تا ۱۸سال در 
محدوده ۷2ســاعت تا ورود به این کشور باید در یکی از مراکز 
مورد تأیید وزارت بهداشت ایران تســت PCR انجام دهند و 
گواهی منفی آن را به زبان انگلیســی و بــا QR code همراه 
داشته باشند. تأکید شده که QR code ، تست PCR و کارت 
واکسیناسیون در فرودگاه های این کشور اعتبارسنجی می شود 
و از پذیرش مسافرانِ دارای کارت واکسن و جواب تست کرونا 
بدون QR code جلوگیری خواهد شــد. ســفر هوایی میان 
جمهوری آذربایجان و ایــران پس از 2 ســال توقف به دنبال 
شیوع ویروس کرونا، از نیمه اسفندماه امسال از سرگرفته شده 
است. با وجود این، جمهوری آذربایجان در آخرین بیانیه اعلام 
کرده که مرزهای زمینی تا اول مــاه می  2۰22 برابر با یازدهم 
اردیبهشت ماه۱4۰۱ برای ســفرهای غیرضروری و توریستی 
همچنان بســته خواهند ماند و تنها ترددهای باری از مرزهای 

زمینی انجام می شود.

سید صولت مرتضوی
معاون اجرایی رئیس جمهوری

منابــع لازم بــرای توســعه درختــکاری و 
تأمین منابــع آبی بــرای مقابله بــا پدیده 
ریزگردها در خوزســتان تامین می شود. 
بازدیــد میدانــی از طرح هــای عمرانی در 
خوزستان نیز انجام شده است و از محل 
مســئولیت های اجتماعــی وزارت نفــت 
نیــز منابــع قابل قبــول بــرای خوزســتان 

اختصاص یافت.

علی سلاجقه
رئیس سازمان حفاظت 

محیط زیست
بایــد تــلاش کنیــم تــا بــدون حــب و 
بغض هــای دســتگاهی و تخصصــی، 
مدیریت جامع حوضه آبخیز به عنوان 
یک قانــون جامع الاطــراف در مجلس 
شــورای اســلامی بــه تصویب برســد تا 
همــه دســتگاه های مختلف در کشــور 
مکلف به قانونمند شدن در برخورد با 

طبیعت و سرزمین شوند.

نقل قول خبر

محیط بــان جانبــاز و 145محیط بــان 
شــهید در درگیــری بــر ســر حفــظ 
محیط زیســت ایــران بــا شــکارچیان و 
تخریب کنندگان عرصه هــای طبیعی 
برجای مانده اســت و به گفته منوچهر 
یــگان  جانشــین  معــاون  فلاحــی، 
حفاظــت ســازمان محیط زیســت، 
تجهیزات فعلی در مقایسه با تجهیزات 
متخلفان شکار وصید مناسب نیست 

و عملکرد نیروها را کاهش می دهد.
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پرواز روزانــه در نــوروز 1401 بــرای ورود 
و خروج مســافران نــوروزی در مشــهد 
پیش بینــی شــده اســت و محمــود 
امانی بنــی، مدیــرکل فرودگاه هــای 
خراسان رضوی گفته است، یکشنبه 
هفته گذشــته، 1۲۲پرواز با جابه جایی 
بیــش از 11هــزار مســافر داشــتیم کــه 
به معنــای افزایــش ۹درصــدی پــرواز 
هفتــه  در  مســافر  ۶4درصــدی  و 

جاری است.
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عدد خبر

خبر های کوتاه

نظر موافقان و مخالفان ادغام سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان منابع طبیعی
توضیحنظرعنواننام

تصمیم ادغام دو سازمان کارشناسی نیست. ماهیت کاری این دو یکسان نیستمخالفدبیر مرجع ملی کنوانسیون تنوع زیستی کشورهادی کیادلیری
ادغام از اقتدار محیط زیست در حاکمیت می کاهدمخالففعال محیط زیستمحمد درویش
سازمان جنگل ها وظیفه حفاظتی و اجرایی دارد اما وظیفه سازمان محیط زیست نظارت و حفاظت استمخالفرئیس فراکسیون محیط زیست مجلسسمیه رفیعی

دو سازمان از نظر ساختاری و جایگاهی هم رتبه نیستند و ادغام موجب تنزل جایگاه و تضاد منافع آنها می شودمخالففعال محیط زیستاسماعیل کهرم
ادغام منابع طبیعی در سازمان محیط زیست موجب رضایت مردم می شود و اتفاق مبارکی استموافقرئیس سازمان محیط زیستعلی سلاجقه
وزارت جهادکشاورزی نمی تواند روی منابع طبیعی کشور تمرکز داشته باشدموافقاستاد محیط زیستعلی یخکشی

نوع ماموریت های سازمان محیط زیست نظارتی و حاکمیتی است و نوع مأموریت سازمان منابع طبیعی عملیاتی و اجرایی مخالفوزیر جهادکشاورزیسیدجواد ساداتی نژاد
تعارض گفتمان اساسی میان دو سازمان جنگل ها و سازمان حفاظت محیط زیست وجود داردمخالفرئیس اسبق سازمان محیط زیستمعصومه ابتکار
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سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار
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 یعقوب هوشیار 
شهردار تبریز شد

اعضای شورای اسلامی تبریز یعقوب هوشیار را 
به عنوان پنجاه و هشتمین شهردار این کلانشهر 
انتخاب کردنــد. به گزارش ایرنا، در این جلســه 
سعید شریف زاده هم ۶رای از آرای اعضای شورای 
اسلامی این شهر کسب کرد و از نشستن بر کرسی 
شهرداری تبریز بازماند. هوشیار متولد سال۱۳۵۶ 
بوده و در سال۱۳۸۸ در دوره ای که علیرضا نوین 
شهردار تبریز بود، وارد مجموعه شهرداری شد و 
در ابتدای کار، مدیریت شهرداری منطقه۱۰ تبریز 
را بر عهده گرفت. پیش از این »مظفر سلیمانی« 
و »اکبر غفاری« از گزینه های نهایی برای تصدی 
کرسی شهرداری تبریز بودند که از حضور در این 
سمت انصراف دادند. اعضای شورای شهر تبریز 
در جلسه فوق العاده ۳۰بهمن امسال با استیضاح 
عباس رنجبر وی را از مســئولیت شهرداری این 
شــهر برکنار کردند. از مجموع ۱۳عضو شــورا 
۹نفر به این استیضاح رأی مثبت دادند تا شهردار 
این کلانشهر فقط پس از ۱۷۰روز از سمت خود 

کنار برود. 

   گردوغبار 
تا آخر هفته مهمان خوزستان است

مدیرکل هواشناســی خوزســتان گفــت: گردوغبار 
خوزســتان را دربرگرفته و موجــب کاهش دید افقی 

در بیشتر نقاط استان شده و تا آخر هفته تداوم دارد.
به گزارش ایرنا، محمد ســبزه زاری بیــان کرد: طبق 
پیش بینی و هشدارهای صورت گرفته هم اکنون شاهد 
کاهش دید ناشی از گردوغبار در بیشتر نقاط خوزستان 
هســتیم. وی با بیان اینکه از اواخر وقت چهارشــنبه 
)۱۸اســفند( با تأثیر سامانه بارشی شــاهد بارش در 
ارتفاعات خوزستان و به صورت نقطه ای در دیگر نقاط 
اســتان خواهیم بود، افزود: در روزهای پنجشــنبه و 
جمعه )به ویژه روز پنجشــنبه( وزش باد شدید همراه 
با برخاستن گردوغبار موقت در مناطق غرب، جنوب 
غرب و مرکز خوزستان پیش بینی می شود. شمال غرب 
خلیج فارس نیز از روز پنجشــنبه تا اواخر وقت شنبه 
مواج است. سبزه زاری ادامه داد: امیدیه با ۳۰/2 و ایذه با 
۱۰درجه سانتی گراد به ترتیب گرم ترین و خنک ترین 
نقاط خوزستان گزارش شدند. حداکثر دمای اهواز در 
این مدت 2۹ و حداقل ۱۵/۹درجه سانتی گراد گزارش 
شد. با وقوع پدیده گردوغبار در برخی نقاط خوزستان 
از صبح جمعه گذشته میزان آلودگی هوا در خرمشهر 
به ۵۴برابر حد مجاز و در آبادان و شادگان به ۴۷برابر حد 
مجاز رســید. به دلیل بروز پدیده گردوغبار درمجموع 
۶پرواز ورودی و خروجی روز شنبه گذشته در فرودگاه 
شهید سپهبد قاسم ســلیمانی اهواز باطل  یا با تأخیر 
انجام شد. اداره کل هواشناســی خوزستان منشأ این 

گردوغبار را کشور عراق دانست.

   ساخت »پردیس فردوسی« 
در مشهد

عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر مشهد مقدس 
گفت: مصوبه نهایی ایجاد »پردیس فردوسی« توسط 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به 
خراسان رضوی ابلاغ شــده و درنظر است فضای سبز 

جدیدی به مجموعه آرامگاه اضافه شود.
به گزارش ایسنا، مجید طهوریان عسکری اظهار کرد: 
اعتبار این پردیس توســط شورای شــهر و شهرداری 
در بودجه سال ۱۴۰۱ و یا ۱۴۰2 گنجانده خواهد شد 
تا فضای ســبز جدیدی به مجموعه آرامگاه فردوسی 
اضافه شــود. وی با اعلام اینکه مقبره الشعرا در فضای 
مجاور آرامگاه فردوسی قرار دارد، گفت: در این مقبره 
عموما شــهدای تاریخی و چیره دست در حوزه زبان و 
ادبیات فارسی مدفون هستند. ازجمله شخصیت های 
برجســته ای که در این مجموعه دفن شده اند استاد 
»کمال«، استاد زبان و ادبیات فارسی است که رهبری 
پس از فوت از ایشــان به عنوان »کمال ما« یاد کردند. 
براســاس گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای اسلامی 
مشــهد مقدس، عضو هیأت رئیسه شــورای اسلامی 
شهر مشهد عنوان کرد: فضای سبز ۶ تا ۸هکتاری در 
جلوخان فردوسی ایجاد و »پردیس فردوسی« نیز در 
قطاعی که روبه روی بقعه هارونیه واقع شــده است تا 

جلوخان ادامه می یابد.

 جبار گوهری
سرپرست میراث فرهنگی کرمانشاه

وضعیــت ســراب نیلوفــر کرمانشــاه 
نابســامان اســت و واگــذاری ایــن اثــر 
طبیعــی به یــک پیمانکار موجــب بروز 
مشکلاتی برای آن شــده. دادگستری 
به موضوع ســراب نیلوفــر ورود کرده و 
مکاتباتی انجام شــده کــه این منطقه 
گردشــگری به میراث فرهنگی واگذار 
شــود تا با مزایده پیمانکاری انتخاب و 

قابل نظارت کامل باشد.

فرهاد زیویار
استاندار لرستان

راه آهــن جزو زیرســاخت های اساســی 
بــرای توســعه هــر اســتان محســوب 
معــدود  از  هــم  می شود. لرســتان 
استان هایی است که راه آهن آن حدود 
80ســال است ساخته شــده، اما مرکز 
اســتان از آن بهره نمی برد. لازم اســت 
ایــن موضوع پیگیری شــود چــون برای 
پروژه های راه آهن و سد معشوره حدود 
10هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارند.

سیدرضا قریشی
رئیس کمیسیون حقوقی شورای شهر اراک

دومیــن متمــم بودجــه ســال1۴00 
بــا رقــم بیــش از  شــهرداری اراک 
1۶1۶میلیــارد تومان تصویب شــد. در 
ایــن متمــم هزینه هــای جاری بــا توجه 
به درآمد حاصل شــده 29.۴۴میلیارد 
تومان و در کل 11درصد افزایش یافته 
اســت. همچنیــن هزینه هــای حــوزه 
عمرانــی 710.282میلیــارد تومــان 

معادل 7.3۶ بیشتر شده است.

نقل قول خبر

خبر کوتاه

اخبار کوتاه

کرمانشاه

لرستان

مرکزی

خوزستان

انرضوی
خراس

کلانشــهر ۵۵۱کیلومترمربعــی اصفهان بــا بیش از 
۳میلیون و۷۰۰هــزار نفــر جمعیت همچــون دیگر 
کلانشــهرهای ایران به دنبال جایگزین  کردن ترافیک 
خیابان ها با قطار شــهری اســت. متروی اصفهان که 
ســاخت آن از ســال۸۰ آغاز شــد، اما از همان ابتدا 
مخالفان و موافقان زیادی داشت؛ مخالفان مترو را برای 
شهر مفید می دانســتند و مخالفان گذر آن از حاشیه 
چهارباغ عباسی را برای میراث تاریخی شهر خطرناک 
تلقی می کردند. در میان این کشــمکش ها اختصاص 
بودجه هایی کمتر از نیاز، این پــروژه را چنان طولانی 
کرد که پس از گذشت 2۰ســال از آغاز ساخت، فقط 
خط یک آن تکمیل شــده اســت. در چنین شرایطی 
خبر تخصیص بودجه 2هزار میلیارد تومانی برای خط2 
متروی اصفهان در بودجه۱۴۰۱ شــهرداری این شهر 
باز هم ناامیدکننده به نظر می رسد، آن هم درحالی که 
مدیرعامل قطار شهری رقم بودجه سال آینده را کمتر و 

حدود ۱۴۰۰میلیارد تومان اعلام می کند.

این بودجه ها کافی نیست
وقتی لایحه بودجه سال۱۴۰۱ اعلام شد و رقمی حدود 
۳۷میلیاردتومان در آن به مترو اصفهان اختصاص یافت، 
رئیس کمیسیون هوشمندسازی و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر اصفهان به همشــهری گفت که چنین 
بودجه هایی برای طرح بزرگی مانند مترو کلانشــهر 

اصفهان کارآمد نیست.
محمدرضا فلاح حالا درباره بودجه اعلام شده از سوی 
شورای شــهر برای خط2 مترو به همشهری می گوید: 
بودجه 2هزار میلیاردتومانی که شــورا چند روز قبل 
برای خط2 مترو تخصیص داده با خرید اوراق مشارکت 
تامین می شــود و بودجه ســال۱۴۰۱ این خط است. 
البته این مبلغ کفاف آنچه خط2 در یک سال نیاز دارد 

را نمی دهد.
وی می افزایــد: هر کیلومتر متــرو هزارمیلیاردتومان 
بودجه نیاز دارد و این رقم با احتســاب تاسیســات و 
واگن ها بیشــتر هم می شــود. مترو همان حمل ونقل 
پاکی است که کلانشهرها به آن نیاز دارند و اگر دولت به 
کمک شهرداری ها نیاید، این پروژه ها به این زودی توان 

خدمات رسانی به مردم را نخواهند داشت.
رئیس کمیسیون هوشمندسازی و حمل ونقل شورای 
اســلامی شــهر اصفهان با بیان اینکه از ابتدا ساخت 
۴خط برای مترو اصفهــان برنامه ریزی شــده بود تا 
بتواند کل شهر را پوشــش دهد درباره این مترو اظهار 
می کند: ۳خط مترو اصفهان درون شهری و یک خط آن 
برون شهری است. آنچه اجرا شده و شهروندان هم اکنون 
از آن اســتفاده می کنند خط یک اســت، خط2 هم 
2۳ایستگاه دارد و ۱۴ایستگاه آن در حال ساخت است.

فلاح با اشاره به اینکه خط یک مترو اصفهان 2۰کیلومتر 
اســت، ادامه می دهد: این خط از شــهرک قدس آغاز 
می شود و به پایانه صفه می رسد و مسیر شمال به جنوب 

اصفهان را پوشش می دهد.
خط2 متروی اصفهان به گفته او، از دارک آغاز می شود 
و به سمت خمینی شهر می رود و غرب شهر را به شرق 
متصل می کند؛ هزینــه لازم برای ســاخت این خط 

۳2هزارمیلیارد تومان است که شهرداری مقداری اوراق 
مشارکت برای آن خریداری کرده.

فلاح با بیان اینکــه تاکنون حدود ۴ایســتگاه خط2 
آماده شده اســت، ادامه می دهد: البته بهره برداری از 
این ایستگاه ها هنوز آغاز نشــده، زیرا ایستگاه ها باید 
ساخته و به هم متصل شوند. خط ۳مترو هم همچنان 
 روی کاغذ مانده و هیچ کاری برای ســاخت آن انجام

 نشده است.
وی درباره این موضوع که خطوط متروی اصفهان چه 
تعداد مسافر را در این شهر جابه جا می کنند هم اظهار 
می کند: هم اکنون و با شرایط کرونا خط۱مترو اصفهان 
روزانه ۹۰هزارنفر را جابه جا می کند و پیش بینی شده 
است خط2 هم تقریبا هر روز ۷۰هزار شهروند را جابه جا 
کند. همه تلاش مدیریت شــهری اصفهان این است 
که خط2 را تکمیل کند زیرا ایــن خط تکمیل کننده 

خط۱مترو خواهد بود.

کمبود بودجه سد راه مترو اصفهان
مشکلات بسیاری بر سر راه مترو اصفهان قرار دارد که 
تکمیل آن را به تأخیر انداخته است. رئیس کمیسیون 
هوشمندســازی و حمل ونقل شــورای اسلامی شهر 
اصفهان درباره این موضوع می گوید: درســت اســت 
که داشــتن پهنه وســیعی از بافت تاریخی ســاخت 
مترو در اصفهان را دشــوار کرده، اما عامل دوم و مهم 
تکمیل نشدن و به ثمر نرسیدن مترو در این شهر نبود 

بودجه است.
فلاح با تأکید بــر اینکه درصورت تامیــن اعتبار باید 
دست کم بخشی از خط2 مترو به بهره برداری می رسید، 
می افزاید: با ایــن ترتیبی که اعتبار بــه مترو اصفهان 
می رســد این خط مترو تا چند سال آینده هم تکمیل 
نخواهد شد، اما اگر دولت بخواهد به حمل ونقل عمومی 
و پاک توجه کند بایــد نگاه دوباره ای بــه بودجه آنها 

داشته باشد.

بودجه1401 ، 2هزار میلیارد تومان نیست
با اینکه اعضای شورای شهر اصفهان ناکافی بودن 
بودجه اعلام شده برای ســاخت حداقل بخشی از 
خط2 مترو این شهر را تأیید می کنند، اما مدیرعامل 
سازمان قطار شــهری اصفهان و حومه این بودجه 
را بســیار کمتر و حــدود ۱۴۰۰میلیــارد تومان 
اعلام می کند و به همشــهری می گوید: رقم 2هزار 
میلیاردتومانی که از سوی شورای شهر اعلام شده 
بســیار جالب توجه اســت زیرا تا پیش از این عدد 
۱2۰۰میلیاردتومان مطرح شده بود و درنهایت بعد 
از رایزنی و تلاش شهرداری تخصیص ۱۴۰۰میلیارد 
تومان تصویب شد. سیدمحســن واعظی  فر ادامه 
می دهد: پیشنهاد ما برای زمانبندی بهتر و راه اندازی 
خط2 مترو اصفهان عددی بسیار بیشتر بوده است. 
همه ردیف بودجه ها هم مشخص است و برای ۱۴۰۱ 
همان رقم ۱۴۰۰میلیارد تومــان اختصاص یافته.

وی با بیان اینکه طبق استانداردهای جهانی بودجه 
حفاری تونل، ســاخت، تجهیــزات و بهره برداری 
هر کیلومتــر مترو زیرزمینی حداقــل ۵۰میلیون 
یوروســت، اظهار می کند: خط2 متــرو اصفهان 
2۳کیلومتر است و به یک میلیاردو2۰۰میلیون یورو 

بودجه نیاز دارد. این خط از سال۹۵ آغاز و پیش بینی 
شده بود ۱۴۰2 تمام یا دست کم بخش بزرگی از آن 
به بهره برداری برســد. به گفته مدیرعامل سازمان 
قطار شــهری اصفهان و حومه، بــا درنظر گرفتن 
مشکلات و مسائل پیش بینی نشده، باید سالانه برای 
ساخت خط2 مترو اصفهان حدود ۱۷۰میلیون یورو 
بودجه اختصاص می یافت که بــا نرخ امروز حدود 
۶هزار میلیارد در سال می شود. واعظی فر می افزاید: 
هم اکنون یک پنجم بودجــه اختصاص پیدا کرده 
اســت که این موضوع می تواند زمان ســاخت این 
خط را هم ۵برابر کند و به ۳۰تا ۳۵سال برساند. وی 
درباره این موضوع که در شــهرداری چه اقداماتی 
برای تامین بودجه مورد نیــاز خط2 مترو در حال 
انجام است هم می گوید: برای تامین بودجه به دنبال 
فاینانســی هســتیم که البته هنوز برای تأیید در 
شورای اقتصاد مطرح نشده است. همچنین به دنبال 
تهاتر نفت برای تامین تجهیزات و واگن هستیم تا 
شاید بتوانیم بخشــی از نیازهای مترو اصفهان را 
تامین و آن را به ایــن بودجه ۱۴۰۰میلیاردتومانی 

اضافه کنیم.

    
زمان زیادی صرف تامین بودجه مترو اصفهان شده، 
اما واضح است که برای به ثمر رسیدن چنین پروژه 
بزرگی باید بیش از اینها به آن بها داد. اگرنه با این 
شرایط شاید بیشتر از ۳دهه تا به ثمر رسیدن خط2 
مترو اصفهان باقی مانده باشد. در شرایطی که چند 
روز قبل گروهی از شــهروندان اصفهانی با امضای 
کارزاری خواســتار افزایش ســاعت کاری مترو از 
۹به۱2 شب شده اند. استفاده از این وسیله ایمن و 
سریع به یکی از ضروریات زندگی آنان تبدیل شده و  
توجه به تکمیل خط2 نه یک کار عمرانی صرف بلکه 

پاسخ به نیاز شهروندان اصفهانی است. 

بودجه قطره چکانی برای متروی اصفهان
بودجه تعیین شده از سوی شورای شهر برای تکمیل خط2 متروی اصفهان کافی نیست

با آنکه شورای شــهر اصفهان بودجه 
تخصیــص یافتــه بــرای خــط2 متروی 
ایــن شــهر را 2هزارمیلیاردتومــان  
اعلام کرده  ،  مدیرعامل سازمان قطار 
شهری اصفهان می گوید این بودجه   

1400میلیارد تومان   است

روستای مرغملک از توابع شهرکرد استان چهارمحال و بختیاری که پیش 
از این با مشکل کمبود آب یا ســازه های تاریخی خود در رسانه ها معرفی 
شده بود، حالا محلی برای یک کارزار مردمی با هشتگ رسمی  سند وقفی  
مرغملک را باطل کنید، است؛ کارزاری که از 2۸بهمن در اعتراض به اختلاف 
مردم روستا با سازمان اوقاف به راه افتاده و قرار است  تا 2۸فروردین سال بعد 
هم ادامه یابد. اهالی با راه اندازی این کارزار می گویند: »متأسفانه سال هاست 
مردم روستای مرغملک بر سر زمین های کشاورزی خود با سازمان اوقاف 
دچار مشکل هســتند و با شــکایت از اداره اوقاف برای گرفتن سند اقدام 
کرده اند، اما به دلیل صادر نشدن رأی نهایی در محاکم قضایی، اجازه دریافت 
تسهیلات کشاورزی و ساختمانی و... را ندارند. خواهشمندیم مسئولان و 

متولیان امر این معضل مردم مرغملک را حل کنند.«

ثبت سند بدون اطلاع مردم
دهیار مرغملک با تأیید این موضوع به همشــهری می گوید: ماجرای وقف 

مرغملک به ســال ۱2۰۷قمری و دولت صفویان برمی گردد که گویا شاه 
سلطان حسین منطقه مرغملک را وقف مدرسه حسینیه چهارباغ اصفهان 
کرده است. آن زمان یک پیمانکار هم برای این موقوفه تعیین می شود که 
یک پنجم از درآمد کشــاورزی مردم را با زور از مردم و کشاورزان به عنوان 

اجاره می گرفته و برای اوقاف آن زمان می برده است.
علیرضا عالیپور با بیان اینکه سند موقوفه در حد یک نوشته روی پوست آهو 
و بدون ثبت رسمی است، می افزاید: اوقاف پیش از انقلاب و در سال۱۳۵۳با 
تعیین ۱۵قســط طی اصلاحات اراضی زمین ها را به مردم فروخت و مردم 
حدود ۱2قســط را پرداخت کردند. بعد از انقلاب اما مردم چیزی به اوقاف 
ندادند و ماجرا تمام شده بود تا اینکه سال۹2 اداره اوقاف بدون اطلاع مردم 
سند منطقه را به نام خود ثبت کرد و به همه اداره ها هم نامه زد تا بدون تأیید 

اوقاف هیچ مجوز یا خدماتی به مردم ندهند.
او ادامه می دهد: موضوع ثبت ســند به نام اوقاف را مردم یکی دو سال بعد 
وقتی برای دریافت مجوز حفر چاه یا کارهایی از این دست مراجعه می کردند، 
متوجه شدند. اهالی مرغملک معتقدند چون موقوفه ثبت نشده قانونی نیست 
و اوقاف هم همه زمین های روستای مرغملک اعم از مسکونی، کشاورزی و 

حتی زمین هایی که راه و جاده در آن هست را از آن خود می داند.
دهیار مرغملک با گلایه از ارائه نشدن تسهیلات یا مجوزهای قانونی برای 

طرح های کشاورزی و دامداری روســتا می گوید: ۹۵درصد مردم کارشان 
کشاورزی است، اما اداره ها نه می گذارند مردم ســرمایه گذاری کنند و  نه 
تسهیلات دریافت کنند. به همین دلیل حتی کشاورزی روستا توسعه نیافته 

و اهالی به ناچار همچنان به صورت سنتی کشت دیم دارند.

در انتظار حکم دادگاه 
مرغملک در ۳-2دهه گذشــته به دلیل اختلاف با اوقــاف و محرومیت از 
طرح های توسعه ای حدود ۶هزار نفر از جمعیت خود را از دست داده است 
و حالا فقط حدود 2هزار نفر جمعیت دارد.  اوقاف معتقد است شش دانگ 
منطقه باغملک از زمین های مسکونی گرفته تا ۸هزار هکتار زمین کشاورزی 
وقفی اســت. اهالی هم در اعتراض بــه این ادعا، با وجود همه مشــکلات 
معیشتی پول هایشان را روی هم گذاشــته اند و با مبلغ ۱۵۰میلیون تومان 
2وکیل برای پیگیری این مشکل حقوقی گرفته اند. آنها معتقدند سرنوشت 
روستا و آینده خود و فرزندانشان بستگی به رأی دادگاه دارد؛ رأیی که حدود 
2۰سال پیش به نفع یکی از اهالی صادر شده بود. یکی از اهالی این اختلاف 
را گره بزرگی بر سر راه زندگی مردم می داند که موجب شده بخش زیادی از 
مردم منطقه مهاجرت کنند؛ مردمی که اغلب شان تحت پوشش کمیته امداد 

هستند، اما هر طور بوده پول وکیل را جور کرده اند.

پیشنهاد امضای یک تفاهم 
فرماندار شهرکرد از طی شدن فرایند قضایی این اختلاف در مرکز شهرستان 
خبر می دهد و به همشهری می گوید: فرایند قضایی زمان بر است و باید طی شود، 
اما در این مدت ما نیز بی تفاوت نبوده ایم. عبدالعلی ارژنگ با بیان اینکه معیشت و 
توسعه روستا به حل این اختلاف دیرینه گره خورده است، می افزاید: فرمانداری 
طی جلســه های مختلفی که با اوقاف و نمایندگان اهالی داشته پیشنهاد داده 
است تا زمان صادر شدن حکم نهایی تعامل برقرار و موانع توسعه روستا برداشته 
شود. در آخرین جلسه که طی 2۰روز گذشته برگزار شد پیشنهاد دادیم یک 
توافق بین اهالی و اوقاف امضا و به دلیل رفع نگرانی مردم در آن ذکر شــود که 
تفاهمنامه رد یا تأیید موقوفه نیست تا حداقل بخشی از کارها ازجمله طرح های 
توسعه کشاورزی و اشتغال زایی اجرا شود. به گفته وی، این تفاهمنامه هنوز امضا 

نشده و در انتظار مشورت نمایندگان اهالی با مردم مرغملک است.

سیده زهرا عباسیپیگیری
خبرنگار

ماجرای یک سند

از پوست آهو تا حق مردم

مرغملــک در 3-2 دهــه گذشــته به دلیل اختــلاف با 
اوقــاف و محرومیــت از طرح هــای توســعه ای حدود 
6هزار نفــر از جمعیت خــود را از دســت داده و حالا 

فقط حدود 2هزار نفر جمعیت دارد

عدد خبر

عکس خبر

 رونق تولید با پشتوانه قرض الحسنه 
صندوق های خرد محلی از جمله منابع تامین سرمایه مورد 
نیاز تولید کنندگان روستایی هستند. راه اندازی صندوق 
قرض الحسنه روستایی منطقه احمدی هرمزگان توسط 

بنیاد مستضعفان   با هدف توانمندسازی جامعه محلی انجام 
و  باعث گسترش فعالیت های درآمدزا و زمینه ساز ایجاد 

اشتغال در این منطقه شده است. منبع:ایرنا

رلو
 بها

ین
حس

ی/ 
هر

مش
س: ه

عک

پــس از گذشــت ۴8روز ســرانجام 
ســاخت پل ریــگان - ایرانشــهر کــه در 
ســیلاب تخریب شــده بود، آغاز شد. 
به گفتــه مجیــد ســعیدی، مدیــرکل 
مدیریت بحران کرمان این پل به دلیل 
ســیلاب دی دچــار خســارت شــد و 

شکست.
 ۵میلیارد تومان از طرف ستاد بحران و 
17میلیارد تومان بــرای احداث این پل 

اختصاص یافته است. 

48
روز

کرمان

جشــنواره تئاتــر خیابانــی در 100محله 
اســتان قزوین اجــرا می شــود. به گفته 
مهدی نجاتی آتانی، معاون اجتماعی 
ســپاه قزویــن، این جشــنواره بــا هدف 
آموزش هــای فرهنگی و دربــاره مبارزه 
بــا اعتیــاد در روزهــای پایانــی هفتــه 
جاری برگزار می شــود. 30نمایشــنامه 
انتخــاب  کارشناســان  داوری  بــا 
 شــده اند و گروه های منتخــب در حال

تمرین هستند.

۱۰۰
محله

قزوین

انشرقی
آذربایج

وبختیاری
چهارمحال

هرمزگان

 100درصد ســند اراضی در قالب طرح 
کاداستر۴ شهرستان گیلان صادر شد. 
به گفته محمــد نــوذری، مدیرکل ثبت 
اســناد و املاک گیلان قانون کاداستر 
فقط بــرای اراضــی ملی نیســت و برای 
اراضی مستثنیات هم قابل اجراست. 
ایــن طــرح در کوچصفهــان، ماســال، 
کلاچای، آســتانه اشــرفیه و آســتارا به 

شکل کامل اجرا شده است.

گیلان

۱۰۰
درصد

حمیده پازوکیگزارش 
خبرنگار
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مطابق تصمیــم مجلس درجریان 

بورس
تصویب لایحه بودجه1401 همه 
افراد حقوقی به غیــراز چند نهاد 
موظف اند بابت سود سپرده های بانکی خود مالیات 
پرداخت کننــد، نکته نگران کننده این اســت که 
صندوق های ســرمایه گذاری بورسی نیز مشمول 
پرداخت مالیات بر سود سپرده می شوند. محاسبات 
نشان می دهدکه این مصوبه می تواند منجر به خروج 
دســت کم 40هزار میلیارد تومان نقدینگی از این 
صندوق ها شود و زمینه های سقوط شاخص بورس را 

فراهم کند.
به گزارش همشهری، مطابق بند2ماده 145قانون 
مالیات های مســتقیم سود ســپرده های بانکی از 
پرداخت مالیات معاف است با این حال مجلس در 
قالب لایحــه بودجه1401 این بنــد را معلق کرده 
تا همه شــخصیت های حقوقی به غیــراز صندوق 
توســعه ملی، صندوق نو آوری و شــکوفایی، بیمه 
مرکزی، شرکت های بیمه بازرگانی، صندوق بیمه 
همگانی حوادث طبیعی ساختمان، صندوق بیمه 
محصولات کشاورزی، صندوق های بازنشستگی و 
صندوق های تامین خسارت های بدنی به پرداخت 
مالیات به ازای ســودهای بانکی موظف شــوند. با 
نهایی شدن این مصوبه آن دســته از صندوق های 
سرمایه گذاری فعال در بازار سرمایه که در اوراق بهادار 
سرمایه گذاری و طبق قانون بخشی از منابع خود را 
در حساب های بانکی نگهداری می کنند نیز باید بابت 
سود سپرده های خود مالیات پرداخت کنند. حال 
پرسش این است که آثار این مصوبه بر این صندوق ها 

و بورس چیست؟

آثار مصوبه مجلس بر بورس
صندوق های سرمایه گذاری ازجمله نهاد های مالی 
هســتند که با جمع آوری منابع مالی مردم آن را 
در بورس ســرمایه گذاری می کنند و در قبال آن 
به سرمایه گذاران ســود می دهند. این صندوق ها 
به 3دسته تقسیم بندی می شوند اما مطابق قانون 
همه این صندوق ها می توانند بخشی ازمنابع مالی 
خود را صرف نظر از ســرمایه گذاری در ســهام و 
اوراق بدهی به صورت نقد یا در قالب ســپرده های 
مدت دار بانکی نگهداری کنند. این کار برای ایجاد 
حفظ تعادل در سبد سرمایه گذاری)پورتفوی( این 
صندوق ها انجام می شود. در عین حال این توانایی 
را به صندوق های ســرمایه گذاری می دهد که در 
زمان هایی که حجم درخواست ها برای خروج منابع 
مالی از صندوق ها)ابطال واحد های سرمایه گذاری( 
افزایش یافت به منابع مالی پایداری به عنوان پشتوانه 
برای پرداخت منابع مالی مردم دسترســی داشته 
باشــند. مصوبه مجلس، این صندوق ها را مجبور 
می کند هزینه های هنگفتی را بابت نگهداری این 
منابع در ســپرده های بانکی بپردازند. این موضوع 
در مرحلــه اول به خروج 40هــزار میلیارد تومان 
نقدینگی از بانک ها و در مرحله دوم به خروج صدها 
هزار میلیارد تومان نقدینگی از خود صندوق ها منجر 

خواهد شد.

خطر خروج شدید نقدینگی
آمار ها نشــان می دهد 510هزار میلیارد تومان از 
نقدینگی در اختیار صندوق های ســرمایه گذاری 
اســت که 40هزار میلیارد تومان از ایــن منابع در 

سپرده های بانکی نگهداری می شود. با مصوبه مجلس 
صندوق های ســرمایه گذاری یا بایــد مالیات های 
سنگین بابت این مبالغ پرداخت کنند یا اینکه منابع 
مالی خود را از بانک ها خــارج کنند و صرف خرید 
ســهام یا اوراق بدهی کنند. اما ماجرا به همین جا 
ختم نمی شود زیرا سپرده های بانکی صندوق های 
سرمایه گذاری، به عنوان یک نقطه تعادل ریسک و 
بازده در صندوق های سرمایه گذاری عمل می کند 
و تغییر در ترکیب آن می تواند به ســرعت ریسک 
صندوق ها را افزایش و بازده صندوق ها را هم کاهش 
دهد. با افزایش ریســک و کاهش بازده صندوق ها 
مردم به سرعت ترغیب می شــوند که دارایی های 
خود را نقد کنند و از صندوق های ســرمایه گذاری 

خارج شوند.
 بر همین اساس برآورد می شود با آغاز طرح دریافت 
مالیات از ســود ســپرده بانکی، بخــش زیادی از 
10میلیون نفری که در این صندوق ها سرمایه گذاری 
کرده اند با دریافت پول هــای خود از این صندوق ها 
خارج شــوند یعنی نه فقط 40هزار میلیارد تومان 
منابع مالی از بانک ها خارج می شود بلکه حجم بزرگی 
از 500هــزار میلیارد تومــان نقدینگی صندوق ها 
به خروج از این بازار متمایل می شــود این موضوع 

می تواند صندوق ها را به مرز ورشکستگی برساند.

سقوط شاخص 
مالیات بر سپرده های بانکی اما 2چالش دیگر هم در 
پی دارد. این مصوبه از یک طرف می تواند به سقوط 
شاخص بورس منجر شود و از طرف دیگر مسیر های 
جبران کسری بودجه دولت را مسدود کند. با افزایش 

خروج نقدینگی، صندوق های سرمایه گذاری مجبور 
می شوند با فروش سهام در بورس نقدینگی مورد نیاز 
10میلیون سرمایه گذار را تامین کنند و این موضوع به 
سرعت به افت شاخص بورس منجر می شود. مطابق 
قانون این صندوق ها مکلفند در مدت کوتاهی بعد 
از درخواست سرمایه گذاران برای ابطال واحد های 
سرمایه گذاری منابع درخواستی آنها را تأمین کنند.

هم اکنون صندوق های سرمایه گذاری به عاملی برای 
ثبات و پایداری شاخص بورس تبدیل شده اند و این 
صندوق ها روزانه از طریق معاملاتی که در بازار سهام 
انجام می دهند، هم نقدشــوندگی بــازار را افزایش 
داده اند و هم معاملات آنهــا به حفظ رویه موزون تر 
شــاخص بورس کمک می کند. با خروج نقدینگی 
از صندوق ها کارکردآنها درحفظ نقد شــوندگی در 
بورس از بین خواهد رفت و به تعمیق رکود در بورس 

منجر خواهد شد.

چالش برای جبران کسری بودجه
از طرف دیگر صندوق های سرمایه گذاری در طول 
3سال گذشته به منبعی پایدار برای تامین کسری 
بودجه دولت تبدیل شده اند و دولت توانسته است. 
این صندوق ها در 3سال گذشته صدها هزار میلیارد 
تومــان از اوراق بدهی دولتــی را خریده اند آمار ها 
نشان می دهد حجم کل اوراق بدهی در اختیار این 
صندوق ها از مرز 300هزار میلیارد تومان فراتر رفته 
است. در چنین شرایطی اگر پول از صندوق ها خارج 
شود، دست آنها برای خرید اوراق بدهی دولت بسته 
خواهد شد و دولت نیز با چالش فروش اوراق بدهی و 

تأمین کسری بودجه مواجه خواهد شد.

خطر بازگشت رنگ قرمز به بورس
سرمایه گذاران صندوق های بازار سرمایه با ریسکی تازه مواجه می شوند

چک لیست بازسازی ساختمان
طراحی داخلی ســاختمان را اغلــب کاری لوکس، 

گزارش
پردردســر و پرهزینه می دانیم. البته اگر تمام و کمال 
انجام شود، همینطور هم هست. وقتی از طراحی داخلی 
سخن می گوییم، فراتر از چیدمان و مرتب کردن مبلمان و وسایل، شامل 
تمام چیزهایی است که خانه یا محل کار ما را اصطلاحا نونوار می کند؛ از 
تعویض کفپوش یا پرده گرفته تا تعمیر، بازسازی و نصب تجهیزات حمام 
و سرویس  بهداشــتی، تعویض کابینت ها و کانتر آشــپزخانه، رنگ، 
کاغذدیواری و حتی فراتر از این ، کارهایی مثل نورپردازی را شــامل 
می شــود. اینکه کدام یک از موارد گفته شــده را انجام دهیم به کم و 
کاســتی های فضای مورد نظر و صدالبته به بودجه ما بســتگی دارد. 
متقاضیان این خدمات، اگر پول کافی در جیب داشته باشند صفر تا صد 
کار را به شــرکت های تخصصی این کار که کم هم نیســتند، واگذار 
می کنند. این شــرکت ها متناســب با تجهیزات مورد استفاده و البته 
خلاقیتی که برای طراحی به کار می برند، قیمت های بالایی دارند و اغلب 
مردم از پس پرداخــت این قیمت ها بر نمی آیند. بــا توجه به افزایش 
هزینه های زندگی، بیشــتر مردم فقط عیب و ایرادهای آزاردهنده را 
برطرف یا در نهایت تلاش می کنند با تغییراتی حداقلی و کم هزینه تر 

خانه را به جای بهتری برای زندگی تبدیل کنند.

افزایش 4برابری نرخ تزئینات داخلی
تزیینات داخلی ساختمان شــاخه ها مختلفی را شامل می شود که 
تعدادی از آنها مثل رنــگ، کاغذ دیواری، پــرده، تعویض کابینت و 
تغییرات کف ســاختمان با توجه به نقش مهمی کــه در ظاهر خانه 
یا مجل کار ایجاد می کنند هنوز پرطرفدارنــد اما برخی دیگر مثل 
گچکاری و استفاده از آرک، به گفته فعالان این صنف، دیگر مد نیستند 
و خواهان زیادی ندارند. برخی دیگر هم بنا بر ضرورت انجام می شوند 
مثل بازسازی کلی حمام و سرویس بهداشتی، اما صرف نظر از اینکه 
چه کاری قرار است انجام شود وجه اشــتراک همه این موارد، گرانی 
است؛ چه در بخش کالا و چه در بخش خدمات و نصب. هزینه طراحی 
و تزئینات داخلی ساختمان بسته به متریال مورد استفاده متغیر است. 
این هنر-صنعت تاحد زیادی به واردات  بستگی دارد و این وابستگی 
با توجه به افزایش نرخ ارز در سال های اخیر هزینه خدمات و قیمت 
تمام شده برای مصرف کنندگان را به شــدت بالا برده است. به گفته  
فعالان این بخش، هزینــه ارائه خدمات از ســوی واحدهای صنفی 
تزئینات داخلی در تمامی بخش ها از ســال 98تا امروز 4برابر شده و 
این رشــد قیمت، بازار کار را تا حد زیادی با رکود مواجه کرده است. 
درحالی که رئیس اتحادیه تزئینات داخلی تهران رشد قیمت کالا در 
این صنف را کمتر از دیگر کالاهــا می داند، نگاهی به نرخ خدمات در 

سایت های تزئینات داخلی نشان می دهد قیمت ها در مقایسه با سال 
گذشته 2برابر و نسبت به2 سال پیش 4برابر شده است.

80درصد بازار کار را از دست داده ایم
رئیس اتحادیه تزئینات داخلی ساختمان تهران درباره بازار کار این شغل 
در آستانه نوروز می گوید: شغل ما فصلی است و بازار اصلی آن هم شب 
عید است اما تورم از یک سو و مشکلات ناشی از کرونا از سوی دیگر، بازار 
را بسیار ضعیف کرده و امسال هم مانند 2سال گذشته بویی از عید در این 
شغل احساس نمی شود. بهروز چوداری میلانی، با اشاره به خلوت بودن 
راسته معروف واحدهای صنفی تزئینات داخلی در خیابان سهروردی 
می گوید: با اینکه شرایط کرونا بهتر شــده این انتظار وجود داشت که 
امسال شب عید بهتری داشته باشــیم، اما شرایط نامناسب اقتصادی 
و جیب خالی مردم اجازه تغییر شرایط بازار را نمی دهد، این در حالی 
است که به دلیل افت شدید تقاضا، قیمت کالاهای ما طی 2سال گذشته 
همتراز دیگر کالاها بالا نرفته است. به گفته او، طی 2سال گذشته هرسال 
بازار کار بین 30تا 35درصد کوچک تر شده و امروز فعالان این صنف 

فقط 20درصد بازار کار سال 98 را دراختیار دارند.

مردم فقط درِ کابینت را عوض می کنند
رکود در صنف طراحی و تزئینات داخلی با توجه به غیرضروری بودن 
خدمات، بیش از دیگر صنوف بوده است. به گفته فعالان این صنف، تا 
4-3 سال پیش تغییرات کلی در منزل مشتری های زیادی داشت و قبل 

از عید یا در بهار تا پیش از آغاز فصل اجاره، تقاضا برای بازسازی های کلی 
نسبتا خوب بود اما در سال های اخیر آمار تقاضاهای این چنینی پایین 
آمده و مردم به سمت بازسازی های جزئی رفته اند؛ تغییراتی که بتواند 
ظاهر منزل را تغییر و قیمت آن را برای اجاره افزایش دهد. رئیس اتحادیه 
تزئینات داخلی ساختمان تهران در این زمینه می گوید: شرایط مالی 
مردم به گونه ای اســت که برای تعمیرات جزئی هم به حداقل رساندن 
هزینه را در اولویت قرار می دهند، به طور مثال اگر قبلا برای بازسازی 
آشپزخانه کابینت ها را تعویض می کردند، حالا فقط درِ کابینت را عوض 

می کنند تا در عین ایجاد تغییر، اقتصادی تر هزینه کرده  باشند.

کدام شاخه پرمشتری است؟
تزئینات داخلی ساختمان شــاخه های مختلف و پرتعدادی را شامل 
می شود که بازار کار برخی از آنها با توجه به نیاز و تقاضای بیشتر از دیگر 
شاخه ها بهتر است. به گفته فعالان این صنف، مواردی از قبیل پرده های 
عمودی و افقی، کاغذ دیواری، کفپوش و لمینت با توجه به ســرعت 
استهلاک و همچنین نقش بیشــتر در زیبایی محیط، بازار به نسبت 
گرم تری دارند ولی مواردی مثل شومینه و گچبری های پیش ساخته 

تقریبا منسوخ شده اند و مشتری چندانی ندارند.

اعداد و ارقام در چه حدودی است؟
دســت اندرکاران طراحی و تزیینــات از 3تا 4برابر شــدن هزینه ها 
می گویند: »اگر بازســازی کلی یک واحد 80متری تا 2ســال پیش 
70میلیون تومان هزینه داشت امروز این هزینه به 200تا 270میلیون 
تومان افزایش یافته است.« اتحادیه روی قیمت ها دخل و تصرفی ندارد و 
نرخ ها توسط شرکت های تولیدکننده یا واردکننده تعیین می شود. رشد 
قیمت کالاها و تجهیزات از داخلی تا وارداتی به ویژه در دو سال گذشته 
نقطه توقف نداشــته و این تغییرات روزبه روز باعث شده قیمتگذاری 
خدمات در شرکت های تزیینات داخلی ماهانه تغییر کند و نرخ هر ماه با 
ماه قبل متفاوت باشد. در یکی از سایت های طراحی و تزئینات داخلی، 
قیمت  بازســازی حداقلی یک آپارتمان 50 تا 70متری 77میلیون، 
بازسازی متوسط 164میلیون و بازســازی خوب 266میلیون تومان 
تعیین شده است. این سایت بازسازی حداقلی را شامل نقاشی، بازسازی 
حمام و سرویس بهداشتی، اصلاح گچکاری، نصب شیشه دوجداره و 
تعمیر و نوسازی کابیت های موجود دانسته است. در بازسازی متوسط 
تجهیزات سرویس بهداشتی، تعویض پنجره UPVC متوسط، کفسازی 
 HDF لمینت متوسط، نصب هود و سینک و گاز، تعویض درهای داخلی
و برقکاری به مجموعه قبل اضافه می شود و بازسازی خوب علاوه بر موارد 

ذکر شده، سقف کاذب، نورپردازی و دکوراسیون را هم شامل می شود.

در مبادلات دیروز 10هزار و 493میلیارد 
تومــان اوراق بهــادار در بــازار ســرمایه 
دادوســتد شــد که از این میزان 3هزار 
و 582میلیارد تومان به معاملات خرد 
سهام و بقیه به اوراق بدهی و معاملات 

عمده اختصاص یافت.

 3582
میلیارد 
تومان

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
235شرکت رشد و 353شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 31شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 2هزار و 
645میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزار و 949میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 303میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 6هزار و 
264واحد، معادل 0.47درصد نزول کرد و به یک میلیون 

و 336هزار و 462واحد رسید.

1,344

1,343

1,342

1,341

1,340

1,339

1,338

1,337

1,336

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

634

937

2949

2645

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

قیمت ماهی شب عید در میادین
ماهی های جنوب در یک سال گذشته افزایش قیمت بیشتری 
نسبت به ماهی های شمال داشته اند. دوهفته مانده تا شب 
عید1401، انواع ماهی های پرفروش در میادین میوه و تره بار 
هنوز براساس نرخنامه بهمن ماه به فروش می رسند و فعلا 
افزایش قیمتی دیده نمی شود. قزل آلا با وجود جهش قیمت، 

همچنان ارزان ترین ماهی پرتقاضاست.

سفید

110,000
130,000

قزل آلا

45,000
74,800

سنگسر 
طلایی

78,000
93,000

شیر

100,000
120,000

شوریده

105,000
150,000

شیر 
خلیج فارس

118,000
155,000

 قیمت
اسفند 99

 قیمت
اسفند 1400

کیلوگرم/ تومان

110,000
140,000

حلوا سیاه

سرخو

90,000
120,000

تداوم افزایش قیمت خمیردندان
قیمت انواع خمیردندان در یک سال اخیر بیش 
از 100درصــد افزایش یافته و روند رو به رشــد 
نرخ این محصول در 3ماه اخیر نیز ادامه داشــته 
است. میانگین قیمت خمیردندان های پرفروش 
تولید داخل 30هزار تومان است اما انواع درمانی 
و وارداتی تا بیش از 200هزار تومان قیمت دارند.

میادین

چهره خبر

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
آبان

اسفند
بنسر نعنایی 

80گرمی
23,655
28,900

آبان
اسفند

کولگیت 
100گرمی

58,000
60,000

آبان
اسفند

کرست
100گرمی

40,000
88,000

آبان
اسفند

پاتریکس 
70گرمی

23,000
27,900

آبان
اسفند

سیگنال 
100گرمی

30,500
33,300

آبان
اسفند

کلوزآپ 
125گرمی

30,500
30,500

آبان
اسفند

میسویک 
100گرمی 

37,500
37,500

آبان
اسفند

سنسوداین 
75گرمی

240,000
280,000

آبان
اسفند

کلوین 
100گرمی

203,800
204,600

تالار شیشه ای

صدرالدین نیاورانی
نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات 

کشاورزی
تاجــران ایرانــی بعــد از ســقوط ارزش 
روبل بــرای صادرات به روســیه تمایلی 
ندارند. از آنجا  که روس ها تحریم ارزی 
شــده اند و دلار یــا یورویــی ندارنــد کــه 
تجــارت کننــد از ایــن رو لازم اســت کــه 
تجار ایرانی برای تصاحب بازار روســیه 
برنامه ریزی بلندمدت کنند. متأسفانه 
برخی ســوءمدیریت ها باعث شــد که 
برخــی بازارهــای خارجــی را از دســت 
بدهیــم، بایــد منتظر باشــیم بــا اتمام 
واردات مــواد غذایی از اروپا به روســیه 

ما جایگزین آنها شویم.

رستم قاسمی
وزیر راه و شهرسازی

در ایام نوروز که حجم ســفر بالاســت، 
حتی تــا پایــان فرودین مــاه قیمت ها را 
نباید به هیــچ عنوان تغییــر داد. لازمه 
ایــن امر کنتــرل ســامانه ها و مذاکره با 
صاحبان شرکت های حمل ونقل  است 
تا در ایــام نوروز قیمت هــا تغییر نکند. 
تشــکیل ســتاد نوروزی بایــد در وزارت 
راه و شهرســازی اطلاع رســانی شــود 
که مردم تخلفات و تغییر قیمت بلیت 
را گــزارش دهنــد تــا برخــورد و اصــلاح 
شود. ضروری است تمام دستگاه های 
تابعه این وزارتخانه در حوزه حمل ونقل 
در زمینــه  ســفرهای نــوروزی همکاری 

حداکثری داشته باشند.

سید احسان خاندوزی
 وزیر اقتصاد و دارایی

واگــذاری اســتقلال و پرســپولیس 
آغــاز یــک راه طولانــی و فرخنــده 
اســت. اگــر در 5ســال آینــده در کنــار 
مردمــی شــدن، ســاختار مدیریــت 
ایــن دو باشــگاه بــه ســمت شــفاف تر، 
حرفه ای تــر، پاســخگو تر و بهره ور تــر 
شــدن بــرود، آن وقت اســت کــه ما به 
هدف غایی خود رسیده ایم. اگر صرفا 
انتقال مالکیــت صورت گیــرد، اگرچه 
از منظر رفع محرومیت کنفدراســیون 
فوتبال آسیا و مردمی شدن 2باشگاه، 
اتفاق ارزشمندی اســت اما اگر از نظر 
خروجــی، بــرون داد، اقتصــاد ورزش، 
حرفه ای شدن و سودآوری، نتیجه لازم 
کســب نشــود، بایــد عملکرد هــا مورد 

بازنگری قرار گیرد.

  تخم مرغ 13هزار تومان گران شد
درحالی که قیمت مصوب هر شانه تخم مرغ 43هزار تومان است، 
قیمت این کالا در مراکز خرده فروشی به شانه ای 55هزار تومان 
رسیده است. قیمت هر شانه تخم مرغ در مغازه های سطح شهر 
بین 53 تا 55هزار تومان و نرخ هر عــدد تخم مرغ بین 1800 تا 

2000 تومان است.

  تشدید نظارت ها بر بازار شب عید
سعید محمدی پور، معاون نظارت و بازرسی سازمان صمت استان 
تهران درباره وضعیت نظارت بر بازار شــب عید گفت: رصد بازار 
کالاهای کشاورزی مثل برنج، روغن، شکر و غیره، امسال بر عهده 
وزارت جهادکشاورزی است. وزارت صمت نیز در حوزه خدمات، 
خدمات ســفر، خدمات جاده ای، ریلی و هوایی و قیمت کالاهای 
تولید شده فعالیت خواهد کرد. برنامه ما نظارت بر اجرای درست 

این طرح است تا به کاهش 30درصدی قیمت کالاها منجر شود.

  افزایش عرضه ارز در سامانه نیما
بنابر اعلام بانک مرکزی در 11ماه امســال بــرای مصارف ارزی 
فعالان اقتصادی، 10میلیارد دلار ارز بیشتری در سامانه نیما نسبت 
به مدت مشابه در سال گذشته عرضه شده است. مصطفی قمری وفا 
مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی در توییتر اعلام کرد: بهبود 
روند برگشت ارز حاصل از صادرات موجب شده تا وضع تأمین ارز و 

عرضه آن در بازار اسکناس و حواله مناسب شود.

  بهبود توزیع نهاده ها با حذف ارز ترجیحی  
افشــین صدر دادرس، رییس اتحادیه مرکزی دام سبک کشور 
گفت:آزادســازی واردات در بخش نهاده ها باعث خواهد شد که 
سیستم توزیع نامتوازن سابق تمام شــود و واردکنندگان دیگر 
معطل دریافت ارز 4200 تومانی نمانند و بــه موقع نهاده را وارد 

کنند و در اختیار تولیدکنندگان قرار  دهند.

بازار

5
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 تعرفه تقریبی خدمات طراحی داخلی ساختمان 
برای اسفندماه 1400

قیمت – میلیون تومانمتراژ واحد

آپارتمان
 70-50متر

77.500بازسازی حداقلی
164.850بازسازی متوسط
266.200بازسازی خوب

آپارتمان
 100-80متر

91.500بازسازی حداقلی
200.000بازسازی متوسط
320.000بازسازی خوب

آپارتمان
 130-110متر

113.000بازسازی حداقلی
242.000بازسازی متوسط
385.000بازسازی خوب

آپارتمان
 140متر به بالا

135.000بازسازی حداقلی
280.000بازسازی متوسط
442.000بازسازی خوب

نوسازی خانه تان چقدر هزینه دارد؟



 بازگشت
 به سکوها 

سعید مروتییادداشت
روزنامهنگار

1اینمیتواندپایانخوشفوتبالایران
درآخرینروزهایسالباشــد.برگزاری
داربیباحضــورتماشــاگران،میتواندبر
جذابیتهایحساسترینبازیپرسپولیس
واستقلالدراینسالهابیفزاید.ازآخرین
داربیایکهباحضورتماشــاگرانبرگزار
شد،بیشاز۲ســالمیگذرد.۱۷بهمن
۹۸،فرهادمجیــدیویحییگلمحمدی
درنخســتینمواجههشــانبایکدیگر،در
حضورتماشــاگرانیکــیازجذابترین
شهرآوردهایاینســالهارابرگزارکردند
وآنهاکــهبهورزشــگاهآزادیآمدهبودند
یکبازیسراســرهجومی)بیشترازسوی
پرســپولیسکهگلاولراخوردهبود(را
مشاهدهکردند.همانبازیمعروفیکهبا
گلدقایقپایانیبشاررسن،باتساوی۲بر۲
بهپایانرسید.کمیبعدازاینبازیکرونا
ازراهرسیدوهمهمسابقاتبدونتماشاگر
برگزارشد.جزیکبازیملیوچندبازی
معدودازرقابتهایلیگ،دربقیهمسابقات
شاهدضیافتسردسکوهایخالیبودهایم.
البتهکــهدرهمیــندورانکرونــا،ملت
میتوانستندسینما،تئاتروکنسرتببینند
وایناواخربهتماشایرقابتهایورزشی
درســالنهایسربســتههممیتوانستند
بنشــینند.انگارویروسمنحوسفقطدر
اســتادیومهایروبازفوتبالامکانشیوع
داشت.حالابهصورترســمیاعلامشده
کهداربیباتماشــاگرانجاممیشــود.در
فاصلهآخرینداربیباحضورتماشــاگرتا
مسابقهبزرگآخرســال)کهشایدتکلیف
قهرمانراهممشخصکند(۲تیم۵باربا
هممسابقهدادهاندکهبیشترشانملالآور
وباحداقلکیفیتبودهاند.داربیهاییکه
انگاربدونحضورتماشــاگران،فاقدشور
لازمبودند.البتهکهاینهمهداستاننیست
ودرگذشــتهتادلتانبخواهدداربیهایی
دیدهایمکــهاحتیاطزیــادهازحد۲تیم،
فوتبالرابهمسلخبردهاست.مسابقاتیکه
درانتهایشاغلبتماشاگرانکاملامغبونو
پشیمانازورزشگاهخارجشدهاند.یعنیدر
روزهایقبلازمحدودیتهایکروناییهم
اوضاعخیلیگلوبلبلنبودولینمیشود
انکارکردکهغیبتتماشاگر،بخشمهمی
ازجذابیتذاتیرقابتهایورزشیراازبین
میبرد.حالاماییموداربینودوهشتمکه
التهابوهیجانوکریبهســکوهایشباز

خواهدگشت.

2تقسیممساویســکوهارسمقدیمی
داربیهــایپایتختبــودهاســت.البته
داربیهاییرابهخاطــرمیآوریمکهتعداد
هوادارانپرســپولیسدراستادیومبیشتر
ازاســتقلالیهابوده)مثلداربیمعروف
ســال۶۵(،منتهاعلتشکــمتعدادبودن
تماشاگراناســتقلالبودنهتصمیمقبلی
برگزارکنندگاندرتقسیمسکوهابراساس
قاعدهمیزبانومیهمان.درسالهایمتاخر
همپیشآمدهکهتعدادهــوادارانحاضر
درورزشــگاهیکتیمازتیــمرقیبکمتر
بودهچوننســبتبهنتیجــهگرفتنتیم
محبوبشــانناامیدبودهاند.وحتیدراین
شرایطهمسکوهامساویتقسیممیشد.
درواقعسالهاســتاین۲تیمفقطروی
کاغذازداربــیمیزبانیمیکننــد.بااین
وضعیتنهمیزبانیمعناییداردونهبازی
درخانهحریف.اینهمازآنگرههایحل
نشدهفوتبالایراناســتکهبالاخرهباید
روزیحلشکرد.اماقطعاآنروز۲۶اسفند
۱۴۰۰نیستکهپرسپولیسمثلامیزبان
است.همهمیدانندکهالانزمانمناسبی
برایبهرهگرفتنازامتیازمیزبانینیست.
شایدوقتیدیگربشــوداینقاعدهبدیهی
رادرسراسردنیا،کهدرلیگخودمانهم
تقریبارعایتمیشود،درموردسرخابیها
رعایتکرد.انتظاراینکــهازهمینداربی

قاعدهبازیرعایتشودشوخیاست.

3آنهاکــهتجربهحضــوردرطبقهاول
استادیومآزادیراداشــتهاند،اینلحظه
فراموشنشدنیراتجربهکردهاند؛لحظهای
کهکارکردجادوییاشانــگارازلی-ابدی
اســت.لحظهایکهازتونــلتاریکگذر
میکنیتاآنقابدرخشــانوپرازنورو
رنگمقابلتگشودهشود.عظمتوشکوه
اســتادیومآزادیکهبهنظرتمامنشــدنی
است،درترکیبباکریخوانیتماشاگرانو
هیجانیکههمیشهقبلازسوتآغازبازی
حکمفرماست،اتفاقیرارقممیزندکهفقط
یکعلاقهمنداستادیومبروقادربهدرکش
است.جاییکهتماشــاگرهمهمشکلاتو
مصایبشراپشتدراستادیوممیگذاردو
میآیدتاازنمایشلذتببرد.اززیباترین
نمایشزندهدنیــا.فوتبالیکهواقعاگاهی
فراتراززندگیاســت.بعداز۲سالآماده
میشــویمبرایضیافتیدیگر.فقطخدا
کندکیفیتبازیمثلچنــدداربیاخیر
نباشدکهخروجازاســتادیومهنگامیکه
ازبازیناراضیهستی،معمولاًبااینحس
دریغآلودهمراهمیشــودکهکاشنیامده
بودم.بهاســتقبالهیجانوشــورآزادی

میرویمبهاینامیدکهپشیماننشویم.
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دروازه سقوط
آیا بار دیگر ضعف دروازه بانی از پرسپولیس 

»جام« خواهد گرفت؟ اشتباهات لک 
خیلی ها را یاد سوشا انداخته است

20

عملکرد بازیکنان خارجی استقلال با 
واکنش های متفاوتی از سوی هواداران و 

کارشناسان مواجه شده است 

والیبال، نگران ستاره احساسات سه گانه
صابر کاظمی حالا در امیر کاپ برای العربی 
قطر بازی می کند. خیلی ها نگران پدیده 

سال والیبال هستند

18

بازی برگشت رئال- پاری سن ژرمن از جنگ اوکراين هم پرتنش تر است

جنگ 
کهکشان ها

پخش زنده روز

گل گهر

نفت .م. س

هوادار

فجر 

پیکان

پرسپولیس

مس 

پدیده 

15:00

18:00

14:00

16:00

جمعه 20 اسفند 1400

شنبه 21 اسفند 1400

هفته 22

ذوب آهن

آلومینیوم
15:00

نساجی

سپاهان
17:00

استقلال

صنعت نفت
20:00

تراکتور

فولاد
15:00

بتیس

فرانکفورت
21:15

پورتو

لیون
21:15

یک هشتم نهایی

گلاسکو رنجرز

آتالانتا

ستاره سرخ بلگراد

بایرلورکوزن

23:30

23:30

پنج شنبه 19 اسفند 1400

سویا

براگا

بارسلونا

وستهام

موناکو

گالاتاسارای

21:15

23:30

23:30

یک هشتم نهایی

رئال مادرید

پاری سن ژرمن
23:30

منچسترسیتی

اسپورتینگ
23:30

یک هشتم نهایی

برنامه بازی

18
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ماهمحسرتمیخوریم

بهنامخدا،مشکلمالیداریم

همانطورکهشماازعابدزادهبهتربودی!

نمایش های درخشان مهدی طارمی 
در پرتغال ادامــه دارد و هفته ای 
نیست که خبر بازی های اثرگذار 
او بازتاب پیدا نکند. مهدی در حال 
پشت سر گذاشتن بهترین روزهای 
فوتبالی خود است و این مسئله با توجه 
ویژه رسانه ها در پرتغال و حتی سایر کشورهای اروپایی مواجه 
شده اســت. به تازگی یکی از مطبوعات پرتغالی گزارشی در 
مورد توانایی های این مهاجم منتشــر کرده و در آن نوشــته 
تنها افسوس پیرامون طارمی این اســت که چرا اینقدر دیر 
به فوتبال اروپا آمد. طارمی 29ســاله کمتر از 3 سال پیش به 
ریوآوه پیوست و حالا در پورتو می درخشد. راستش این است 
که ما هم در ایران حسرت همین موضوع را می خوریم. اگر او 2 
یا 3سال زودتر وارد این مسیر می شد، شاید امروز داشت برای 

یکی از غول های فوتبال جهان بازی می کرد.

در روزی که پرســپولیس به شکلی 
ناباورانه بــه نفت آبــادان باخت و 
فاصله اش با صدر به 6 امتیاز رسید، 
یحیــی گل محمدی بــار دیگر از 
مشکلات مالی باشگاه سخن گفت 
تا این مرتبه حتی جدی ترین حامیان او 
هم شاکی شوند. حالا باز جای شکرش باقی است که یحیی مثل 
دفعات قبل تهدید به استعفا نکرده. کلا داستان اینطوری است که 
اگر از گل محمدی در مورد معضلات دفاعی پرسپولیس بپرسید، 
او به مشکلات مالی اشاره می کند. اگر از بازی ندادن به جوان ها 
بپرسید، او به مشکلات مالی اشاره می کند. اگر از خریدهای ناموفق 
بپرسید، او به مشکلات مالی اشاره می کند. اگر از تعویض های بی اثر 
بپرسید، او به مشکلات مالی اشاره می کند و... همه اینها در حالی 
است که پرسپولیسی ها 40درصد رقم قراردادشان را گرفته اند و 

گویا خود یحیی هم گران ترین سرمربی لیگ است!

وضعیت دروازه بانی در پرســپولیس 
پیچیــده شــده و ایــن روزهــا 
اظهارنظرهــای زیــادی در این 
مورد می شود. رادوشوویچ در یک 
مصاحبه بلند از داوود فنایی انتقاد 
کرده و حالا نیما نکیســا به حمایت از 
مربی گلرهای پرسپولیس پرداخته است. دروازه بان دهه70 
پرسپولیس گفته: »فنایی در 45سالگی از رادو بهتر است. او باید 
حد و اندازه خودش را بداند.« البته ما وکیل مدافع گلری که در 
کرواسی استراحت می کند و پول مفت می گیرد نیستیم. با این 
حال دروازه بانی که با فنایی کار کــرده، دارد او را نقد می کند. 
یعنی اجازه این کار را ندارد؟ خب اگر رادو حرف نزند، چه کسی 
سخن بگوید؟ در مورد بهتر و بدتر بودن گلرها از یکدیگر هم با 
توجه به جمله تاریخی نکیسا یعنی: »من از عابدزاده بهتر بودم« 

دیگر حرف خاصی باقی نمی ماند!

در تیم منتخب هفته بیســت ویکم لیگ 
برتــر، بیشــترین ســهمیه را تیم های 
زردپوش داشــتند. 2تیم سپاهان و نفت 
آبادان هرکدام 3بازیکن در تیم منتخب 
این هفته داشتند تا بیشــتر از نصف تیم منتخب متریکا با نفرات این 
دو تیم شکل بگیرد. جالب اینکه پیروزی های این دو تیم هم با نتیجه 
مشابه 2 بر صفر به دســت آمد، البته با این تفاوت که سپاهان حریف 
ته جدولی را برد و صنعت نفت بر میهمان صدر جدولی اش غلبه کرد. 
در تیم سپاهان، شهریار مغانلو که زننده هر دوگل تیمش بود از متریکا 
نمره8.51 گرفت و بهترین بازیکن هفته هم شد. سپاهان علاوه بر او 
امید نورافکن و میلاد جهانی را هم در تیم منتخب داشــت. نورافکن 
با نمره8.40 دومین بازیکــن برتر هفته بود و میــلاد جهانی هم به 

نمره7.57 رسید.

اما صنعت نفت آبادان که پیروزی بسیار 
باارزشــی مقابل پرســپولیس به دست 
آورد، به جز خط حمله در ســایر خطوط 
بازیکنانی در تیم منتخب هفته داشــت. 
فرزین گروسیان درون دروازه بهترین عملکرد را داشت و با نمره8.33 
برترین دروازه بان هفته شد. گروسیان با 5مهار و 4خروج موفق نقش 
بسزایی در پیروزی تیمش داشــت و یکی از 4بازیکنی بود که در این 
هفته از متریکا نمره بالاتر از 8گرفتند. فاخر تهامی که فقط 23دقیقه 
در زمین بود، 2دقیقه بعد از ورودش مهدی ترابی را محو کرد و پاس گل 
دوم زردپوشان را داد تا با نمره7.58 به تیم منتخب هفته برسد. پاس 
این بازیکن را محمود مطلق زاده تبدیل به گل کرد تا او هم با نمره7.65 

در تیم منتخب هفته قرار بگیرد و سومین برزیلی این تیم باشد.

در مصــاف 2 تیــم مدعی اســتقلال و 
گل گهر، فقط گلزنان بازی نمرات خوبی 
گرفتند و نمره هیــچ بازیکن دیگری به 
عدد7 نرسید. سایت متریکا در پایان این 
بازی به 29بازیکن اصلی و ذخیره این دوتیــم نمره داد که در اتفاقی 
جالب نمره 27بازیکن بین 6 و  7بود. در گل گهر فقط مرتضی تبریزی 
نمره بالای 7گرفت )7.69( و از اســتقلال هم کویــن یامگا با 2گلی 
که زد به نمره8.29 رســید و برترین بازیکن میدان شد. از این بازی 
بسیار حساس و پرحاشــیه فقط همین یامگا به تیم منتخب هفته راه 
پیدا کرد. ایوب کلانتری و حامد شیری از نساجی، سینا اسدبیگی از 
ذوب آهن و مجتبی بیژن از پدیده مشهد هم دیگر بازیکنان منتخب 

این هفته بودند.

استقلالی های لیگ دست به دست هم داده اند تا این تیم به طلسم 
عجیب و غریبش در قهرمان نشدن پایان بدهد. فرهاد مجیدی در 
خود استقلال عالی نتیجه گرفته و گام به گام به قهرمانی نزدیک تر 
می شود. امیر قلعه نویی هم که با گل گهر سیرجان در 2 بازی رفت 
و برگشت 4امتیاز از پرسپولیس گرفته بود، هر دو مسابقه امسال را 
به استقلال باخت؛ دیدار رفت را در کمیته انضباطی و بازی برگشت 
را در زمین. با این همه غیرمنتظره ترین هدیه به فرهاد مجیدی را 
علیرضا منصوریان داد. ســرمربی نفت آبادان در روزی که طالب 
ریکانی را در اختیار نداشت، 2 بر صفر پرسپولیس را برد تا فاصله در 
صدر جدول به 6امتیاز افزایش پیدا کند. البته منصوریان در بازی 
رفت با اســتقلال هم 2 امتیاز از این تیم گرفته بود و باید دید این 

هفته در مسابقه برگشت برابر تیم سابقش چه می کند؟

روز جمعه اما محمود فکری این فرصت را دارد که کار دسته جمعی 
استقلالی  ها را تمام کند. پرسپولیس آخر هفته در مسجدسلیمان 
به مصاف نفت می رود و این در حالی اســت کــه میزبان برای بقا 
در لیگ برتر نیاز ضروری به کســب امتیاز از این دیدار دارد. نفت 
مسجدسلیمان با 13امتیاز در رده ماقبل آخر جدول رده بندی قرار 
دارد و از حداکثر انگیزه برای متوقف کردن پرسپولیس برخوردار 
است. نکته بامزه اینجاســت که اگر نفت موفق به کسب امتیاز از 
پرسپولیس شود، فکری ارزشمندترین کادوی ممکن را به دشمن 
سرسختش داده است. حتما می دانید که بعد از جانشینی فکری با 
مجیدی در استقلال، رابطه این دو نفر بسیار خراب شد. فکری در 
این مدت بارها استقلال را زمین غصبی فرهاد مجیدی خوانده و 
از سوی سرمربی استقلال با شکایت قضایی هم مواجه شده است!

نكته بازی

متريكاآماربازی

فکریپروژهاستقلالیهاراکاملمیکند؟
چشم فرهاد مجیدی به دست دشمن اصلی اش

احساساتسهگانه
عملکردبازیکنانخارجیاستقلالبا
واکنشهایمتفاوتیمواجهشدهاست

8/51

8/33

8/29

دروازه سقوط
آیا بار دیگر ضعف دروازه بانی از پرسپولیس، »جام« خواهد گرفت؟

تیمصدرنشــینلیگبرتر،اینروزهــااز3بازیکنخارجی
استفادهمیکندکهکیفیتوعملکردآنهابازتابهایمتفاوتی
پیداکردهاست.استقلالکوینیامگاورودیژستدراازاوایل
فصلبهترکیبشاضافهکردوعزیزآمانوفهمازبین2نیمفصل

آبیپوششد.حکایتاین3اماخیلیشبیهبههمنیست.

یامگا؛خوبومطمئن
شاید روز اولی که ژستد و یامگا با هم به استقلال آمدند، با توجه 
به رزومه ایــن دو بازیکن خیلی ها تصــور می کردند آنکه قرار 
است عملکرد بهتری داشته باشد، رودی ژستد خواهد بود. تا 
اینجا اما یامگا کارنامه بهتری نسبت به دوستش داشته است. 
همبازی پیشین ســعید عزت اللهی در وایله دانمارک، امسال 
برای استقلال در 2 پست پیستون راست و مهاجم بازی کرده 
و در هر دو منطقه هم موفق بوده است. یامگا فعلا با 10گل بعد 
از گادوین منشــای 11گله در رتبه دوم برترین گلزنان فصل 

قرار دارد. یامگا البته نیمی از این گل ها را از روی نقطه پنالتی 
و یکی دیگر را روی ریباند پنالتی به ثمر رسانده است. او شاید 
خارق العاده نباشــد و مثلا یاد تیام یا روزهــای خوب دیاباته 
را زنده نکند، امــا در حد خودش خوب اســت و نمایش های 

اثرگذاری دارد.

ژستد؛همچنانمنتظریم
کماکان منتظریم مهاجم 33ســاله که سابقه بازی در آستون ویلا را 
در کارنامه دارد، در استقلال به شرایط خوبش برسد. فصل دارد تمام 
می شود، اما رودی ژستد کلا فقط 2گل زده که یکی از آنها پنالتی بوده 
است. او روزبه روز منتقدان بیشــتری پیدا می کند و به نظر می رسد 
کم کم فرهاد مجیدی هم از این بازیکن دلســرد شده است. اگرچه 
مجیدی همچنان در مصاحبه هایش به دفاع تمام قد از این بازیکن 
می پردازد، اما تعویض شدن های ژستد ثابت می کند او جایگاهش را 
نزد کادر فنی هم از دست داده است. به هر حال از مهاجم انتظار می رود 

گلزن تر از این حرف ها باشد و اگر هم نیست، حداقل در موقعیت های 
مناسب اینقدر ناامیدکننده به توپ ضربه نزند. ژستد در 2 بازی اخیر 
برابر نســاجی و گل گهر حداقل در 3موقعیت خوب گلزنی، ضربات 
عجیبی زده است. به نظر می رســد او قدری هم دچار کاهش اعتماد 

به نفس شده است.

عزیز؛نویدبخشومفید

هافبک 24ساله ازبکستانی خیلی زود توانسته برای خودش در دل 
هواداران استقلال جا باز کند. عزیزبک آمانوف در دو سه مسابقه ای 
که برای استقلال انجام داده، بازیکنی باهوش، مؤثر و خلاق نشان 
داده است. همین که بعد از تعویض او در نیمه دوم مسابقه با گل گهر 
کلی اعتراض به مجیدی صورت گرفت، نشان می دهد این بازیکن 
جایگاه خودش را پیدا کرده است. ضربات او به توپ، حکایت از آن 
دارد که آمانوف فوتبال بلد است و در ادامه می تواند بیشتر به استقلال 

کمک کند.
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لک،سوشایدوم؟
راز اصلی قهرمانی در تجربه تاریخی نشان می دهد 

فوتبال ایران، کمتر گل خوردن است، نه بیشتر گل زدن. 
بنابراین تیم هایی با ســاختار دفاعی قدرتمندتر، در این 
زمینه موفق تر هستند. صد البته وقتی در مورد ساختار 
دفاعی حرف می زنیم، دروازه بان هم یک بخش خیلی 
مهم از آن به حساب می آید. پرسپولیس در سال های 
گذشــته با علیرضا بیرانوند و همین حامد لک به 
خوبی این پیش نیاز را تامین کرده بود و جام های 
پیاپی به دست می آورد. امسال اما افت لک، قهر 
رادوشوویچ و خرید احمد گوهری فعلا نتوانسته 
کار را برای قرمزها در بیاورد. گل های مفتی 
که لک در این فصل خورده، می تواند منجر 
به از دست رفتن یک جام قهرمانی برای 
پرســپولیس شــود؛ اتفاقی که اگر رخ 
بدهد، برای همیشــه اسم لک را کنار 
سوشا مکانی قرار خواهد داد. مکانی 
در لیگ پانزدهم حضوری زیانبار 
درون دروازه پرسپولیس داشت 
و با اشتباهات فاحش خود باعث 
شد سرخپوشان مقام قهرمانی 
را فقط به خاطر تفاضل گل از 
دست بدهند. واقعا حق لک 
نیســت که هم ردیف سوشا 
مکانی قرار بگیرد. حامد باید 
به خودش بیایــد و تبدیل به 

همان گلری شود که پرســپولیس روی بال های او به فینال 
لیگ قهرمانان رسید و طعم گلات را چشید.

انتخابمتفاوتفرهادویحیی
قطعا ظالمانه است اگر فقط براساس یک بازی، کیفیت احمد 
گوهری را داوری کنیم. او برابر مس رفسنجان خوب نبود و به 
سرعت روی نیمکت برگشت. حالا شاید گوهری بعدا بهتر شود 
یا نشود. با این حال فعلا به نظر می رسد فرهاد مجیدی در انتخاب 
دروازه بان دوم، خوش سلیقه تر از یحیی گل محمدی بوده است. 
فرهاد علیرضا رضایی را برای تیمش جذب کرد که واقعا گلر خوبی 
است و هر گاه به میدان رفته عملکرد خوبی داشته، سلیقه یحیی 
اما احمد گوهری بود که هنوز نتوانسته کادرفنی را روسفید کند. 
اگر گوهری جور لک را نکشد، گل محمدی حتما باید بابت چنین 

انتخابی پاسخگو باشد.

آدرسغلطداوودفنایی
گفتیم که این چند روز هجمه ها روی داوود فنایی هم زیاد بوده 
است. مربی دروازه بان های پرسپولیس اما با انتشار یک مطلب در 
شبکه های اجتماعی از خودش دفاع کرد. فنایی نوشت کار لک هیچ 
ایرادی ندارد و همه اشکالات متوجه خود اوست. رفتار این مربی 
در حمایت از شاگردش کاملا »مسئولانه« بود و مورد ستایش هم 
قرار گرفت، اما فنایی دارد آدرس غلط می دهد. مشکل فقط به 
اشتباهات لک مربوط نمی شود. در 2 سال اخیر علیرضا بیرانوند و 
بوژیدار رادوشوویچ هم زیرنظر او دچار افت شدند. شاید بتوان گفت 
یک دروازه بان مشکل فردی یا روحی دارد، اما آیا افول تدریجی 
3گلر تصادفی است؟ پس کادرفنی این وسط چه نقشی دارد؟ 
نباید جلوی افت همزمان همه گلرها را بگیرد؟ دستمزد بالای 

مربی دروازه بان ها بابت چه به او پرداخت می شود؟

واقعاپرسپولیسعابدزادهرانخواست؟
نکته آخر هم مربوط می شود به شایعه ای که این اواخر در فضای 
فوتبال ایران منتشر شد. بعد از راهیابی تیم ملی به جام جهانی 
که همزمان شد با فیکس شدن امیر عابدزاده، پدر او احمدرضا 
بدون هیچ توضیحی تمامی اعضای کادرفنی پرسپولیس را در 
اینستاگرام آنفالو کرد. آن زمان گفته شد دلیل ناراحتی احمدرضا 
این است که ابتدای فصل پیشنهاد شد امیر پسر او به پرسپولیس 
برگردد، اما کادرفنی این پیشنهاد را نپذیرفت. راستش پذیرفتن 
این شایعه خیلی سخت اســت، چون عابدزاده کوچک فصل 
درخشانی را در ماریتیمو پرتغال پشت سر گذاشته بود و بعید 
به نظر می رسید که قصد ترک اروپا را داشــته باشد. عابدزاده 
هم اکنون گلر تیم دســته دومی پومفرادینا در اسپانیا است و 
آنجا هم کارنامه خوبی دارد. با این تفاسیر حتی اگر یک درصد 
کادرفنی پرسپولیس امکان جذب امیر عابدزاده را داشت و این 

فرصت را از دست داد، مرتکب اشتباه بسیار بزرگی شده است.

گوهریفیکسبود؟
حامد لک امیدوار بود در بازگشت به 
ترکیب پرسپولیس نمایش خوبی ارائه 
کند تا پیش از داربی به شرایط ایده آلی 
برسد اما اشتباه فاحش او روی گل اول 
نفت آبادان اوضــاع را بدتر کرد؛ گلی 
که باعث شکست تیم یحیی شد و در 
فاصله 2 هفته مانده تا داربی اختلاف 
در صدر جدول را به 6 امتیاز رساند. لک 
که امسال فصل خوبی را با پرسپولیس 
پشــت سر نگذاشــته و اشــتباهاتی 
کلیدی داشته، در حالی در آبادان به 
ترکیب اصلی پرسپولیس برگشت که 
در بازی با مــس احمد گوهری درون 
دروازه قرار گرفته بود. هرچند گوهری 
نمایش چندان مطلوبی در این بازی 
نداشــت و روی چند صحنه متزلزل 
نشان داد، ولی انتظار می رفت که کادر 
فنی پرسپولیس از گوهری مقابل تیم 
سابقش استفاده کند. از طرفی گوهری 
بعد از بازی با مس به کادر فنی گفته 
بود که کمی استرس داشته و با سبک 
بازی پرســپولیس و مدافعان این تیم 
هماهنگ نبوده اســت. جالب اینکه 
روند تمرینات پرسپولیس قبل از بازی 
با صنعت نفت طوری پیش می رفت که 
گوهری تصور می کرد در این بازی هم 
به میدان می رود. براساس شایعاتی که 
منتشر شده، او قرار بود یکشنبه شب 
در چهارچــوب دروازه بایســتد ولی 
هنــگام گرم کردن و دقایقــی قبل از 
شــروع بازی یکباره متوجه شــد که 
تصمیــم یحیی گل  محمــدی تغییر 
کــرده و قرار اســت لک دوبــاره در 
چهارچوب دروازه قرار بگیرد؛ اتفاقی 
که حاصلش به شکســت پرسپولیس 
در آبادان ختم شــد. حالا بازی کردن 
لــک انتقادهای زیــادی از کادر فنی 
پرســپولیس را به همراه داشته و باید 
دید مربیان این تیم برای بازی با نفت 
مسجدســلیمان و داربی پایتخت چه 

تصمیمی خواهند گرفت.
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پاپوش برای ناصرخان
در آســتانه بازی حســاس امشــب بین رئال و پاریس و جنگ بین 
الخلیفی و فلورنتینو پــرس، خبرهایی درباره اتهام ارتشــا به ناصر 
الخلیفی، مالک قطری پاری ســن ژرمن منتشر شده. گفته می شود 
دادگاهی در سوئیس درنظر دارد که حکم 28ماه حبس برای ناصر 
الخلیفی مدیر پی اس جی را به خاطر پرداخت رشــوه به ژروم والکه 
دبیر کل سابق فیفا درنظر بگیرد. در حقیقت الخلیفی به نمایندگی از 
شبکه تلویزیونی بی این اسپورت مبالغی را به صورت غیرقانونی به ژروم 
والکه پرداخته تا حق پخش مسابقات جام جهانی را به عهده بگیرد. 
در پرونده اعطای میزبانی جام جهانی به قطر ردپایی از الخلیفی دیده 
نشده اما رئیس فیفا، یوفا و کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی و 
خیلی های دیگر به خاطر این میزبانی و همچنین میزبانی روسیه در 
2018 گیر افتادند. اگر روزی دیدید پــای ناصر الخلیفی هم به این 

پرونده باز شده، بدانید که مادریدی ها پشت این پرونده هستند.

افشاگری علیه خاویر
صحنه پنالتی عجیب دیرهنگام بارســلونا در بــازی با الچه که به 
برد این تیم منجر شد و پنالتی مسلم الچه که دقایقی بعد توسط 
ارناندس ارناندس نادیده گرفته شد، نقل محافل فوتبالی و رسانه ای 
در اسپانیاست. حالا یک خبرنگار اســپانیایی ادعا کرده که خاویر 
تباس، رئیس لالیگا به داوران پــول اضافی می دهد تا کاری کنند 
بارســلونا و اتلتیکو مادرید ســهمیه لیگ قهرمانان فصل آینده را 
بگیرند. این نه به خاطر بارســایی یا اتلتیکویی بودن رئیس لالیگا 
بلکه به خاطر مسائل مالی و فرار کردن اسپانسرها درصورت سهمیه 
نگرفتن این دو باشگاه اســت. تباس خیالش از رئال مادرید راحت 
است که سهمیه را قطعی خواهد گرفت. روبرتو گومس خبرنگاری 
است که در تله دپورته دست به این افشاگری زده و ادعا کرده که 
دستمزد داوران در لالیگا و دسته های پایین تر فصلی 27میلیون 
یورو است که همه آن بابت دستمزد خرج نمی شود و پاداش هایی 

برای خوش خدمتی و حرف گوش کنی در کار است.

بازی نامرئی
آیا کسی من سیتی- اسپورتینگ برگشت را می بیند؟

هواداران منچسترسیتی که نمونه های ایرانی شان عمدتا در 4-3سال 
اخیر طرفدار این تیم شــده اند، انگیزه ای برای دنبــال کردن بازی 
امشب ندارند. تیم آنها در بازی رفت و در زمین اسپورتینگ لیسبون 
5بر صفر این تیم را برده و معلوم است چه بلایی در بازی برگشت بر 
سر حریف پرتغالی خواهد آمد. سیتیزن ها در بازی یکشنبه حتی به 
منچستریونایتد هم رحم نکردند و در حالی این رقیب همشهری را 4بر 
یک بردند که در یک ربع پایانی 92درصد مالکیت توپ را در اختیار 
داشتند و در نیمه دوم بازیکنان منچستریونایتد رنگ زمین میزبان 
را ندیدند. این یازدهمین برد گواردیولا مقابل منچستریونایتد بود. او 
معمولا در قرعه مرحله های حذفی خوش شانس است و آسان ترین 
حریف را برمی دارد. حالا با این احوال و اوصاف انگیزه ای برای تماشای 
بازی امشب می ماند که آن یکی مسابقه همزمان بین رئال و پاریس 
را رها کنند و به این بچسبند؟ هالیل اموت ملر از ترکیه قضاوت این 

دیدار را بر عهده خواهد داشت.

جهان

پیشبازی

مهم ترین بازی این فصل لیــگ قهرمانان اروپا از راه 
رسید. بازی امشب بین رئال و پاریس شاید از فینال هم 
حساس تر باشد. رئال مادرید دیدار رفت را در فرانسه 
بد بازی کرد و با گل ثانیه پایانی امباپه، بازنده از زمین 
خارج شد. آن بازی هم حاشیه های زیادی داشت اما نه 

به اندازه امشب.

  رئال شنبه شب در شب تولد 120سالگی باشگاه توانست 
بهترین بازی فصلش را در پیروزی 4 بر یک بر سوســیداد به 
دســت آورد. حالا بازی امشــب در اولین روز پــس از تولد 
75سالگی فلورنتینو پرس انجام می شود. رئال در دوران او غیر 
از افتخارات زیادی که در بســکتبال به دست آورده، 5 لیگ 
قهرمانان اروپا، 5  لالیگا، 4 سوپر جام اروپا، 5 جام باشگاه های 

جهان، 2 کوپا دل ری و 6 سوپر جام اسپانیا کسب کرده است.
  رئال مادرید و پاری سن ژرمن با 2 وضعیت متفاوت به دیدار 
چهارشنبه لیگ قهرمانان رسیدند. لوس بلانکوس 3 پیروزی 
پیاپــی بعــد از شکســت در بازی رفــت به دســت آورد و 
پاری سن ژرمن در 3 بازی اخیر 2 بار شکست خورده که هر 2بار 

ناواس درون دروازه بوده.
  رئال مادرید از 5 دیداری که از پاریس میزبانی کرده، 3 بازی 
را برده. 2تیم در جام یوفا، جام برندگان جام و لیگ قهرمانان 
اروپا به مصاف هم رفتند. اولین گلی که در رویارویی 2تیم در 
برنابئو به ثمر رسید، توسط امیلیو بوتراگوئنو در سال1993 و 

آخرین گل توسط سارابیا در سال2019 بود.
  طبق آمار اوپتا، رئال مادرید در 9 بازی از 10 بازی اخیر خود 
با شکســت در بازی رفت از لیگ قهرمانان اروپا حذف شده 

است.
  با وجود باخت در بازی های اخیر پاریســی ها با 12امتیاز 
اختلاف نسبت به نیس در صدر جدول قرار دارند. پاریس در 

لیگ 24 گل دریافت کرده که بعــد از نیس )21گل خورده( 
قوی ترین دفاع لیگ را دارد. 

  کیلیان امباپه که در بازی با نیس هم غایب بود، در تمرین 
دوشنبه در برخورد با گانا گی دچار آسیب دیدگی مچ پای چپ 
شــد. او اما اصرار دارد در بازي امشب حضور داشته باشد. در 
مادرید معتقدند که ماجرای مصدومیت او ســاختگی و برای 

تحت تاثیر قراردادن رئال بوده. 
  سرخیو راموس هر کاری کرد نتوانست خودش را به این بازی 
برساند. او می خواست در ترکیب حضور داشته باشد و به پرس 
ثابت کند که درباره اش اشتباه می کرده. راموس که بازی رفت 
را نیز به همین علت از دست داده بود، از ابتدای فصل تنها 4 بار 
در همه رقابت ها برای پاری سن ژرمن به میدان رفته است. او از 

باشگاه خواسته بود که مصدوم یا سالم او را به مادرید ببرند.
  اره را یکي دیگر از مصدومــان پاریس بود که مثل راموس 
بازي امشب را از دست داد. در مقابل اشرف و پاردس خودشان 
را به این بازي رساندند. اشــرف حکیمی 10روز در تمرینات 
جمعی غایب بود و یکشنبه به تمرین گروهی برگشت تا مقابل 

تیم سابقش به میدان برود.

  در ماه فوریه 20تیم لالیگا 76 مصدومیت مختلف داشتند 
که 4 تای آن برای رئــال بودند؛ آلابا، لونیــن، بیل و کروس. 
کروس به تمرین گروهی برگشــته و اصرار به حضور در این 
مسابقه دارد. در غیاب کاسمیروی محروم، او تنها کسی است 
که می تواند در پست هافبک دفاعی بازی کند. حضور کروس 
در ترکیب یک ریسک اســت و می تواند آینده اش را به خطر 
بینــدازد. رئــال مادرید در مــاه اخیــر به طور متوســط 
1.6مصدومیــت در هر بازی داشــته. والورده کــه به دلیل 
سرماخوردگی بازی با سوسیداد را از دست داده بود، برای این 
بازی آماده اســت. فراموش نکنیم رئالي ها به جز کاسمیرو، 
مندي را هم به دلیل محرومیت براي بازي امشب در اختیار 

ندارند.
  از زمانی که رونالدو از رئال رفته، مســی هرگز نتوانسته به 
رئال گل بزند و در 8بازی آخرش نه گلی زده و نه پاس گلی داده. 
او حتی پنالتی بازی رفت را هم از دســت داد. او آخرین بار در 
دســامبر 2017 بود که توانســت به رئال گل بزنــد اما او از 
رویارویی با رئال در لیگ قهرمانان خاطــره خوبی دارد؛ او در 
برنابئو توانسته 2 گل به ثمر برساند و تیمش را راهي فینال کند.

  آمار گلزنی مسی در لیگ فرانسه اصلا خوب نیست، اما در 
بازی  های اخیر آمار پاس گل  هایش خوب بوده؛ 5پاس گل.

  امباپه )16(، ایکاردی )11(، مســی )10(، نیمار )8( و 
دی ماریا )6بار(، بازیکنانی هســتند که امســال بیشترین 

موقعیت را براي پاریس از دست داده اند.  
  بنزما برای ششــمین بار به 20 گل زده در لالیگا رسید و 
حالا آقای گل لالیگا و نامزد اصلی کســب جایزه پیچیچی 
است. او علاوه بر آمار 20گل لالیگایی، 10پاس گل هم در 
لیگ اســپانیا داده و اخیرا به همراه برنار لاکومب بهترین 
گلزن فرانســوی تاریخ شــده و بــا 2 گل دیگــر بالاتر از 
دی استفانو به سومین گلزن تاریخ رئال هم تبدیل خواهد 
شد. بهترین رکورد فصل او مربوط به 16-2015 می شود که 
24گل در لیگ زده بود. او به رکورد 100پاس گل در لالیگا 
هم رسید که تنها دنی آلوز )103( و مسی )192( از او بالاتر 
هستند. رئالي ها براي بازگشــت و صعود حسابي ویژه روي 
کاپیتان تیم  شان باز کرده اند؛ کاپیتاني که حسابي روي فرم 

است.
  لوکا مودریچ در این فصل لالیگا 367 حمل توپ داشته که 
بعد از داردر )371 حمــل تــوپ( در رده دوم میان تمام 
هافبک  های لالیگا قرار دارد. وینیســیوس جونیور از نظر 
 تعــداد دریبل های موفق ایــن فصل لالیگا بــا 75 دریبل

 در رده اول جای دارد. مودریچ و وینیسیوس هم بازیکناني 
 هســتند که مي توانند تعیین کننده نتیجه بازي امشــب

 باشند.
  دنی ماکلی، داور هلندی دیدار رئال مادرید و پی اس  جی 
در دور برگشت یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا را سوت 
می زند. سابقه قضاوت برای رئال؛ بازی رفت پارسال مقابل 
چلسی یک-یک و بازی برگشت پارسال مقابل آتالانتا 3 بر 

یک به سود رئال.

بازی برگشت رئال- پاری سن ژرمن از جنگ اوکراین هم پرتنش تر است

جنگکهکشانها
Real MadridPSGVs

دشــمنی بین  الخلیفی و فلورنتینو پرس تازگی دارد؛ چراکه تا 2 ســال پیش رابطه بین آنها 
خوب بود. به تازگی فاش شده که نیمار وقتی 2 ســال قبل به باشگاه فرانسوی فشار می آورد تا 
جدا شود، آن فشار برای پیوستن به رئال بوده و نه بارســلونا. در یک سال اخیر هم رابطه بین 
رئیس های 2 باشگاه بر سر امباپه تیره شده. در تابستان مالک قطری پاری سن ژرمن حاضر نشد 
به پیشنهاد 200میلیون یورویی رئال مادرید برای امباپه حتی پاسخ منفی بدهد. الخلیفی حاضر 
است هر چه دارد بدهد و از بازی امشب سربلند بیرون بیاید. این برایش از قهرمانی هم مهم تر 
خواهد بود چون به زودی احتمالا لیگ قهرمانان هم از این تک وتا خواهد افتاد و سوپرلیگ اروپا 
جایگزین آن خواهد شد و ممکن است پاری ســن ژرمن حتی به این تورنمنت دعوت هم نشود. 

ستاره 
بازي امشب کسي نیست 

جز امباپه که تعیین کننده نتیجه 
بازي رفت هم بود. به همین بهانه شاید 
بد نباشد نگاهي به آمار او زیر نظر مربیان 
چند سال اخیرش داشته باشیم؛ اونای امری  
)44 بازی، 21 گل و 15 پــاس گل(؛ توخل 

)98 بــازی، 83 گل و 46 پاس گل(؛ 
پوچتینو )63 بازی، 52 گل و 

24 پاس گل(.

برناردو ســیلوا در 8 بازی خود در لیگ جزیره 
مقابل منچستریونایتد در 5 گل نقش مستقیم 

داشته؛ 3 گل و 2 پاس گل.

عملکرد محرز در این فصل برای ســیتی؛ 
33بازی، 21 گل و 7 پاس گل. او فصل گذشته 
14گل در همه رقابت ها برای سیتی زده بود.

دی بروینه و محرز در بازی با منچســتر و در غیاب 
رونالدو، گل هــای خود در لیگ برتــر را به 9گل 
رساندند، دقیقا اندازه گل های او در این فصل لیگ.

چهل ونهمین مجمع عمومی کمیته ملی المپیک که عصر دیروز برگزار شد، یک خبر مهم داشت و به 
جنجال هم کشیده شد. جنجال در حدی بود که وزیر به اعتراض جلسه را ترک کرد. مهم ترین اتفاقی 
که قرار بود در این مجمع بیفتد، تصمیم گیری برای مشخص کردن زمان انتخابات کمیته ملی المپیک 
بود. تصمیم این شد که انتخابات تا بعد از بازی های آســیایی2020 هانگژو برگزار  نشود و فعلا رضا 
صالحی امیری رئیس می ماند. قرار بود مجمع دیروز انتخاباتی باشد و با وجود تأکید کمیته به برگزاری 
انتخابات تا قبل از پایان سال1400، نه تنها امسال این اتفاق نیفتاد که اعضای مجمع به برگزاری مجمع 
در بهار هم رأی ندادند. صالحی امیری 2 پیشــنهاد برای مجمع داشت؛ انتخابات در یکی از روزهای 
بهاری برگزار شود یا به مهر ماه و بعد از بازی های آسیایی موکول شود. در این رأی گیری که برخلاف 

خواسته بعضی از اعضا، آشکار بود، 17نفر به بهار و 22نفر به برگزاری انتخابات در مهر ماه رأی دادند.
جنجال را هم علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشتی به پا کرد. او اعتراض بحقی داشت. از نظر دبیر، 
هیأت اجرایی کمیته ملی المپیک جایگاه حقوقی است و افرادی که پیش از این با داشتن جایگاه حقوقی 
به عضویت این هیأت در آمده اند باید جایشان را به افراد دیگری بدهند. اعتراض دبیر این بود که چرا 
کسانی که یا فدراسیون ندارند یا فدراسیون  تحت مدیریتشان المپیکی نیست، باید برای فدراسیون های 
المپیکی تصمیم بگیرند. مجید کیهانی، علیرضا رحیمی، مجید شایسته، سیدعبدی  افتخاری و علی 
دادگر رئیس هیچ فدراسیونی نیستند. محمد علیپور هم رئیس فدراسیون انجمن های ورزشی است. 
دبیر انتقادات تندی از اعضای هیأت  اجرایی داشت: »قبل از المپیک پدر ما را درمی آورند که چند طلا 
می گیری و 3 ماه قبل از المپیک پول می دهید. این به درد من نمی خورد. این جوری که پول می دهید 
من چطور تیم را آماده کنم؟ همه دعواهای من سر این مسائل است، اینکه در هیأت اجرایی می گویید 
دبیر سهم خواه است، از خدا بترسید. هیأت اجرایی بازی های آسیایی تصمیم بگیرد، روی من حساب 
نکنید.« علیپور خطاب به دبیر گفت: »برای ما فدراسیون  ها فرقی نمی کند با همه همین برخورد را 
داشتیم.« دبیر هم به کنایه گفت: »آقای علیپور ان شاءالله یک روز رئیس فدراسیون المپیکی بشوید و 
حس کنید که اینجا نشستن چقدر سخت است. دل  من بیشتر از شما برای ورزش مملکت می سوزد.« 

پیشــنهاد دبیر این بود که 5عضو هیأت اجرایی که فدراســیون ندارند، کنار بروند و افراد جدید 
جایگزین شــوند. فضل الله باقرزاده، نایب رئیس هیأت اجرایی گفت: »آقای دبیر، شما قانونگذار 
نیستید. « جواب دبیر به باقرزاده همراه با کنایه به علیپور بود: »من عضو مجمع هستم و می توانم 

پیشنهاد بدهم. « 
صالحی امیری طرفین را به سکوت دعوت کرد تا برای برگزاری تاریخ انتخابات رأی گیری کند. بعد از 
رأی گیری، شایسته فرصتی پیدا کرد تا به نمایندگی از دیگر اعضا جواب دبیر را دهد: »چرا سازمان 
برنامه و بودجه پول شما را به ما داد؟ اعضای هیأت اجرایی فقط از شــما رأی اعتماد نگرفته و از کل 
دوستان رأی گرفته و نماینده همه است. از حقوق همه دفاع می کند. علی جان اینکه با یک جمله در 
این جمع بزرگ هیأت اجرایی را زیر سؤال ببری، اتفاق خوبی نیست.«  در شرایطی که بحث بین دبیر 
و اعضای هیأت اجرایی بالا گرفته بود، حمید سجادی، وزیر ورزش بدون هیچ توضیحی جلسه را ترک 
کرد. محمد پولادگر، معاون او دقایقی بعد مدعی شد که وزیر با چند نماینده مجلس جلسه داشته است.

داربی حذفی شاید در فینال
استقلال و پرسپولیس در مرحله یک چهارم نهایی با 

قرعه های سختی روبه رو شدند

استقلال و پرسپولیس تیم های خوش شانس قرعه کشی مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی نبودند. اســتقلال به عنوان صدرنشین لیگ، پس از کنار 
زدن نود ارومیه و پیکان، به نساجی رسیده و پرسپولیس هم پس از حذف 
ویســتاتوربین و ذوب آهن، حریف آلومینیوم شــده اســت. وقتی بدانیم 
استقلال در این فصل 2 تساوی بدون گل با نساجی داشته و آلومینیوم هم به 
نوعی گربه سیاه تیم یحیی بوده، مشخص خواهد شد سرخابی ها در مرحله 
پیش رو کار سختی برای صعود در پیش دارند. آلومینیوم امسال در دور رفت 
پرسپولیس را شکست داده اما در بازی برگشت مقابل این تیم بازنده بوده 
است. هم استقلال و هم پرسپولیس در این مرحله میزبان هستند و باید در 
آزادی با رقبا روبه رو شوند. مس رفســنجان یکی دیگر از لیگ برتری های 
حاضر در این مرحله، حریف خلیج فارس ماهشهر دسته دومی شد. شاگردان 
ربیعی که با قرعه خوبی روبه رو شده اند، در یک چهارم نهایی میهمان خواهند 
بود. دیگر دیدار این مرحله هم بین خیبر خرم آباد و مس  کرمان برگزار خواهد 
شد. خرم آبادی ها میزبان دوئل لیگ یکی ها در این مرحله هستند. برخلاف 
سال های گذشته، دیروز بازی های نیمه نهایی هم قرعه کشی شد تا مشخص 
شود احتمال برگزاری داربی در مرحله آینده وجود ندارد. بر این اساس برنده 
دیدار استقلال و نساجی در نیمه نهایی به مصاف برنده خیبر و مس خواهد 
رفت و برنده پرســپولیس و آلومینیوم هم با برنده دیدار مس رفسنجان و 
خلیج فارس ماهشــهر دیدار می کند. در این شــرایط باید دید سرخابی ها 
می توانند خودشان را به فینال برسانند تا در آغاز سال جدید شاهد یک داربی 
حذفی دیگر باشیم یا نه. دیدارهای مرحله یک چهارم 20 و 21 فروردین ماه 

سال آینده و دیدار فینال هفتم اردیبهشت ماه سال آینده برگزار می شود.

پرسپولیس آلومینیومخلیجفارس مس.ر

مس.کنساجی خیبراستقلال

 دبیر جنجال به پا کرد
صالحی امیری ابقا شد

مجمع کمیته المپیک حواشی فراوانی به همراه داشت
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منهای فوتبال

استارت خوب روی پیست میزبان 
فرزانه فصیحی قبل از آغاز مســابقات دوومیدانی قهرمانی داخل 
سالن جهان، به رکورد 7و31صدم ثانیه رسید. فصیحی که در دوی 
60متر برای مسابقات قهرمانی جهان سهمیه گرفته است، مدتی 
است در باشگاه OAK صربستان تمرین می کند. او دوشنبه عصر در 
تور جهانی سطح نقره ای صربستان دوید و دوم شد. بهترین رکورد 
فصیحی 7و 25 است اما آخرین رکوردی که چندی پیش در ترکیه 
ثبت کرده بود 7و 33 بود. فصیحی در مســابقات صربستان بعد از 
دونده  ایتالیایی به عنوان نفر دوم به خط پایان رســید. مسابقات 
قهرمانــی جهان روزهای 27و 28اســفند در صربســتان برگزار 
می شود. فصیحی و حسن تفتیان نمایندگان ایران در این مسابقات 

هستند که هر دو در دوی 60متر سهمیه گرفته اند.

پیکان یا تهران 
درحالی که روزهای گذشته اعلام شده بود باشگاه پیکان به جای 
شهرداری ارومیه میزبانی جام باشگاه های والیبال آسیا را به عهده 
گرفته است، اما دیروز میلاد تقوی، دبیر فدراسیون اعلام کرد که 
این میزبانی برای باشگاه خاصی نیست. او به ایسنا گفت که میزبانی 
برای فدراسیون است و مسابقات را هم در تهران برگزار می کنند. 
با این تغییرات مشخص نیست که مسابقات با حضور چه تیم هایی 
از ایران برگزار می شود. طبق روال، قهرمان لیگ سهمیه حضور در 
این مسابقات را می گیرد. پیش از این گفته می شد پیکان میزبانی 
را به عهده دارد و با توجه به اینکه پیکان و شهداب فینالیست لیگ 
شده اند، به نظر می رسید همین دو تیم در جام باشگاه ها هم بازی 
کنند. اما با صحبت هایی که تقوی کرده است، حضور یکی از این 
دو تیم در جام باشــگاه ها منتفی است. تقوی گفته است:»پیکان، 
شهداب و ســپاهان درخواست حضور در مســابقات را داده اند و 
فدراسیون تصمیم می گیرد میزبانی به چه باشگاهی تفویض شود. 
ضرورتی هم ندارد که حتما تیم نایب قهرمان در جام شرکت کند.« 

اینکه تقوی علیه پیکان صحبت کرده یا شهداب مشخص نیست.

تونس به جای روسیه 
فدراسیون جهانی والیبال نه تنها میزبانی دو مرحله از لیگ ملت ها 
را از روسیه گرفت که این تیم را از رقابت ها هم حذف کرد. جنگ 
روسیه و اوکراین دلیلی شد تا روســیه لیگ ملت های 2022 را از 
دست بدهد. فدراسیون والیبال تونس خبر داده است که فدراسیون 
جهانی از آنها دعوت کرده که امسال در لیگ ملت ها شرکت کنند. 
تونسی ها جایگزین روسیه شده اند اما هنوز میزبانی دو مرحله ای 
که از روس ها گرفته شــد، مشخص نشده اســت. لیگ ملت ها از 
17خرداد سال آینده شروع می شود. طبق برنامه قرار بود در هفته 
اول ایران در روز نخست مسابقات با روســیه بازی کند اما حالا با 

تونس بازی دارد.

شروع هندبال با شکست 
تیم هندبال دختران ایران مســابقات قهرمانی جوانان آســیا را 
با شکســت آغاز کرد. در این مســابقات که در قزاقستان برگزار 
می شــود، ایران در نخســتین بازی مقابل میزبان قــرار گرفت و 
30 بر24 باخت. مســابقات آســیایی مقدماتی مسابقات جهانی 
است و 2 تیم اول این رقابت ها ســهمیه جهانی می گیرند. قبل از 
اعزام تیم به مسابقات گفته شــده بود که قزاقستان سخت ترین 
حریف است و کمتر کسی از تیم انتظار پیروزی داشت. تیم ایران 
روز پنجشــنبه در دومین بازی مقابل هند قرار می گیرد. تایلند و 
ازبکستان هم حریف های بعدی ایران هستند. هرچند پیش بینی 
شده بود ایران بعد از قزاقستان فقط ازبکستان را به عنوان حریف 
جدی در پیــش دارد اما دیروز هند هم مدعی شــد. هندی ها در 
 دیداری نزدیک و فقط با اختلاف یک گل؛ 32-31 به ازبکســتان 

باختند.

باشگاه العربی قطر با خوشامدگویی به صابر کاظمی، حضور این بازیکن در این باشگاه والیبال، نگران ستاره 
را تأیید کرد. البته بازی او در این باشگاه با استقبال جامعه والیبال ایران روبه رو نشده 
اســت. کاظمی که در این فصل از لیگ برتر والیبال برای تیم شهرداری ارومیه بازی 
می  کرد، قرار اســت در امیر کاپ، العربی را همراهی کند. شهرداری یکی از مدعیان 
قهرمانی در لیگ بود اما نتوانست به مرحله  نیمه نهایی صعود کند. ارومیه که میزبان 
جام باشگاه های آسیا بود، به خاطر بدهی های خارجی میزبانی را هم از دست داد. در 
این شرایط کاظمی ترجیح داد تا شروع فصل جدید بیکار نماند. خبر رفتن کاظمی به 
قطر از چند روز پیش مطرح بود اما او با شهرداری قرارداد دارد و منتظر بود از باشگاه 
رضایتنامه بگیرد. گفته می شود او برای یک ماه مبلغی نزدیک به 60هزار دلار از العربی 

دستمزد گرفته است.
سایت باشگاه العربی به کاظمی خوشــامد گفته است اما بازی او در امیرکاپ چندان 
خوشــایند والیبال ایران نیســت. صابر با اینکه یکی از چهره های لیگ ایران بود، اما 
عملکرد راضی  کننده ای نداشت. او بعد از لیگ ملت ها، بازی در المپیک و درخشش در 
مسابقات قهرمانی آسیا، با فولاد سیرجان، تیم فصل قبلش درجام باشگاه های آسیا به 
قهرمانی رسید. اما در لیگ در حد انتظارات نبود. صابر به دلیل آسیب  دیدگی از روزهای 
اوجش فاصله داشت. با اینکه او قبل از پلی آف امتیازآورترین بازیکن لیگ بود، اما در 
مرحله  یک چهارم کمک چندانی به صعود تیمش نکرد. هرچند شکســت شهرداری 
و عملکرد ضعیف صابر را به آنالیز تیم های دیگــر و مهار صابر ربط می دادند، اما حالا 
حضور صابر در تیم العربی شایعاتی را هم مطرح کرده است. اینکه او درگیر مذاکره با 

العربی بوده و روی بازی های تیمش در لیگ ایران تمرکز نداشته است.
علاوه بر ارومی هــا، رفتن صابر به العربی منتقدان دیگری هــم دارد. طبق آیین نامه 
لیگ، فولادسیرجان می توانست در جام باشــگاه  های جهان از صابر استفاده کند اما 
در آن مقطع زمانی خیلی ها مخالف بازی صابر در این مســابقات بودند. توضیح این 
بود که بدن صابر در مسابقات پی درپی و با توجه به مصدومیت هایی که دارد، تحلیل 
رفته است و نیاز به اســتراحت دارد. هرچند او در چند بازی لیگ استراحت کرد اما 
این نگرانی وجود دارد که ســال آینده نتواند به تیم ملی کمک کند. در شــرایطی 
که بازیکنان با استراحت خودشــان را برای اردوهای تیم ملی آماده می کنند، صابر 
درگیر مســابقات فشــرده دیگری اســت. اردوهای تیم ملی از هفته آخر فروردین 
آغاز می شود و به طور حتم صابر یکی از بازیکنانی اســت که به اردو دعوت می شود 
 اما آیا او که از اول تا آخر امسال بازی کرده اســت، توانی برای بازی های سال آینده 

دارد؟

تا 1402با علی مرادی! 
رئیس فدراسیون وزنه برداری که به نظر می رسید دوران مدیریتش به سر آمده 

کماکان امور فدراسیون را پیش می برد
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افقی:
 1- موجــب ترس شــدید- 

ورزشکار پرسابقه
2- جنگ افــزار- از چهار عمل 

ریاضی- گل ته حوض
3- از مستحبات نماز- پرتاب 

گلوله از تفنگ- از الف تا ی
4- روی دوش اندازند- شــاعر 
اصفهانی- محل سکونت موقت 

در کنار دریا
5- به هنجار- اتــاق کوچک- 

تکرار حرف دوازدهم
6- افزونــی برنــج پــس از 
پخته شدن- رویان- فلزی برای 

ساخت نوک خودنویس
7- نوعی افعی زهردار- دارای 

حرکت کسره- نازیبا
8- لازم- شــاه قدرتمنــد 

ساسانی- پول امارات
9- برادر پدر- خداحافظی کردن- 

کرایه دهنده چهارپایان
10- گیاهی همیشــه سبز که 
برگ های آن به عنــوان ادویه 
مصرف می شود- ماءالشعیر- 

شهر خرمای ایران
11- چای خارجی- ییلاقی در 
تهران- قرارداد استعماری نفت 

ایران و انگلستان
12- افزون شــونده- آشکار- 

بالاپوش بلند مردان قدیم
13- یــک دوم چهره- واحد 

شمارش بسته بندی برنج- 
نفی کننده

14- پسوند شباهت- بی عرضه- 
اصطلاحی در شطرنج

15- رمانی نوشته فریبا وفی- 
توانایی انجام فریضه حج

  
عمودی:

1- قــرار گرفتــه در جایی- 
بازگشتن- تنظیم کلی موتور 

با دستگاه الکترونیکی
2- نویســنده ایرانــی رمان 
فرشــته ها بــوی پرتقــال 

می دهند- آسانی
3- نوعی لبــاس مردانه و زنانه- 
محافظ مدار های الکتریکی- وقت

4- زیر- گذرگاه- مســیر یک 
جرم آسمانی

5- آخرین یک رقمــی- از یاران 
امام حسین)ع(- شرح حال مختصر

6- برنــج پوســت نکنــده- 
آبگوشت- شگرد

7- غذایی از گوشت چرخ کرده 
و ســیب زمینی- سمبلیک- 

لباس آخرت
8- فدراسیون جهانی فوتبال- 

رونوشت- پارچه نخی ساده
9- پوســت کنده- روز نهم ماه 

محرم- وسیع ترین قاره 
10- حرف دهن کجی- پستی در 
ورزش والیبال- کیسه پول قدیمی

11- از معجزات حضرت محمد)ص(- 
ممنوع نیست- گوشت آذری

12- رنگــی برای قالــی- چیدمان 
صحنه- طریقه

13- تکنیک آموزش آوازخوانی- چند 
وزیر- همه وجود آدمی

14- متر انگشــتی- فیلم ایتالیایی 
در سبک درام جنگی به کارگردانی 

روبرتو روسلینی
15- قوی جثه- از قبایل صدر اسلام- 

15فرمان توقف

لبمهتنادهرچبش
ولاتشوگوبايرا

طونملافناخساپ
يباديشريقتمر

رتسلتافامرفك
نياجدننسامال

هناواسابركان
اتيبنايدافاحص
لاهاگهسلايري
باتشوبمابندب

دعروهايهنابا
يجنراكاشاخدا
كلاميبنجافارح
تووالارسناپسا
هحيرقزوتيمليد

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4166
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

637825149
941763258
258419736
394682571
186574923
572931864
429156387
863297415
715348692

متوسط

   7  4 2   
    1 6  7  
      1 4 5
 8  1 9     
3        4
    7 5  9  
6 7 5       
 3  6 2     
  1 3  8    267594183

984317562
531826497
813475629
472968315
695132748
129743856
748659231
356281974

ساده

متوسط

159734286
842516973
763289145
584193627
397862514
216475398
675941832
938627451
421358769

سخت

 3 7  2   4  
9        8
       3  
3       7  
  6 5  4 9   
 7       4
 2        
8        5
 1   4  6 9  

ساده

2  7    1  3
9 8      6 2
   8  6    
  3 4  5 6   
   9  8    
  5 1  2 7   
   7  3    
7 4      3 1
3  6    9  4

فدراسیون وزنه برداری یکی از فدراسیون های بلاتکلیف چند وقت اخیر بوده و در این 
میان علی مرادی نقش اصلی را ایفا کرده است. حکم بازنشستگی علی مرادی رئیس 
فدراسیون وزنه برداری 13دی ماه به او ابلاغ شد. در بخشی از نامه مذکور آمده بود: »به 
استناد ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوری، از تاریخ اول دی 1400 به افتخار 
بازنشستگی نایل می شوید.« این نامه 13دی ماه رسانه ای شد و خیلی ها آن را بی ارتباط 

با انتقادات علی مرادی از وزیر ورزش و جوانان ندانستند.

پرده اول/ رفتن رئیس 
علی مرادی در سال 98 برای دومین دوره متوالی رئیس فدراسیون وزنه برداری شد. 
وزنه برداری با مرادی دوران خوبی را ســپری نکرد و کمافی الســابق اختلاف ها بین 
اهالی این رشته به قوت خود باقی بود. برخی از ورزشکاران به صورت انفرادی تمرین 
می کردند و این اتفاق هم از زمان مدیریت مرادی در وزنه برداری باب شــد. برخی از 
ملی پوشان بعد از مسابقات جهانی ازبکستان از اردوی تیم ملی و البته مسئولان این 
فدراســیون انتقاد وعنوان کردند حتی برای آب و غذا هم در اردو مشکل داشته اند! 
رئیس فدراسیون هم در واکنش به این اظهارنظرها عنوان کرد بیشتر مشکلات شان 
برای تخصیص ندادن بودجه توسط وزارت ورزش اســت و او پیش از اعزام، خواستار 
دیدار با وزیر ورزش بوده که این درخواست از ســوی وزیر بی پاسخ مانده است! چند 

روز پس از این اظهارنظرها نامه بازنشســتگی علی مرادی درحالی که 2 سال دیگر از 
دوران ریاستش باقی مانده بود به او ابلاغ شد. او قانونا باید تا تیرماه 1402بر فدراسیون 
وزنه برداری مدیریت می کرد ولی یکباره اتمام حضورش در فدراســیون اعلام شــد. 
رئیس فدراسیون وزنه برداری در واکنش به ابلاغ حکم بازنشستگی اش در یک برنامه 
زنده تلویزیونی عنوان کرد: »هر فردی که در اســتخدام دولت هســت، اگر مدرک 
کارشناسی ارشد و یا بالاتر داشته باشد، می تواند تا 35 سال به خدمت ادامه دهد منوط 
بر اینکه اگر بالاترین مقام اجرایی آن دستگاه موافقت خودش را اعلام کند. سابقه من 
33 سال است و نمی دانم این آقایان سوابق خصوصی افراد که باید محرمانه و محفوظ 
باشد را چطور در شبکه های مجازی استفاده کرده اند. این کار غیراخلاقی و غیرقانونی 
اســت.« مرادی پس از این اتفاقات فدراســیون را ترک کرد و منتظر استعلامش از 

سازمان بازنشستگی ماند.

پرده دوم / برگشت رئیس
27بهمن ماه علی مرادی با استقبال کارمندان فدراسیون به محل کارش بازگشت و 
به نظر می رسید مشکلات حل شده است! اما ایســنا مدعی شد بازگشت علی مرادی 
به فدراســیون وزنه برداری در حالی اتفاق افتاده که همچنــان وزارت ورزش منتظر 
دریافت استعلام از سوی سازمان بازنشستگی کل کشــور است! ادعایی که آن زمان 

توســط وزارت ورزش تأیید یا تکذیب نشــد و حالا وزیر ورزش به نوعی تأیید کرده 
که استعلام نیامده ولی ماندن علی مرادی در ریاســت هم بلامانع است. سیدحمید 
ســجادی درباره بلاتکلیفی فدراســیون وزنه برداری، گفت: »وزنه برداری بلاتکلیف 
نیست و به زودی تصمیمات مدیریتی گرفته می شود. الان آقای علی مرادی به عنوان 
رئیس در فدراسیون اســت و کارش را انجام می دهد. لیگ در حال برگزاری است و 
کارها انجام می شــود. چیز ساده ای اســت؛ می گویند علی مرادی بازنشسته است و 
مراحل بازنشستگی طی می شود. او و ما تابع قانون هستیم، هر زمانی این اتفاق افتاد و 
او رسما بازنشسته شد، تصمیم گیری می شود و چیز پیچیده ای نیست.« این اتفاقات 
در حالی است که شنیده می شود یکی از قهرمانان سابق وزنه برداری که سابقه کسب 
مدال جهانی و المپیک را دارد، به دنبال سرپرستی فدراســیون وزنه برداری است و 

تلاش هایش را برای رسیدن به این عنوان آغاز کرده است.

صابر کاظمی 
که از ابتدای 
سال در لیگ 
ملت ها، المپیک 
قهرمانی آسیا، 
جام باشگاه های 
آسیا و لیگ 
ایران بازی کرد  
حالا هم در 
امیر کاپ برای 
العربی قطر 
بازی می کند 
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شب گذشته )17اســفند( تالار وحدت میزبان 
ارکستر موســیقی نواحی ایران بود؛ ارکستری 
که با اجرای برنامه ای به بهانه هفته بزرگداشــت 
حکیم نظامی، از آن رونمایی شد و سرپرست این 
ارکستر امیدوار اســت که حمایت های دولتی و 
وجود اسپانســر در بخش خصوصی بتواند باعث 

بقای این ارکستر باشد.
ارکستر موسیقی نواحی ایران برای نخستین بار 
به اجرای برنامه پرداخت. پیشــینه تشکیل آن 
به گروه موسیقی ســازی نه بازمی گردد. پیمان 
بزرگ نیا، سرپرست این ارکســتر به همشهری 
می گوید: »برای تشــکیل این ارکستر نزدیک به 

10سال کار کردیم. از دهه80 که گروه سازی نه 
تشکیل شد به فکر ایجاد یک ارکستر منسجم از 
موسیقی نواحی بودیم و در این سال ها کارهای 
پژوهشی انجام دادیم تا اینکه ارکستر تشکیل و 
از آن رونمایی شــد. معتقدم موسیقی نواحی از 
شمال تا جنوب، چون زنجیره به هم متصل است 
و این مملکت با چنین گستره فرهنگی نیاز به یک 

ارکستر بومی با حفظ اصالت ها دارد«.

حضور 52نوازنده از سراسر ایران
گروه موسیقی سازی نه در این سال ها به اجرای 
برنامه هــای مختلــف پرداخته  اســت. به گفته 
بزرگ نیا، این ارکستر از بخش هایی از موسیقی 
اقوام و نواحــی ایــران براســاس ظرفیت ها و 
ســازبندی ها، تشــکیل شــده اســت. در این 
ارکســتر 52نوازنــده از مناطق مختلــف ایران 

حضور دارند و 10خواننده 
ارکســتر  پیشکســوت، 
می کننــد.  همراهــی  را 
بزرگ نیا در توضیح بیشتر 
می گوید: »ابتــدا هدفمان 
اشتراک گذاری فرهنگ موســیقی اصیل ایرانی 
بود و در این ارکســتر 70نفر روی صحنه رفتند. 
این ارکستر نیاز به پشــتیبانی دارد و نخواستیم 
یک شبه چنین ارکستری را راه اندازی کنیم. برای 
ایجاد این ارکســتر تمام هنرمندان کشور کمک 
کردند و اگر حضورشــان نبود ارکستر موسیقی 

نواحی راه اندازی نمی شد«.

نبود بودجه و تمرینات آنلاین گروه 
وی از تمرینات می گوید و اینکــه به خاطر نبود 
حمایت مالی، پراکندگی هنرمندان، گروه 3سال 

به شکل آنلاین تمرینات خود را پیش برده است. 
بزرگ نیا امیدوار اســت این ارکستر که کاملا از 
سازهای ایرانی و آوا و موســیقی ایرانی تشکیل 

شده بتواند به حیاتش ادامه دهد.
وی معتقد است که وقتی ارکستر درباره موسیقی 
نواحی تشکیل می شــود نباید از متدهای غربی 
استفاده کرد. بزرگ نیا اضافه می کند: »نخواستیم 
از موسیقی و روش های موســیقی غربی تقلید 
کنیم، متــد و روش خاص خودمــان را داریم و 
تلاشــمان این اســت که آیندگان بتوانند از ما 
تقلید کنند«. این گروه 70نفری در اجرایشــان 
موسیقی 11منطقه ایران را اجرا کردند؛ از ترکمن 
تا آذربایجان و از موسیقی کردستان و کرمانشاه 
تا موســیقی نواحی جنوب و جنوب شرق ایران. 
به گفته بزرگ نیا برخی از هنرمندان سازهای این 

گروه ارکستر را ساخته اند.

نوای سازهای نواحی در وحدت
سرپرست ارکستر موسیقی نواحی ایران از چگونگی تشکیل این ارکستر گفت

جامعه اصناف سینمایی کشور: حکم دیوان عدالت اداری فقط شامل 3صنف است 

ناظری از خراسان می خواند 

خانه سینما تعطیل نمی شود

از شــهرام ناظری آلبوم خنیاگر منتشر می شود. به 
گزارش همشــهری، خواننده پیشکسوت موسیقی 
ایران- هفته آینده تازه ترین آلبوم خود را برگرفته 
از موسیقی شمال خراسان و با همراهی »مسعود خضری« - استاد 
دوتار- منتشــر خواهد کرد. ناظری در این اثر از اشــعار شــاعرانِ 
کلاسیک قرن ســوم و چهارم بهره برده و همچنین در چند قطعه 
نیز از اشعار »ملک الشعرای بهار« استفاده کرده است. ناظری سابقه 
قابل توجهی در توجه به موسیقی نواحی ایران داشته است و درباره 

موسیقی شمالِ خراســان بر این اعتقاد است که: »خراسان از نظر 
فرهنگ موســیقایی به خصوص دوتار وضعیتی دارد که در جهان 
کم نظیر است. شــاید اگر روزی موســیقی ها را بررسی کنند، یکی 
از مهم ترین بخش های موســیقی، دوتار خراسان باشد. همینطور 
موسیقی اقوام ایرانی؛ که موسیقی هر قوم برای خودش دریایی است. 
موسیقی خراسان استخوان دار است.« این آلبوم شنبه هفته آینده در 
موزه موسیقی شهرداری تهران رونمایی می شود. ناشر آلبوم خنیاگر 

شرکت صوتی و تصویری سروش است.

درحالی کــه گفته می شــد حکم 
دیوان عدالت اداری مبنی بر ابطال 
مصوبه عضویت اصناف سینمایی 
در وزارت کار، فعالیت خانه ســینما را تحت الشعاع 
قرار خواهد داد، جامعه اصناف ســینمایی کشور 
با صدور بیانیه ای ضمن ارائه توضیحاتی، شــائبه 
تعطیلی خانه سینما را رد کرد. در بخشی از بیانیه 
خانه ســینما چنین آمده است: »تصمیم دولت در 
مورد تأسیس انجمن های صنفی سراسری بخش 
فرهنگ، هنر و رسانه با تصویب آیین نامه با 7بند بنا بر 
اصل138 قانون اساسی و در راستای اهداف مندرج 
در بند)چ( ماده٩2 قانون برنامه پنج ســاله ششــم 
توســعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی به منظور 
تأمین امنیت شغلی و تسهیل فعالیت های شغلی 
و صنفی شــاغلین بخش فرهنگ، هنر و رسانه در 
1٩آبان ماه سال13٩8 توسط هیأت وزیران تصویب 
گردیده است. شایان ذکر است این مصوبه از برنامه 

توسعه چهارم جزو وظایف دولت قرار داشته است.« 

ابطال مصوبه به دلیل دادخواست 2شخص حقیقی
این طور که در این بیانیه آمده، دادخواست 2شخص 
حقیقی به دیوان عدالت اداری باعث شــده هیأت 
عمومی این دیوان با استناد به نظریه فقهی شورای 
نگهبان، مصوبه دولت را ابطال کند. خانه سینما از 
این دو نفر که به دیوان عدالت اداری دادخواست  ارائه 
کرده اند، نام نبرده است، ولی گفته می شود ارائه این 
دادخواست محصول اختلافات و انشعاب های یکی از 

اصناف خانه سینماست.
مطابق دادنامه منتشرشــده دیوان عدالت اداری، 
به علت آنکه شــروط اســلام، ایمان و وثاقت )امین 
بودن( برای اعضای انجمن های صنفی تخصصی و 
همچنین کانون فراگیر سراسری انجمن های صنفی 
فرهنگ، هنر و رسانه ذکر نشده، 3بند از این مصوبه 
را باطل اعلام کرده است؛ بنابراین انجمن های صنفی 

کارگری و همچنین خانه سینما که از این طریق در 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاسیس شده اند، 

این مبنای قانونی خود را از دست داده اند.

فقط ۳صنف مشکل دارند
اما چرا تصمیم دیوان عدالت اداری به تعطیلی خانه 
سینما نمی انجامد؟ توضیح خانه سینما در این رابطه 
روشنگر است: »ارتباط صنوف ســینمایی و خانه 
سینما با آیین نامه ابطال شــده هیأت وزیران تنها 
ناظر بر متوقف شدن روند تأسیس و ثبت 3 انجمن 
صنفی سراسری است که مطابق با همین مصوبه و 
قوانین موضوعه وزارت کار در حال طی کردن مراحل 
تأسیس، ثبت و فعالیت بوده اند؛ نه همه انجمن های 
موجود در خانه ســینما یا کلا خود خانه ســینما. 
برای روشن تر شــدن موضوع باید گفت از بین 23 
انجمن صنفی رسمی ثبت شده دارای شناسه ملی 
و ٩ انجمن دیگر که در حال طی کردن روند ثبت و 

دریافت شناسه هستند تنها 3انجمن صنفی علاوه 
بر داشتن سوابق ثبتی در اداره کل کار استان تهران 
موفق به احراز شرایط انجمن های صنفی سراسری 
ذیل این مصوبه نیز شده بودند که با رأی اخیر دیوان 
عدالت اداری تنها اعتبار هویت سراسری و کشوری 
آنها موقتا دچار اختلال شده است که به طور طبیعی 
و براساس هویت حقوقی جاری خود یعنی انجمن 
صنفی کارگری مربوط به استان تهران به فعالیت های 
خود همچنان ادامه می دهند.« به این ترتیب به نظر 
می رسد حکم دیوان عدالت اداری مانعی برای خانه 
سینما ایجاد نمی کند. براساس توضیحات ارائه شده 
فقط 3 صنف مشکل دارند که منع قانونی شان هم 
فقط شامل فعالیت کشــوری می شود و این اصناف 
در قالب انجمن های صنفــی کارگری می توانند در 
استان تهران فعالیت کنند. البته که ایران فقط تهران 
نیست و باید برای مشکل پیش آمده تدبیری اندیشید؛ 

تدبیری که شاید ثبت اصناف در وزارت ارشاد باشد.

فهیمه پناه آذرموسیقی
روزنامه نگار

آلبوم

سینما

 درخشش قدرت سگ 
در ونکوور 

حلقه منتقــدان ونکوور فیلم »قدرت ســگ« را 
به عنوان بهترین فیلم سال 2021 برگزید. به گزارش 
هالیوود ریپورتر، فیلم »قدرت ســگ« در رشته 
بهترین فیلم رقبایی نظیــر فیلم های»کودا« به 
کارگردانی سیان هدر و »بلفاست« ساخته کنت 
برانا را شکست داد. حلقه منتقدان ونکوور همچنین 
دنیس ویلنــوو کارگردان »تلماســه« را به عنوان 
بهترین فیلمساز 2021 انتخاب کرد. آدام مک کی 
و دیوید سیورتا نیز جایزه بهترین فیلمنامه را برای 
فیلم »به بالا نگاه نکــن« از آن خود کردند. آندرو 
گارفیلد نیز به دلیل نقش آفرینی در فیلم »تیک، 
تیک... بوم« جایزه بهترین بازیگر مرد حلقه منتقدان 
ونکوور را به خود اختصاص داد. اولیویا کالمن نیز 
به دلیل نقش آفرینی در فیلم »دختر« جایزه بهترین 
بازیگر زن را از آن خود کرد. فیلم »فرار« نیز از سوی 
حلقه منتقدان ونکوور به عنوان بهترین فیلم مستند 
انتخاب شد. در رشته بهترین فیلم بین المللی نیز 

فیلم »بدترین آدم دنیا« برنده جایزه شد.
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 2 علامت سؤال بزرگ فجر چهلم 
همچنان بی پاسخ مانده است

تا جشنواره سال آینده 
فرصت دارید

با گذشــت بیش از 3 هفته از پایان جشنواره، هنوز پاسخی 
برای 2 علامت سؤال بزرگ فجر چهلم یافت نشده است.

1-  چه کسی اسامی برندگان را لو داد؟
2- استناد دبیر جشنواره بر مخدوش بودن آرای مردمی که 

به حذف سیمرغش انجامید چه بود؟
در هر 2 مورد وعده بررسی و پاسخگویی داده شد و نهایت 
اتفاقی که در این چند روز رخ داده توضیح عجیب ســایت 
لو دهنده اسامی برگزیدگان و پاسخ روابط عمومی سازمان 
سینمایی بوده و البته تکرار ادعای دستکاری در آرا توسط 
تهیه کننده یکی از فیلم های حاضر در جشــنواره. جز این 
انبوهی شایعه و خبرهای غیررســمی هم وجود داشته که 
نه می شــود کاملا پذیرفتشــان و نه در این فضای مه آلود 
می توان به کل انکارشــان کرد. آنچه واضح است بی حاصل 
بودن سیاست سکوت و صبری است که سازمان سینمایی 
در پیش گرفته اســت. البته در موضع گیری های رســمی 
همیشــه وعده پیگیری این دو گاف بزرگ جشنواره چهلم 
داده می شود ولی به نظر می رسد ملاحظاتی وجود دارد که 
مانع از پاســخگویی به این 2 پرسش واضح و مشخص شده 
است. حالا این ملاحظات چیست خودش نکته ای است که 
بر ابهامات موجود می افزاید. در مورد منبع لو دهنده اسامی 
برگزیدگان جشــنواره، در فضای مجازی اطلاعاتی منتشر 

شده که خب خیلی قابل استناد نیست.

دوستان سازمان سینمایی از ما خواهش کردند دست 
نگه داریم

در مورد ماجراهای حذف ســیمرغ مردمــی ماجرا فراتر از 
شایعات فضای مجازی است و سازندگان یکی از فیلم های 
جشنواره گفت وگوهایی با رسانه های رسمی انجام داده اند. 
مثل گفت وگویی که عباس نادران اخیرا با یکی از رسانه ها 
انجام داده است. اینها بخش هایی از صحبت های تهیه کننده 
فیلم »شادروان« اســت که در رادیو گفت وگو پخش شده 

است:

   سیمرغ مردمی تصمیم دبیر جشنواره و مسئولان سازمان 
ســینمایی بود و هرگز مطالبه ما حذف ایــن جایزه نبود و 
براساس اسناد و مدارکی که داشــتیم به دنبال احقاق حق 

فیلم شادروان و مخاطبان خود بودیم.
   از همان روز اول جشنواره در سالن های مختلف اطلاعات 
زیادی از حجم بــالای تخلفات به دســت آوردیم و متوجه 
شــدیم تعداد زیادی از مخاطبان فیلم امــکان رأی دادن 

ندارند.
   این را برای نخســتین بار می گویم که در ایام جشنواره 
علاوه بر ما 3 فیلم »مردبازنده«، »دسته دختران« و »برف 
آخر« هم به آرای منتشر شده معترض بودند که ۴، 5 جلسه 
با رئیس حراست سازمان سینمایی، مسئولان سمفا و رئیس 
سینما شــهر برگزار کردیم که در نهایت آنها به این نتیجه 
رسیدند که تفکیک آرای مخدوش و سالم غیرممکن است 
حتی با یک محاسبه ساده ریاضی هم به این نتایج اعلامی 
نمی رسیم و برخلاف اینکه عنوان می شد نظرسنجی کاملا 
سیستماتیک است، کاملا مشخص بود ثبت آرا توسط یک 
فرد و به صورت غیرسیســتماتیک انجام می شود و به خاطر 

همه این موارد تصمیم به لغو این جایزه گرفتند.
   هر کسی که فکر می کند ما برای بازارگرمی و فضاسازی 
بحث تخلف رأی گیری را مطرح کردیم، بیاید تا اسنادمان 

را نشانش دهیم.
   قصد داشــتیم تخلفات صورت گرفته را رسانه ای کنیم 
و این مطالبه کاملا بر حقی اســت اما بعد از لغو اهدای این 
جایزه، دوستان سازمان سینمایی از ما خواهش کردند که 
دست نگه داریم و گفتند خودشان در حال بررسی موضوع 

هستند! و من همچنان خودم منتظر اعلام نظر آنها هستم.

سازمان سینمایی سکوتش را می شکند؟ 
نکاتی که تهیه کننده فیلم شادروان مطرح کرده و مشابهش 
را در روزهای پایانی جشنواره هم از او و کارگردان شادروان 
شنیده بودیم را بگذارید کنار اعتراض تهیه کننده فیلمی که 
تا روز آخر صدرنشین جدول آرای مردمی بود و اعتقاد داشت 
 به فیلمش ظلم شده اســت. بالاخره حق باید با یکی از این
2 طرف باشد.  دبیر جشنواره هم که با حذف سیمرغ مردمی، 
عملا اتهامات وارده از ســوی تهیه کننده شادروان را تأیید 
کرده است. مشــخص نیست سازمان ســینمایی چه خط 
قرمز و معذوریتی دارد که از اعلام موضع صریح خودداری 
می کند. شاید دوســتان روی فراموشی ماجرا در گذر زمان 
حساب باز کرده اند و شاید هم فکر می کنند برای پاسخگویی 

تا جشنواره سال آینده فرصت دارند!

انتقاد اسپیلبرگ از آکادمی 

استیون اسپیلبرگ فیلمساز مطرح ســینمای هالیوود در 
اظهاراتی نگرانی و ناامیدی خود را از تصمیم آکادمی اسکار 
مبنی بر اینکه مراسم اهدای جوایز در 8رشته سینمایی در 
سال 2022 به طور مســتقیم پخش نخواهد شد، ابراز کرد. 
اسپیلبرگ که نامزد دریافت جایزه اسکار بهترین کارگردانی 
نیز شده اســت، اعلام کرد:تصور می کنم سینما بزرگ ترین 
رسانه ای در دنیا باشد که در آن همه با همکاری یکدیگر کار 
را به سرانجام می رسانند. همه ما با هم و با همکاری یکدیگر 
فیلم می سازیم و در واقع بخشــی از یک خانواده هستیم.او 
افزود: احساس می کنم در مراسم اسکار کسی بالاتر از خط 
قرار ندارد همانطور که کسی هم زیر خط قرار نمی گیرد. همه 
ما در یک خط و در یک راستا بیشــترین توان خود را برای 
ارائه بهترین داســتان ها به کار می بریم. طبق اعلام آکادمی 
اسکار، مراسم اعطای جوایز در 8رشته مستند کوتاه، تدوین، 
چهره پردازی، موسیقی متن، طراحی تولید، انیمیشن کوتاه، 
فیلم کوتاه و صدا، یک ســاعت قبل از شروع پخش زنده در 
داخل سالن دالبی برگزار می شــود و برندگان این جوایز در 

قالب ویدئوهایی در پخش زنده معرفی می شوند.
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مسعود پویا؛ خبرنگاریادداشت

امیدواریبرایاجرایبرنامههایبینالمللی
سرپرست این گروه از برنامه هایشان برای اجراهای 
بین المللی می گوید: »موسیقی نواحی ایران 
ظرفیت جهانی شدن را دارد. به شخصه 
در خیلی از اجراهای خارجی دیده ام 
که خارجی ها چقدر نسبت به حتی 
داستان هایی که روایت می شود، 
علاقه نشان داده و آوازهای نواحی 
ایران را مشتاقانه دوست دارند. اگر 
حمایت باشد این گروه به واسطه تکثر و 
تنوع در اجرا می تواند فرهنگ موسیقی ایران 

را به کشورهای دیگر معرفی کند. قصد داریم در 
آینده در کنار اجرای موسیقی نواحی مختلف، 

حرکات نمایشی را هم داشته باشیم«.
این هنرمند از برگزاری جشنواره موسیقی نواحی 
هم گله می کند و با اشــاره به اینکه جشنواره 
خروجی نــدارد، می گوید:»کارهایی که درباره 
موســیقی نواحی می شــود باید بــا پژوهش 
و برنامه ریزی منسجم باشــد. گروه های فعال 
در زمینه موســیقی نواحی حامــی ندارند اما 
جشنواره ای برگزار می کنیم که با وجود هزینه 

میلیاردی، هیچ خروجی ای ندارد. جشنواره ها 
نمی توانند چندان بــه لحاظ مادی به هنرمندان 
نواحی کمک کنند امــا معتقدم اگر برنامه ریزی 
منسجم باشد، این رویداد ها می توانند جایگاهی 
برای ثبت و ضبط آثار و معرفی هنرمندان شاخص 

مناطق و گمنام در کشور باشند«.
در رونمایی این ارکستر قطعات معروف موسیقی 
نواحی نواخته شد و آوازهای معروف خوانده شد. 
یکی از اینها نظامی خوانی بود که با توجه به هفته 

بزرگداشت نظامی در این برنامه اجرا شد.

خبر

بتمن فراتر می رود 

فیلم بتمن با بازی رابرت پتینســون توانســت با پشت سر 
گذاشتن پیش بینی منتقدان و انتظارات کمپانی وارنر بروز به 
آمار خیره کننده فروش 13۴میلیون دلار در گیشه سینماهای 
آمریکا، در نخستین روزهای پس از اکران دست پیدا کند. به 
گزارش ورایتی، در پیش بینی های اولیه برآورد شده بود این 
فیلم بتواند در روزهای اول اکــران 128میلیون دلار فروش 
کند. با توجه به آمار فروش بلیت های فیلم بتمن در سالن های 
سینما این فیلم تا اینجای سال 2022 بهترین روزهای اول پس 
از اکران را پشت سر گذاشته است. فیلم جدید بتمن همچنین 
پس از فیلم »مرد عنکبوتی: راهی به خانه نیســت« دومین 
فیلمی است که در دوران شــیوع کرونا توانسته در روزهای 
اول پس از اکران به آمار فــروش بیش از 100میلیون دلار در 
گیشه سینماهای آمریکا دســت پیدا کند. فیلم بتمن که با 
بودجه 200میلیون دلاری ساخته شده به احتمال زیاد برگ 
برنده وارنر بروز در زمینه تجاری خواهد بود این نخستین فیلم 
وارنر بروز است که پس از مدت ها قرار است تنها در سالن های 
سینما نمایش داده شود. پیش تر و به دلیل شیوع کرونا، وارنر 
بروز سیاست های خود را تغییر داده بود و براساس سیاست های 
جدید فیلم های خود را همزمان در سالن های سینما و از طریق 

پلتفورم اینترنتی اچ بی او مکس اکران می کرد.
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